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رئیس کمیسیون اقتصادی 
 شورا : حال اصفهان

  خوب نیست
رئیس کمیسیــــون اقتصــــادی، امـــــور 
حقــــوقی و گردشــــگری شورای شهـــــــر 
اصفهان، گفت: شهر اصفهــان از نظر اقتصــــادی، 
زیست محیطی و آسیب های اجتماعی، حال خوبی 
ندارد. نصیر ملت در جلسه آشنایی اعضای شورای 
شهـــــر همــــدان با این کمیسیــــون، از تلاش بـــــرای 
شناسایی پروژه های محرک توسعه اقتصادی شهــــر 
خبر داد و افــــزود: متاســــفانه در این حوزه هنـــــوز 
 مطالعات خاصــــی انجام نشــــده و به همیــــن دلیل 
نمی دانیم کدام حوزه باید در اولویت  فعالیت های 

اقتصادی شهر قرار بگیرد.
ملت از عدم تحقق بودجه سال جاری در سه ماهه 
نخست خبرداد و افزود: برای تحقق بودجه سه هزار 
میلیارد تومــــانی، شهر باید روزانه هشت میلیارد 
تومان درآمد داشته باشد،  ولی تا امروز این رقم کمتر 
از 300  میلیارد تومان ظرف سه ماه بوده است. وی 
رکود در کشور را عامل اصلی کاهش درآمد شهرداری 
دانست و ادامه داد: در سال94 میزان صدور پروانه 
که  ساخت چهارمیلیون و 800هزار مترمربع بوده 
خ در سال گذشته به دومیلیون و 300هزار  این نر

مترمربع رسید...

درد دل با همدانی ها
 بر سر درآمد
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11اصفهان آینده

06فرهنگ

14سینما 13چهره ها

آینده اصفهان با توسعه 
علم تضمین می شود

 شهر کتاب
 در گشود

 چالش های
 سوپرمن

 مرگ مثل
 کفن سفید است

   دکتر رکنی زاده می گوید پژوهش 

باید بازده اقتصادی داشته باشد

   برای  افتتاح شهر کتاب اصفهان 

همه آمدند

     پوستر فراخوان داوران  جشنواره  

فیلم کودک در معرض داوری

   مرده شورها می گویند  کاش مردم 

لذت مرده شوری را درک کنند!

 به شرق اصفهان
 ظلم شده است

05شهرستان

   حجتی: حقابه شرق را به جای 

دیگری اختصاص می دهند

خانه ای روی آب!
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ماجرای ساخت تالار تئاتر شهر اصفهان 

عادل 
امیری

از وقتی شروع شد که حوالی سال 86 و 
بدون هماهنگیِ بودجه مملکتی در زمانِ 
نامناسب وزارت فرهنگی صفار هرندی، 
شهرک  متری  هزار  پنج  و  بیست  زمینِ 
شهیدِ کشوری سوراخ شد و ناغافل مثل 

مترو از دل سینما همایونِ چهارباغ سربرآورد! 
اهالی فرهنگ و هنر که از این اقدام شاد شده بودند، 
کلنگِ نو را به فال نیک گرفتند اما ماجرا با برآمدن پنج 
مدیرکل دیگر همان که بود! وزرا  و مدیران کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی  هر بار با رپورتاژی خبری خبر از افتتاح 
پروژه ای ملی می دادند، ولی این پایتخت تئاتر ایران بود 

که بی خانه و کاشانه بر جای مانده بود.

هربار با  بالاآمدن خبری در یک خبرگزاری یا روزنامه اصفهانی، 
اهالی رسانه پیگیر ساخت تالار تئاتر شهری می شوند که 
به گفته مدیرکل سابق ارشاد، پس از هشت سال و با صرف 

دومیلیارد تومان، تنها  10 درصد پیشرفت داشته است.  
مدیر کل اسبق که در  21  اردیبهشت 93 گفته بود که ساخت 
تالار تئاتر شهر اصفهان تاپایان دولت یازدهم به پایان خواهد 
رسید.  با وجود این، تا بیست و پنجم بهمن 93 که دوباره 
خبر از آغاز ساخت تئاتر شهر می دهد، کلنگِ مالوف حتی یک 
سانتیمتر هم تکان نمی خورد، حتی با اینکه  وزیر فرهنگی 
وقت صراحتا و شفاهی، قول حمایتِ ریالی می دهد اما باز  
شهرداری وقت اصفهان به دلیل نداشتنِ پروانه ساخت، 

این پروژه را متوقف کرده است.
که جمال  الدین  ح می شود   این مسئله در حالی مطر
صمصام شریعت، معاون شهرسازی شهرداری وقت، درباره 
توقف این پروژه گفته بود دلیل توقف دو عامل بوده: یکی 
اینکه مصوبات لازم برای کاربری را نداشته و دوم اینکه 

بودجه و اعتبارات دولتی برای آن فراهم نبوده است.
 قطبی اما تصریح کرده بود: این پروژه  با ردیف اعتباری 
بودجه های ملی و استانی در قالب یک سری مجموعه های 
تالار تئاتر شهر در 14 استان کشور از سوی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی وقت مشخص شده و دارای اعتبارات گلوبال است!

 شهرداری اصفهان اما پس از رایزنی هایی، عوارض دو میلیارد 
تومانی ساخت و ساز این پروژه را می بخشد ولی کلنگِ گلوبال 
از جایش تکان نمی خورد،  زیرا به گفته قطبی، به اعتباری 
40 میلیاردی برای افتتاح فاز اول و دوم نیاز داشته است. 
به این ترتیب دولت یازدهم هم تمام می شود و پروژه تمام 

نمی شود. 
 بیســــت و پنجم اسفند 93 از راه می رســــد و حجت الاسلام 
قطبی این بار در گفت وگو با مهر دوباره خبر از آغاز ساخت 
تالار تئاتر شهر می دهد و می گوید:  این پروژه محدودیت 
مالی کمتر داشته و سالانه در صورت وجود فرصت هزینه 
کرد می تواند ۷ تا 8 میلیارد تومان بودجه ملی دریافت کند! 

 بر این اساس، امکان جابه جایی پول برای وزارتخانه از 
اعتبارات هزینه نشده استان های دیگر برای آن وجود دارد. 

این درحالی است که 14 استانی که پروژه های همسانشان 
را با ما شروع کرده بودند،  سال ها پیش از این به خط پایان 

رسیده بودند. 
با این حال، روندِ تولید محتوا در این زمینه ادامه می یابد 
که هنوز هم  و پس از رفع مشکلات سیما و منظرِ تالاری 
نیست، حق تعدیلی جزئی به پیمانکار پرداخت می شود؛ 
تا  آنکه مدیرکل سابق ارشاد در نهمین سال تاسیس نشدن 
تالار تئاتر شهر، در  19 اردیبهشت 95 می گوید که این پروژه 
نهایتا باید بین سه تا پنج سال به کاربری برسد و اعتبارات نیز 

تمدید شده است.
در تاریخ  8 خرداد 95  حجت الاسلام ارزانی از اختصاص 
فضای 25 هزار متری برای ساخت مجموعه ای فرهنگی 
و هنری به بخش خصوصی خبر می دهد که در آن شش 
سالن از جمله تئاتر شهر، ساخته خواهد شد  و نهایتا در 
 18خرداد همین سال، خبر بخشش عوارض ساخت و ساز 
که نیست، طنین انداز می شود و  در سالن های تالاری 
 ارزانی می گوید: با بخشیده شدن این عوارض، تالار تئاتر شهر

 به مرحله ساخت نزدیک شده است.
 در سال های گذشته 100 میلیارد برای پیش برد این پروژه 
ملی هزینه شده اما سهم واقعی اصفهان از این اعتبارات 

بسیار ناچیز و در حد گودبرداری بوده است. 
قضیه همچنان ادامه دارد تا آنکه در 30 مرداد 95، رئیس 
کمیسیون فرهنگی شورای شهر وقت  می گوید: با وجود 
اینکه کلنگ زنی تئاتر شهر اصفهان در سال های گذشته 
انجام شد اما به دلیل در نظرگرفتن زمین نامناسب و دور 

از مرکز شهر این مجموعه به سرانجام نرسید!
 به همین خاطر سینما همایون )22 بهمن( به مجمـــــوعه 

»تئاتر شهر« اصفهان تبدیــــــل می شود!
که خیابان  کند   اصغر آذربایجانی همچنین اضافه می 
چهارباغ عباسی آخرین مکان پیشنهادی برای قرار گرفتن 
تئاتر شهر است و کمیسیون فرهنگی با حوزه هنری توافق 

که تئاتر شهر اصفهان در محل سینما همایون  کرده اند 
ساخته شود، منتها باید شهرداری در این باره به جمع بندی 
برسد تا پس از اخذ مجوزات از سوی ارشادِ تهران، عملیات 
ساخت سالن استاندارد تئاتر شهر آغاز شده تا ظرف سه سال 

آینده شاهد بهره برداری از این سالن باشیم.
کی را می ریزد روی دست   10 مهر 96 اما حبیب رضا ارزانی آبِ پا
تالار تئاتر و در گفت وگو با ایمنا می گوید: طبیعتا دولت به 
سراغ اتمام پروژه های نیمه تمام می رود تا هر چه سریع تر  به 
بهره برداری برسند و صد البته پروژه تئاتر بزرگ شهر تازه اول 

راه است و به طور طبیعی سراغ آن نمی آیند.
گر منتظر باشیم این پروژه با اعتبارات ملی ساخته شود،   ا

معتقدم تا 10 سال آینده هم به بهره برداری نخواهد رسید. 
وی همچنین در 22 دی 96 در گفت وگو با قدس آنلاین 
کنون این پروژه چندین بار توسط  می گوید: از سال 88 تا
وزرای مختلف کلنگ زنی شده ،اما اقدامی برای ساخت آن 
انجام نشده، چون یک پروژه ملی است و دریافت بودجه 
ملی نیز  آنقدر طولانی شده که بعید نیست یکی دو سال 
 دیگر به جای تئاتر شهر با یک استادیوم چمن شده روبه رو

 باشیم!
با این حال، سخنگوی شورای اسلامی شهر اصفهان در 
خصوص آخرین وضعیت تئاتر شهر اصفهان در گفت وگو با 
ایمنا اظهار کرده است: شهرداری مالک  کل زمین در نظر 
گرفته شده برای تئاتر شهر نیست و بخشی از این زمین که 
سینما همایون قدیم نام داشته، متعلق به حوزه هنری است 
 و در شرایط موجود تصمیم گیرنده نهایی برای راه اندازی

 تئاتر شهر این نهاد است.
 شهرداری پیشنهادهای زیادی را به حــــــوزه هنری در 
خصوص راه اندازی تئاتر شهر ارائـــــه داده است که هیچ 
کدام مورد توجه قرار نگرفته است. باتمام این احوال، هنوز 
 زنــــده است و نفس می کشد، رویای خوش تالار فیروزه 

در قلب همایون!

رویای تالار فیروزه در قلب همایون!
تالار تئاتر اصفهان هنوز  بی سرانجام است

چهارشنبه هفته گذشته خبرگزاری ایسنا 
در خبری به نقل از عباس علیزاده که خود را 
وکیل مدافع قربانیان اسیدپاشی خوانده بود، از مختومه 
شدن پرونده خبر داد و اعلام کرد: »موکلانم مطالبه دیه 
کرده بودند و دادگاه نیز با توجه به پیدا نشدن متهم یا 
متهمان پرونده، حکم به پرداخت دیه از محل صندوق 
دیه بیت المال داد و این صندوق  دیه را پرداخت کرده 
است.« اصفهان زیبا در چاپ روز پنجشنبه در گزارشی 
ویژه، این خبر را بازتاب داد و به دنبال آن، سهیلا جورکش 
یکی از قربانیان اسیدپاشی، در تماس با روزنامه، ضمن 
تقدیر از پرداختن به این موضوع، ادعاهای عباس علیزاده 
را تکذیب و اعلام کرد وکیلی به این نام ندارد. جورکش در 
گفت وگو با   اصفهان زیبا    افزود: »آقای علیزاده اصلا در جریان 
کید کرد:  »با پیگیری های  پرونده من نیستند.«  وی تا

 زیاد، به صورت علی الحساب مبلغی به عنوان دیه به من 
پرداخت کرده اند.« قربانی اسیدپاشی اصفهان افزود: 
»نامه پرداخت دیه به صندوق خسارت های بدنی و 
صندوق وزارت دادگستری انتقال داده شده، اما هنوز 
که برای رفع آن، روز دوم مرداد،  موانعی وجود دارد 
دادگاهی تشکیل خواهد شد.« وی با توضیح روند درمان 
خود تصریح کرد: »پرونده من مختومه نشده و در حال 
پیگیری است.« فایل کامل گفت و گوی تلفنی با سهیلا 

جورکش را در کانال اصفهان زیبا گوش کنید.

 تماس سهیلا
 با اصفهان زیبا

ویژهخ�ب

   جورکش گفت 

وکیلی به نام علیزاده ندارد

صی ختصا ا

یبا اصفهان ز

   واقعیت اهدای آپارتمان به سهراب مرادی چه بود؟
   مدیران شهری وقت، پاسخگوی وعده خود باشند



سال یازدهم، شماره 2807 02
پنجشنبه
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سیاست

کوتاه از                  سیاست گفت و                       شنود

وزیر امور خارجه ژاپن در دیدار با ظریف خبر داد:

 کمک مالی  هزار  یورویی  ژاپن  به ایران در زمینه  هسته ای 
محا بود.
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آگهی مزایده نوبت اول 

حسین ناظم الرعایا - شهردار سده لنجان 

شــماره  مصوبــه  اســتناد  بــه  لنجــان  ســده  شــهرداری 
200/ش/97 مــورخ 97/3/20 شــورای محتــرم اســامی 
ک شــماره 2 واقع در کوچه پیک را با  شــهر  در نظر دارد پا
مشــخصات ذیل را از طریــق مزایده عمومی بــه متقاضیان 

واجد شرایط بفروش برساند: 

کثــر تــا پایــان وقــت اداری روز   لــذا کلیــه متقاضیــان حدا

خ 97/5/11 مهلــت دارنــد جهــت اخــذ  پنــج شــنبه مــور

مشخصات پروژه و اسناد مزایده به ساختمان شهرداری و نیز 

جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت شهرداری به نشانی 

www.sh-sedehlenjan.ir مراجعه نمایند. 

شماره ردیف
ک  متراژ مکان نوع کاربریپلا

)مترمربع(

قیمت پایه 
کارشناسی هر 
مترمربع )ریال(

مسکونی12
خیابان 

استقلال، کوچه 
پیک

221/94/000/000

سال چهاردهم، شماره 3250 02
شنبه

30  تیر 1397
سیاست

 الان روی پل هستیم و
 باید مقاومت کنیم 

مشـــــاور رئیــــــس  
جمهور دربـــــاره 
کره با آمریکایی های  مذا
ضد ترامپ، با اشــــــاره با 
ح شده  اصطلاحات مطر
در ورزش کشـــــتی گفـــت: 
الان ما روی پل هستیم 

باید مقاومت کنیم. 
کبر ترکان درباره صحبت حسام الدین آشنا که گفته   ا
کره با آمریکای ضد ترامپ رسیده است«  »زمان مذا
به خبرآنلاین گفت: اصطلاحاتی در ورزش کشتی 
وجود دارد که برای آسان سازی موضوع می گویم، 
کره  وقتی کسی روی پل است موقع گفت وگو و مذا

کره باید سر پا باشد.  نیست، مذا
مشاور رئیس جمهور درباره میزان اثرگذاری لابی 
با آمریکایی های مخالف دولت ترامپ اظهار کرد: 
که باید مقاومت  الان ما در وضعیــــــتی هستیم 

 کنیم. 
گفتنی است حسام الدین آشنا در روزهای گذشته 
گفته بود که زمان آن است که با آمریکای ضد ترامپ 

گفت و گو کنیم.

 دولت سهم زیادی 
از اقتصاد ندارد

مجمــــــــع  عضـــو 
تشــــــــخیــــــــص 

مصـــــلحــــــــت نظام گفت: 
دولت سهــــــــم زیادی از 
اقتصاد ندارد. همان طور 
که مقام معظـــــم رهبــــری 
گفتند فعالیـــــت در حوزه 
اقتصادی نیازمند همکاری همگانی است. تمام 
تعاونی ها، بخش های خصوصی و در مقیاس نظام، 
قوه قضائیه و قوه مجریه همه باید دست به دست 

هم دهند و حرکت کنند.
 محمدهاشمی در گفت وگو با ایسنا افزود:  بهبود 
شرایط اقتصادی یک شبه اتفاق نمی افتد و زمان گیر 
است. از سال ۸۴ تا امروز حدود ۱۳ سال است که 
کشور به اینجا رسیده است. این موضوع  وضع 
کرد و نیازمند برنامه  را یک شبه نمی شود اصلاح 
مدون است. نباید از فرصت های ایجاد شده برای 
سرکوب یکدیگر استفاده کرد، بلکه همه نهادها باید 
به معنای واقعی با یکدیگر برای گذر از شرایط فعلی 

همکاری کنند.
 این فعال سیاسی گفت: وقتی آقای روحانی بر سر 
کار آمد انتظار این بود که برخلاف آقای احمدی نژاد 
کند. از سوی دیگر از  کند و تولید را تقویت  عمل 
کند و  که یارانه را محدود  ایشان انتظار می رفت 
کند،  اما متاسفانه در دولت  پول را صرف تولید 
آقای روحانی هم یا توانایی این کارها را نداشتند یا 
نتوانستند. وقتی که آقای روحانی در زمان مرحوم 
آیت الله هاشمی عضو مجمع تشخیص مصلحت 
انتقاد  اقتصادی  بودند،  خودشان به وضعیت 
داشتند و در مجمع تذکرات زیادی به دولت که البته 

حضور نداشت، داده می شد.

 سند 2030 
در دستورکار دولت نیست 

رئیس کمیسیون 
و  آمـــــــــــــوزش 
تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی در خصوص برخی 
ادعاها که حکایت از اجرا 
شـــــدن سنــــــــد 20۳0 در 
مدارس کشور دارد، گفت: 
بارها توسط مقامات مختلف گفته شده که پرونده 

سند 20۳0 در کشور بسته شده است. 
 محمدرضا عارف افزود: پس از تذکر مقام معظم 
رهبری در خصوص این سند کار آن در ایران تمام  

شد.
ح کرد   وی با بیان اینکه سند 20۳0 را یونسکو مطر
و همزمان بنده هم موضع گیری کرده و سند تحول 
خودمان را بسیار مترقی تر عنوان کردم، افزود: آنچه 
برای همه ما الزامی است اجرایی کردن سند تحول 
20۳0 به هیچ وجه در دستورکار دولت،  است و 

مجلس و آموزش کشور نیست.

از برخورد نظامی ایران و 
اسرائیل جلوگیری می کنیم

سفیر روسیـــه در 
تهـــــران گفت که 
روسیه »از هرچه که در توان 
دارد، برای جلوگیـــــری از 
برخورد نظامی اسرائیل و 

ایران انجام می دهد.«
گاریان در گفت وگو   لوون جا

با روزنامه کامرسانـــــت اظهار داشت: ایران یــــــک 
که  کشور پهناور با سیاست خارجی مستقل است 
 آن را تنها از راه اقناع می توان به همکاری تشویق

 کرد. 
درهمین حال،  الکساندر لاورنتیف، فرستاده ویژه 
ولادیمیــــر پوتین، رئیس جمهـــــور روسیه در امــــــور 
سوریه، به تازگی به تهران سفر کرد تا مقامات ایرانی 
را در جریان نتایج نشست سران آمریکا و روسیه 

قرار دهد.

اروپا باید برای هزینه کردن 
آماده باشد

رئیس جمهور آمریکا که از نیمه ماه می از برجام 
ج شــد اینــک از بازمانــدگان در توافــق  خــار
هســته ای با ایران می خواهد کــه توافقی را که ۱۳ ســال 
برای رســیدن بــه آن تــلاش کردنــد، زیر پــا بگذارنــد و به 
بازگردانــدن تحریــم هــای علیه تهــران تــن دهنــد. این 
درحالی است که همزمان با آغاز شمارش معکوس برای 
بازگشت نخستین دور از تحریم های هسته ای ایران در 
اواسط مرداد، سرعت کشورهای ۱+۴ نیز برای سنگین تر 
کردن بسته پیشنهادی به جمهوری اسلامی بیشتر شده 
اســت. بســته ای که به گفته محمدجواد ظریــف، وزیر 
خارجه کشورمان تا به اینجای کار رضایت بخش نبوده 
است. او در گفت وگو با یورونیوز گفته است:باید دید که 
آیا اروپایــی ها به زیســتن در نظــام جهانی جدیــد ادامه 
خواهند داد؛ نظامی که در آن یک کشور تصمیم نهایی را 
گرفته و دیگران ملزم به تبعیت از آن هستند. گاهی این 
احساس به وجود می آید که آن تصمیم گیرنده حتی یک 
کشور نیســت بلکه فرد یا افرادی هستند که بنابر منافع 
شخصی یا گروهی تصمیماتی اتخاذ می کنند و از دیگران 

انتظار تبعیت دارند.
او با بیان اینکه تهران برای آزمودن امکان ]حفظ توافق[ 
به اروپا فرصــت داد، افــزود: ما بســته ای دریافت کردیم 
کــه رضایت بخــش نبــود، البتــه همــکاری بــا اروپایی ها 
ادامــه دارد و صحبت بــا آنهــا در جریان اســت. ظریف با 
بیان اینکه بــرای آزمودن امــکان ]حفظ توافــق[ به اروپا 
فرصتــی داده ایم،گفت: شــاهد تعهد سیاســی از ســوی 
اروپایی هــا بوده ایــم و همچنیــن اقدامات فنــی در این 
رابطه در حال اجراست، اما اینها کافی نیست. وزیرامور 
خارجــه کشــورمان در این مصاحبــه که خلاصــه آن روز 
چهارشنبه منتشر شد، تصریح کرد: دو چارچوب زمانی 
مشخص وجود دارد که اولین دسته از تحریم های آمریکا 
شامل نخستین چارچوب به شمار می رود و در ماه اوت 
)مردادماه (به اجرا گذاشــته می شــود و چارچوب زمانی 
دیگر، دومین دسته از تحریم های آمریکاست که در ماه 
نوامبر )آبان ماه (اجرا می شــود و ما خواهیم دید که اروپا 
چطور با آن دســت و پنجه نرم می کنــد و کاملا مطابق با 
آن، پاسخ خواهیم داد و برنامه  مشخصی برای آن داریم.
ظریف درباره برخی از تضمین هایی که اروپا باید بدهد، 
اظهار داشــت: شــاهد هســتیم که برخی از شرکت های 
اروپایــی تحت فشــار و جــو روانی کــه آمریکا ســعی کرده 
به وجــود بیــاورد، شــروع بــه خــروج از ]ایــران[ کرده اند. 
گر آنها  اروپایی ها باید با این مسئله مقابله کنند، البته ا
گر واقعا شــرکای  واقعــا علاقه مند بــه حفــظ توافق انــد. ا

اروپایی ما چنین اعتقادی 
چنیــن  دنبــال  و  دارنــد 
موضوعــی هســتند بایــد 
برای حفظ آن آماده هزینه 

کردن باشند.
ایــران  کــرد:  کیــد   وی تا
نبایــد تنهــا طــرف حاضــر 
در توافــق باشــد کــه هزینه 
کرده اســت، ما باید شاهد 
فعالیــت و تبــادلات بانکی 
و افتتاح حســاب باشــیم. 
باید شــاهد این باشیم که 
و  متوســط  شــرکت های 
کوچــک تجــاری بــه ایــران 
بیاینــد و بــا شرکایشــان در 
بخــش خصوصــی و مــوارد 

مشابه دیگرتعامل کنند.
وی درخصوص دیدار دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا 
و ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، در هلسینکی 
کنون بخصــوص بعد  پایتخــت فنلانــد اظهــار داشــت: ا
از دیدار رئیــس جمهور ترامــپ و رئیس جمهــور پوتین، 
نگرانی هایــی در آمریــکا مشــاهده می شــود کــه رئیــس 
جمهور ترامپ لزوما منافع ملی آمریکا را دنبال نمی کند. 
گر به دنبال منافع ملی آمریکا می بود، آیا مردم اروپا  حتی ا
می پذیرفتند که منافع ملی آمریکا بر روند تصمیم گیری در 
اقتصاد جهانی چیرگی داشته باشد؟ آیا آنها حاضرند این 
را بپذیرند؟ آیا آنها آمادگی ایستادن مقابل این را دارند؟ 
این سوالی است که دولت ها و شرکت های اروپایی باید 

از خود بپرسند.
ظریف درباره راه های همکاری ایران و اروپا بعد از خروج 
گونی برای همکاری  آمریکا از برجام گفت: راه هــای گونا
وجود دارد.همه شرکت های اروپایی سهامدار آمریکایی 
ندارند.بسیاری از شــرکت های اروپایی نه معامله ای با 

آمریکا دارند و نه تعلق و حضوری در آن کشور.
او همچنیــن با اشــاره به ایــن بخــش از ســخنان دونالد 
ترامپ در نشست هلســینکی که ایران نباید از شکست 
داعش منتفع شــود، این موضــع را تاییــدی بر حمایت 
رئیس جمهــوری آمریــکا از نیروهای داعش تلقــی کرد و 
گر رئیس جمهور ترامپ می خواهد اعتباری  گفت: امروز ا
به نام خــود ثبــت کنــد، بایــد آن را در حمایــت از داعش 
جســت وجو کند، کاری که آمریکا و متحدانش در تمام 
این مدت انجام می داده اند. این واقعیت که تسلیحات 
آمریکایــی در دســتان داعــش و دیگــر ســازمان های 
 افراط گرا کشف شده، توســط منابع غربی مستند شده

 است. 
ظریف در پاسخ به این پرسش که »در اخبار شاهد بودیم 
که برخــی مقامــات روس به ویــژه وزیــر انرژی این کشــور 
گفته اند که حاضرند در مقابل نفت به ایران کالا بدهند«، 
اظهار داشت: اینها بخشی از بسته بزرگ تری از همکاری 
ایران و روســیه اســت کــه شــامل فعالیت های بســیار و 
ســرمایه گذاری توســط روســیه در بخــش انــرژی ایران، 
مشارکت این کشور در فعالیت های زیرساختی و تعامل 
بین دو طرف در حوزه تجارت و نفت می شود.  این بسته 
همکاری بزرگی است که ما با روسیه داریم. اما من بر این 
باور نیستم که بخشی از آن بسته، فروش یا دادن نفت به 
روسیه و دریافت کالا در قبال آن است. این بسته بسیار 
بزرگ تر اســت و شــامل موارد دیگری می شــود؛ ازجمله 
امکان همــکاری در حــوزه انــرژی بین ایــران و روســیه و 
همچنین امکان اینکه ایران پول نقد دریافت کند. او با 
اشاره به افزایش 50 میلیاردی روابط نفتی تهران و مسکو 
گفت: اینها بخشی از بسته بزرگ تری از همکاری ایران و 

روسیه به شمار می رود.

سخن                                     روز نقل                      قول 

ســیدمحمود هاشمی شــاهرودی رئیــس مجمــع 
تشخیص مصلحت نظام ۱7 تیر امسال در نامه ای به 
دبیر شورای نگهبان، نظر این مجمع درباره لایحه الحاق دولت 
جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون پالرمو را مغایر با اصول 
کلی نظام دانست. نامه ای که نشــان می دهد درست سه روز 
پس از آن، آیت الله جنتی نیز در نامه ای به علی لاریجانی، رئیس 
مجلس، خبر از علت رد لایحه مذکور از ســوی شورای نگهبان 
می دهد.  نزدیک به یک هفته پس از اعلام این خبر حالا معاون 
پارلمانی رئیس جمهور گفته اســت مرجع تشخیص مباحث 
امنیت ملی، شــورای عالی امنیت ملی و نه مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظــام اســت. حســینعلی امیــری در گفــت وگــو بــا 
کید کرده که لوایح چهارگانه برای ایران بسیار مهم  خبرآنلاین تا
گر تصویب و تایید نشوند خسارت های  و حیاتی است، قطعا ا

غیرقابل جبرانی به کشور وارد می شود.«
او درباره نامه آیت الله هاشمی شاهرودی 
کیــد بــر خــلاف  بــه آیــت الله جنتــی و تا
امنیت ملی بودن تصویــب و تایید لایحه 
پالرمــو گفــت: لوایــح چهارگانه صــرف نظر 
از بحث هــای بیــن المللــی، نیــاز داخلــی 
کشور اســت. این لوایح براساس نیازهای 
داخلی کشــور و با هدف تقویت نهادهای 

داخلــی همچــون شــورای عالــی امنیــت ملــی، قــوه قضائیه و 
دادگاه ها و تسهیل کار مجریان قانون، تنظیم و تقدیم مجلس 
شــورای اســلامی شــد. وی بخــش عمــده لوایــح چهارگانــه را 
درباره موضوعــات داخلی و بخشــی از آنهــا را مربــوط به بحث 
شفاف سازی مالی و مبارزه با تامین مالی تروریسم خواند و افزود: 

مرجــع تشــخیص مباحــث امنیــت ملی، 
شورای عالی امنیت ملی است که نسبت به 
کنوانسیون ها و لایحه اصلاح قانون مبارزه 
با تامین مالی تروریســم اظهارنظــر کرد و با 
لحاظ نظر شورای عالی امنیت ملی لایحه 
پالرمو بــه مجلس شــورای اســلامی رفت و 
در مجلــس مــورد تصویب قــرار گرفــت و به 
شورای نگهبان ارسال شد؛ بنابراین دیگر 
نیاز به نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام نبود که اعلام کند 
این لوایح خلاف امنیت ملی اســت. او درباره اختلاف دولت و 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بر سر لوایح چهارگانه در جلسه 
مشترک و تاثیر این مسئله بر ارسال نامه آیت الله شاهرودی به 
آیت الله جنتی گفت: جلسه ای در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام دربــاره ایــن موضوع تشــکیل شــد، جنیــدی در جایگاه 
معاون حقوقی رئیس جمهور در آن جلسه شرکت کرد. تعدادی 
از اعضــای مجمع تشــخیص بحث هایی داشــتند که ایشــان 
توضیــح داد. در هر صورت شــورای نگهبان مرجــع اعلام عدم 
مغایرت مصوبات مجلس با قانون اساسی و شرع مقدس است 
و شورای نگهبان هم نظرش را اعلام کرده است. معاون پارلمانی 
گر لوایح چهارگانه تایید  رئیس جمهور با تایید این مسئله که ا
و تبدیل به قانون نشــود،  ایران دچار خودتحریمی می شــود، 
گر  گفت: ایــن لوایح بــرای ایران بســیار مهــم و حیاتی اســت. ا
تصویب و تایید نشوند خسارت های غیرقابل جبرانی به کشور 
وارد می شــود. ضمنا اختلاف نظری هم بین مجلس شورای 
اســلامی با شــورای نگهبــان دربــاره لوایــح چهارگانه نبــود که 

بخواهد مجمع تشخیص مصلحت نظام اعلام نظر کند.

رئیــس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اسلامی گفت: هفت نماینده دولت برای پاسخ 
به سوال از رئیس جمهور به کمیسیون اقتصادی معرفی 

شدند. 
محمدرضا پورابراهیمی در گفت وگو با مهر اظهار داشت: 
با معرفی هفت نماینده دولت، بررسی چهارمین سوال 
از رئیــس جمهــور در دســتور کار کمیســیون اقتصــادی 

مجلس قرار گرفت. 
نماینده مردم کرمان در مجلس شــورای اسلامی ادامه 
ح سوال از رئیس جمهور با امضای  داد: مدتی پیش طر
بیش از ۹0 نماینده به کمیسیون اقتصادی ارجاع شده 
بود که به دلیل عــدم معرفی نماینــدگان رئیس جمهور 

برای پاســخ به این ســوالات، بــه هیئت رئیســه مجلس 
ارجاع شد.

 رئیــس کمیســیون اقتصــادی مجلــس گفــت:  نامه ای 
کــه بــر اســاس  از ســوی دولــت بــه مجلــس ارائــه شــد 
 ایــن نامــه هفــت مســئول بــرای پاســخ بــه ســوال از 

رئیس جمهور به کمیسیون اقتصادی معرفی شدند. 
وی اظهــار داشــت: وزرای اقتصاد، دادگســتری، تعاون 
کار و رفــاه اجتماعی، معــاون اقتصادی رئیــس جمهور، 
رئیس کل بانک مرکزی، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
و رئیــس ســتاد مرکــزی مبــارزه بــا قاچــاق کالا و ارز بــه 
عنوان نماینــدگان رئیس جمهور برای پاســخ به ســوال 

نمایندگان به کمیسیون اقتصادی معرفی شدند.  

میزهایاصفهانمردانهماندهاند
انتصاب زنان اصفهان به پست های مدیریتی، همچنان در گرو تردید و مخالفت

معرفی هفت نماینده رئیس جمهور به مجلس
این افراد پاسخگوی سوالات کمیسیون اقتصادی از روحانی هستند

عدم الحاق به پالرمو یعنی خودتحریمی
معاون پارلمانی رئیس جمهور می گوید

خ بدهــد، وقتی  تغییــرات قــرار بــود در همــه حوزه هــا ر
حســن روحانی گفت به عقــب برنمی گردیــم، در ذهن 
زنان جامعه، این جمله به معنای جلو رفتن هم ترجمه 
شد، اما در پایان همان طور که معصومه ابتکار در مورد 
آن گفــت، رئیس جمهــور بــرای جلوگیــری از اختلافات 
 داخلــی، نــام وزرای زن را بایگانــی کــرد تــا در برابــرش
  ۳0 درصـــــد پســت های مدیریتـــــــی بــه زنان سپـــــــرده 

شود.
خ داد یا  گر در تهران، تغییراتی در ســطح معاونت هــا ر  ا
برخی وزرا به حضور معاونان خود از میان بانوان رضایت 
دادنــد، در اصفهــان، تغییــرات چندانــی دیده نشــد و 
آنچه ســهمیه ۳0 درصــدی خوانده می شــد، هنــوز  در 
عمل همان ترکیب مردانه پیشین است که شهرداری 
را بــا توجه بــه اشــتغال ۴۱ درصــدی زنــان و البتــه نه در 
سطوح مدیریتی، یک پله بالاتر از نمایندگی دولت قرار 
داده اســت. امروز دو ســال پس از افتتاح درگاهی برای 
نشــان دادن آمارهای زنان شاخص )سابشــا( خبری از 

این درگاه در اینترنت وجود ندارد.
اصفهــان در سیاســت محافظــه کار اســت، چشــمش 
گر لازم  به تغییر اســت که تا کجــا خواهد رفــت و آنــگاه ا
باشد،متناســب بــا آن کاری خواهد کرد. این شــهر که 
خــود، میــدان میــن مدیــران خوانــده می شــود، فقط 
همینش مانــده که کامیون مین را زیــر پای خود خالی 
کید بر حضور زنان از نظــر برخی از مدیران حکم  کند. تا
همین مین ها را دارد، یکی فکر می کند این بمبی است 
که میزهای تا امروز مردانه را از تکفل چند ده ساله آنان 
خارج می کند و دیگرانی آن را مثل حسن روحانی ایجاد 
شــکاف در جامعه می دانند، شــکافی که ممکن است 

ضعیف ها را در خود فرو برد.
ع در مــورد حضــور زنــان یــک گام فراتــر   امــا فاطمــه زار
می رود. او که شــهردار و اعضای شــورای شهر را متعهد 
به امیدواری جامعه زنان برای تحقق مشارکت آنان در 
اداره امور شــهر می داند، می گوید زنــان نیمی از جامعه 
را تشــکیل می دهنــد. پــس طبیعــی اســت 50 درصــد 

مدیریت در اختیار آنان باشد.
اما آیــا کســی آن ۳0 درصد یا ایــن 50 درصد را به چشــم 
ع در همین رابطه  دیده است؟ پاسخ مثبت نیست، زار
می افزایــد: ایــن تنهــا مدیــران ارشــد نیســتند کــه باید 
تصمیــم بگیرند بلکــه گاه در لایه های پایین تــر اداری، 
بسیاری اصولا به لزوم یا امکان حضور زنان باور ندارند.
وقتی باور،  قدرت خود را نشــان می دهد کــه نظری به 
انتصاب فرمانداران و بخشداران از میان زنان شایسته 
افکنده شــود، برخــی اســتان ها که شــاید ازنظــر برخی 
شاخص ها از اصفهان عقب تر باشند، از این نظر برتری 

کاملی بر این اســتان دارند . مثلا سیســتان و بلوچستان از 
این نظر در کشور اول است.

مشاور امور بانوان شهردار اصفهان در مورد دلیل عدم باور 
می گوید: رخنه برخی باورهای غلــط و خرده فرهنگ های 
مخالف با حضور زنان باعث شــده تا خواســت حضور آنان 
به نتایج لازم نرســد. او می گوید: امروز برای آموزش مردان 
گاه سازی آنان نسبت به مزایا و ضرورت های ورود بانوان  آ
به عرصه های مدیریتی و تصمیم ســازی بایــد کارگاه های 

آموزشی اجباری برگزار شود.
ع در برابر این پرسش که آیا چنین موضع گیری معنای  زار
ســهمیه بندی جنســیتی را می دهد و ســهم خواهی زنان 
را به ذهن متبــادر می کند، پاســخ می دهد: توســعه پایدار 
گــر صحبت  بــدون حضــور موثــر زنان محقــق نمی شــود و ا
از حضــور آنــان در مدیریــت می شــود، یــک تفــاوت مهــم 
و ظریــف بــا ســهمیه بندی جنســیتی دارد. منظــور مــا 
شایسته ســالاری در همــه ســطوح اســت وزنــان هــم کــه 
نیمی از جامعه را تشکیل می دهند، بسیاری شان همان 
شایســتگی های مــردان را بــرای حضــور در تصمیم گیــری 

و اداره امــور جامعــه دارنــد، چــون دیــدگاه زنــان و مــردان 
مکمل همدیگر است و کسی قرار نیست خط کش بگذارد 
گر دیدگاه  و نگاه جنســیتی به موضوع داشــته باشــد. اما ا
موکول به اداره تک وجهی جامعــه ادامه پیدا کند، نه تنها 
خبــری از بهبــود شــاخص های توســعه انســانی شــنیده 
نمی شــود بلکــه جامعــه بــرای ســال های طولانی تــری به 
کــم در میان فعالان  قهقرا خواهد رفت، از اتفــاق، نگاه حا
ایــن حــوزه، نــگاه فــرا جنســیتی در بــرآوردن و برگمــاردن 
مدیــران و اســتفاده از نیروهای متخصص اســت. فاطمه 
ع همچنین به اعتقاد خود در ضرورت حرکت به ســوی  زار
پایــدار و مشــارکت نیمــه دیگــر جامعه نیــز اشــاره می کند و 
می گوید: دین، عــرف و تجربیــات دیگر جوامع بر لــزوم قرار 
گر  گرفتن انســان شایســته در جای خود اشــاره دارند، اما ا
شایستگی جای خود را به ســلیقه داد، سقوط و انحطاط 
 جامعــه آغــاز می شــود. فرقــی هــم نمی کنــد ســلیقه گرایی

 بر مبنای جنسیت، حزب یا گرایش فکری باشد!
ســهیلا اثنــی عشــران، مدیــرکل امــور زنــان و خانــواده 
استانداری اصفهان،  مدتی پیش درباره تاثیر دیدگاه های 

سنتی و سیاســی مســئولان اســتانی، این دیدگاه  رارد 
کرده و بــر کافی نبــودن اعتمادبه نفس زنــان در جامعه 
امــروز به مثابــه دلیــل اصلــی حضــور کم رنــگ زنــان در 
کیــد کــرده و  گفتــه بــود: آنهــا باید  ســطوح مدیریتــی تا
بتوانند توانمندی های خود را به مجموعه ها و مدیران 
ارشــد خود نشــان دهند.  دفتر امــور بانــوان و خانواده 
استانداری از زنان توانمند و خوش فکر حمایت می کند، 
اما این حمایــت تنها به صــرف صدور یــک معرفی نامه 
که چنین حرکتی جز  تلنبار  برای این زنان نیســت، چرا
شــدن نامه هــای اســتانداری در پوشــه های اداری 
موسســات و نهادهــای دولتــی و خصوصــی نتیجـــــــه 

دیگری ندارد.
ع البته اندکی متفاوت است. او مقاومت ها را  دیدگاه زار
در بسیاری موارد ناشــی از عدم اعتقاد به ضرورت های 
توسعه پایدار می داند که یکی از آنها حضور زنان است و 
گاهی نیز افرادی پیدا می شوند که زنان را رقیب خود و 
آمدن آنها را مستلزم خروجشان از سیستم مدیریتی و 

تصمیم گیری می دانند.
ع همچنین در چهارچوب نظریات توســعه  فاطمــه زار
پایدار شــهری که تقویــت جامعه مدنی از راه مشــارکت 
شهروندان در تشکل های غیردولتی )NGO( را عاملی 
برای توانمندی زنان می داند و به تلاش ها برای افزایش 
حضور زنان در تشــکل های مردم نهاد اشــاره می کند و 
می گوید: توســعه بــا تصدی گــری و تصمیم گیــری از بالا 
گــر شــهر و جامعــه با مشــارکت  محقــق نمی شــود، اما ا
بیشتر شهروندان و سمن ها اداره شــود، نتایج بهتری 

به دست می آید.
مشــاور زنان شــهردار در مورد نقش خــود و همتایانش 
در دیگر دســتگاه ها، خود را تســهیل گــر می خواند، اما 
آن را همــراه با انعطــاف و آرامش می خواهد تا شــهروند 

غ از جنسیت در جای خود قرار بگیرد. شایسته فار
ع و دیگر کسانی  گر شــرایط مورد نظر فاطمه زار شــاید ا
کــه معتقــد بــه حضــور زنــان در ســطوح مدیریتــی و 
تصمیم سازی برای برقراری شایسته سالاری هستند، 
تحقق پیدا کنــد، آنگاه دیگر شــهرهای کوچک و بزرگ 
و کلان شــهرهایی ماننــد اصفهــان شــهرهایی ســخت 
برای زندگی زنان و در یک کلام شــهرهایی تمام مردانه 

نخواهند بود.
 می تــوان بــه توانمنــدی نیمــی از جامعــه، ادای حــق 
آنــان و مشارکتشــان در سرنوشــت مشــترک انســانی 
امیــدوار بود.  آنگاه دیگــر نیاز به تشــکیل معاونت های 
گــون و مشــاورهای امــور بانــوان نخواهــد بــود،   گونا
تاریــخ خواهنــد بــه  کلیشــه های جنســیتی   چــون 

 پیوست. 

همیشـه در برابـر تغییـر مقاومـت می شـود. این جملـه را فاطمه زارع، مشـاور امـور بانوان 

مهدی 
محمدی

شـهردار اصفهـان، می گویـد، همـان شـهرداری کـه شـورای شـهر انتخاب کننـده او، اصـولا 
 شـعار تغییـر را در مبـارزات انتخاباتـی 96 مـدام تکـرار می کردنـد و قـدرت الـه نـوروزی 

به گفته زارع، اعتقادی محکم به آن دارد.
امـا ایـن تغییـر در کجاسـت کـه برابـر آن مقاومـت می شـود؟ منظور تغییـر در آمـار حضور 
زنـان در کنکـور، اشـتغال یا حضور در پسـت های مدیریتی اسـت یا کیفیت حضـور زنان در 

اداره کـردن خودشـان و جامعـه یـا مطالبه گـری آنان بـرای گرفتن حقوق حقه شـان؟!

ما بسته ای 
دریافت کردیم 

که رضایت بخش 
نبود، البته 
همکاری با 

اروپایی ها ادامه 
دارد و صحبت 
با آنها در جریان 

است



 ۶۰ شرکت شستا
گذار می شود  وا

وزیــر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی از ادامــه 
گذاری شرکت سرمایه گذاری شستا تا پایان  وا
ســال  جاری خبــر داد و گفت: ۶۰ شــرکت دیگر شســتا تا 
گذار می شــود. علی ربیعی در نشســت  پایان امســال وا
مشترک ستاد فرماندهی اقتصادی مقاومتی و کارگروه 
اشتغال و ســرمایه گذاری هریس، اظهار داشت: اینکه 
شهرستان ها و استان ها انتظار داشته باشند تا شستا و 
یا هر شرکت سرمایه گذاری اقدام به سرمایه گذاری کند، 
امکان پذیر نیست، چون دولت به هیچ  عنوان بر اساس 

قانون نمی تواند سرمایه گذاری و یا بنگاه داری کند.

 دستگیری 
واردکننده متخلف خودرو

محمد شریعتمداری در توییتر خود نوشت: 
پیــرو دســتور دکتــر روحانــی دربــاره گــزارش 
ارسال شــده اینجانــب، ناجــا از دســتگیری) م.آ( در 
خوزستان و اعترافات موثر  وی از شبکه فساد خبر داده 
اســت.وی ادامــه داد: او یکــی از افــرادی اســت کــه 
اقداماتش در گزارش سال ۹۶  به تعزیرات و گزارش ۲۰ 
صفحه ای از فســاد زنجیــره ای، بالــغ بر ۷۱۸ دســتگاه 

خودروی لوکس بود.

ژاپن واردات نفت از ایران را 
متوقف می کند

شرکت های ژاپنی تلاش دارند با افزایش خرید 
از دیگر کشورهای خاورمیانه، مانند عربستان 
سعودی، کسری نفت ایران در بازار را جبران کنند.به 
گزارش ایلنا به نقل از پایگاه اینترنتی روزنامه مائینیچی، 
عاملان فروش عمده ژاپن، در پی ترس از تحریم های 
آمریــکا، در حــال بررســی توقــف واردات نفــت از ایــران 
هســتند. برای کشــوری چون ژاپن کــه بهــره اندکی از 
منابع نفتی دارد، این تغییر به معنای خرید گازولین و 
دیگر محصــولات نفتی به قیمتــی بالاتــر و هزینه های 
واســطه ای بیشــتر اســت.دیگر عامل تاثیرگــذار بر این 
مســئله، ســخت شــدن دادوســتد بــا تهــران در پــی 
تحریم های آمریکاست و بانک های بزرگ ژاپنی، مانند 
بانک »میزوهو« در حال بررســی قطع روابط تجاری با 
ایران هســتند تــا شــامل تحریم هــای تنبیهــی ایالات 
متحــده نشــوند.ایران، همــواره رابطــه دیپلماتیــک 
مستحکمی با ژاپن داشته و قیمت نفت خام این کشور 
در قیــاس بــا دیگــر تولیدکننــدگان ارزان تــر به حســاب 
می آید. نفت ایــران 5 درصد از واردات ســالیانه ژاپن را 

شامل می شود.

 رانندگان هنوزموفق به 
دریافت ارز نشده اند

مدیــرکل دفتــر حمــل و نقــل بین المللــی و 
ترانزیت،با اشــاره به اینکه رانندگان فعال در 
بخش حمل و نقل بین المللی و ترانزیت هنوز موفق به 
دریافت ارز نشــده اند، گفت: بانک هــای عامل هرچه 
ســریع تر ارز مــورد نیــاز راننــدگان را پرداخــت کنند.به 
گزارش ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، رضا 
نفیسی،  در این جلسه  بر ضرورت رســیدگی فوری و با 
جدیت نســبت به تامین ارز مورد نیاز رانندگان جهت 
جابه جایی کالاهای ترانزیتی به مقصد کشورهای مورد 
کید کرد.وی افزود: پس از ابلاغ بخشنامه بانک  نظر تا
مرکــزی به بانک هــای عامــل و ارائــه ســاز و کار اجرایی 
کنون چندین  تخصیص ارز به شرکت ها و رانندگان، تا
جلســه با حضور مدیــران امــور بین المللی پنــج بانک 
عامل )ملت، تجارت، ملی، پارســیان و ســامان( برگزار 
شده و وب سرویس های مورد درخواست بانک های 
عامل که در جلسات مشترک قبلی در خصوص آنها به 
تفاهــم رســیده ایــم در اختیــار بانک هــا قــرار گرفتــه و 
تعدادی از بانک ها در حال حاضر به صورت آزمایشی از 
کنون باوجود سپری شدن  آنها استفاده می کنند ولی تا
مدت زمان ســه ماهه، رانندگان موفق بــه دریافت ارز 

نشده اند.

 کاهش 1۰ درصدی 
معاملات اجاره  مسکن 

ک استان تهران  رئیس اتحادیه مشاوران املا
گفت: میزان معاملات اجاره مسکن در کشور 
۱۰ درصد و در اســتان تهران ۱۱ درصد نســبت به ســال 
گذشته کاهش داشته است.مصطفی قلی خسروی  با 
بیان اینکه بخشنامه  ۹ بندی خروج بازار مسکن از رکود  
می تواند زمینه ساز بهبود وضعیت بازار مسکن باشد، 
گفت: عرضه بســته تشــویقی مالیاتی یکــی از بندهای  
مهم این بسته مسکنی به شــمار می رود که می تواند 
زمینه ســاز تســریع رونق بازار ساخت و ســاز شود.وی 
ادامــه داد: دولــت بایــد بــرای افزایــش تولیــد مســکن 
تسهیلاتی  را ارائه دهد که این خود در قالب واحدهای  
مســکونی اســتیجاری می تواند موثر باشد.خســروی 
درباره  راه اندازی بازارگاه های الکترونیکی مسکن خبر 
کنــون بــا اپلیکیشــن های مختلــف  داد و گفــت: هــم ا
مسکن می توانیم این بازار را به ســمت و سوی خوبی 
ک اســتان تهران با  هدایت کنیم.رئیــس اتحادیه املا
ک به هیچ وجه  بر افزایش  کید بر اینکه مشاوران املا تا
قیمت مســکن دامن نمی زنند، گفت:افزایش قیمت 
ک می شــود در  مســکن زمینه  ســاز کســادی بــازار املا
نتیجه آنها همواره سعی می کنند که ثبات قیمتی را در 
ایــن بــازار ایجــاد کنند.خســروی بــا اشــاره بــه اینکــه 
کنون یک بیماری و ویروس جدیدی وارد اقتصاد  هم ا
کشــور شــده اســت، گفت: خروج این ویــروس از بدنه 
اقتصــاد کشــور کامــلا زمــان بــر اســت در نتیجــه بایــد 
همچنان منتظر بهبود وضعیت اقتصادی کشور برای 

ساماندهی  بازار مسکن باشیم. 

 کامیون داران
اعتصاب ندارند

کانون انجمن های صنفی راننــدگان ناوگان 
کشــور در  کالای جــاده ای سراســر  حمــل 
اطلاعیــه ای اعلام کــرد: رانندگان بخش حمــل و نقل 
کالای کشــور در روز دوشــنبه اول مــرداد هیچگونــه 

اعتصابی نخواهند داشت.
گــزارش ایرنــا، در ایــن اطلاعیــه کــه خطــاب بــه   بــه 
هیئــت مدیــره و دبیــر انجمن هــای صنفــی رانندگان 
شهرستان های سراسر کشور صادر شده، آمده است: 
اعتــراض هــای راننــدگان بخــش حمــل و نقــل کالای 
ح مطالبات بحق صنفــی آنها، بــه برگزاری  کشــور و طر
جلســاتی متعدد بــا حضــور وزیــران راه و شهرســازی، 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و ایجاد کارگروه های ویژه در 
کمیسیون های عمران، اجتماعی، امنیت ملی مجلس 
شــورای اســلامی، ســازمان برنامه و بودجه، ســازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور، سازمان تامین 
اجتماعــی و وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت منجــر 
شــد. در این اطلاعیه به ۱۲ نتیجه اصلــی مطالبه گری 
رانندگان کامیون اشاره و اضافه شده است: در نتیجه 
این اقدام ها، نرخ کرایه حمل ۲۰ درصد افزایش یافت 
و مقرر شد مرحله نخست رصد نرخ و هزینه های حمل 
براساس تن کیلومتر تا تاریخ پنجم مرداد اجرایی شود. 
کانون انجمن های صنفی رانندگان ناوگان حمل کالای 
جــاده ای سراســر کشــور، »نصــب دســتگاه کارتخوان 
در محــل شــرکت های حمــل  و نقــل بــرای پرداخــت 
کمیســیون، راه انــدازی ســامانه پیامکــی 3۰۰۰۱4۱ بــا 
هــدف دریافــت شــکایات راننــدگان و رســیدگی فوری 
توسط سازمان و تشکیل کارگروه ویژه کمیسیون ماده 
کز بار« را از دیگر نتایج اقدام های  ۱۲ در محل تجمع مرا
خردادماه ذکر کرد. کانون انجمن های صنفی رانندگان 
نــاوگان حمــل کالای جــاده ای سراســر کشــور در ایــن 
اطلاعیه به دیگر نتایج مطالبه  گری رانندگان در خرداد 
از جمله »صدور بخشنامه های کنترل و نظارت دقیق 
بر عملکرد شــرکت ها از قبیل ممنوعیت صدور بارنامه 
در دفاتر بازاریابی، قطع نشدن خدمات پوشش بیمه 
تامین اجتماعی در صورت 
کارت  دریافــت  ناتوانــی 
ســلامت، ایجــاد وحــدت 
رویه در برخورد با تخلفات 
راننــدگان در کمیســیون 
مــاده ۱۱« اشــاره کــرد. در 
ایــن اطلاعیــه خطــاب به 
راننــدگان، نوشــته شــده 
اســت: ایــن مشــکلات به 
به وجــود  آنــی  صــورت 
نیامده که یک شبه قابل 
پیگیــری و حصول نتیجه 
باشــد؛ برخی از مطالبات 
به تصویــب قانــون در بازه 
کار  زمانــی چنــد ماهــه و 
کارشناسی دقیق نیاز دارد 
که در آینده دچار مشکل نشــویم. کانون انجمن های 
صنفی رانندگان ناوگان حمل کالای جاده ای سراســر 
کشــور اضافه کــرده اســت: راننــدگان واقف به ایــن امر 
هســتند کــه توقف یــک هفتــه ای فعالیــت چه ضــرر و 
زیانــی بــه راننــدگان وارد کــرد. در ایــن اطلاعیــه آمــده 
اســت: »منافقان، معاندان نظام جمهوری اسلامی و 
استکبار جهانی و عوامل داخلی و خارجی آنها بدانند ما 
رانندگان عاشق نظام مقدس جمهوری اسلامی و مقام 
معظم رهبری و مردم کشــورمان هستیم و این مهم را 
به کرات ثابت کرده ایم و مطالباتمان کاملا صنفی بود 
و خواستار حل مشــکلات و پیگیری از مجاری قانونی 
هســتیم«. در اطلاعیــه کانــون انجمــن  هــای صنفــی 
رانندگان ناوگان حمل کالای جاده ای سراســر کشــور 
اضافه شــده اســت: »ما رانندگان بخش حمــل  و نقل 
کالای کشــور در اول مرداد امسال هیچگونه اعتصابی 
نخواهیم داشــت و همانند 4۰ سال گذشته دشمنان 
نظــام جمهوری اســلامی را حســرت به دل گذاشــته و 
پشتیبان و مطیع اوامر مقام عظمای ولایت همچون 

گذشته هستیم«. 
اعتصاب رانندگان کامیون هــا از روز اول خرداد ۱3۹۷ 
در تعــدادی از شــهرهای کشــور آغــاز شــد؛ بــه دنبــال 
ایــن اعتصــاب، راننــدگان کامیــون هــا بــرای رســیدن 
بــه مطالبــات صنفــی خــود از حمــل بــار خــودداری 
کردند. در ایــن مــدت، »ثابت مانــدن کرایــه حمل بار 
در شــرایط افزایــش قیمــت لــوازم یدکــی بــه خصــوص 
روغــن و لاســتیک« و »پرداخــت نشــدن ســهم دولت 
گلایــه هــای  از حــق بیمــه راننــدگان« از مهم تریــن 
راننــدگان کامیــون بــود که بــا پیگیــری ایــن مــوارد در 
دســتگاه های اجرایــی، بخشــی از این مشــکلات رفع 
 شــد و تــلاش بــرای رفــع مشــکلات باقیمانــده ادامــه 

دارد.

 آغاز اشتغال زایی
 در شرق

غ روز  مجتمــع زنجیــره ای تولید گوشــت مــر
پنجشــنبه با حضور وزیر جهاد کشــاورزی در 
شهرک صنعتی کوهپایه در شرق شهرستان اصفهان 
افتتاح شــد.به گزارش ایرنــا، این مجتمــع زنجیره ای 
غ  دارای کشتارگاه تمام اتوماتیک، سردخانه، مزرعه مر
ک طیــور بــا ظرفیــت  کارخانــه تولیــد خــورا مــادر و 
اشتغالزایی ۸۰ نفر است. کشتارگاه تمام اتوماتیک این 
مجتمع دارای ظرفیت چهار هزار قطعه در ساعت، سه 
تونل انجماد بــه ظرفیت 3۶ تن در هر شــیفت کاری و 
ســردخانه به ظرفیت دو هزار تن اســت .برای احداث 
کشــتارگاه ۲۰۰ میلیــارد ریــال از طــرف بخــش  ایــن 
خصوصی ســرمایه گذاری شده اســت.همچنین این 
ک طیور به ظرفیت ۱5 تن  مجتمع دارای کارخانه خورا
در ساعت، تولید مکمل معدنی و ویتامینه به ظرفیت 
سه تن در ســاعت، خط تولید فولفت سویا به ظرفیت 
سه تن در ســاعت اســت.این کارخانه نیز در زمینی به 
 مســاحت ۱۲ هــزار متــر مربــع و بــا ۷5۰ میلیــارد ریــال 

سرمایه گذاری احداث شده است. 

03 سال چهاردهم، شماره 325۰ اقتصاد
شنبه

3۰ تیر  1397 

چالش افزایش تقاضا در بازار طلای سیاهگسترش چتر   بیمه برای کاهش هزینه ها 

رئیــس کل جدیــد بیمــه مرکــزی گســترش چتــر 
حمایتی بیمه بــرای کاهش هزینه هــای مردم را 
اولیــن برنامــه خــود اعــلام کرد.بــه گــزارش ایبنــا، غلامرضا 
سلیمانی امیری در جلسه هیئت وزیران برای ریاست کلی 
بیمه مرکزی رای اعتماد گرفت و گسترش چتر حمایتی بیمه 
را اولیــن برنامه خــود اعلام کــرد. رئیس شــورای عالی بیمه 
خاطرنشان کرد: براین اساس یک بیمه قدرتمند و قوی لازم 
است که پوشــش کاملی داشته باشــد، بتواند هزینه های 
مردم را کاهش داده و به گسترش چتر حمایتی و همچنین 
شفافیت رقابت منجر شود.سلیمانی امیری با بیان اینکه 
 ایــن مباحــث، مــی طلبــد کــه در مجموعــه صنــدوق هــا و 
شــرکت های بیمه ای تلاش بیشــتری انجام شــود، افزود: 

البته طبیعی است که در چنین وضعیتی به یک مجموعه 
بیمه ای بــا توانگری بالا نیاز اســت تــا با توانگــری مالی بالا 
بتواند تعهدات آتی را قبول کند و ریسک پذیر باشد؛ لذا در 
چنین شرایطی باید حتما ضریب نفوذ بیمه را افزایش داد.

وی تصریح کرد: متاسفانه در کشور ما ضریب نفوذ بیمه ۲.3 
درصــد اســت، در حالــی کــه در کشــورهای پیشــرفته، این 
ضریب نزدیک ۱3 درصد است. سلیمانی امیری گفت: باید 
به سمت گسترش چتر حمایتی بیمه در کشور حرکت کرد؛ 
خوشــبختانه مجموعه شــرکت های بیمــه ای در کشــور از 
ظرفیــت خیلی بــالا همچــون نیــروی انســانی متخصص، 
جــوان و تحصیــل کــرده و از تجربه خیلــی خوبی برخــوردار 

است.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی، 
با اشــاره به نامه زنگنه بــه وزیر نفت عربســتان و 
 اظهــارات ترامــپ برای بــه صفــر رســاندن صــادرات نفت
 ایــران  گفت: اخیــرا یکــی از وزرای آمریکایی اعــلام کرد که 
هدف آمریــکا این نبــوده که صــادرات نفت ایــران به صفر 
برســد، لذا با توجه به شــرایطی که امــروز دنیــا در موضوع 
نفت با آن مواجه اســت، هر کشــوری به فکر تامین منافع 

خود است.
بهروز نعمتی  در گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت،با بیان 
اینکــه آمریکایــی هــا نمــی تواننــد بــرای کشــورهای دیگر 
تعیین تکلیف کنند، افزود: آلمان ها، چینی ها و بخشی از 
اروپایی ها حتما خرید نفت از ایران را ادامه می دهند، نه 

به دلیل اینکه که به ایران کمک کنند، بلکه شــرایط بازار 
نفت به گونه ای اســت که نه آمریکایی ها می توانند نفت 
موردنیــاز دنیــا را تامین کننــد و نــه برخی کشــورهایی که 

متحد اروپایی ها هستند.
وی ادامه داد: بازار نفت بر مبنای عرضه و تقاضا می چرخد 
و در ایــن چرخــه هر کســی منافــع خــود را می بینــد. عضو 
کمیسیون انرژی مجلس شــورای اســلامی، با بیان اینکه 
برخی کشورها همانند لیبی، نیجریه و ونزوئلا نمی توانند 
به ظرفیت تولیــدی که در اوپک متعهد شــده اند دســت 
یابند، تصریح کرد: در آینده چالش جدی تقاضای زیاد در 
بازار نفت ایجاد می شــود و براساس پیش بینی ها قیمت 

نفت تا ۹۰ دلار می رسد.

اقتصاد                           روز ادامه کش و قوس های نفتی
تصمیم سه خریدار بزرگ نفت از ایران چیست؟ 

خروج آمریکا از برجام همراه با وضع شدیدترین 
تحریم ها بود، تحریم هایی که با تکیه بر بســتن 
راه هــای صــادرات نفــت ایــران، ســعی در ضربــه زدن بــه 
اقتصاد ایــران دارد. در این میان، دیپلماســی اقتصادی 
ایران نیز با یافتن مشــتریان جدید نفتــی جدید به دنبال 
بی اثر کردن این تحریم هاســت. همزمان با خروج آمریکا 
از برجام، ترامپ از مشتریان نفت ایران خواسته که خرید 
نفت خود را به صفر برســانند و از ســوی دیگر هم پیمانان 
آمریکا در این مســیر همانند عربســتان، تولیــد نفت خود 
را افزایــش داده انــد تــا کمبــود احتمالــی عرضه نفــت را با 
افزایــش تقاضای خود پوشــش دهنــد. برخی از کشــورها 
همانند ژاپــن نیــز از تــرس تحریم هــای تنبیهــی در صدد 
توقف واردات نفت از ایران هســتند. در میان کشــورهای 

از  کــره،  و  هنــد  چیــن،  کننــده،   وارد 
مهــم تریــن واردکنندهــای نفــت ایــران 
کــه بــا درخواســت  بــه شــمار مــی رونــد 
 آمریکا مخالفت کرده اند. این ســه کشور 
۶5 درصــد از ۲.۷ میلیــون بشــکه نفتــی 
را کــه ایــران در مــاه مــه روزانه صــادر کرد  

خریداری کردند.
در میان واردکنندگان نفت ایران، چین تنها کشوری است 
که نه تنها می تواند به درخواست آمریکا نه بگوید بلکه وارد 
یک جنگ اقتصادی با این کشور شده است. این احتمال 
وجود دارد که چین در برابر هرگونه درخواست آمریکا برای 
توقف دریافت نفت از ایران اعتراض کند. در این راستا یک 
سخنگوی وزارت خارجه چین اظهار کرد: تحریم های یک 

جانبه علیه ایران باید متوقف شوند، زیرا 
اثرات منفی دارد و این کشور همچنان به 
حمایت از برجام ادامه می دهد.مقامات 
چینی به تلافی تعرفه های دولت ترامپ، 
درصــدد وضــع تعرفــه روی واردات نفت 
آمریکا و جایگزین کردن آن با نفت غرب 
آفریقا و خاورمیانه از جمله ایران هستند.

هند عنوان دومین مشــتری نفت ایران را یدک می کشد و 
بر پایه آمار کشتیرانی و صنعتی، واردات نفت هند از ایران 
طی ماه میلادی گذشته ۱5.۹ درصد کاهش یافته است.

به طور کلی یک مقام وزارت نفت هند اعلام کرد دهلی نو 
کید کرده، اما همزمان  بر تمایل بر کاهش واردات از ایران تا
خواســتار دریافت معافیت اســت. کره جنوبی در سکوی 

سومین مشتری بزرگ نفت ایران ایستاده است و پیش تر 
یکی از مسئولان وزارت انرژی کره جنوبی اعلام کرده دولت 
این کشور برای دریافت معافیت از تحریم های آمریکا، به 
گهان  کره با واشــنگتن ادامــه می دهد.با این حــال نا مذا
خبــر توقــف واردات نفت کــره از ایران منتشــر شــد که کره 
جنوبی گزارش های مبنی بر اینکه سئول خرید نفت ایران 
کنون  را از ماه ژوییه متوقف خواهد کــرد تکذیب کرد؛ اما ا
گزارش های بیشتری منتشر شــده که نشان می دهد این 
کشور به منزله یکی از بزرگ ترین واردکنندگان نفت جهان، 
مشــکلاتی در زمینه بیمه نفتکش ها پیدا کرده است زیرا 
برخــی از بزرگ تریــن شــرکت های بیمــه دریایی بــه دلیل 
هــراس از تحریم هــای آمریــکا، از بیمه کشــتی های ایرانی 

امتناع می کنند.

اقتصاد                 استان

چانه  تازه برای دستمزد
پرونده تعیین دستمزد دوباره بازگشایی می شود

 
  

نمایندگان کارگری قرار است برسر افزایش دستمزد کارگران 
در جلســه شــورای عالــی کار هفتــه جــاری بــا نماینــدگان 
کارفرمایی چانه زنی کنند. به گفتــه نمایندگان کارگری، در 
شرایط کنونی تعیین دستمزد کارگران نسبت به دستمزدی 
که هزینه های زندگی معمولی آنها را تامین کند، رقم اندکی 

است. 
 در اســفندماه ســال گذشــته و درســت زمانــی کــه کارگــران 
خ های جدید دســتمزد خــود بودند  گوش به زنــگ اعلام نر
نمایندگان کارگری و کارفرمایی از حضور در جلسات شورای 
عالی کار خودداری کردند. تشکیل جلسات تعیین دستمزد 
 کارگــران در حالــی پیــش مــی رفــت کــه وضــع یــک تبصــره 
کارگــری منجــر بــه مخالفــت  حاشــیه ســاز بــرای جامعــه 
نماینــدگان کارگــری و کارفرمایی بــرای حضور در جلســات 

تعیین دســتمزد شــد. به دنبــال تصویــب بنــد )ز( تبصره ۷ 
لایحــه بودجــه ۹۷  چانــه زنــی هــای نماینــدگان کارگــری و 
کام ماند و  کارفرمایــی  نیز بــرای تعیین دســتمزد کارگران نــا
گــذاری ســهم درمــان بیمه شــدگان تامیــن اجتماعی به  وا
خزانه دولت براساس این مصوبه مجلس با اعتراض کارگران 
همراه شــد. به این ترتیب نمایندگان کارگــری و کارفرمایی 
شــرط حضور خــود برای شــرکت در این جلســات را بررســی 
مجدد بند )ز(تبصره هفــت لایحه بودجه اعــلام کردند و به 
نشــانه اعتراض حاضــر به حضور در جلســات شــورای عالی 
کار نشــدند. در این میان زمزمه اســتیضاح وزیر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعــی نیــز در ســال گذشــته مزیــد برعلت شــد و 
تصمیم گیری برای تعیین دستمزد کارگری به تعویق افتاد.  
این تصمیم گیری ها در  نهایت به ســال جاری کشیده شد 

و در فروردیــن ماه امســال  با تشــکیل جلســه شــورای عالی 
کار، نماینــدگان کارگــری وکارفرمایــی بــرای تعییــن حداقل 
دســتمزد توافق کردند. تا پیش از تشــکیل جلســه شــورای 
عالی کار، بســیاری از نماینــدگان کارگری خواهــان افزایش 
کید داشتند که  پلکانی حقوق کارگران بودند و بر این نکته تا
حداقل دستمزد کارگری کفاف پرداخت هزینه های زندگی 
گر دســتمزد کارگران بــه صورت  آنها را نمی دهــد  بنابرایــن ا
پلکانی افزایش پیدا کند، افرادی که دستمزدشان زیر خط 

فقر است، در وضعیت مطلوب تری قرار می گیرند.
 با وجود ایــن تفاســیر براســاس تصمیماتی کــه نمایندگان 
کارگری و کارفرمایی در جلسه شورای عالی کار  فروردین ماه 
سال جاری گرفتند قرار براین شد تا دستمزد کارگران ، ۱۹/5 
درصد افزایش پیدا کند و با توافق نظر نمایندگان کارگری و 
کارفرمایی حقوق پایه این گروه از کارگران با افزایش ۱۸۱ هزار 
و 33۶ تومانی به یک میلیون و ۱۱۱ هزار و ۲۶۷ تومان در سال 
جاری رسید. با این حال دستمزد کارگران در شرایط فعلی 
با هزینه هــا همخوانی نــدارد. هــم آمارهای رســمی گویای 
افزایش نرخ تورم است و هم با گشت و گذاری در بازار و رصد 
قیمت ها می توان به جهش یکباره قیمت کالاها و اجناس 
پی برد. این وضعیت منجر شده تا نمایندگان کارگری عضو 

شــورای عالی کار بــه دلیل شــرایط فعلی اقتصاد کشــور 
طی نامه ای به معاون وزیر کار درخواســت از ســرگیری 
جلسات شورای عالی کار برای تصمیم گیری مجدد در 

تعیین دستمزد کارگران را داشته باشند. 

      سفره کارگران کوچک شد
در این باره عضو شــورای عالی کارکشور به اصفهان زیبا 
می گوید : تصمیم گیری نمایندگان کارگری و کارفرمایی 
درباره دســتمزد کارگــران در جلســات شــورای عالی کار 
خ ارز35۰۰تومانی بــود ولی  ســال گذشــته بر مبنــای نــر
خ ارز از ابتدای  در شرایط کنونی با توجه به نوســانات نر
امسال باید در این تصمیم گیری ها تجدید نظر شود و 
به دلیل افزایش قیمت هــا و افزایش هزینه های زندگی 
کارگــری دســتمزدی که از ســال گذشــته  بــا نمایندگان 
کارفرمایــی برســر آن بــه توافق رســیده ایــم تغییــر کند.

کید بر اینکــه با توجه به شــرایط  احمدرضــا معینی بــا تا
 اقتصــادی مــردم ایــن دســتمزدها مطابــق بــا افزایــش 
هزینه های زندگی قشــر کارگری نیســت بیــان می کند: 
قرار اســت پیشــنهادات نمایندگان کارگــری طی هفته 
جاری در جلسه شورای عالی کار مطرح شود تا دستمزد 
کارگــران به تناســب آن افزایش پیــدا کند  البتــه امیدوار 
هستیم دولت و کارفرمایان با این پیشنهادات موافقت 
کنند تــا دســتمزد کارگــران مطابق بــا جهــش قیمت ها 
افزایش یابد و شاهد نارضایتی جامعه کارگری نباشیم. 
این عضو شــورای عالی کار در پاســخ به این پرسش که 
پیشــنهاد نماینــدگان کارگــری بــرای افزایش دســتمزد 
کارگران در شــرایط کنونــی تاچه میزان اســت می گوید: 
ســبد معیشــت کارگــران از ســوی نماینــدگان کارگــری 
مطابق با افزایش قیمت ها و هزینــه ها در این چهارماه 
ابتدای ســال  به صورت منطقــی و علمی تنظیم شــده 
اســت اما بنده فعلا درباره درصد افزایش دستمزدهای 

کارگران نمی توانم اظهار نظر کنم.  
کــم بــر   معینــی اذعــان مــی کنــد: بــا توجــه بــه رکــود حا
بخش هــای مختلــف و شــرایط اقتصــادی کارفرمایان 
نیز دلایلــی مبنی براینکــه با افزایــش قیمت مــواد اولیه 
و هزینه هــای تولید قادر بــه پرداخت حقوق بیشــتر به 
ح مــی کنند  ولــی در این شــرایط  کارگران نیســتند مطر
بایــد مشــکلات جامعــه کارگــری نیــز درنظرگرفته شــود 
کــه افزایش قیمــت تمامی اجنــاس با این ســطح از  چرا
دســتمزدهای کارگری همخوانی ندارد ، سفره کارگران 
نسبت به گذشته کوچک شده  و این امر نارضایتی آنها 
را به دنبال داشته اســت. میعنی خاطرنشان می کند: 
در جلسه هفته جاری علاوه بر بحث دستمزد کارگران، 
 قراردادهــای موقت کارگری نیز بررســی می شــود تا این 

بی سرو سامانی قراردادهای موقت حل و فصل شود.   

پرونـده دسـتمزد کارگـران که پس از کـش و قوس های فراوان بالاخره درفروردین ماه سـال جاری بسـته 

مینا
 ایزدی

شـد قـرار اسـت دوبـاره بازگشـایی شـود. دسـتمزد کارگران بـه دلیـل افزایش قیمـت کالاهـا و اجناس با 
هزینـه هـای زندگـی آنهـا همخوانی ندارد . تصمیـم گیری های نماینـدگان کارگری و کارفرمایی براسـاس 
قیمـت هـای سـال گذشـته صـورت گرفتـه و اکنون با نوسـانات نـرخ ارز و تاثیـر آن بر قیمـت اجناس و 
کالاهـا حقـوق کارگـران نیـز بایـد برمبنـای قیمـت هـای جدید محاسـبه شـود تـا کارگـران قادر بـه تامین 

هزینه های زندگی خود باشند و بتوانند زندگی راحت تری داشته باشند.

برخی اعضای اوپک نمی توانند به ظرفیت متعهد شده، دست یابند رئیس جدید بیمه مرکزی برنامه هایش را  اعلام کرد

اعتصاب 
رانندگان 

کامیون ها 
از روز اول 

خرداد 1397 در 
تعدادی 

از شهرهای 
کشور 
آغاز شد



رئیس کمیسیون اقتصادی، امور حقوقی و 

ليلی
 زواره ای  

گردشگری شورای شهر اصفهان، گفت: شهر 
اصفهان از نظر اقتصادی، زیست محیطی و 
آســیب های اجتماعی، حال خوبی ندارد. 
نصیر ملت در جلسه آشنایی اعضای شورای 
شهر همدان با این کمیسیون، از تلاش برای 
شناسایی پروژه های محرک توسعه اقتصادی شهر خبر داد و 
افزود: متاســفانه در این حوزه هنوز مطالعــات خاصی انجام 
نشده و به همین دلیل نمی دانیم کدام حوزه باید در اولویت  

فعالیت های اقتصادی شهر قرار بگیرد.

        افت شدید ساخت و ساز
ملت از عدم تحقق بودجه ســال جاری در سه ماهه نخست 
خبرداد و افزود: برای تحقق بودجه سه هزار میلیارد تومانی، 
شهر باید روزانه هشت میلیارد تومان درآمد داشته باشد ولی 
تا امروز این رقم کمتر از300  میلیارد تومان ظرف سه ماه بوده 
است. وی رکود در کشور را عامل اصلی کاهش درآمد شهرداری 
دانســت و ادامه داد: در ســال94 میزان صدور پروانه ساخت 
چهارمیلیــون و 800هــزار مترمربع بوده کــه این نرخ در ســال 
گذشته به دومیلیون و 300هزار مترمربع رسید و در سه ماهه 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل33درصد کاهش 
یافته است. به گفته ملت، کاهش صدور پروانه ساخت برای 
شــهر اصفهان که54درصد از درآمدهایش به ســاخت و ســاز 
وابسته اســت، یک فاجعه محســوب می شــود. وی تصریح 
کم بر کشور به تعطیلی بخشی از  کرد: البته فضای سیاسی حا
فعالیت های ساختمانی انبوه سازان منجر شده و سرمایه گذار 
جرئت ورود به بازار را ندارد. به گفته ملت،  در حال حاضر فقط 

برای استفاده شخصی، خانه ساخته می شود و برای تامین 
ســرمایه در شــهر باید به صندوق های ســرمایه گــذاری روی 
آوریم.  وی طولانی شدن روند تملک برای پروژه های عمرانی 
را عاملی  تاثیرگذار در افزایش قیمت تمام شــده پروژه و رشــد 
هزینه های شهر  دانست. ملت معتقد است که برای تملک ها 
اســتفاده از  وام و صندوق هــای ســرمایه گــذاری بــه صرفه تر  
کید کرد  است. وی بر حضور بخش خصوصی در اداره شهر تا
 و  گفت: وقتی دولت با شــهرداری ها همکاری نمی کند، باید 

به بخش خصوصی تکیه کرد.

        تشکيل کارگروه ارتقای درآمد شهر
رئیس کمیسیون اقتصادی، امور حقوقی و گردشگری شورای 

شهر اصفهان از تشــکیل کارگروه ارتقای درآمدی شهرداری و 
ارائه طرح اصلاح ردیف های درآمدی شــهر خبــر داد و گفت:  
اصفهان در دهــه50  حــدود 45 درصــد از درآمــدش از طریق 
عوارض نوسازی تامین می شده و امروز این درآمد به 0.5 درصد 
رسیده است. وی اظهار امیدواری کرد که با بررسی و تصویب 
لایحه پایدار درآمدی در دولت  بخشی از مشکلات حل شود 
ولی تا قبل از آن باید نظام مالی شــهرداری ها به علت کاهش 
منابع درآمدی اصلاح شــود کــه این امر در اصفهــان با کمک 

شهرداری از ابتدای سال جاری آغاز شده است. 
گفتنــی اســت در حــال حاضــر فقط15درصــد از درآمدهــای 
شهرداری اصفهان به اصطلاح پایدار است که از این نرخ، کمتر 
از 2درصد که ســهم عوارض در اداره شهر محسوب می شود، 

یک درآمد کاملا پایدار است.
ملت در بخشــی از سخنانش به اســناد بالادســتی اداره شهر 
گریزی زد و گفت: طرح جامع و تفصیلی و برنامه اصفهان  1400  
به علت قدمت زیاد، مشاوران زیاد برای تهیه طرح تفصیلی و 
کارآمدی، نیازمند اصلاح هســتند و به همین دلیل به این  نا
نتیجه رسیدیم که اصفهان به یک طرح جدید نیاز دارد و برای 

اولین بار در کشورسند آمایش شهری، پیشنهاد شد. 
گفتنی است در این سند برای اولین بار طرح جامع متناسب 
 با نیــاز شــهر اصــلاح مــی شــود و بدیــن ترتیــب طــرح جامع،

 نقطه عطف تحول و توسعه شهر محسوب می شود و می تواند 
مسیر چشم انداز و توسعه شــهر را  از صنعت به سایر مزیت ها 
تغییر دهد. به گفته ملت، جمع بندی نهایی طرح جامع، دو 
هفته پیش به سرانجام رسیده و در این مسیراز نظرات 15گروه 
و کمیسیون تخصصی متشــکل از گروه ها و طبقات مختلف 

شهر از اصناف و بازار تا اساتید دانشگاه، استفاده شده است.
شــایان ذکر اســت اجماع بین ذینفعان در حوزه گردشگری، 
ایجاد انسجام و پنجره واحد در این حوزه، به روز رسانی اسناد 
گردشگری شهر و ارتباط بین 17زیرمجموعه مدیریت شهری 
که در این حوزه کار می کنند، تهیه برنامه عملیاتی و... ازجمله 
فعالیت هــای کمیســیون اقتصــادی شــورای شــهر در حوزه 

گردشگری، ظرف 10ماه گذشته  بوده است.
 شــکل گیری کارگروه اقتصــادی شــهر در دو حــوزه درآمدی و 
نظام مندی بودجه و کارگروه حقوقی با هدف اصلاح قراردادها 
و نوع ارتباط با شهروندان و پیمانکاران  از دیگر فعالیت های 

این کمیسیون بوده است. 
 در این جلســه ســایر طــرح هــای ایــن کمیســیون، معرفی و

درباره آنها صحبت شد. 

 استقرار پزشکی قانونی 
در باغ رضوان

کلنــگ احداث ســاختمان جدید پزشــکی 
قانونــی آرامســتان بــاغ رضــوان بــا حضــور 
 جمعی از مســئولان شــهرداری، اســتانی و خیرین، 
به زمین زده شد. مدیرعامل سازمان آرامستان های 
شــهرداری در حاشــیه ایــن مراســم بــا بیــان اینکــه 
امیـــدواریـــــــم ایــن پــروژه گامــی بلنــد در جهـــــــت 
خدمت رسانی هر چه بیشتر به شهروندان اصفهان 
باشد، اظهار کرد: نبود مرکز پزشکی قانونی برای ارائه 
خدمات ویژه به مردم در کنار سالن تطهیر آرامستان 
بــاغ رضــوان، مســئله ای بــود که خــأ  آن به شــدت 
احساس می شد که با توافق مدیرکل پزشکی قانونی 
اســتان اصفهــان قرار شــد یک ســاختمان پزشــکی 

قانونی در کنار سالن تطهیر ساخته و آماده شود. 
ســیدرضا جعفریان بــا بیــان اینکــه برخی پزشــکان 
مرکــز پزشــکی قانونــی بــه منظــور ســهولت و راحتی 
مردم در این ســاختمان مستقر می شــوند، تصریح 
کرد: اقدامــات مربوط به ســاخت و طراحی این مرکز 
پس از هماهنگی با دفتر فنی پزشکی قانونی استان 
اصفهان صورت گرفت و پس از اعلام خیرین استان 
اصفهان در خصوص آمادگی برای ســاخت بنا، این 
مرکز توسط خیرین اســتان ساخته شده و در اختیار 

پزشکی قانونی قرار می گیرد.  
وی از اجــرا و بهــره بــرداری چنــد پــروژه دیگــر در 
آرامســتان بــاغ رضــوان خبــر داد و افــزود: همزمــان 
با مراســم کلنگ زنــی ســاختمان پزشــکی قانونی با 
اعتباری بالغ بر پنج میلیارد ریال، عملیات ســاخت 
قطعه نــام آوران و ایثارگران، عملیــات احداث پارک 
کــودکان و نوجــوان در نزدیکــی ســالن تطهیــر بــه 
منظــور رفاه حــال مشــایعت کننــدگان امــوات، آغاز 
عملیات هوشمندســازی منابع آبی در 170هکتار از 
اراضی آرامســتان باغ رضوان، آغــاز عملیات احداث 
آرامگاه هــای خانوادگــی در ضلــع جنــوب غربــی 
آرامســتان و امتداد آن در بلوار رضوان، بهره برداری 
از خــط انتقــال پســاب تصفیــه خانــه سپاهانشــهر  
به بــاغ رضــوان کــه عملیــات لولــه گــذاری آن انجام 
شــده و به بهــره بــرداری مــی رســد، بهــره بــرداری از 
سیستم سرمایش ســالن تطهیر به منظور رفاه حال 
مشــایعت کنندگان و بهــره بــرداری از ایســتگاه های 
صلواتــی از جملــه پروژه هــای دیگــری اســت کــه در 
کنــار  آیین کلنــگ زنی ســاختمان پزشــکی قانونی و 
خدمــات اداری کلنگ زنی شــده یا به بهــره برداری 
می رسد.  وی با اشاره به دیگر پروژه در دست احداث 
سازمان آرامســتان های شــهرداری که در آینده ای 
کید کرد: کلنگ احداث  نزدیک به اجرا می رســد، تا
پــارک بهشــت در نزدیکــی ســالن تطهیــر نیــز  پــس از 
طراحی و تصویب و در آینده ای نزدیک به زمین زده 

خواهد شد.  

 

 دو انتصاب جدید
 در شهرداری

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری اصفهان و دبیر ستاد شهر 
هوشــمند منصوب شــدند.  شــهردار اصفهــان طی 
حکمــی، محســن گلابــی را بــه ســمت مدیرعامــل 
ســازمان آتش نشــانی و خدمــات ایمنی شــهرداری 

اصفهان منصوب کرد.  
گــزارش اداره ارتباطــات رســانه ای شــهرداری  بــه 
اصفهــان، در حکــم نــوروزی آمــده اســت: »تــلاش 
هرچــه بیشــتر بــرای تامیــن ســلامت شــهروندان و 
ایجاد فضایی ایمن و فراهم سازی آرامش و امنیت از 
اهداف اصلی مدیریت شهری است. در این راستا و 
به منظور دستیابی به این هدف ارزشمند، سازمان 
آتش نشانی نقشی کلیدی و حساس به عهده دارد. 
لذا با توجه به توانمندی، دانش، تجربه و تعهد شما 
به موجب این حکــم به عنوان مدیرعامل ســازمان 
آتش نشــانی و خدمات ایمنــی شــهرداری اصفهان 

منصوب می شوید.
 امید اســت با اتــکال به خداونــد متعــال و همکاری 
کارکنــان دلســوز و  و مســاعدت همــه مدیــران و 
زحمت کــش ســازمان و همراهــی شــهروندان عزیز و 
ارزشمند اصفهان و در چهارچوب مقررات و زیر نظر 
مســئولان مربوطــه در انجــام ایــن ماموریــت خطیر 
موفــق و پیروز باشــید.« پیــش از این، آتشــپاد بهزاد 

بزرگزاد مدیرعامل این سازمان بوده است. 
همچنین شهردار اصفهان در حکمی، دکتر مهدی 
بهــروزی را به ســمت دبیر ســتاد شــهر هوشــمند در 
شهرداری اصفهان منصوب کرد. در متن این حکم 
آمده است: »حرکت به سمت تحقق شهر هوشمند 
در کلان شــهر اصفهان یک ضــرورت اجتناب ناپذیر 
اســت که همــه ذینفعان شــهری بایــد بــرای نیل به 
آن همکاری و همیاری ویژه ای داشته باشند که در 
این میان نقش شهرداری اصفهان بسیار کلیدی و 
محوری است. با توجه به سوابق علمی، توانمندی، 
اجرایــی و دانــش حرفــه ای جنابعالــی، بــه موجــب 
این حکم بــه ســمت دبیر ســتاد شــهر هوشــمند در 

شهرداری اصفهان منصوب می گردید. 
امید است با اتکال به خداوند متعال و با بهره گیری 
از همــکاری همــه بخش هــا و واحدهــای ســتادی 
و اجرایــی مرتبــط و مشــارکت همــه ذینفعــان در 
راه اندازی ســتاد مذکور و دســتیابی به اهداف شــهر 

هوشمند موفق و مؤید باشید.« 

سال چهاردهم، شماره 3250 04
شنبه

30  تير 1397
شهر

 اجرای27 عنوان برنامه 
سلامت محور در شهر

معاون اجتماعــی و مشــارکت های مردمی 
شــهرداری اصفهــان از اجــرای27 عنــوان 
برنامه سلامت محور شهری در سال جاری خبر داد و 
کــن عمومی و  گفــت: ایــن برنامه ها کــه بیشــتر در اما
فضاهای پُر تردد شهر اجرا می شود، اهدافی همچون 
ارتقای سطح فرهنگ شهروندی، فرهنگ سلامت و 
ارتقــای کیفیــت زندگــی در ابعــاد مختلــف را دنبــال 
می کنــد. مرتضی رشــیدی اظهار کــرد: اداره توســعه 
فرهنگ سلامت یکی از ادارات زیرمجموعه معاونت 
اجتماعــی ســازمان فرهنگــی اجتماعــی و ورزشــی 
شهرداری اصفهان است که وظیفه فرهنگ سازی در 
حــوزه ســلامت در دو بخــش »ســلامت جســم« و 
»سلامت روح« شهروندان اصفهانی را بر عهده دارد. 
وی افــزود: از جمله زیــر مجموعه های اداره توســعه 
فرهنــگ ســلامت می تــوان بــه 1۶خانــه ســلامت در 
مناطــق 15 شــهرداری اصفهان و سپاهانشــهر که در 
محــدوده منطقــه 5 شــهرداری اصفهــان قــرار دارد، 

اشاره کرد.
معاون اجتماعی و مشــارکت های مردمی شهرداری 
اصفهان بــا بیــان اینکه خانه هــای ســلامت اهداف 
مشخـــــــص و از پیــش تعییــن شــــــده ای دارنــــــد و 
سیاست گذاری آنها توسط حوزه معاونت اجتماعی 
و اداره توســعه فرهنــگ ســلامت انجــام می شــود، 
تصریح کرد: تلاش بر این است که بتوانیم در راستای 
پیشــگیری از آســیب ها، بیماری هــا و ارتقای ســطح 

شهروندان گام برداریم.
 وی با اشــاره بــه مهم تریــن برنامــه هــای خانه های 
ســلامت، گفت: تمــام برنامه هایــی که بــرای عرضه 
 در خانه های سلامت دســته بندی و ابلاغ می شود، 
 بر اساس اسنادی است که از سوی نهادهای رسمی 
و قانونی کشور به ویژه وزارت علوم و وزارت بهداشت 
و همچنین ســازمان بهداشت جهانی، تنظیم شده 
کید کرد: تلاش شده در خانه های  است. رشیدی تا
ســلامت نــگاه ویــژه بــه مناطــق داشــته باشــیم و بــا 
تشکیل کمیته های تخصصی و کارگروه های مشترک 
کز بهداشتی در مناطق،   با دانشگاه علوم پزشکی و مرا
برای پیشــگیری و بهبود شرایط زیســتی شهروندان 
برنامه ریزی هــای خوبــی انجــام داده و برنامه هــای 

متنوعی را  اجرا کنیم.
وی با بیان اینکه ســتاد حوزه ســلامت غیر از تدوین 
برنامه برای خانه های ســلامت، برنامه های شهری 
بزرگــی را تهیــه و اجــرا می کنــد، گفــت: از جملــه ایــن 
برنامه ها می توان به ویژه برنامه » 9 شــب، نهِ شــب« 
که در ایام ماه مبارک رمضان در محــل باغ غدیر اجرا 
شد و ضمن خلق لحظاتی شاد برای مردم، تلنگری 
به معضلاتی که در حوزه سلامت شهروندی داشت، 

اشاره کرد.
 وی بــا بیــان اینکــه برنامه هــای ســلامت محــور 
شــهری نوعــی هم افزایــی بیـــــــن اداری در حــوزه 
ظرفیت هــای  از  کــه  اســت  اجتماعــی  معاونــت 
ادارات مختـــــــلف در حــوزه معاونــت اجتمـــــــاعی 
 اســتفاده می شــود، افــزود: تــلاش مــا استفـــــــاده 
هــر چــه بیشــتر از ظرفیــت ســمن ها و ســازمان های 
مردم نهاد همچنین مشــارکت با آنهاســت تا بستر  را 

برای حضور پررنگ تر مردم فراهم کنیم.
کید بر اینکه هــر چه شــهروند به لحاظ  رشــیدی با تا
جسمی، روحی و روانی سالم تر باشد، شهری سالم تر 
خواهیم داشــت، اظهارکرد: بهبود کیفیــت در حوزه 
ســلامت می توانــد هزینه هایــی را کــه در بخش های 
مختلــف بــه مدیریــت شــهری تحمیــل می شــود، 
کاهش داده و بســتر مناســب تــری برای رســیدن به 
مدینه فاضله ایجاد کند؛ از این رو، مدیریت شــهری 

کید دارد.  بر سلامت شهروندان تا

 رفع مشکل آبیاری 
فضای سبز شمال شهر

مدیر منطقــه 12 شـــــــهــــــــــرداری اصفهان 
گفت: با احــداث دو پروژه سیســتم تصفیه 
ح انتقال پساب از  تکمیلی پساب شاهین شــهر و طر
شاهین شــهر به اصفهان، مشــکل آبیاری فضاهای 
سبز مناطق شمالی شــهر رفع می شــود. علی باقری 
اظهار کرد: فاز نخســت پــروژه انتقال پســاب تصفیه 
 خانــه فاضــلاب شــاهین شــهر بــه اصفهان بــه طول

 18 هزار و 500 متر با هزینه ای بالغ بر هشت میلیارد  و 
400 میلیون تومان در دست اجرا است.

 وی افــزود: پــروژه سیســتم تصفیــه تکمیلی پســاب 
فاضلاب شــاهین شــهر نیز با متراژ شــش هــزار و  310 
متر مربع و با اعتبــار دو میلیــارد و 400 میلیون تومان 
کنــون 85 درصــد پیشــرفت  در دســت اجراســت و تا
داشــته اســت.باقری با اشــاره به پروژه های عمرانی 
این منطقه در ســال جــاری گفت: عملیــات احداث 
مجموعــه توانمند ســازی بانــوان سرپرســت خانوار 
در خیابــان امیــن بــا هزینــه ای بالغ بــر یــک میلیارد 
و ۶00 میلیــون تومــان آغــاز شــده اســت.وی اضافــه 
کــرد: این مرکــز بــا مســاحت 31۶ مترمربــع و زیربنای 
۶۶0 متر ظــرف 11 مــاه آینــده تکمیــل می شــود، قرار 
اســت در این مرکز دوره های آموزشــی برای توانمند 
ســازی و اشــتغال زایــی زنــان سرپرســت خانــوار 
برگــزار شــود.مدیر  منطقــه 12 شــهرداری اصفهــان 
با اشــاره بــه احــداث خانه ورزشــی امیــن آبــاد اظهار 
کرد: ایــن پــروژه بــا هزینــه ای بالــغ بر یــک میلیــارد و 
کنــون  100 میلیــون تومــان در دســت اجراســت و تا
80 درصــد پیشــرفت داشــته اســت. باقــری افــزود: 
عملیات احداث مجموعه فرهنگی ورزشــی شــهرک 
مهدیــه بالــغ بــر یــک میلیــارد و  400 میلیــون تومــان 
 در محله شــهرک مهدیــه به متــراژ 700مترمربـــــــع در 
دو طبقــه آغاز شــده اســت. وی با اشــاره بــه احداث 
فرهنگســرای امــام حســن مجتبــی در شــهرک کوثــر 
گفت: این پروژه نیز بالغ بر یک میلیارد و 200 میلیون 
تومان نیز 80 درصد پیشــرفته داشته است و تا پایان 

تابستان به بهره برداری خواهد رسید.  

در                       شهر

درد دل با همدانی ها بر سر درآمد
رئيس کميسيون اقتصادی شورا : حال اصفهان  خوب نيست

اتوبوسرانی روی خط توسعه
ح توسعه ای در بخش حمل و نقل عمومی به بهره برداری می رسد هفته جاری چندین طر

هفته جاری، اصفهان شاهد بهره برداری رسمی 
ح هــای توســعه ای در حــوزه حمــل و نقل  از طر
عمومــی خواهــد بــود. 50 دســتگاه اتوبــوس جدیــد بــا 
اســتاندارد یورو 4 به صورت رســمی رونمایــی و به ناوگان 
شــهر اصفهان اضافه می شــود و 30 دســتگاه اتوبوس نیز 
بهسازی خواهند شــد. بهره برداری از هشت خط جدید 
اتوبوسرانی اتفاق مهم دیگری است که در راستای تحقق 

حمل و نقل یکپارچه این هفته عملیاتی می شود.
مدیرعامــل شــرکت واحــد اتوبوســرانی اصفهــان و حومه 
با بیــان اینکــه یکــی از مهم تریــن برنامه های اتوبوســرانی 
اصفهــان بازســازی ناوگان اســت تــا اتوبوس ها بــه چرخه 
فعالیت در شــهر باز گردنــد، گفت: این هفته 30 دســتگاه 
اتوبوس مجهز به سیستم گرمایشی و سرمایشی بازسازی 

شــده و بــه صــورت رســمی بــه نــاوگان 
اتوبوسرانی باز می گردد. 

قدرت افتخاری به بهره برداری رسمی 
هشــت خــط جدیــد در ســطح شــهر 
اصفهــان اشــاره و تصریح کــرد: افتتاح 
ســامانه اتوبــوس تنــدروی خیابــان 
شیخ بهایی-جهاد به طول یک و نیم 
کیلومتــر، خــط ویــژه 2۶ میــدان امــام 

حسین )علیه السلام(- آتشــگاه -پایانه شهدای درچه با 
20 دستگاه اتوبوس بازسازی شده و خط سامانه تندروی 
میدان جمهوری اسلامی _ میدان استقلال با 20 دستگاه 
اتوبوس نــو  از مهم ترین خطوطی اســت که ایــن هفته به 

صورت رسمی در اختیار شهروندان قرار می گیرد. 

 وی اضافــه کــرد: خــط 74 پــل شــیری
کوثــر(، خــط  _ پایانــه قــدس )شــهرک 
45 میــدان جمهــوری _ پایانــه قــدس 
)شــهرک کوثــر(، خــط 8 میــدان شــهید 
 علیخانی _ پایانه قدس )شــهرک کوثر(، 
خــط 152پایانــه باقوشــخانه _ ارزنــان_
حصــه شــمالی و خــط 120 میــرزا طاهر _ 
خیابــان بابــک _  میــدان جمهــوری نیز 
در هفته آتی بــه صورت رســمی در اختیار شــهروندان قرار 

می گیرد.
افتخــاری اعلام کــرد: همچنیــن هفتــه جاری بــه صورت 
رســمی از لبــاس و فــرم ویــژه راننــدگان بــا حضــور مدیران 
شــهری رونمایی می شــود. شــعار »خوب ببینیم، خوب 

دیده شویم، ایمن باشیم« بر این لباس ها حک شده که 
امیدواریم در افزایش ایمنی در حوزه حمل و نقل شــهری 

اثرگذار باشد. 
مدیرعامل شــرکت واحــد اتوبوســرانی اصفهــان و حومه، 
رونمایی از تابلوهای جدید راهنمای خطوط و راهنمای 
مســافر در تمامــی خطــوط و راهنمــای تابلو بــر روی بدنه 
 اتوبــوس بــه دو زبــان فارســی و انگلیســی و ســاماندهی

ح هــای حمــل و نقلــی آمــاده   15 خــط را از دیگـــــــر طــر
کــرد: همچنیــن  بهره بــرداری رســمی برشــمرد و اظهــار 
در هفتــه جــاری از 78 واحــد مســکونی از ســوی تعاونــی 
مسکن اتوبوسرانی با هزینه و سرمایه گذاری شرکت واحد 
بهره برداری خواهد شــد و در اختیار کارکنان اتوبوســرانی 

قرار خواهد گرفت. 

شهردار اصفهــــان گفت: حقوق مــــردم را نمی تـــــوان در 
بافت فرسوده شهر با محدودیت های غیر موجه نادیده 
گرفت و تحت الشعاع قرار داد، بلکه باید با کمک مردم و 
سرمایه  گذاران،  بافت فرسوده غیر تاریخی را به بافت جدید 
تبدیل کنیم. قدرت اله نوروزی در برنامه رادیویی صدای 
شهر افزود: مدیریت شهری سعی دارد کرامت انسانی را در 
تمام عرصه های فضای شهری و در راستای عمرانی و آبادانی 
و تکریم ارباب رجوع رعایت کند.  وی با اشاره به اینکه شهر 
اصفهان دارای بیش از دو هزار و 300 هکتار بافت فرسوده 
است، اذعان داشت: 500 هکتار از بافت فرسوده را بافت 
تاریخی و میراثی شهر اصفهان تشکیل می دهد که این بافت 

در قالب  میراث شهر باید بهسازی و ترمیم شود. 

      احداث خانه های جدید در بافت روستایی شهر
نوروزی با بیان اینکه در بافت روستایی شهر اصفهـــــان 
باید خانه های جدیدی به منظور ایجاد شور و نشاط 
اجتماعی و امید ساخته شود، ادامه داد: بازسازی بافت 
فرسوده با مشارکت و همکاری مردم صورت می گیرد و این 
کید کرد: باید  مهم ارزش افزوده نیز ایجاد می کند.  وی تا
از داشته های اصفهان به خوبی حراست شود و با کمک 
مردم و سرمایه گذاران بافت غیر تاریخی را به بافت جدید 

تبدیل کنیم. 

کيد دولت بر احيای سریع بافت فرسوده        تا
شهردار اصفهان با اشاره به دیدار خود با رئیس جمهور، 

رئیس بانک مرکزی، برخی از وزرا و معاونان رئیس جمهور 
گفت: در این جلسه به احیای  گذشت،  که  در هفته ای 
کید بسیاری شد؛ سیاست دولت مبنی بر  بافت فرسوده تا
این است که هرچه سریع تر برای احیای این بافت اقدام 
شود تا مردم از خانه هایی که امنیت برای زندگی ندارند، 
رها شوند.  وی  افزود: در این جلسه مقرر شد بافت فرسوده 
میانی که 50 درصد بافت فرسوده را تشکیل می دهد، هرچه 
کنان این مناطق  سریع تر  شناسایی و تخریب شود و برای سا

خانه های جدید ساخته شده تا با امنیت زندگی کنند. 

       ارائه بسته تشویقی عوارض
وی با بیان اینکه به مناسبت دهه کرامت بسته تشویقی 
پرداخت عوارض خودرو تا 31 شهریورماه در اصفهان ارائه 
می شود، گفت: شهروندان می توانند با مراجعه به یکی از 
شهرداری های مناطق 15 گانه با پرداخت عوارض خودرو 
از این طرح استفاده کنند. نوروزی در ادامه با ابراز نگرانی از 
وضعیت خشکسالی و کم آبی در شهر اصفهان بخصوص 
کرد: لازم است شهروندان  در حوزه فضای سبز اظهار 
صرفه جویی آب را به طور جدی در دستور کار خود قرار دهند 
تا از این بحران عبور کنیم. وی با بیان اینکه برگزاری دائمی 

کودکان و نوجوانان  جشنواره بین المللی فیلم های 
در اصفهان اتفاق خوشایند دیگری برای جهان شهر 
اصفهان است، افزود: با برگزاری این جشنواره ها می توان 
زمینه حضـــــور سفـــــر گردشگران داخلی و خارجی را به 

اصفهان فراهم کرد.  

      راه اندازی خانه های حقوق در شهر 
شهردار اصفهـــــان از اجرای قانون مبارزه با فســـاد در 
شهرداری به عنوان پیشتاز در کل کشور سخـــن به میان 
آورد و گفت: با انعقاد تفاهم نامه مابین شهــــرداری، 
دادگســــتری و قوه قضائیـــــه خانه های حقوق بــــــرای 
برگزاری دوره های آمـــــوزشی برای کارکنان شهــــرداری 
و شهروندان راه اندازی می شود.  وی شفاف سازی 
ح ها و صدور پروانه  خدمات شهرسازی و ضوابط و طر
ساختمانی به صورت الکترونیک را  از دیگر پروژه های مهم 
در راستای شفاف سازی و رفع دغدغه های شهروندان 
برشمرد و ادامه داد: با اجرای این طرح تکریم ارباب رجوع 
به معنای واقعی انجام می شود و شهروندان هر ساعت از 
شبانه روز در هر جای دنیا که باشند، می توانند با مراجعه 
به پیشخوان ارائه خدمات الکترونیکی به شهروندان به 
نشانی http://Esup.isfahan.ir ، امور مربوط به پروانه 
ساختمانی خود را پیگیری کنند.  نوروزی از شهروندان 
ک و  خواست از مترو در قالب وسیـــــله حمل و نقل پا
امن استفاده کنند تا شاهد کاهــــش ترافیک و مسائل 

زیست محیطی در شهر اصفهان باشیم. 
 وی اظهار کرد: در نظر داریم طبق برنامه ریزی های

 انجام شده از ابتدای مرداد ماه سرفاصله زمان حرکت 
قطار شهری را به 10دقیقه کاهش دهیم.

      چهارباغ آینده اصفهان است 
کید بر اینکه در اجرای طرح تبدیل  شهردار اصفهان با تا
چهارباغ به گذر فرهنگی همکاری و مشارکت مردم و 
ح هیچ  کسبه نقش آفرینی می کند، افزود: در این طر
درختی آسیب نمی بیند و حتی به جای درختانی که در 
دوره های قبل در محور چهارباغ به دلیل طرح مترو قطع 
شده بود،  دوباره درخت کاشته می شود.   وی با اشاره به 
اینکه ستاد زیباسازی برای چهارباغ تشکیل شده است، 
تصریح کرد: مردم نگران چهارباغ نباشند و بدانند که 
چهارباغ آینده اصفهان است؛ چهارباغ به معنای واقعی 
با همکاری همه کسبه به تاریخ و  هویت خود بر می گردد.

کن  نوروزی از صبر و شکیبایی کسبه و شهروندان سا
اطراف پروژه چهارباغ تشکر کرد  و گفت: این طرح همانند 
طرح احیای میدان امام علی )ع( تحریم مردمی نخواهد 

شد و با هماهنگی و مشارکت کسبه انجام می شود.    

بافـت غیرتاریخـی و فرسـوده شـهر شناسـایی و تخریـب می شـود تـا در دل آن خانه های جدیـد برای ایجاد شـور و 
نشـاط اجتماعی و امید سـاخته شـود. اصفهان  دو هزار و 300 هكتار بافت فرسـوده مصوب دارد كه 500 هكتار آن 
تاریخی بوده و باید در قالب میراث شـهر بهسـازی و ترمیم شـود و مابقی تخریب شـده و به جای آن بافت جدید شكل بگیرد. 
شـهردار اصفهـان بـا اشـاره بـه دیدار خود بـا رئیس جمهور، رئیس بانک مركـزی و برخـی از وزرا و معاونـان رئیس جمهور در 
هفته ای كه گذشـت، از سیاسـت دولت برای احیای هرچه سـریع تر بافت فرسـوده خبرداد و گفت در این جلسـه قرار شـد 
بافت فرسـوده میانی كه 50 درصد بافت فرسـوده را تشـکیل می دهد، هرچه سریع تر شناسایی و تخریب شود و برای ساکنان 

این مناطق خانه های جدید ساخته  شود.

لباس تازه بر تن بافت فرسوده
شهردار می گوید در کمترین زمان بافت جدیدی در بافت غيرتاریخی شهر شکل می گيرد

در                          شهر



05 سال اول، شماره 1 شهرستان
 چهار شنبه

18 اردیبهشت 1۳۹۲ 

گهی حصر وراثت  آ
38427/44284 - آقای انوشیروان قاسمی مبارکه دارای شناسنامه شماره 1189930781 به 
ح دادخواست به کلاســه 205/97 ش 1 از این دادگاه در خواســت گواهی حصر وراثت نموده  شر
و چنین توضیح  داده که شادروان حیرا قاسمی مبارکه بشناســنامه 22426در تاریخ 97/4/6 
اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به یک پسر و دو 
دختر که عبارتند از: 1-خورشید قاسمی به ش.ش 1180049462 صادره از اصفهان فرزند متوفی 
کستان فرزند متوفی 3-انوشیروان  2-مهتاب قاسمی مبارکه به ش.ش 1711 صادره از کراچی پا
کستان فرزند متوفی اینک با انجام تشریفات  قاسمی مبارکه به ش.ش 1712 صادره از کراچی پا
گهی می نماید تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه  مقدماتی در خواست مزبور را در یک نوبت آ
گهی ظرف یک ماه به دادگاه تقدیم داردوالا گواهی  از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آ

صادر خواهد شد. /م الف/207999
شعبه اول شورای حل اختلاف  اردستان

دادنامه
38429/44286 - شــماره دادنامــه: 74-97/2/10 شــماره بایگانــی: 96/426 ش 1 مرجــع 
رسیدگی کننده: شعبه اول شورای حل اختلاف اردستان / خواهان: سید احمد معینی به نشانی 
اردستان اداره ثبت احوال آقای کبریایی / خوانده: علیرضا شادمان به نشانی نایین خ امام سه 
ک 2 مجهول المکان/ خواســته: مطالبه وجه چک / قاضی شورا  راه فردوسی کوچه شکوفه پلا
با عنایت به محتویات پرونده و اخذ نظریه اعضا محترم شورا ختم رسیدگی را اعلام و با استعانت 
ح ذیل رای صادر می نماید. رای قاضی شــورا: در خصوص دادخواست  از خداوند متعال به شــر
تقدیمی خواهان آقای ســید احمد حسینی فرند سید حســین به طرفیت خوانده آقای علیرضا 
خ 96/4/31 به  شادمان فرزند رمضان به خواسته مطالبه وجه چک با مشخصات 360019 مور
مبلغ 15/000/000 ریال و مبلغ 50/000/000 ریال بابت اقســاط بانک مهر اقتصاد اردســتان شورا 
با عنایت به محتویــات پرونده و دلایل موجــود از جمله تصاویر مصدق چــک و گواهینامه عدم 
لت بر اشــتغال ذمه صادر  پرداخت بانک محال علیــه و اینکه اصل آن در یددارنــده خواهان دلا
گهی در جلســه شــورا حاضر نگردیده تا ایراد یا  کننده دارد و خوانده هم علی رغم ابلاغ و انتشــار آ
دفاع موثری بعمل آورد و البته طبق استعلام از بانک مهر اقتصاد خواهان کلا مبلغ 37/000/000 
ریال طی دو نوبت برای اقساط وام خوانده پرداخت کرده است لذا دعوی وارد و ثابت تشخیص 
و مستندا به مواد 198و515و519 از قانون آیین دادرسی مدنی و مواد 310و313 از قانون تجارت و 
نیز ماده واحده استفساریه الحاق یک تبصره به ماده 2 قانون اصلاح موادی از قانون صدور چک 
مصوب مج مع تشخیص مصلحت نظام خوانده را به پرداخت مبلغ 15/000/000 ریال بابت وجه 
چک و خسارت تاخیر تادیه از تاریخ 96/9/31 تا اجرای حکم و 37/000/000 ریال بابت اقساط 
بانک مهر اقتصاد در حق خواهان محکوم می نماید و نسبت به ما بقی خواسته با توجه به اینکه 
خواهان دلیلی بر مدیونیت خوانده ارایه نکرده و از طرفی در جلسه آخر دادرسی اعلام کرده مبالغ 
را اشتباهی قید کرده بود لذا نسبت به مازاد مبلغ فوق به استناد ماده 197 قانون آیین دادرسی 

مدنی رای بر بی حقی خواهان صادر و اعلام می گردد.
 این رای غیابی و ظرف 20 روز از تاریخ ابلاغ قابل واخواهی در این شــورا و ظرف بیست روز پس از 

کم عمومی حقوقی اردستان است. م الف: 205584 آن قابل اعتراض در محا
شعبه اول شورای حل اختلاف اردستان

ابلاغ
38432/44289 - بدینوســیله اعلام می گردد محمود نوروز پور بــا وکالت حمیدرضا نجارزاده 
آرانی دادخواستی به طرفیت امیرحسین کریمی دانا مبنی بر درخواست استرداد یک فقره چک 
در این شعبه مطرح و رسیدگی دارد لذا به خوانده فوق ابلاغ می گردد در تاریخ شنبه 97/06/03 
ساعت 18:30 جهت رسیدگی و استماع شهادت شهود در شعبه اول حقوقی شورای حل اختلاف 
آران و بیدگل حاضر شود. اسامی شهود: مجید نوروز پور - میثم کریمشاهی ضمنا جهت دریافت 

نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر شعبه مراجعه نماید. م الف/21
شعبه اول حقوقی شورای حل اختلاف آران و بیدگل 

گهی حصر وراثت  آ
ح دادخواســت به  38433/44290 - آقــای احمــد ناظمی دارای شناســنامه شــماره 8 به شــر
کلاسه 185/97 ش 1  از این دادگاه در خواســت گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح  داده 
که شادروان مریم میرزائی بشناسنامه 3 در تاریخ 96/12/3 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی 
گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر اســت به: 1-محمدآقا ناظمی کمجانی فرزند غلامرضا 

به ش.ش  4 همسر متوفی
  2-احمد ناظمی فرزند محمدآقا به ش.ش 8 فرزند

  3-محمدرضــا ناظمــی کمجانــی فرزند محمدآقــا بــه ش.ش 1 فرزنــد 4-مهدی ناظمــی فرزند 
محمدآقــا بــه ش.ش 39 فرزند 5-زهــرا ناظمــی فرزند محمدآقــا بــه ش.ش 587 فرزنــد و غیر از 

نامبردگان فوق وارث دیگری ندارد. 
گهی می نماید تا هر کسی   اینک با انجام تشــریفات مقدماتی در خواســت مزبور را در یک نوبت آ
گهی ظرف یک ماه به  اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشــر نخستین آ

دادگاه تقدیم داردوالا گواهی صادر خواهد شد. /م الف/198
شعبه اول شورای حل اختلاف نطنز 

دادنامه
38434/44291 - مرجع رسیدگی کننده: شعبه اول شورای حل اختلاف نطنز / خواهان:  خانم 
کبری بیرگانی فرزند عبدالوهاب /  سهیلا سبزواری فرزند رمضانعلی / خوانده: آقای محمدرضا ا
خواسته: مطالبه وجه / گردشکار: قاضی شورای حل اختلاف پس از بررسی محتویات پرونده، 
ح ذیل مبادرت به صــدور رای می  ختم دادرســی را اعلام و با اســتعانت از خداوند متعال به شــر
نماید. رای شورا: در خصوص دادخواست خانم سهیلا سبزواری فرزند رمضانعلی به طرفیت آقای 
محمدرضا بیرگانی فرزنــد عبدالوهاب به خواســته مطالبه مبلغ یکصد میلیــون ریال به انضمام 
خســارت دادرســی و خســارت تاخیر تادیه با عنایت به اظهارات شــهود خواهان مبنــی بر اینکه 
خواهان مبلغ یکصد میلیون ریال را به حساب خوانده واریز نموده است و استعلام بعمل آمده 
از بانک  تجارت نطنز که مالک شماره حساب موجود در پرینت بانکی ارایه شده توسط خواهان 
کبری بیرگانی معرفی نموده اســت و خوانده علیرغم انتشــار در جلســه شــورا  را آقای محمدرضا ا
حاضر نگردیده و دفاعی به عمل نیاورده است دعوای خواهان را وارد دانسته و مستندا به مواد 
198و515و519و522 قانون آیین دادرسی مدنی و ماده 1257 قانون مدنی حکم بر محکومیت 
خوانــده به پرداخــت مبلغ یکصد میلیــون ریــال و پرداخت مبلــغ 1/315/000 ریــال بابت هزینه 
دادرسی و خسارت تاخیر تادیه از زمان تقدیم دادخواست لغایت اجرای حکم صادر می نماید. 
رای صادره غیابی است و ظرف بیست روز از تاریخ ابلاغ قابل واخواهی و سپس ظرف بیست روز 

کم عمومی شهرستان نطنز می باشد. م الف/194 قابل تجدیدنظرخواهی در محا
شعبه اول شورای حل اختلاف نطنز 

گهی ابلاغ وقت رسیدگی  آ
کبر ســالاریان  گهــی ابلاغ وقت رســیدگی و دادخواســت و ضمائم به آقای ا 38436/44293 - آ
کبر ســالاریان  / خواهان آقای رســول زرگرباب الدشــتی دادخواســتی به طرفیــت خوانده آقای ا
ح کــه به ایــن شــعبه ارجــاع و بــه شــماره پرونده کلاســه  به خواســته اســترداد لاشــه چــک مطر
9709986793800304 شعبه 8 حقوقی شورای حل اختلاف اصفهان )مجتمع شهدای مدافع 
خ1397 1397/05/30 ســاعت 8:00 تعیین که حســب دســتور  حرم ( ثبت و وقت رســیدگی مور
دادگاه طبق موضوع ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان بودن خوانده 
گهی می گردد تا خوانده  و در خواســت خواهان مراتب یك نوبت در یکی از جراید کثیر الانتشــار آ
گهی به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود ،  ظرف یك ماه پس از تاریخ انتشار آ
نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در دادگاه حاضر 

گردد .م الف/207874  شماره بایگانی:970305
شعبه 8 حقوقی شورای حل اختلاف اصفهان

فقدان سند مالکیت
ک ثبتی شماره 6366 فرعی از  38459/44317 - نظر به اینکه سند مالکیت تکبرگ شماره پلا
118 اصلی بخش یک ثبتی شهرضا که در صفحه 20 دفتر 523 به نام مهری رفیعیان شاهرضائی 
ثبت و صادر و تســلیم گردیده که به موجب ســند شــماره 4854-91/12/18 دفتر 303 شهرضا 
در رهن بانک مســکن شــهرضا می باشــد اینک نامبــرده به موجب درخواســت وارده به شــماره 
97090366174993 - 97/4/26 که امضاء شهود آن ذیل شماره 92364-97/4/11 به گواهی 
دفترخانه سه شهرضا رسیده است مدعی است که سند مالکیت آن به علت جابه جایی مفقود 
گردیده اســت و درخواســت صدور المثنای ســند مالکیت فوق را نموده اند لذا مراتب به استناد 
گهی می شــود چنانچه  تبصره یک اصلاحی ذیل ماده 120 آییــن نامه قانون ثبت در یک نوبت آ
کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشد از تاریخ 
گهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا ضمن ارایه اصل ســند مالکیت یا سند  انتشــار این آ
معامله به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید تا مراتب صورتمجلس و اصل سند مالکیت به ارایه 
گر ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسید یا در صورت اعتراض  کننده سند مسترد گردد بدیهی است ا
اصل سند مالکیت یا سند معامله ارایه نشود اقدام به صدور سند مالکیت المثنی طبق مقررات 

خواهد شد. م الف/207799
ک شهرضا اداره ثبت اسناد و املا

آگهی مناقصه سازمان عمران شهرداری اصفهان

آگهی مزایده سازمان عمران شهرداری اصفهان

آگهی مناقصه ی فایبرگلاس )نوبت دوم(

شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان و حومه

 ســازمان عمران شــهرداری اصفهــان در نظــر دارد خرید کالا توســط اشــخاص مــورد نظر ســازمان از  
فروشــگاه های زنجیره ای /  هایپر  و دارای تخفیف و واقع در محدوده شهر اصفهان را در قبال تهاتر 

گذار نماید.  ملکی به صورت مناقصه  به پیمانکار  واجد شرایط وا

ســازمان عمران شــهرداری اصفهان در نظر دارد یک واحد آپارتمان مســکونی واقــع در چهارباغ 
بالا - بن بســت پاســارگاد - طبقه دوم  به انضمام پارکینگ و انباری را از طریــق مزایده عمومی به 

فروش برساند. 

شرکت واحد اتوبوسرانی اصفهان و حومه در نظر دارد عملیات واحد فایبرگلاس خود را به 
گذار نماید.   بخش خصوصی وا

گهی،  متقاضیان شــرکت در مناقصه می توانند جهت دریافت اسناد با ارایه رزومه متناســب از تاریخ نشر آ
کثر تا تاریخ 97/05/07 به سازمان عمران شــهرداری اصفهان واقع در خیابان 22 بهمن، مجموعه  حدا
خ 97/05/08 به دبیرخانه سازمان  اداری امبیرکبیر مراجعه و پیشنهادهای خود را تا پایان وقت اداری مور

تحویل نمایند. 
WWW.Isfahan.ir/sazmanomran :تلفن: 32670813-031                    وب سایت

متقاضیان شرکت در مزایده می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مزایده مورد نظر  از تاریخ نشر 
ک سازمان عمران شهرداری اصفهان واقع در خیابان 22 بهمن، مجموعه  گهی لغایت 97/05/07 به دفتر املا آ
خ 97/05/08 به  اداری امیرکبیر یا به وب ســایت ذکر شــده مراجعه و پیشــنهادهای خود را تاپایان وقت اداری مور

دبیرخانه سازمان تحویل نمایند. 
WWW.Isfahan.ir/sazmanomran :تلفن: 32670813-031                    وب سایت

بنابرایــن از متقاضیان، شــرکت هــا و موسســات حقوقــی دارای مجــوز دعوت مــی شــود از تاریخ 
97/5/1 لغایــت 97/5/9 بــه امــور اداری ایــن شــرکت مراجعه و فــرم هــای مربوطــه را دریافت و 

کثر تا پایان وقت اداری سه شنبه 97/5/9 تحویل نمایند.  پیشنهادهای خود را حدا
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: پنجاه میلیون ریال

وجود 10 میلیون فرسوده نشین 
در كشور

معاون وزیر راه و شهرســازی بــا بیان اینکه 
۱۴۰ هزار هکتار از مناطق شــهری کشور در 
بافت فرسوده قرار دارد، گفت: ۱۰ میلیون نفر در این 
بافت  سکونت دارند.  هوشنگ عشایری پنجشنبه 
در حاشــیه بازدید از پروژه های عمرانی شهرســتان 
کندگی  شهرضا در جمع خبرنگاران، با اشــاره به پرا
سکونتگاه های غیررسمی در کشور، اظهار کرد: یکی 
کنان ایــن مناطــق،  از مهم تریــن مطالبــات ســا
بهسازی معابر است که اجرای آن نیازمند همکاری 

شهرداری ها و شرکت های خدمات رسان است.
وی درخصوص سکونتگاه های غیررسمی شهرضا، 
تصریح کــرد: برنامه جامعی شــامل ســهم هریک از 
دستگاه های خدمات رسان حوزه شهر و شهرستان 
شــهرضا، در قالــب ســتاد بازآفرینی شــهری تدوین 
و ابلاغ شــده اســت.معاون وزیــر راه و شهرســازی با 
 اشــاره به آغاز عملیات ســاخت و ســاز یــک مجتمع 
آموزشی _ ورزشی در محله شهید چاووشی شهرضا، 
بیان داشــت: از هر طرحی که در قالب برنامه جامع 
برای این منظور پیش بینی شود، حمایت می کنیم.
کید بر ضرورت اســتفاده از مشــارکت بخش  وی با تا
ح هــای بازآفرینی  خصوصــی و مــردم در اجــرای طر
خ  شــهری، اظهــار کــرد: تســهیلات حمایتــی بــا نــر
بازپرداخــت 6 درصد برای نوســازی بافت فرســوده 

شهری در نظر گرفته شده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی از اختصاص تسهیلات 
۵۰۰ میلیــون ریالی بــرای ســازندگان و یــک میلیارد 
و ۲۰۰ میلیــون ریالی بــرای خریــداران در بافت های 
فرســوده خبر داد و ابراز داشــت: در حال حاضر ۱۴۰ 
هزار هکتار از مناطق شهری کشور در بافت فرسوده 
قــرار دارد و ۱۰ میلیــون نفــر نیــز در اینگونــه بافت هــا 
قرار ســکونت دارند.وی با اشــاره به تکلیــف قانونی 
گذاری اراضی دولتــی واقع در بافت های  مبنی بر وا
فرسوده به مردم، خاطر نشان کرد: در صورت تمایل 
ح هــای بازآفرینی،  توســعه گران بــه مشــارکت در طر
همــه دســتگاه های دولتــی بایــد اراضــی خــود را در 
اختیار آنان قرار دهند.معاون وزیر راه و شهرســازی 
کن در مناطــق کمتر توســعه  کید کــرد: مــردم ســا تا
یافته یا ســایر فعــالان در حوزه بازآفرینــی در صورتی 
که زمین دولتی بلااستفاده سراغ دارند، به مسئولان 
ذی ربط گزارش دهند.عشایری همچنین با اشاره 
به بــازار تاریخی شــهرضا، اظهار کرد: ایــن مجموعه 
تاریخــی، ظرفیتــی منحصــر به فــرد بــرای تبدیل به 
مرکز توریســتی و پذیرایی از مســافران و گردشــگران 
کیــد بــر ضرورت  داخلــی و خارجــی را دارد.وی بــا تا
همــکاری شــهرداری و ادارات اداره اوقــاف و امــور 
خیریه و میــراث فرهنگی و کســبه برای مرمــت بازار 
شــهرضا،  بیان کرد: احیا و مرمت این بنای تاریخی 
ح بازآفرینــی شــهری  از مهم تریــن اولویت هــای طــر

شهرضا خواهد بود. 

 انفجارهای مهیب 
با منبع ناشناخته

آخــر هفتــه گذشــته  و در دو نوبــت صــدای 
انفجار مهیب در منطقه میمه و روستاهای 
حسن رباط، موته و لوشاب منجر به ترس و وحشت 
اهالی این منطقه شد ولی به گفته منابع هنوز منشأ 
صدا شناسایی نشده است. عبدالله ابراهیمی، عضو 
شــورای اســلامی روســتای حســن ربــاط در ایــن 
گفــت: روز چهارشــنبه در دو نوبــت و در  خصــوص 
ســاعت ۱۱:۵۰ دقیقــه و ۱۲:۳۰ دقیقه صــدای انفجار 
مهیبی در منطقه پیچید و پس از آن نیز به مدت چند 
ثانیه زمین به لرزه درآمد. وی با بیان اینکه به منظور 
کشف منشأ این صدا گروه های مختلف بیابان های 
اطراف را جســت وجو کردند، ادامه داد: هنوز در این 
خصوص اطلاعات جدیدی را به دست نیاورده ایم. 
علیرضا بصیری، فرماندار میمه نیز در این باره اظهار 
داشت: در این خصوص هیچ گزارشی مبنی بر حادثه 
و زمین لرزه از ســوی نهادهای مختلف اعلام نشــده 
اســت و در حــال حاضــر در حــال رایزنــی بــا ارتــش و 
مدیریت بحران استانداری اصفهان برای علت یابی 

اصلی این حادثه هستیم. 

كشف عرقیات غیرمجاز 
مســئول واحــد بهداشــت محیــط شــبکه 
بهداشــت و درمان آران و بیدگل از کشف و 
ضبــط نزدیــک بــه 6۰۰ لیتــر عرقیــات گیاهــی تاریــخ 
مصرف گذشــته و غیرمجــاز در ایــن شهرســتان خبر 
داد.علی اعتصام به ایرنا گفت: این میزان عرقیات در 
انبار نگهداری مواد غذایی یکی از فروشگاه های آران 
و بیدگل کشف شــده که به زودی نیز معدوم خواهد 
کی غیرمجاز و  شد.وی افزود: ۱.۲ تن انواع مواد خورا
تاریــخ مصــرف گذشــته در مجمــوع از ابتدای ســال 
جــاری تا کنــون در ایــن شهرســتان کشــف و معدوم 
شــبکه  محیــط  بهداشــت  است.مســئول  شــده 
بهداشــت و درمان آران و بیــدگل بیان کــرد: ۴.۲ تن 
کی غیرقابل مصرف با ارزش نزدیک به ۳۰۰  مواد خورا
میلیــون ریال نیــز در مجمــوع ســال گذشــته در این 
شهرستان کشف و معدوم شده بود.وی اضافه کرد: 
بیشــتر واحدهــای صنفــی آران و بیــدگل اصــول 
بهداشــتی را رعایت می کننــد اما هیــچ واحد صنفی 
متخلفی در حاشــیه امن نیســت و شــبکه بهداشت 
اجــازه تهدیــد ســلامت شــهروندان را از ســوی افــراد 
بــه  همچنیــن  اعتصــام  داد.  نخواهــد  ســودجو 
کی توصیه کرد که هنگام  مصرف کنندگان مواد خورا
خرید به تاریخ تولید و انقضــا توجه کرده و در صورت 
مشــاهده عرضه محصولات تاریخ مصرف گذشــته، 
موضوع را به شماره ۱9۰ ســامانه مدیریت ارتباطات 
مردمی واحــد بهداشــت محیط شــبکه بهداشــت و 

درمان گزارش دهند.

05 سال چهاردهم، شماره  3250 شهرستان
شنبه

30 تیر 1397 

خبر                             روز ح ورزشی نیمه تمام داریماخبار                        كوتاه بیش از چهار هزار طر
معاون وزیر ورزش از بخش خصوصی خواست همکاری كند

چهار نفر باعث برداشت غیرمجاز آب هستند
شاهدبرداشت های صد برابری غیرمجاز از زاينده رود هستیم

نماینــده مــردم اصفهــان در 
مجلس شورای اسلامی گفت: 
چهــار نفــر جلــوی اجــرای قانــون عــدم 
برداشــت غیــر مجــاز آب را گرفته انــد و 
دولت توانایی کنار زدن این چهار نفر را 
گــزارش مهــر، حمیدرضــا  نــدارد. بــه 
فولادگر در مراسم افتتاح کشتارگاه تمام  

اتوماتیــک کوهپایــه اظهار داشــت: حیــات اصفهان به 
زاینــده رود وابســته اســت و مصوبــه قانونــی از تمامــی 
مراجع مبنی بر برداشت آب از زاینده رود وجود دارد اما 
ایــن قانــون بــه خاطــر چهــار نفــر اجرایــی نمــی شــود و 
کمیت هم توان برخورد با آنها را ندارد.وی با اشاره به  حا
اینکــه ۵۰ میلیــون متــر مکعــب برداشــت غیــر قانونی از 

زاینده رود داریم، اضافه کرد: شــورای 
هماهنگی زاینده رود چهار میلیون متر 
مکعب آب برای باغــات چهار محال و 
بختیاری و دو و نیم میلیون مترمکعب 
بــرای باغات اصفهــان در نظــر گرفت و 
این در حالی اســت که برداشــت های 
صــد برابــری غیرمجــاز داریم.نماینده 
مــردم اصفهــان در مجلــس بــا بیــان اینکــه کشــاورزان 
کنون در  اصفهان همیشــه مــورد ظلم واقــع شــدند و تا
سطح کشــور به هیچ کشــاورزی این ظلم نشده است، 
گر بارش های اردیبهشت را نداشتیم قطعا  ادامه داد: ا
به مضیقــه می افتادیم و وضعیتی همچون خرمشــهر را 

تجربه می کردیم.

معاون پارلمانی وزیــر ورزش و 
جوانــان گفــت: بیــش از چهار 
کشــور  ح ورزشــی در ســطح  هــزار طــر
نیمه تمــام مانده اســت که بــرای اتمام 
بــه اعتبــار نیــاز دارد و مشــارکت بخــش 
خصوصی را می طلبد. امیررضا خادم در 
آیین افتتاح سالن کشتی امام علی)ع( 
گلپایگان بــا بیان اینکه با توجــه به نگاه 

مثبت دولــت و مجلس 9 درصــد اعتبــار ارزش افــزوده به 
وزارت ورزش و جوانــان اختصــاص یافتــه اســت، افــزود: 
در یک ســال گذشــته  بودجــه ورزش و جوانان در ســطح 
کشور بیش از دو برابر افزایش داشته است.وی با اشاره به 
اینکه جذب بودجه کار تخصصی نیــاز دارد، تصریح کرد: 
با پیگیری نماینده شهرســتان در مجلس بودجه ســالن 

ورزشی خانه کشتی گلپایگان جذب شد 
و این طرح مهم ورزشی در شهرستان به 
بهره برداری می رســد.خادم ادامــه داد: 
بــا پیگیــری نماینــده مــردم شهرســتان 
گلپایــگان در مجلــس شــورای اســلامی، 
ظرف دو ماه آینده دو تخته تشک کشتی 
و مبلــغ ۱۰ میلیــون تومــان بــرای تهیــه 
تجهیزات لازم سالن کشتی امام علی)ع( 
این شهرستان اختصاص می یابد.وی خاطرنشان کرد: 
جوانــان شهرســتان گلپایــگان  ظرفیــت خوبی در رشــته 
کشــتی دارند کــه بــا حمایــت لازم بــه مقام هــای قهرمان 
جهانــی خواهند رســید؛ طرح هــای نیمه تمام در کشــور 
نتیجه توزیع ناعادلانه اعتبارات است، در برخی مناطق 

کشور حتی یک سالن ورزشی هم نیست. 

به شرق اصفهان ظلم شده است
حجتی: حقابه شرق را به جای ديگری اختصاص می دهند

وزیر جهاد کشاورزی  گفت:امروز با توجه به میزان تقاضا 
و وضعیــت تولید، دیگــر تولیدکننــده کشــاورزی فقط در 
مزرعه نیســت و مشــکلات زیــادی چــه قبــل از تولید چه 
بعــد از تولید، وجــود دارد. حجتــی با بیان اینکه کشــاورز 
بــا موجــود زنــده ســروکار دارد، ادامــه داد: کشــاورز ناچار 
اســت محصولش را بــا هر قیمتی بفروشــد. تنها بخشــی 
که در کشــور کمتر دولتی است، بخش کشــاورزی است، 
اما سیاســت گــذاری بــا دولت اســت تــا کشــاورز دغدغه 
غ را نداشته باشد.وی با اشاره به اهمیت بحث  ک مر خورا
زنجیره ها، افزود: بحث زنجیره ها پاسخ تمام مشکلات را 
غ را پایین می آورد، زیرا تمام  می دهد و هزینه تمام شده مر
واسطه ها حذف شده اند و قیمت های منطقی در پایین 
و بالادست عرضه و تقاضا می شود.حجتی با بیان اینکه 
باید نهاده ها را با پشتیبانی وزارتخانه وارد کنیم، تصریح 
غ ایران  کرد: در این بخش باید واسطه ها حذف شوند.مر
غ دنیاســت. باید بحث برندســازی در این  ارزان ترین مر
حوزه را مد نظر قرار دهیم زیرا مردم باید بدانند همانطور 
که هر محصولی کیفیت های متفاوتی دارد قطعا در بخش 
غذا نیز همین گونه اســت.وزیر جهادکشــاورزی با اشــاره 
به اهمیت معرفی محصــول، بیان داشــت : امروز جنگ 
اقتصادی اســت و دشــمن عزم خودش را جزم کرده، اما 
 ما به هیچ وجه نباید در تامین مواد غذایی سهل انگاری 

کنیم.

      رونمایی از اولین تولیدات نهال گواهی شده
همچنین با حضور وزیر جهاد کشاورزی، مراسم رونمایی 
وبرچســب گذاری از اولین تولیدات نهال گواهی شده در 
کشــور در شــرکت فجر چهارمیل زواره  برگزار شد.حجتی 
در این مراسم با بیان اینکه حمایت از شرکت های دانش 
بنیان در بخش کشــاورزی در دســتور این وزارتخانه قرار 
دارد، اظهــار داشــت: در ایــن راســتا پروانــه فعالیــت این 
افراد و شرکت ها مورد حمایت و تسهیلات در اختیار آنها 
قــرار خواهد گرفت.وی خاطر نشــان کــرد: مهم ترین کار 
در حــوزه حمایــت از محصــولات دانــش بنیــان در حوزه 
کشــاورزی معرفی این فرآینــد و بازاریابی بــرای محصول 
نهایی اســت تا کشــاورزان بتوانند این محصــول را مورد 
بهره برداری قــرار دهنــد.وی با بیان اینکه نخســتین بار 
در کشور مرکز تحقیقاتی تولید نهال سالم مرکز چهارمیل 
زواره در شهرستان اردستان برچســب آبی تولید نهال را 
دریافت کرده است، گفت: برچسب آبی از موسسه ثبت 
و گواهی نهال کشور به این شرکت اعطا شده تا نهال های 
تولید شده با اصالت و شناسنامه دار باشند. دراین طرح 
پژوهشی نخستین بار نهال سالم واصیل دانه و هسته دار 
تولید شده است.همچنین در مراســم دیگری با حضور 
وزیر جهــاد کشــاورزی از رقم جدیــد ذرت با نام ســورگوم 
در مســاحت 6۰ هکتار با اســتفاده از آبیاری نوین) تیپ ( 

رونمایی شد.

      تصويب استمهال بازپرداخت وام كشاورزان
وزیــر جهــاد کشــاورزی در ادامه برنامه ســفر خود به اســتان 
اصفهان در نشســت صمیمــی با فعــالان بخش کشــاورزی 
شهرســتان اردســتان اعــلام کرد:دولــت ارزان تریــن ارز را در 
اختیــار صنعــت طیــور قــرار داده اســت و در تامیــن آن هیچ 
محدودیتی وجود ندارد.  محمود حجتی درباره بازپرداخت 
تسهیلات کشاورزان خسارت دیده،ابراز داشت:استمهال 
بازپرداخت وام کشاورزان خسارت دیده از حوادث طبیعی 
در دولت تصویب شــده و تمامی بانک هــا موظف به اجرای 
آن هستند.وی از فرمانداران خواست تا اجرای این مصوبه 
دولت را در حمایت از کشــاورزان پیگیــری کنند.وزیر جهاد 
کشاورزی با اشاره به شــرایط اقلیمی و کم آبی کشور،بر لزوم 
کید کــرد و افزود:باید آب کــم و در  ســازگاری با این شــرایط تا

اختیار را به روش های مدرن در تولید محصولات کشاورزی 
مصــرف کنیــم، بایــد محصــولات کشــاورزی کــم آب بــر و با 
عملکرد بالا تولید کنیم و کشــت محصــولات را از فضای باز 
به فضــای بســته و کنترل شــده گلخانــه ای منتقــل کنیم.
حجتــی،ورود بــه عرصه هــای جدیــد از فعالیــت کشــاورزی 
و توســعه تولیــد محصــولات کــم آب بــر بــا ارزش افــزوده بالا 
نظیر گیاهان دارویی در مناطقی مانند اردستان را ضروری 
دانســت و اضافــه کــرد: بــرای افزایــش بهــره وری و درآمــد 
تولیدکنندگان،دام های سبک پربازده باید جایگزین شوند. 
وزیر جهاد کشاورزی در ادامه بر لزوم توسعه فعالیت و مشاغل 
کید  ســازگار با اقلیــم نظیــر شــترداری در مناطــق کویــری تا
 کرد و گفت که تعلیف با خارشــتر بــا پروتئین بــالا اقتصادی

 است.    

وزیـر جهـاد كشـاورزی گفـت: حقابـه شـرق اصفهـان را کامـل می گیرنـد و بـه جـای دیگـر اختصـاص 
می دهنـد. محمـود حجتـی كـه پنجشـنبه بـه همـراه هیئتـی از مدیـران ارشـد ایـن وزارت خانـه بـرای 
بازدیـد از طـرح هـای بخـش كشـاورزی شـرق و شـمال شـرقی اصفهـان بـه ایـن اسـتان سـفر كـرده بـود، در 
مراسـم افتتاحیـه كشـتارگاه صنعتـی تولید گوشـت مرغ در شـهر كوهپایه اظهار كـرد: باید به مصوبه شـورای 
نهـم مصـوب سـال 93 بازگردیـم كـه تاكید دولت نیز همین اسـت. حقابه شـرق اصفهـان را کامـل می گیرند و 
بـه جـای دیگـر اختصـاص مـی دهنـد كـه در هیـچ جـای كشـور اینگونـه نیسـت، البتـه در شـیراز نیـز چنیـن 
مشـکلی وجـود دارد. وی بـا تاكیـد بـر اینکـه امـروز شـرق اصفهـان علاوه بـر خشکسـالی و كم آبی بـا اجحاف 
نظارتـی نیـز مواجـه اسـت تصریـح كـرد: گرفتـن حقابـه كشـاورزان شـرق اصفهـان و تخصیـص آن بـه دیگـر 

مناطق یک اجحاف بزرگ است كه مردم منطقه شرق با آن درگیر هستند.
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گر بخواهیم کتاب فروشی های اصفهان را  ا
بشمریم شاید به تعداد انگشتان دو دست 
برسد. حالا درمقابل، رستوران ها و فست فودی ها 
و بانک ها را بشــمرید! اصلا قابل شــمردن نیستند. 
برای اینکه رســتوران جدیدی بــاز کنی، بایــد واقعا 
کیفیت به  قابلیت هــا و غذاهای جدیــد و بــه روز و با
مشتریانت ارائه دهی تا آنها را جذب کنی. در دنیای 
امــروز، حــرف اول را خلاقیــت می زنــد. باید ســلیقه 
گر پول داشته باشی، مطمئنا به  مردم را بشناسی. ا
سراغ افتتاح همین فست فودی ها می روی. چون 
مردم به هیچ وجه از شکمشان نمی زنند؛ مخصوصا 
گر »پکیج« فوق العاده ای در برابرشــان قرار بدهی.  ا
بعــد هــم مطمئــن خواهــی بــود ســود تمــام ایــن 
خلاقیت ها بــه حســابت واریــز خواهد شــد. دراین 
گــر کســی پولــی داشــته باشــد و بخواهــد  وانفســا، ا
کتاب فروشــی بزند، واقعا به چشم کســی که انگار از 
مریخ آمده است به او نگاه می کنند. همه می دانند 
پولــی کــه در ایــن راه در ایــران هزینه شــود، ممکن 
اســت برنگردد! ممکــن اســت بعدها دخــل آدم به 
خرجــش نخــورد. ممکــن اســت... . همــه ایــن را 
می دانند ولی عــده قلیلی فقط به عشــق »کتاب« و 
»کتاب خوان هــا« ایــن همــه مشــکل را بــه جــان 
می خرند تا به عشق خودشان، »کتاب فروش شدن« 
برســند. البته بمانــد که دریــن راه عــده ای کلاش و 
قلابی هم پیدا می شوند که حالا برای اسم و رسم و 
زد و بند و ســری در میــان ســرها بازکردن ایــن کار را 
می کنند. حساب آنها از بقیه جداست. چون دقیقا 
قشــر کتاب خــوان تنهــا قشــری اســت کــه می تواند 
فروشــنده کتاب اصلــی را از تقلبی تشــخیص دهد. 
حــال برگردیــم بــه همــان موضــوع خودمــان: بــا 

هزاربدبختی و مشکل کتاب فروشی جدید زدن!
در اصفهــان خودمان آنقدر تعداد کتاب فروشــی ها 
گــر کتاب فروشــی خوبی در  کم اســت که مطمئنــم ا
شــهر افتتاح شــود، تــن و بــدن بقیــه بلــرزد! همه از 
کــد کتــاب می نالنــد، از گرانی کاغــذ و کتاب،  بازار را
از نبــود مشــتری، از... . 
گر  حــالا حســاب کنیــد ا
یــک کتاب فروشــی دیگر 
هــم باز شــود، ایــن ترس 
به وجود می آید که حتما 
همین دو سه تا مشتری 
هم راهشــان را به سمت 
کتـاب فـــــروشی جــدیـــــد 
بــاز می کنند.مخصوصــا 
گــر کتاب فروشــی جدید  ا
رنــگ و لعــاب بیشــتری 
داشــته باشــد و پشــتش 
شخصیت معروف یا برند 

مشهوری هم باشد!
وقتــــی از چشــــــــم یـــک 
کتاب فــروش کــه نگــران 
ک  اوضاعش هســت نــگاه کنــی شــاید کمی ترســنا
باشــد، ولــی وقتــی از دور ببینــی و درازمــدت برایت 
در اولویــت باشــد، متوجــه می شــوی حرکت هــای 
کتاب فروشــی ها از ســوی  این چنینــی و افتتــاح 
کســانی که کتــاب و کتاب خــوان را می شناســند نه 
تنها بازار بقیه کتاب فروش ها را کساد نمی کند بلکه 
حتی بازارشان را گرم هم می کند. به این صورت که 
وجود یک فضای فرهنگی و پیرامون آن که مربوط 
می شود به جلســات نقد و بررســی و معرفی کتاب و 
...، خواه ناخــواه بر فضــای فرهنگی یک شــهر تاثیر 
می گــذارد؛ مخصوصــا شــهری کــه تشــنه دانســتن 

است.
رقابت در این عرصه سبب می شود کتاب فروشی ها 
برنامه های جذاب تــری برگــزار کنند و حتــی به فکر 

راه اندازی استارتاپ بیفتند. 
راضی کــردن مــردم بــه خریدکتــاب آن هــم در ایــن 
اوضاع بــد اقتصــادی، شــاید ســخت ترین کار عالم 
باشد. چطور می شود کســی را که می خواهد با هزار 
بدبختی خــودش را ســیر کند، راضــی کرد تــا کتاب 

بخرد؟! 
گر  از آن ســو چطــور می شــود به همــان کس گفــت ا
اتفاقــا خریــد همــان کتــاب برایــت در اولویــت بود، 
حالا برای خرید مایحتاج زندگی ات هم به مشــکل 

نمی خوردی؟! 
و البته کــه تمام اینهــا به هم ربــط دارنــد. ولی خب 

چطور می شود اینها را گفت؟! 
کشــور خودمــان و حتــی در  در طــول تاریــخ در 
کشــورهای دیگر، مکرر فاجعــه کتاب ســوزی اتفاق 

افتاده است.
 فارنهایت 451 بــه معنــای واقعی کلمه! امــا امروزه 
کتاب ســوزی شــکل دیگــری به خــود گرفته اســت. 
دیگر قرار نیســت کتاب هــا را مانند کــوه جمع کنند 
و آتش بزنند. با سیاســت های نادرست و سانسور و 
وجود تلویزیون و فضــای مجــازی و... کلکش را به 

راحتی کندند.
کــه امــروزه بایــد بــا هــزار ســلام و صلــوات   آنقــدر 
کتاب فروشــی ات را اداره کنــی. بلــه! هرچــه پیــش 
می رود ترس از اینکه چه بلایی ســر کتاب فروشی ها 
می آیــد و نکنــد کتاب فروشــی های کوچک تــر زیــر 
پای کتاب فروشــی بزرگ تــر که تبلیغات وســیع تری 
دارند گم شوند، بیشتر و بیشتر می شود؛ اما مگر جز 
همین انتظار کشیدن ها هم چاره دیگری داریم؟! 
کســتر کتاب هــا را از دل آتــش بیــرون  گــر روزی خا ا
می آوردنــد، امروز هم بایــد این تن به رمــق افتاده را 
نجات داد تا بلکــه بتواند نفس بکشــد هرچند یکی 

در میان... . 

اعلام اسامی منتخبان آزمون 
داوری جشنواره کودک

اســامی منتخبــان مرحلــه اول آزمــون کتبی 
کــودک و نوجــوان ســی و یکمیــن  داوران 
جشــنواره بین المللی فیلم هــای کــودکان و نوجوانان 
اصفهان اعلام شد.به گزارش ایمنا، این آزمون جمعه 
۲۲ تیرماه در بنیــاد فرهنگی امام صــادق)ع( اصفهان 
برگزار شــد.   در بخش داوری کودکان و نوجوانان طبق 
روال هر سال و بر اساس آیین نامه جشنواره، تعدادی از 
کودکان و نوجوانان ۹ تا 14 سال پس از موفقیت در آزمون 
کتبی، مصاحبه حضوری و گذراندن دوره آموزشــی به 
جمع داوران جشنواره اضافه می شــوند که امسال به 
مناسبت برگزاری سی و یکمین دوره جشنواره، ۳1 داور 
کودک و نوجوان در انتخاب بهترین اثر بخش سینمای 

ایران   این جشنواره را  همراهی خواهند کرد.

آخرین مهلت شرکت در 
پنجمین دوسالانه خوشنویسی 
 فــردا  آخریــن مهلت ارســال آثار بــه پنجمین 
دوســالانه بین المللــی خوشنویســی ایــران 
است.به گزارش ایمنا، هنرمندان خوشنویس تا پایان 
تیرماه فرصــت دارند آثار خود را به پنجمین دوســالانه 

بین المللی خوشنویسی ایران ارسال کنند.
پنجمیــن دوســالانه بین المللــی خوشنویســی ایــران 
بــا بزرگداشــت ملک محمــد قزوینــی در گرایش هــای 
نســتعلیق، شکســته نســتعلیق، ثلــث و نســخ و در 
بخش های مسابقه و نمایشگاه )آثار استادان و شرکت 
کنندگان( از ســوی مرکز هنرهای تجسمی با همکاری 
موسسه توســعه هنرهای تجســمی معاصر و اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســتان قزوین، شــهریورماه 

امسال در قزوین برگزار می شود.
انتخاب آثار بخش مســابقه در دو مرحله غیرحضوری 
و حضــوری انجــام می شــود کــه در مرحلــه نخســت 
هنرمندان آثار خود را ارســال می کنند و پس از انتخاب 
آثاری از بین آنها، پذیرفته شدگان به دعوت دبیرخانه 
دوسالانه، متون انتخاب شده از سوی هیئت داوران 

را اجرا می کنند.

 90 درصد کتاب ها
فقط کاغذ حرام کرده اند

 یک نویســنده در ارزیابی اش از رکود و رخوت 
در حوزه کتاب و فرهنگ بیــان کرد: موضوع 
گر به گذشته نگاه کنیم  اصلا مربوط به امروز نیســت. ا
تیراژ کتاب از دهه 4۰ خورشیدی آنقدرها بالا نیست و 
درواقــع یــک نقصــان دارد. آن دوره هــا هــم نــه دوره 
ناامیدی بوده نه دوره یاس بوده و نه وضعیت اقتصادی 
مردم به بدی امروز بوده اســت. ملت همان موقع هم 
کتاب نمی خوانده و بالاترین تیراژ کتاب آن دوره هم جز 
کــه بــه دلایــل خــاص  آثــار یکســری افــراد خــاص 
کتاب هایشان تیراژ قابل توجهی پیدا می کرده، تیراژ دیگر 
کتاب ها درکل چیزی حدود دوهزار نسخه بوده است. 
فرهنگ راد در گفت وگو با ایلنا افزود: تنها نام هایی مثل 
 نصرت رحمانی، احمد شاملو، علی اشرف درویشیان 
و ... که متاسفانه همه هم از دنیا رفته اند و برخی نام ها 
در حوزه هــای دیگــر مــورد توجــه کتابخوان ها بــوده و 
هســتند. یعنی کتاب همیشــه همیــن وضعیــت را در 
کشور ما داشته است. تازه همین نام ها هم در بسیاری 
از مواقع بــر منبــای تبلیغــی کــه روی آثارشــان صورت 
می گرفتــه، تیراژ نســبتا قابل توجهــی داشــته اند. این 
نویسنده »ناامیدی«را که از دید برخی دلیل رخوت در 
حــوزه فرهنــگ شــده اســت، دلیــل رکــود بــازار کتــاب 
ندانســته و اظهــار داشــت: موضــوع ناامیــدی جامعه 
که این جامعه هیچوقت کتاب نمی خوانده  نیست چرا
اســت و آمار خواندن کتــاب و تیراژ ها در دهــه ۶۰ که نه 
دهه ناامیدی که دهه امیدهای بزرگ بود، از کشوری 
مثل تاجیکســتان که آن زمان به اندازه شــهر کرج هم 
جعیت نداشت و کتاب هایش تیراژ 11هزار تا 1۲هزارتایی 
داشتند، بسیار پایین تر بود. از طرف دیگر اصلا مردم چرا 
باید کتاب بخوانند؟ در بیشــتر موارد مزخرفاتی که به 
صــورت فله ای و تــوده ای منتشــر می شــود خواندن یا 
گر ملت مــا از فردا  نخواندنشــان چه فرقــی دارد؟ اصلا ا
گر شما انباری از این کتاب ها را برای  کتاب خوان شد، ا
عرضه روی هم بچینید، مردم علاقه ای به خواندن آنها 
نخواهند داشت. چه چیزی در این کتاب ها گفته شده 
که نگفتنش مشکلی را متوجه مردم کرده است؟ یعنی 
نه من که می نویسم چیزی می نویسم که گرهی باز کند 
و نه کسی در آن طرف هست که به دنبال باز کردن گره 

باشد.
گر سانسور هم اجازه می داد تا همه کتاب ها   راد افزود: ا
منتشر شوند بازهم کتاب های خوانده ناشده و منتشر 
ناشده پس از انتشار مشکلی را حل نمی کردند. در طول 
دوره های طولانی ۹۰ درصد آثاری که در کشــور منتشر 
شــده اند فقط کاغــذ حــرام کرده انــد اما چــون صنایع 
بازیافت هم متاسفانه در اینجا پیشرفته نیست، حتی 
کارتن و مقــوا از ایــن آثار درنیامــده چــون آن چیزی که 
ملت بــه دنبالش اســت، چیزی نیســت که بخشــی از 
روشنفکران یا دیگر اقشــاری که کتاب می نویسند، به 
دنبالش هســتند. این فعال فرهنگی در پاسخ به این 
پرســش که چرا ارتباط میــان روشــنفکر و بدنه جامعه 
هیچگاه در کشــور شــکل نگرفته، نیز متذکر شد: اصلا 
چرا توقع ارتباط روشنفکر و عامه مردم را داریم؟ زمانی 
چنین ارتباط و تعاملی شــکل می گیرد که شما در یک 
بستر تاریخی یک جامعه پویا  داشته باشید. وقتی در 
تمام عرصه ها فقط قطع شــدگی و گسســت بین ملت 
رخ داده، چــه توقعــی از ارتبــاط بیــم روشــنفکر و مردم 
داریم؟ در همین دوره معاصر فردی مثل رضاشاه روی 
کار آمد که در همین مدت کوتــاه برخی مردم دیکتاتور  
بودن او را فراموش کردند و شــعارهای عجیبی برایش 
سردادند. این یعنی ما حتی در حوزه تاریخ هم با دقایق 

و ظرافت ها آشنا نیستیم.

شهر کتاب در گشود
برای  افتتاح شهر کتاب اصفهان همه آمدند

اخبار                             هنری گفت و                       شنود

»قطعا مشــهد مانند همه شــهرهای کشــور نیاز 
بــه موســیقی فاخــر دارد و شــکی در آن نیســت؛ 
مســئولان هــم ایــن موضــوع را تاییــد می کننــد. در طــی 
سال ها به این نیاز توجه لازم نشده است و اولین خروجی 
این نوع رفتار این بود که می بینیم در این سال ها مشهد 
تبدیل به قطب تولید موسیقی زیرزمینی در سطح کشور 

شده است.«
کــه  اینهــا بخشــی از اظهــارات ســالار مرتضــوی اســت 
سرپرستی یک گروه موسیقی را در مشــهد بر عهده دارد؛ 
این گــروه موســیقی بــا نــام »بامــداد« بــه تازگی همــراه با 
حســام الدین ســراج ـ خواننده آواز ایرانی  به روی صحنه 

رفته است.
مرتضــوی  در این باره به ایســنا گفت: برداشــتن قدم اول 

برای مشــهد در راســتای روند برگزاری 
و اجراهــای موســیقی ایرانــی و فاخــر 
بسیار مهم بود که خوشبختانه انجام 
شــد. پیشــنهادهایی هــم بــرای اجــرا 
در دیگــر شــهرهای خراســان شــده که 
امیدوار هســتیم پس از مدتی که گروه 
استراحت کرد، در شــهرهای دیگر هم 

اجرا داشته باشیم.
 او ادامه داد: قطعا مشهد مانند همه شهرهای کشور نیاز 
به موسیقی فاخر دارد و شکی در آن نیست؛ مسئولان هم 
این موضوع را تایید می کنند. در طی ســال ها به این نیاز 
توجه لازم نشده است و اولین خروجی این نوع رفتار این 
بود که می بینیم در این ســال ها مشــهد تبدیل به قطب 

تولیــد موســیقی زیرزمینــی  در ســطح 
کشور شده است. 

سرپرست گروه بامداد مشهد بیان کرد: 
به دلیل برخی بی تدبیری ها یک سری 
اجراها در مشهد و اطراف مشهد برگزار 
کردنــد کــه صرفــا منفعــت طلبی هــای 
مالی در آن دیده شــده بــود و به محتوا 
کــه یــک ســالن موســیقی  و وقــاری 
 بایــد داشــته باشــد، دقــت نشــد و حاشــیه هایی ایجــاد

 شد. 
مرتضــوی اضافــه کــرد: در واقــع برنامــه در محیط هــای 
نامناســب برگــزار شــد، صرفــا بــه دلیــل افزایــش صندلی 
اجراهایی در باشگاه های عروسی، مکان های نامناسب 

و ســالن های ورزشــی برگزار شــد و موســیقی ابزاری شده 
بود کــه تهیه کننــده پولــی را بــه جیب بزنــد؛ بیشــتر  این 
تهیه کننده هــا غیــر بومــی بودنــد و ایــن بی تدبیری هــا 
حاشیه هایی را ایجاد کرد که این موضوع به چالش اجرا 

در مشهد دامن زد.
 این نوازنــده دف همچنیــن گفت: با مســئولان صحبت 
شــده که صرفــا برای شــروع و تــا وقتی کــه اعتمادســازی 
انجام شود، به هنرمندان بومی اعتماد شود،  چرا که آنها 

فضای مشهد را بهتر می شناسند.
گفــت: ایــن گــروه بامــداد مشــهد در انتهــا    سرپرســت 
کــه بهتریــن و   اعتمــاد ســازی منجــر بــه ایــن می شــود 
 فاخرتریــن اجراهــای موســیقی را در ســال های پیــش رو 

در مشهد داشته باشیم.

مشهد، قطب موسیقی زیرزمینی
سالار مرتضوی می گوید این شهر هم نیاز به موسیقی فاخر دارد

در اصفهان 
آنقدر تعداد 

 کتاب فروشی  ها
 کم است که 
مطمئنم اگر 

کتاب فروشی 
خوبی افتتاح 
شود، تن و بدن 

بقیه بلرزد! 
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محیط امــن اســت و  حال، امــان. آینــدگان و رونــدگان، 
مدعویــن و مجریــان در تک و تــایِ رفــت و آمــد و گفت و 

شنفت اند.
هوا گرم اســت و بحث، داغ از کتاب و لبالب از آفتاب. هر 
گوشه از این کندوی پرکتاب را که می کاوی، ظرفی عسل 
می یابی و چهره ای آشنا که جان می دهد برای گفت وگو. 
چشــم کــه مــی گردانــی در گوشــه ای شــقایق دهقــان و 
محراب قاسم خانی و محمدرضا هدایتی و نسیم مرعشی 
را می بینی و چشــم که بر مــی گردانی، محمــد طلوعی و 
آرش صادق بیگی و علی خدایی و پوریا عالمی و مرتضایِ 

نعمت الهی را. 
بــاز کــه مــی گــردی، ســخنگوی شــورای شــهر و رئیــس 
کمیسیون فرهنگی و  نخســتین بانوی شهردار اصفهان 
را می بینی و  راه که می روی، سروش صحت و همسرش 
سارایِ سالار را که میزبانانه از شخصیت های فرهنگی و 
سیاسی و مدیریت شهری میزبانی می کنند و موسیقی 
افســون ســاز کلاســیک و مدرن، رود نغمه را برای گپ و 

گفت، جاری می کند.

     دستِ نغمه جاری
نغمه جاری، دستِ مرا در دســتِ علی خدایی می گذارد 
و حینِ گفت وگــو  در اتاق هــا می گردانــد و  جایی مــا را به 
قول پوریای عالمی روبه رویِ هم قرار می دهد تا خدایی 
بگوید: » کتاب، فقط شــعر و داســتان نیســت! بلکه می 
تواند راجــع به چیزهای بســیاری با ما گفت وگــو کند تا از 
علایقی که در وجودمان هست و از آنها کمتر خبر داریم، 
گاهی امــا از کجا و چگونه در اندیشــه  گاه شــویم.«این آ آ
 ما ریشه می دواند؟ طبیعتا از جایی که به گفته خدایی

»تمایل دارد تا کتابفروشی باشد.«
 اما ایــن همه ماجرا نیســت، زیرا شــهر مــدرن بایــد از مرزِ 
مفاهیــم ســنتی گــذر کنــد. مفاهیمــی که بــر هــم نهاده 

شده اند تا از ســنت به مدرنیته و مفاهیمی 
مانند توســعه فرهنگی، دیپلماسی شهری 
و حکمرانی خوب در شــهر خــوش آب و هوا 
برســیم، جــوری که بــه قــول زعمای شــهر، 
حالا بر ریل توســعه قرار گرفته ایم و  مفهوم 
نهاد، شــکل و  قواره دیگــری برایمان گرفته 
است. شکلی که در آن توانسته ایم در قالب 
فعالیت هایی جمعی مانند داستان خوانی، 
نمایشــنامه خوانــی، شــعرخوانی و رفتن به 
ســینما یا حضور در جلســات نقد و نمایش 
فیلــم، بــه آن رنگــی از طیــف هــای متنــوع 

مشارکت اجتماعی بدهیم. 
کــه تنــوع  تصــور خدایــی نیــز ایــن اســت 
کتاب هــای ارائــه شــده مــی توانــد عاملــی 

جذاب برای جذب مخاطب در ســنین مختلف باشــد و 
این جذابیت باعث شــود تا کتاب ها بیشــتر دیده شوند 
و علاقه ها مشــخص شــود تا فکر نکنیم که کتــاب، فقط 

داستان است.

     حکمِ صادق
ســیرِ معانی اصفهان ســنتی در حال توســعه ی متمایل 
بــه مدرنیزاســیون و هوشــمندی از ذهنم گــذر می کند و 
به یــاد کلیپی می افتم کــه در آن جعفر مــدرس صادقی، 
حســن معجونــی، پژمــان جمشــیدی، رامبــد جــوان، 
کدل،رضا یزدانی، لیلی رشیدی، مژده دقیقی،  مهدی پا
پوریــا عالمــی، مهــدی ربــی و مهــران غفوریــان با شــعف 
و هوشــمندی گشــایش شــهر کتــاب اصفهــان را بــه فال 
نیک گرفتــه انــد و همــراه نغمه جــاری، بــاز ذهن مــرا به 
ســوی شــکل گیری نهاد های مــدرن شــهری می برند و 
می گذارندم روبه روی پوریای عالمی تا از  او بپرســم شهر 
کتــاب بــا ســاختار کنونی چــه تاثیــری بــر اصفهــان امروز 

خواهد داشت؟
 موســیقی یگانــه یکــی از فیلــم های ســه گانه کریســتف 
کیشلوفسکی در زیر صدای ما جاری است که او با اشاره 
به مفهوم نهاد و نهادسازی می گوید:» برای پیشبرد هر 
هدفــی ما نیازمند نهاد ســازی هســتیم. این پروســه ای 
است که تمام شــئون شــهر مدرن را، از اقتصاد و آموزش 
تا فرهنــگ و ورزش دربر مــی گیرد و درســت نقطه مقابل 
اندیشــه خلــق الســاعه ای قــرار دهد. بــه همیــن خاطر، 
نبایــد خــطِ تمایــزی میــان نهــاد و جمعیــت و اجتمــاع 
کشــید، چرا کــه جمــع هــردوانِ اینهاســت کــه جامعه را 
مــی ســازد، نــه فــردِ فــرادا  در دل خانــه ای در دل محلــه 
ای در شــهر. کمــا اینکــه ایــن تجمیــع محلات اســت که 
شهر و جامعه شهری را می ســازد و حالا، به قولِ عالمی، 
در فرهنــگ و ادبیــات هــم همیــن حکــم صادق اســت و  
جریان، زمانی جاری می شود که رفاقت ها 
و معاشرت ها و جدل های فرهنگی، خِردی 
و ادبــی از دل پاتــوق هــا شــکل مــی گیــرد و 
کنــون بــه آن تکیــه  آن چیزهایــی کــه هــم ا
 داده ایــم ، میــراث معاشــرت های ســازنده

 است.« 
با این حــال، در طول ســالیان این پاتوق ها 
به اشکال مختلفی مثل تغییر کارکرد، تغییر 
اولویــت هــای اجتماعــی، ریــزش مخاطب 
و تغییر مشــی فکری از میان رفته اســت اما 
دوباره در قالب همین فعالیت های فرهنگی 
احیا خواهد شد. عالمی نیز سخت به کارکرد 
دوباره پاتوق های فرهنگی خوشبین است و 
از  هر نیمکتی که در هر گذری آدم ها را برای 

گفت وگو روبه روی هم بنشاند، استقبال می کند و معتقد 
گر شهر کتاب اصفهان جایی برای گفت وگو،  است که »ا
تعامل و گذراندن وقت بــدون تحمل هزینه اقتصادی و 
اجتماعی باشد، دوباره آن انسجام فرهنگی و اجتماعی 

لازم را به دنبال خواهد داشت.«

     همراه با لذت
انســجام فرهنگــی امــا چگونــه حاصل می شــود؟ شــاید 
بتــوان گفــت یکــی از مهم تریــن عوامــل اثــر گــذار بــر آن، 
مطالعه باشــد. مطالعه اما در ابتدای امر بــه گفته طیبه 
فاطمی، رئیس اداره کتابخانه های شهرداری اصفهان، 
»باید  همراه با لذت باشد، بنابراین باید شرایطی را ایجاد 
کرد که مخاطب در قــدم اول در فضایی امــن از خواندن 
لذت ببرد تــا در مرحله بعدی به اصــل موضوع که نفسِ 
مطالعه است، دست پیدا کند و به نظر می رسد که نقطه 

شروع آن، فضایِ دلچسب شهر کتاب باشد.« 
مســئله بعدی اما » نحــوه تعامل ما بــا این مرکز اســت تا 
گاهی  ضمن ارزیابی توانایی ها، از فعالیت هــای آن نیز آ
کامل پیدا کنیم. وقتی این چرخه دانشــی بــه راه افتاد، 
می توانیــم از بهترین نویســندگان، ناشــران و مترجمان 
دعوت کنیــم تا بــا تعامل بــا کتابخانه مرکزی شــهرداری 
اصفهــــــان، چشــمِ مخاطبـــــان پرُخــوان در رده هــای 
موضوعی مختلف روشــن شــود و بــا ایجاد تعامــل میان 

خواننده و مولف، آنها را به شهر کتاب معرفی کنیم« 
دکترفاطمــی همچنین می گویــد طی گفت وگویــی که با 
مدیریت شــهر کتــاب در میــان کتابگــردی اش داشــته، 
بــه تنــوع موضوعــی و محتوایــی کتــاب هــای انتخابــی 
اذعان کرده است. او معتقد است:  »یک منویِ متنوع و 
خوشخوان در برابر مخاطب گشوده شده، آیا این اتفاق، 
خود راهی به سوی گرایش به سوی مطالعه نیست؟ آن 
هم هنگامی کــه ما بافقــرِ زمــان مطالعه، کتــاب و مولفِ 

کاردان مواجهیم؟ «

     هویتِ اصفهان امن 
بایــد در میــان اتــاق هــا، قاب هــای عکــسِ نوســتالژیک، 
نوشــت افزارها، و آینه کاریِ نازک خیال ســقفِ سالنی که 
کســتری امــا الــوان، هویتِ  یک پارچــه کتــاب اســت و خا
اصفهــان امــن را تجربــه کنیــد. ایــن تجربــه امــن، زمانــی 
لذت بخش تر می شود که در میان کتاب ها، چشمتان به 

کنون، حاضرِ  چشم نویســنده هایی بیفتد که ا
حاضرند: یکــی در جهان کتاب و یکــی در وضع 
موجــود. از میان ایــن حاضران غایــب، محمدِ 
طلوعی از آن دســت نویســنده هایی اســت که 
خود اثیر اصفهان اســت و دلبســته و دلنوشــته 
آن، جــوری که می گویــد: »به نطر مــن اصفهان 
در دوره های مختلف بسیار بر فرهنگ اصفهان 
ایران تاثیر گذاشــته، همیشــه فرهنگــی بوده و 
همیشه هم خواهد بود. بنابر این، آنقدر بزرگ 
اســت کــه دیگــر اشــخاص نمی توانند بــه بزرگ 
کــردن آن بیندیشــند، بلکــه ایــن، آنــان اند که 

به واسطه پیوند با آن بزرگ می شوند.«
 ایــن بزرگــی، زمــــــانی در زمانــه معاصـــــــر مــا 
کــه ایــن داد و ستـــــــد  درخشــان تر می شــود 

فرهنگــی، در مکانــی متمرکــز و مشــخص بــه دیــدار 
دوســتداران بشــتابد و شــهر کتاب می توانــد محلی 

برای این اجماع باشد.

     نازک خیالی های آینه کاری
رشــته نــازک خیالی هــای ما کــه بــه اجمــاع و تجمع 
می رســد، از میــان رویــای آینــه کاری هــا بــه حیــاطِ 
شــهرکتاب می نگرم که حالا مملو از جمعیتی اســت 
که در حال صرف میوه و شربت و شیرینی زیر چترهای 
آفتابــی تیرمــاه انــد. خورشــیددیگر عمــود ایســتاده 
است و بر همه یکســان می تابد ، حتی بر گفت وگوی 
کوتــاهِ مــن و ســخنگوی شــورای اســلامی شــهرمان 
اصفهــان کــه بــه طــرزِ ظریفــی بــا توســعه شــهری در 
سال های گذشــته پیوند می خورد. پس بی مقدمه 
از او درباره تاثیر و پایایی و مانایی شــهر کتاب و نقشِ 
مدیریــتِ شــهری در حمایــت و تســهیلگری بــرای 
رشــد چنین مکان هایی می پرســم که با ذکــر مثالی 
هوشمندانه پاسخ می دهد:» روزی که ایده تاسیس 
ح شــد، بســیاری معتقــد بودنــد  ســیتی ســنتر مطــر
که مــردم اصفهان همچنــان به بــازار ســنتی گرایش 
دارند و امکان شــکل گیری بــازار مدرن در این شــهر، 
اندکی اندک است. تجربه اما نشان می داد که مردم 
نســبت به کیفیتِ بهینه ارائه خدمات حســاس اند 
و زمانی که احســاس کنند کیفیت ارائه شده تاثیری 
مثبت و ســازنده بــر مناســبات فرهنگــی اقتصادی و 
اجتماعی شان دارد، به خوبی خود را با آن هماهنگ 
می کنند.« از سوی دیگر، جذابیتِ ایجادی و ایجابی 
فضاهــای معاصــر و مــدرن، آن حلقــه مفقــوده ای 
اســت که در ســنت و فضایی که بــه دنبــال آن ایجاد 
مــی شــود وجــود نــدارد. بنابــر ایــن جذابیتی کــه در 
فضاهــای مدرنــی مانند ســیتی ســنتر، شــهر کتاب، 
شــهربازی های مــدرن و ... وجــود دارد، در مــدل 
ســنتی دیده نمی شــود و همیــن عامل جذبه اســت 
که به گفته مهدی مقــدری، در پیوند با کیفیتِ ارائه 

خدمات، مخاطب را جذب می کند.
صدای فش و فش دســتگاه  قهوه ســاز و باد مرطوبی 
که از پنکه ها پایه بلند، بوی قهوه و صدای موســیقی 
 را بــرای مــا بــه ارمغــان مــی آورد، باعــث مــی شــود تــا

 به مثال دیگری هم در این زمینه برســیم و آن چیزی 
نیست جز تجربه تاســیس خانه صفوی و حتی تمرکز 
گالری های هنری اصفهان که به گفته مقدری، »تصور 
می شد چون در گذر یا محور تجاری قرار ندارد، ممکن 
اســت مخاطبی نداشــته باشــد اما دیدیم که مفهوم 
پاتوق فرهنگی توانست به جریان ســازی تجاری هم 
کمک کند. بنابرایــن من تردید ندارم کــه پروژه هایی 
مانند شــهر کتاب در امتــداد فعالیــت و ارائه خدمات 
با کیفیــت، در اصفهان مخاطب خــودش را به خوبی 

جذب خواهد کرد.« 
همه اینها اما مســتلزم آن اســت که در نخستین گام، 
بخش خصوصی از سدِ بوروکراسی اداری بگذرد. این 
بروکراســی نــه آنکه بــه معنایی منفی مســتفاد شــود، 
بلکه بیــش از هــر چیز به نقــشِ تســهیلگرانه مدیریت 
شهری در پیشبرد پروژه های فرهنگی نظر دارد. یعنی 
همان عملِ بهینه سازی که رئیس کمیسیون فرهنگی 
گر بخش  شورای شــهر به آن اشــاره کرده و می گوید: »ا
دولتی متصدی تاســیس مکانی فرهنگی مانند شهر 
کتاب می شد، دست کم دوسال طول می کشید تا ما 
شاهد روزی باشیم که در مراسم افتتاحیه آن شرکت 
کنیم.این در حالی است که بخش خصوصی توانست 

ظرف شش ماه به این مهم دست یابد.«
 فریــده روشــن بــا ابــراز خوشــبختی از اینکــه ســروش 
صحت پیشــنهاد تاســیس شــهر کتاب را بــرای اولین 
بــار در این کمیســیون مطرح کــرد و مــورد اقبال همه 
 اعضای کمیسیون و شورا قرار گرفت، گفت:

» تا کنــون رویه شــهرداری اصفهــان در امور 
فرهنگــی ایــن بــود کــه بسترســازی و اداره 
می کــرد، بخصــوص در زمینه هایــی مانند 
کــه  کتــاب خانه هــا؛  ایــن در حالــی اســت 
این رویــه متاســفانه رویه صحیحــی نبوده 
و نقــش شــهرداری در این گونــه مســائل 
 باید تســهیلگرانه باشــد نــه تصدی گرایانه. 
به همین خاطر اســت که ما بــا طرح چنین 
ایده هایــی از ســوی هنرمنــدان و فعــالان 
فرهنگی نه تنهــا موافقیم، بلکه دستشــان 
را می بوسیم و قوانین را تاجایی که بتوانیم 
خم می کنیم تــا به اهداف عالــی که متصور 

شده است، برسیم.«

آفتابِ تیرماهی، سـبزینه روشـن آلودِ حیاطِ نخسـتین شـهر کتاب اصفهان را از عطر گل و قهوه 

عادل 
امیری

آکنـده اسـت و چهـره هـا، چهره هایی به شـفافیتِ سـینما، تلویزیون و آینه تمام نمای داسـتان 
کوتـاه و رمـان دارنـد. مردمانـی از دیـار فرهنـگ و هنـر و سیاسـت کـه برای گشـایشِ بـال اولین 
 شـهر کتـاب و آفتـاب، در خیابـان اردیبهشـت، در خانـه ای بـا آینـه کاری هـای سـحرانگیز و 
پـر همهمـه بـه تاریـخ یک جمعـه تیرماهی گرد آمده اند. حالا شـهر ما یک نشـانه مهـم فرهنگی 
دیگـر هـم بـر پیشـانی دارد و آن چیـزی نیسـت جـز شـهرِ کتـابِ اصفهـان کـه بـه قـول مهـران 

غفوریان، »مبارک است!«

 مردم    به کیفیتِ 
ارائه خدمات 
حساس اند   و 

اگرحس کنند  
کیفیت     بر 

مناسبات فرهنگی 
تاثیر   دارد،  خود 
را با آن هماهنگ 

می کنند

برای پیشبرد هر 
هدفی ما نیازمند 

نهادسازی 
هستیم. پروژه 

شهر کتاب، 
پروسه ای است 
که تمام شئون 
شهر مدرن را 
دربر می گیرد



 تشدید بحران هویت 
در نوجوانان

گفــت:  کمیســیون فرهنگــی مجلــس  عضــو 
دوگانگی ارزش ها و هنجارها نوجوانان را دچار 
بحران هویت کرده و مهندسی اجتماعی و فرهنگی موفق 
نبوده است. پروانه سلحشوری در گفت وگو با خانه ملت 
 در خصوص مشــکلات اجتماعــی که دختــران نوجوان 
و جوان کشور با آن درگیر هستند، گفت: با کمال تاسف 
دختران و زنان  فضا، امکانات و فرصت رشد آن گونه که 
 بایــد و شــاید در اختیارشــان نیســت. همیــن روزی کــه 
به عنوان روز دختر مشــخص شده اســت باید مشخص 
باشــد چه رنج ســنی را در بر می گیرد و چه هدفــی دارد. 
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر ادامه 
داد: البته وقوع جرم و تعرض به زنان در هر جامعه ای کم 
خ می دهد، اما وقتی از حد نرمال بالاتر رود، آن  و بیش ر
زمان اســت کــه زنگ خطرهــا به صــدا درمــی آیــد و باید 
مراقبت های بیشــتر و راهکارهای بهتری ارائه شود. در 
این حوزه مهم ترین کاری که می توان کرد آموزش است. 
آموزش از خطرات احتمالی که ممکن است در کمین هر 
نوجوانــی نشســته باشــد.وی ادامــه داد: مــن بــه واقــع 
تفکیک جنســیتی نمی کنــم، چــون به نظرم می رســد 
مرزهایی که تعریف می شود و خطراتی که وجود دارد پسر 
و دختــر نــدارد. اعتیــاد، خشــونت و معضــلات دیگــر 
گاهی بخشی دارد. این  اجتماعی از این دست، نیاز به آ
گاهی و همچنین مهارت آموزی می تواند در شناخت  آ
محیط اطراف بسیار مهم باشــد. این دختران و پسران 
نوجــوان بایــد مهــارت هایــی را بیاموزنــد کــه بتواننــد 
کسینه کنند  خودشان را در برابر آسیب های مختلف وا
گواری که نســل جوان و نوجوان ما را  و در دام اتفاقات نا

تهدید می کند، گرفتار نشوند.
سلحشــوری تصریح کرد: ما در حوزه اعتیاد نظریه های 
مهمی داریم که می گویند گروه همســالان و گروه های 
دوستی تاثیر بسزایی در گرایش جوان ها به این موضوع 
گاهــی و مهارت داشــته باشــد،  گــر فــرد آنقــدر آ  دارنــد، ا

می داند که با چنین گروه هایی چگونه مواجه شود.
وی افزود: بنابراین به نظر من یک کار آموزشــی ازمقطع 
ابتدایی تا مراحل بالاتر لازم اســت  به طوری که مطابق 
هر ســن و دوره، آموزش های مناســب به آنها داده شود 
 تــا بتوانیــم ایــن آســیب پذیــری را کاهــش دهیــم.وی 
با اشاره به سیاســت گذاری های کلان اجتماعی و تاثیر 
 آن در کاهش آســیب هــای اجتماعــی دختــران، گفت: 
در ایــن رابطــه مســئله این اســت که مــا در حــال حاضر 
درگیــر یــک دوگانگــی و حتــی چنــد گانگــی فرهنگــی در 
کشــورمان هســتیم، به ایــن شــکل که آنچــه بــه عنوان 
هنجار و ارزش از سمت متولیان امر در حال تبلیغ است 
 در بین بعضی از خانواده ها و بعضی از جوان ها پذیرفتنی 

نیست.

ع و قانون  نباید بیش از شر
محدودیت ایجاد کرد

معــاون زنان و امــور خانــواده رئیس جمهوری 
 بــا بیــان اینکــه حضــور خانواده هــا و جوانــان 
در ورزشــگاه ها برای ایجاد نشاط و ســرگرمی لازم است، 
ع مقدس  کید کرد کــه نمی توان بیــش از آنچه در شــر  تا
و قانون اساســی وجــود دارد بــرای جوانــان محدودیت 
ایجاد کرد. معصومه ابتکار در گفت وگو با پانا در مورد نامه 
رئیس جمهــوری بــه وزیــر کشــور بــرای تــداوم حضــور 
 خانواده ها در وزشــگاه ها و اینکه آیا شاهد حضور بانوان 
در ورزشــگاه ها خواهیــم بــود یــا خیــر؟ گفــت: »بســیار 
امیدوارم هستیم و خوشــبختانه آقای سلطانی فر، وزیر 
ورزش اقدامــات بســیار خوبــی را در ورزشــگاه ها دنبــال 

کردند و در این زمینه تلاش بسیاری شده است.«
او ادامه داد: »اتفاق دیگری که بــرای حضور خانواده ها 
و بانوان در ورزشــگاه ها شــد، تماشــای بازی هــای جام 
جهانی با حضور خانواده ها بود که خوشــبختانه تجربه 
خوبی بود، مشکل خاصی در این زمینه رخ نداد و بانوان 
و خانواده ها خیلی راضی بودند. این حضور برای جامعه 
مــا بســیار ارزشــمند بود.«معــاون زنــان و امــور خانواده 
رئیس جمهــوری گفــت: »امیدواریم در مناســبت های 
 مختلــف ورزشـــــی همچنــــــان حضــــــور خانواده هــــــا را 

در ورزشگاه ها شاهد باشیم.«
 او در مــورد تــلاش عـــــده ای بــرای جمــع آوری طومــار 
 به منظور مخالفت با حضــور خانواده ها در ورزشــگاه ها 
در تریبون های نماز جمعه گفت: »ممکن است اطلاعات 
نادرســتی بــه آنــان داده شــود. بیشــترین موضوعی که 
کنون به دیــن و ســلامت نفــس و روان جوانان آســیب  ا
می زند افســردگی، بیماری های روحی و روانی است که 
یکی از دلایل اصلی آن فقدان نشاط و امید در جامعه و 
فقدان برنامه هایی است که بتواند شادی لازم را داشته 

باشد.«

 درخواست برای درمان
  اعتیاد  بیماران خاص

معاون توســعه پیشگیری ســازمان بهزیستی 
کز ماده ١۶ بهزیستی  کشور با اشاره به اینکه مرا
 قابلیــت درمانــی ندارنــد از وزارت بهداشــت خواســت 
تا درباره درمان کودکان معتاد زیر ١٨ ســال، سالمندان 
بالای ۶٠ سال و افراد دارای بیماری های خاص یا زخم باز 
با بهزیستی همکاری کند.فاطمه عباسی در گفت و گو با 
 ایســنا، با بیــان اینکه همــه افراد معتــاد قابلیــت حضور 
کــز مــاده ١۶ را ندارند، گفــت: برای مثــال کودکان  در مرا
 معتاد زیر ١٨ ســال نمی توانند به روش متادون درمانی 
کز بزرگســالان بهزیســتی ســم زدایی شــوند و باید   در مرا

به بیمارستان ها بروند.
وی افــزود: همچنیــن ســالمندان معتــاد بــالای ۶٠ و 
افــراد دارای بیماری هــای خــاص و بــه ویــژه افــرادی 
کــز درمانــی وزارت  کــه زخــم بــاز دارنــد بایــد ابتــدا در مرا
بهداشــت درمان شــوند و ســپس بــه بهزیســتی انتقال 
 یابند، بــه همین دلیــل از وزارت بهداشــت می خواهیم 

تا در این موارد با سازمان بهزیستی همکاری کند.

 تاثیر فشار افکار عمومی
 بر حکم ناظم مدرسه معین 

»۱۰ سال حبس و ۸۰ ضربه شلاق« حکم پایانی 
ناظــم مدرســه معیــن اســت و این ماجــرا هم 
فرامــوش می شــود تــا رسانه ای شــدن ســوژه مشــابه 
دیگــری، امــا آیــا بــه واقــع ایــن حکــم نقطــه پایانــی 
ماجراســت؟ ســاختار معیوب آموزش وپرورش، حقوق 
متهــم، آموزش هــای خودمراقبتی، شــرایط محیطی و 
زیســتی قربانی هــا، قضــاوت افــکار عمومــی و ... چــه 

می شود؟
پرونده اینها هم بســته می شــود تــا در ســوژه دیگری رو 
کتورها هم به صورت  شوند و سوار بر موج یا تمام این فا
ریشــه ای بررســی می شــود؟ تجربــه مشــابه انتشــار و 
به جریان افتادن این ســوژه ها نشــان می دهد که همه 
راه ها بــه همــان حکــم پایانــی ختم می شــود و بررســی 
کتورهای مهــم علت یابی چنین اتفاقاتــی، به همان  فا
پروسه زمان بر اجرای حکم اختصاص داده می شود. به 
این صورت که سوژه تعرض یا تجاوز رسانه ای می شود، 
افــکار عمومی پرچــم قضاوت را علــم می کنــد، قربانی را 
مظلــوم و بی گنــاه و ظلم دیــده روایت می کننــد و طرف 
گرچه  دیگر ماجرا را مستحق ســخت ترین مجازات ها. ا
نمی شــود بــه قضاوت هــای احساســی افــکار عمومــی 
کنش ها را گرفت اما قاضی  خرده گرفت یا جلوی این وا
کنش ها و قضاوت های احساســی  و قانون نباید این وا
را معیــاری بــرای صادرکردن حکــم کند.طبیعی اســت 
که در تعیین مجــازات، قاضی باید وضعیــت متهمان و 
همین طور وضعیت جامعه را مدنظر قرار دهد. آن طور 
خ می دهد مشــخص  که وکلا می گوینــد، وقتــی جرمی ر
است که این جرم عواطف و احساسات اجتماع را نقض 
کرده و چه بازتابی در جامعه داشته است. علاوه بر این 
باید پذیرفت که قاضی عضوی از جامعه اســت و تحت 
 تاثیر جو اجتماع مجازاتی را در نظر می گیرد. در جرایمی 
قضــات  می شــود،  رســانه ای  کــه  دســت  ایــن  ز 
بزه دیــده  حقــوق  بــر  عــلاوه  کــه  می کننــد  تــلاش 
نیــز  را  مــردم  عواطــف  و  احساســات  مجــرم،  و 
کــه  مســئله ای  بگیرنــد.  نظــر  در  صــادره  رای   در 
در بیشــتر پرونده هــای تجاوز، تعــرض و قتل شــاهد آن 
بودیــم و دیدیــم کــه گرچــه می شــد از اعــدام صرف نظر 
کرد ولی فشــار افــکار عمومــی مانع ایــن کار می شــد.در 
واقــع می تــوان این طــور برداشــت کــرد که با گســترش 
شــبکه های اجتماعــی و امکانــی که هــر شــهروند برای 
اظهارنظــر دربــاره هــر موضوعــی و به نمایش گذاشــتن 
کنش ها، مراجــع قضایــی و قانونی  آن دارد، بــا انــواع وا
صادرکــردن  بــه  وادار  را 
کــه  می کنــد  حکمــی 
افکارعمومــی را هــم آرام 
کنــد. امــا ایــن کار بــا توجه 
قضــاوت  ســخت  کار  بــه 
 تــا چه حــد درســت اســت 
و آیا حقوق متهم و مجرم را 

نقض نمی کند؟
بهمــن  بــاره  همیــن  در 
کشــاورز، وکیل دادگستری 
بــا اشــاره بــه اینکــه قاضی 
کنش های افکار  نباید از وا
عمومــی تاثیــر بپذیــرد، به 
»خبرآنلاین« می گوید: »در 
ایــن پرونــده قوه قضاییــه 
ســریع این مورد را بررســی 
کرد و مســلم این اســت کــه یکــی از صفات قاضــی، باید 
تاثیرناپذیــــری از وقایــــــع خارجــی باشــد. بی جهــت 
گفتـــــه شــده قاضــی در حالــــت خشــم  کــه  نیســــــت 
فــراوان یــا شــادی زیــاد یــا گرســنگی یا تشــنگی یــا غلبه 
 نیازهای معمولی بشــر نباید اقدام به صدور حکم کند. 
 به طریق اولی قاضی نباید تحت تاثیر فشــارهای ناشی 
از افکار عمومــی قرار گیــرد، زیــرا به ویژه در زمــان حاضر 
نتیجــه دخالــت عواملــی شــکل  افــکار عمومــی در 
کــه لزومــا عوامــل مثبــت و مبتنــی بــر تعقــل  می گیــرد 
نیســت. دلیــل آن هم این اســت کــه شــبکه اجتماعی 
و مجــازی در دســترس همــگان اســت و هــر فــرد یــا 
گروهــی می توانــد در ایــن زمینه تاثیرگــذار باشــد.«او در 
ادامه می گویــد:  »در عیــن حال نبایــد فرامــوش کرد که 
قاضــی انســانی اســت ماننــد ســایر آحــاد بشــر و ناچــار 
شــنیده ها و دیده ها و خوانده ها در ذهن او موثر اســت 
گاه او مصــون   و حداقــل ایــن اســت کــه ضمیــر ناخــودآ
از تاثیرپذیری نیست. به همین دلیل گفته شده است 
کــه خبررســانی ها در مــورد وقایــع مهمــی که بــر اذهان 
عمومــی تاثیر می گــذارد، باید بــا نهایت احتیــاط انجام 
گر ایــن ضابطه رعایت شــود،  شــود. با این حال حتــی ا
باز هــم نمی تــوان وجــدان مغفولــه قاضــی را مصــون از 
نوســانات و تحــولات اجتماعــی، سیاســی، اقتصــادی 
و فرهنگــی دانســت. بــه هــر حــال از آنجــا کــه احکامــی 
کــه در نــوع ایــن گونــه مســائل ثابــت می شــود، بعدهــا 
در مرحلــه تجدیدنظــر یــا فرجــام مــورد رســیدگی قــرار 
می گیرد و در زمان رسیدگی التهاب اولیه به طور معمول 
فرونشسته است، در این گونه موارد مراجع تجدیدنظر 
غ از فشار اجتماعی به قضایا رسیدگی  به طور معمول فار

می کنند یا باید چنین کنند.«
بنابراین طبق نظر وکلا و حقوقدانان، اینکه قاضی این 
اختیــار را دارد که هم مجــازات را تکوین کنــد و هم رای 
صــادر کند هــم خوب اســت و هــم بــد. در برخــی موارد 
قضــات آمــوزش لازم را ندارنــد و به همین دلیل شــاهد 
آرائی از ایــن قبیل هســتیم. کشــاورز درباره ریشــه یابی 
قانون بــرای علت وقــوع جرم توســط مرتکب و بررســی 
عواملــی ماننــد شــرایط محیطــی، تربیــت خانوادگــی، 
عوامل شخصیتی و. .. می گوید: »در نظام حقوقی فعلی 
ح می شــود، ســلامت  ما  در حــدود و قصاص آنچه مطر
عقل مرتکب، ســن او، اینکه تحت تاثیــر اجبار غیرقابل 
تحمل بوده یا نه و خلاصه بررسی مواردی که باعث رفع 
قلم از فرد مرتکب می شود، است. این موارد در حدیث 
مشهور رفع آمده است و در صورتی که نسبت به مرتکب 
هیچ یک از اینها احراز نشود، موارد و مسائل دیگر   موثر 
در توجه مسئولیت کیفری نخواهد بود. به عبارت دیگر 
جز در مورد تعزیرات بحث تخفیف در مبنای عواملی که 
در جرم شناسی، جامعه شناسی کیفری و روان شناسی 

کیفری مورد بحث قرار می گیرد، تاثیری ندارد.«
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مدیرعامل سازمان بیمه سلامت کشور با اشاره 
به کمبود بودجه سال جاری در سازمان بیمه 
سلامت گفت: بودجه در نظر گرفته شده برای ما ۱۰ هزار 
میلیارد تومان است که حدود چهار هزار میلیارد تومان 
کمتر از بودجه موردنیاز سالانه ماست.به گزارش ایسنا ، 
موهبتی با اشاره به تامین داروی موردنیاز کشور گفت: 
پیش بینی می شود دو تا سه ماه آینده مشکلی در حوزه 
تامین دارو نداشته باشیم و البته این در حالی است که 

هشدارهایی در زمینه تامین مالی داده شده است.
وی افزود: بعضــی افراد تمایــل دارند تا با سوءاســتفاده 
کم مــردم را نگــران کننــد که در ایــن زمینه  از شــرایط حا
به عنوان کردن حذف بیمه رایگان پرداختند که چنین 

چیزی صحت نداشته و بیمه رایگان به هیچ وجه حذف 
نخواهــد شــد.موهبتی خاطرنشــان کــرد: در ارتبــاط با 
بیماران خاص مجلس در قانون ۹۷ سه بیماری را اضافه 
کرده که محل هزینه این بیماری ها از بهداشت خواهد 
بود که البته تامیــن منابع مالی بــرای آن صورت نگرفته 
است. وی گفت: سالانه هزار و صد میلیارد تومان برای 
بیماری های خاص ازجمله هموفیلی، تالاسمی، دیالیز 
و ام اس هزینــه شــده و بخشــی از هزینه هــای نازایی نیز 
توسط بیمه سلامت پرداخت می شود. مدیرعامل بیمه 
سلامت کشور اذعان کرد: برخلاف محدودیت هایی که 
در شرایط فعلی وجود دارد تحت پوشش آوردن خدمات 

جدید به سختی انجام خواهد گرفت.

معاون مقابله با عرضــه تقاضا و امــور بین الملل 
ســتاد مبــارزه بــا مــواد مخــدر گفــت: حــدود ۳۰ 
ک تولید شده در افغانستان برای ورود به اروپا  درصد از تریا

از مسیر ایران می گذرد.
 بــه گــزارش ایســنا، ســردار اســدالله هــادی نــژاد بــا اشــاره 
ک دنیا،  به همجواری ایران با بزرگ ترین تولیدکننده تریا
گفت: در زمان ورود نیروهای ائتلاف به افغانستان حدود 
ک در این کشــور تولیــد می شــد، در حالی که  ۲۰۰ تن تریــا
ک   پس خروج این نیروها از مرزهای افغانستان تولید تریا

در این کشور به بیش از شش هزار تن می رسد. 
کشــور افغانســتان در مدت ۱۳ ســاله توانســته حــدود ۳۲ 
ک خــود را افزایــش دهــد. معــاون مقابله   برابــر تولید تریــا

با عرضه تقاضا و امور بین الملل ستاد مبارزه با موادمخدر 
 با اشاره به اینکه کشــور افغانســتان در حال حاضر حدود

ک تولید می کند، افزود: بر اساس تحقیقات   ۹ هزار تن تریا
ک تولید شده  و آمارهای نیروی انتظامی ایران میزان تریا
در افغانستان بسیار بیشــتر از آمارهای جهانی اعلام شده 
ک تولید شده در افغانستان  است و  حدود ۳۰ درصد از تریا

برای ورود به اروپا از مسیر ایران گذر می کند.
ک، کشــورهای  وی با بیــان اینکه هــدف اصلــی بــازار تریا
کــرد: قاچاقچیــــان مختلـــــف   اروپایــی هســتند، اظهــار 
 با عبور دادن مواد تولید شده در افغانستان و نفوذ به اروپا 
می توانند قیمت مصرف کننده مواد مخدر را تا ۱۰۰ درصد 

افزایش دهند.

با توجه به آمارهای هر روزه ای که درحوزه مواد 
مخــدر داده می شــود، بــه نظر می رســد مســئولان 
کشوری در حوزه پیشــگیری راه درستی را در پیش 

نگرفته اند، چطور این را تبیین می کنید؟
پیشگیری راه درستی را در پیش گرفته است و راهکارهایی 
که اســتفاده می کند راهکارهای کارشناسی هست، ولی 
پیشگیری نیاز به توسعه دارد. وقتی بودجه ندارد، وقتی 
داوطلب ندارد، وقتی آدم ها توی این حوزه کار نمی کنند 
و اهمیــت و اولویتــش در جامعــه تبییــن نشــده اســت و 
درصد پوشــش این معضل بــه 5 درصد می رســد، یعنی 
کسیناسیون به طور عملی اتفاق نیفتاده است. ما در  وا
کسیناســیون بیولوژیکــی مثــل فلج اطفال و ســرخک  وا
کســینه نکنیم  گر بالای ۹5درصد جامعه را وا می گوییم ا
کسیناســیون شکســت خورده اســت. ما با توجه   این وا
به شرایط نیروهای تخصصیمان در کشور و ساختار فعلی 
دســتگاه ها و اهمیــت دادن بــه اعتیــاد و بودجــه ای که 
برای این کار می گذاریم، پوششمان تازه شده 5 درصد. 
وقتی شما کار 5درصدی انجام می دهی و بخواهی ادعا 
کنی که کار را ســاماندهی کردی یک ادعای گزاف است، 
یعنی کار را بلدیــم، محتویات را داریم، ولــی موضوع این 
است آن ساختار و سیســتمی که بتواند پذیرای مشکل 

باشد، نداریم.
با این تفاســیر بحث پیشــگیری مثــل زنجیره 
به هم پیوســته اســت و پیشــگیری به ســرانجامی 

نمی رسد.
مــا می گوییــم در کشــورهایی کــه ســاختار در حوزه های 
اداری و تشکل های مردمی خوب سازماندهی و طراحی 
نشده اند نظام بورکراتیک دست و پا گیر می شود و زمینه 
را برای بروز مســائلی چون اعتیاد فراهــم می کند، نه تنها 
اعتیاد که آســیب هــای دیگر نیز. شــما نگاه کنیــد هرجا 
ما مشــکل در بحــث حــل آســیب های اجتماعــی داریم 
دولــت در حــل آن ناتــوان اســت. هرجــا کــه کار فرهنگی 
می خواهیــم انجــام دهیــم، دولــت ناتــوان اســت. مــی 
خواهیــم طــلاق را درســت کنیــم، نمــی شــود. مــن یک 
ســوالی دارم؟ نوجوانــان مــا نوجوان های بعــد از انقلاب 
هســتند، اصــلا بــار مشــروب و روابــط آزاد دختــر و پســر را 
ندیده انــد، اینهایی که ســرود جمهــوری اســلامی ایران 
قرآن صبح پای صف داشتند چرا درگیر این نوع آسیب ها 
می شــوند؟ به خاطــر اینکــه سیســتم قالــب فرهنگی ما 
باید متفکرانه مداخلــه بکند که ایــن اتفــاق در موردش 
گر به شما بگویند که زنان ما چقدر پوکی  نیفتاده است. ا
 استخوان دارند؟ شــما می گویی فلان مقدار.  ۱۰ میلیون 
بــه شــما می دهنــد می گوینــد بــرو درســتش کــن! شــما 
گر هزار میلیارد  می گویی ببخشید با ۱۰میلیون تومان؟ تو ا

تومان به من بدهی شــاید من بتوانم کمی به این داســتان 
تکانی بدهم. انگار به شما بگویند تصادفات جاده ای  چقدر 
اســت؟ شــما بگویی اینقدر. بگوینــد ۱۰۰میلیارد بگیــر و این 
موضــوع را جمعــش کــن، نمی شــود. کلــی آدم می خواهد. 
پلیــس می خواهد، هــلال احمــر می خواهــد، جاده ســازی 
می خواهد، فرهنگ رانندگی می خواهد. باید همه را درست 
کرد. شــما ببیــن مــا در حــل تصــادف مشــکل داریــم، چون 
فرهنگــی اســت، در اعتیــاد مشــکل داریــم. در آســیب های 
اجتماعی مشکل داریم. ما فقط در اعتیاد نمانده ایم، در همه 

آسیب های اجتماعی مانده ایم.
منظور شــما این اســت که درصورتــی می توانیم 

به موفقیت برسیم که این زنجیره درست عمل کنند؟
اتفاقا می خواهم به همین نکته اشاره کنم. ما مشکل اعتیاد 
را تنها مشکل واضح نمی دانیم. یک مشکل فردی، روانی، 
خانوادگــی، اجتماعــی و ژنتیکــی می دانیــم. هر کــدام اینها 
می تواند مــا را در معــرض خطر قرار دهد. شــما یک دشــمن 
مثل دیو هفت ســر دارید، حالا شــما می خواهید بجنگید! 
نمی شود. وقتی شما می خواهید همه اینها را سامان دهید، 
می بینید که نمی توان همه را به ســر منزل مقصود رســاند. 
این ادعای گزافی است که همه را بتوان ســامان داد، چون 

چند علتی اســت پس باید همه علت ها را ســامان داد فقط 
یک ارگان و نهاد نمی تواند پای کار بایستد. شما به پزشک، 
جامعه شــناس، روان شــناس، مــددکار و در همــه حــوزه ها 
 نیاز دارید. همه اینها باید از مدرســه شروع شــود. همه باید 
در چارچوب ذهنی و فکری در فکر مخاطب نوجوان ما نقش 
ببندد. شما این را رها کردید و حالا که به سن بحرانی رسیده 
سراغش می روید و می خواهید این مسئله را جمعش کنید؟! 
یعنی ســوالم را این طور مطــرح می کنم که بــا این نیروهای 
 متخصــص و بودجه هــای کم بــا این ســاختار اعتیــادی که
 به طور ناقص دارد اجرا شود، چطور می توان آن را جمع کرد؟

نقش مردم در این زمینه چیست؟
گر بخواهم به هــر دانش آموز هزار تومــان بدهم بودجه  من ا
۱4 میلیاردی ستاد مبارزه با مواد مخدر تمام می شود. هیچ 
کاری نمی توانیــم بکنیم، امــا من پــدر حاضرم بــرای اعتیاد 
گر قــرار اســت کار آموزشــی کنــم ۲۰۰هزارتومان هم  فرزنــدم ا
خرج کنم. شما ۲۰۰ تومان برای هر دانش آموز که بخواهید 
خرج کنید ضرب در ۱4 میلیون بکنید، چقدر می شود؟ اصلا 
نصف بودجه آموزش و پرورش را باید برای این کار بگذارند. 
برای همین شما پول را سرشکن می کنید. من مدتی پیش 
در یــک حــوزه ای بودم، همــه به ایــن نتیجه رســیده بودند 

که بسته های آموزشــی آماده کنیم و اینکه ما چه جوری 
این داستان را شکل بدهیم و مدیریت کنیم. درصورتی 
گــر بخواهیم خودمــان پولش را بدهیــم جمع کردن  که ا
این بسته ها کار بسیار سختی می شــود. من گفتم شما 
به کارخانجات بگویید خودشــان فیلم های آموزشــی را 
گر بخواهیم این را ســتادی نگاه کنیم کلی پول  بخرند. ا
گر قرار باشد نفری  باید خرج آن بکنیم. سه میلیون نفر ا

 ۱۰ هزار تومان بدهند، چند میلیارد می شود؟ این طوری 
که خودشــان بخرند کار توســعه پیدا می کنــد. اینکه کار 
را به دل مــردم بیاوریم و با بودجه خودشــان و دلســوزی 
خودشــان کار را پیــش ببریــم و راه را بــه آنها یــاد بدهیم، 
موفقیت کار بیشتر است تا اینکه بخواهیم یک حوزه ای 

بیاید برای ما کاری را انجام دهد.
گاهی رســیدند کــه بخواهند  مردم به این آ

خودشان دخیل باشند؟
گاهی را بــه مردم بدهیم.  نقش ما همین اســت که این آ
نقش ما این است که بگوییم هر کســی جا و وظیفه اش 
کجاست که وظیفه اش را درست انجام دهد. برای مثال 
مگر شما منتظر وزارت بهداشت می مانی که شما را چکاپ 
کند؟ شــما وقتی می بینی مریضی می روی دکتر! تازه در 
این حوزه پیشگیری هم نکردی. بر فرض شاید لازم باشد 
در این ســن بــروی هورمــون تیروئید هم چــک کنی ولی 
نرفتی، کی مسئول اســت؟ وزارت بهداشــت؟ خیر! چرا 
 ما اینجا انتظار نداریم وزارت بهداشت جواب ما را بدهد 

و پیگیر سلامت ما باشد؟ 
گاهــی دهی داریم و نقش  الان نیاز به یک آ

رسانه های خیلی پررنگ می شود.
هم نقــش مــردم پررنــگ می شــود، هــم نقش رســانه ها 
پرر نگ می شــود. در خیلی از جاهای دنیا شــهرداری ها 
مســئولیت پیشــگیری از اعتیــاد را بــه عهــده دارد. برای 
مثال سوییس، سوئد و خیلی فعال در حوزه پیشگیری 

هستند. شهر شامل بنا و فرهنگ شهر نشینی است.  
رسانه ها چه عملکردی باید داشته باشند؟
رســانه بایــد هدفمنــد عمــل کنــد، بــرای مثــال بدانــد 
کنـــــد. ایــن وظیفــه   می خواهــد اعتیــاد را اجتماعــی 
و مســئولیت اعتیاد را بــه خانواده بســپارد. رســانه نباید 
حرف هــای بی اثــر بزنــد. حرف هایی بزنــد که تاثیــر گذار 
باشد. من سخنرانی رفته بودم که آقایی حسب سمتش 
 رفت که صحبــت کند، گفــت: اعتیاد پدیــده ای مذموم 
 و نکوهیده ای اســت و اعتیاد ریشــه های یــک جامعه را 
می خشکاند و ... .  این حرف چه کمکی می کند؟ هیچ! 
 رسانه نباید چنین حرف هایی بزند. رسانه باید تخصصی 
و هدفمنــد بدانــد می خواهــد چــه کار کند و چــه پیامی 

بدهد. اعتیاد درمانش سخت است./گروه جامعه

چنـان کلاف موادمخـدر در ایـن چنـد سـال اخیـر در هـم تنیده شـده اسـت که از هـر صاحب نظـری در این 
 حـوزه در هـر رابطـه ای سـوال می شـود، خبرهـای ناامیدکننـده ای می دهـد. همـه صـدای وا اسفایشـان 
در آمـده، امـا هنـوز راه حل هـای مناسـبی بـرای رفـع این معضـل اجتماعی داده نشـده و حتـی اگر هم داده شـده از 
عملیاتـی بـودن به شـدت دور بوده اسـت. در مصاحبه پیش رو بـا دکتر هومان نارنجی ها، درمانگر و پژوهشـگر اعتیاد 

راجع به پیشگیری و موانعی که بر سر راه پیشگیری مواد مخدر وجود دارد صحبت کردیم که در ادامه می خوانید.

اخبار                      جامعه نگاه                       دیگری

در حل همه آسیب های اجتماعی درمانده ایم
درمانگر اعتیاد می گوید سیستم فرهنگی کشور ، مداخله گر  متفکر نیست

اثبات خشونت خانگی در قوانین باید ساده تر شود
یک وکیل می گوید اخبار ناخوشایندی از همسرآزاری به گوش می رسد

وکیــل یکــی از جنجالی ترین پرونده های خشــونت 
خانگــی در ســال های اخیر می گویــد کــه در پرونده 
اعظم، قربانی خشونت خانگی، حکم مناسبی برای مجازات 
فرد همسرآزار صادر شد، اما همه پرونده های خشونت خانگی 
این طور نیســت. طبق آماری که به تازگی ســازمان بهزیستی 
کشــور اعلام کرده، ۲۷ درصد زنان ۱۹ تا 4۹ ســاله در یک سال 
اخیر مورد خشونت همسرشــان قرار گرفته اند و طبق گزارش 
پزشــکی قانونــی ۹۰ درصد خشــونت های خانگی علیــه زنان 
است. این در حالی است که مدت هاست لایحه تامین امنیت 
زنان در برابر خشونت در قوه قضائیه مانده و هنوز به مجلس 
نرسیده است. مرضیه محبی، وکیل دادگستری و عضو کانون 
حقوقدانان شورا، درباره تاخیر در ارسال لایحه حمایت از زنان 
در برابر خشــونت به پانا گفت:  تصویب این لایحه از آن جهت 
اهمیــت دارد کــه در کشــورمان، خشــونتی کــه مبنــا و پایــه 

جنسیت داشته باشد جرم انگاری نشده 
است. مجازات مرتکبان خشونت خانگی 
عام و صرف نظر از جنسیت انجام می گیرد 
در حالی که آزاری که در خیابان از ســوی 
غریبه انجام می شــود با آنچــه در محیط 
 خانوادگی انجام می گیرد متفاوت اســت 
و لازم اســت قانونگــذار بــه ایــن موضــوع 
توجــه ویژه داشــته باشــد. نمی دانم چرا 

برای تصویب این لایحه تعلل می شود در حالی که اخباری که 
از همســرآزاری به گــوش می رســد ناخوشــایند اســت، تعداد 
خانه هــای امن دایرشــده برای زنان آســیب دیده کم اســت، 
فرهنگ ســازی برای منع انواع خشــونت  علیه همســر انجام 

نمی شود، حقوق زنان به آنها شناخته نمی شود و ...
ایــن وکیــل دادگســتری بیــان کــرد:  وقتــی فــردی در محیــط 

خانــه خشــونتی در برابــر همســرش انجام 
دهــد و بداند کــه بــا پرداخت دیه مشــکل 
حل می شــود، چطــور بایــد انتظار داشــته 
باشــیم که این جرایــم کاهش پیــدا کند؟ 
به خصوص بــا توجه به اینکه ایــن افراد به 
طــور دائــم در طــول شــبانه روز بــا همدیگر 
در ارتبــاط هســتند و ایــن جرایــم بــا آنچــه 
از ســوی یک غریبه انجــام می گیــرد از نظر 
شــدت هم متفاوت اســت، نیــاز بــه مجازات هایــی داریم که 
جنبه بازدارندگی و پیشــگیرانه داشته باشــند. درست است 
که جرم انگاری، مضرات خاص خودش را دارد، اما در مواردی 
ماننــد جرم انــگاری جرایمــی کــه بــر مبنــای جنســیت انجام 
می شوند، در کشورمان لازم است و جای خالی این قوانین که 
ریشه در تبعیض جنسیتی دارند به شدت احساس می شود.

او با اشــاره به اینکه سال هاســت فعــالان حقوق زنــان منتظر 
ارسال و تصویب لایحه منع خشونت علیه زنان هستند، گفت: 
نمی دانم چرا برای تصویب این لایحه تعلل می شود، در حالی 
که اخبــاری که از همســرآزاری به گوش می رســد ناخوشــایند 
است، تعداد خانه های امن دایرشده برای زنان آسیب دیده 
کم است، فرهنگ سازی برای منع انواع خشونت  علیه همسر 
 انجام نمی شود، حقوق زنان به آنها شــناخته نمی شود و ...

این فعال حقوق زنان همچنین افزود: در لایحه منع خشونت 
علیــه زنان، مــوارد متعددی از خشــونت معرفی شــده اســت 
از جمله خشــونت روانی، جنســی، خســارت معنوی و موارد 
دیگری که جامعه امروز ما به شدت به آن نیاز دارد. لازم است 
اثبات خشونت خانگی در قوانین ساده تر شود تا افراد با انگیزه 
بیشتری برای احقاق حقشان اقدام کنند نه اینکه احساس 

کنند در راهروهای دادگاه به نتیجه نمی رسند.

بیمه رایگان حذف نمی شود
تا دوسه ماه آینده مشکلی در حوزه تامین دارو وجود ندارد

ک در افغانستان افزایش 32برابری تولید تریا
ک« از مسیر ایران به اروپا می رود  30 درصد »تریا
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 »جهان« جام جهانی را 
چگونه دید؟

گزارشــی تصویــــــــری،  ســایت فیفــــــــا در 
عکس هایی از تماشای دسته جمعی جام 
جهانی توســط هواداران در سراســر جهان را منتشر 

کرده است.
 با هم این تصاویر را مرور می کنیم:

ج ایفل پاریس و اطراف بر

در نایروبی پایتخت کنیا

کلکته هند و طرفداران آرژانتین و مسی

کار، پایتخت سنگال و علاقه مندان این تیم دا

آوارگان سوری در کمپ عین عیسا در رقه

میدان گوانگ هوامون در سئول کره جنوبی

آمفی تئاتر باستانی الجم در تونس

موگادیشو،  پایتخت سومالی و بازی افتتاحیه

تماشای بازی فینال در مغولستان

ریودوژانیرو و هواداران در بازی برزیل و مکزیک

استادیوم آزادی تهران و بازی ایران و پرتغال

جالب                         روز

خانه ای روی آب!
واقعیت اهدای آپارتمان به سهراب مرادی چه بود؟

هزینه میلیاردی فقط برای چهار نفر
گری کرد مدیرعامل استقلال بعد از استعفا افشا

با قهرمانی استقلال در جام حذفی و اوج گرفتن این 
تیــم در لیــگ برتر تصــور می شــد آرامــش بــه اردوگاه 
آبی پوشــان پایتخت برگشــته، اما اســتعفای رضا افتخــاری از 
گرانه وی نشان  مدیرعاملی باشگاه استقلال و اظهارات افشا
می دهد که اصطلاح آرامش قبل از طوفان برای این تیم صدق 
می کند.مصاحبه رضا افتخاری بعد استعفا از استقلال، پشت 
پرده هــای جدیــدی از وضعیــت نقــل و انتقــالات باشــگاه را 
رونمایی کرد. وی  درباره چند بازیکن و قیمت درخواستی آنها 
حــرف زدو گفــت فشــار مــداوم هــواداران بــه آنهــا اجــازه داد 
قیمتشان را چند برابر کنند. اولین نفری که افتخاری درباره او 
صحبت کــرد، مجید حســینی بــود. بازیکنــی که بعــد از جام 
 جهانــی، انتظــار داشــت قــرارداد ۸۰۰ میلیونی اش بــه بیش از 
دو میلیارد برسد: »ایشان با ما قرارداد دوساله دارد و فکر کنم 
۸۰۰ میلیون تومان قراردادش است. من به او گفتم با توجه به 

کنون حسینی سابق نیستی و رشد کردی و البته  اینکه شما ا
این رشــد را هم مدیون باشگاه استقلال هســتی، من کمک 
می کنــم امســال قــراردادت اضافه شــود. گفت چقــدر اضافه 
می کنید و گفتــم دو برابر می کنم که گفت نه کم اســت. گفتم 

باشــد و یک مقــدار دیگر هــم اضافــه می کنم.« بر اســاس 
صحبت هــای افتخــاری، قــرار بــوده قــرارداد جدیــد 
حســینی برای یک فصل حداقل دو میلیــارد تومان 
باشــد.دومین نفــر، مامــه تیــام بــود کــه بــرای یــک 

نیم فصل ۵۰۰ هزار دلار می خواست: »مدیر برنامه تیام 
گر می خواهید تیــام در تیم  می آید و می گویــد ا

بماند باید ۵۰۰ هزار دلار روی میز بگذارید. 
فکر کردی با بچه طرف هستید؟ بگذارید 
هوادار به من فحش بدهد اما من از پول 

بیت المال این هزینه ها را نمی کنم. این 

مردم به نان شب خود محتاج هســتند. من چرا باید به اینها 
پول مفت بدهم که چی؟« با احتســاب دلار آزاد، قرارداد تیام 
برای یک نیم فصل بیشــتر از چهــار میلیــارد و در صورتی که او 
راضی شود تا پایان فصل بماند، هشت میلیارد تومان خواهد 
شد.بالا رفتن قیمت تیام، قیمت جپاروف را هم افزایش 
داده بود: »جپارف به من می گوید چهارصد هزار دلار 
به مــن بدهید تا ســه ســاله قــرارداد ببنــدم.« یعنی 
جپاروف هم برای فصل اول از قرارداد ســه ســاله آن 
هم در ۳۶ ســالگی، بیشتر از ســه میلیارد درخواست 
کرده است! پیش از این افتخاری درباره 
روند تمدید قراردادهای اســتقلال 
گفته بود چشمی هم درخواستی 
عجیــب از ایــن باشــگاه کــرده 
است: »در جلسه ای که با این 

بازیکن داشــتیم او درخواســت چهار میلیارد تومان کرد. این 
گــر  درخواســت او در حالــی اســت کــه او بــا مــا قــرارداد دارد.« ا
ادعاهای افتخاری صحت داشته باشد، بازیکنان بدون قرارداد 
یا دارای مجوز فســخ قــرارداد اســتقلال، اعداد عجیبــی از این 
باشگاه خواسته اند. اعدادی که کنار هم گذاشتن آنها، برای 
باشگاه حدود ۱۸ میلیارد تومان آن هم فقط برای چهار بازیکن 
هزینه برمی دارد. در حالی که همین یک سال قبل، در رسانه ها 
منتشر شد که مجموع قرارداد کل بازیکنان لیست استقلال ۲۲ 
میلیارد تومان است. البته این محاسبات، بدون در نظر گرفتن 
افزایش پررنگ قرارداد شــفر، قرارداد جدیــد غفوری و جدایی 
امید ابراهیمی است که می توانست گران ترین بازیکن فصل 
استقلال شود. برای استقلال، پرداخت چنین رقمی به چهار 
بازیکن غیر ممکن خواهد بود و شاید، افتخاری هم به همین 

دلیل تصمیم به استعفا گرفت. 

ماهینی تا 1400 تمدید کرد
حسین ماهینی، مدافع باتجربه سرخ پوشان که 
کاپیتان دوم این تیم محســـــوب می شــــــود، 

قراردادش را تا سال ۱4۰۰ با این باشگاه تمدید کرد.  

دومین برد گیتی پسند
گیتی پسند در هفته دوم لیگ برتر  تیم فوتسال 
 فوتسال برابر تیم شهرداری ساوه با نتیجه ۶ بر صفر 

به پیروزی رسید تا دومین بردش را دشت کند.

افتخاری عضو هیئت مدیره باقی ماند
سید رضا  افتخــــــاری، مدیرعامل سابق استقــــــلال 
به عنوان عضو هیئت مدیره به کار خود در این باشگاه 

ادامه خواهد داد. 06

معرفی قهرمان لیگ کشتی کلاسیک بانوان 
 به گزارش مهر، پس از دو روز رقابت بین بانوان کشتی گیر، قهرمان فصل نخست 
لیگ مشخص شد.  مسابقات فصل نخست رقابت های لیگ کشتی کلاسیک 
بانــوان روزهای پنجشــنبه و جمعه با حضــور ۹ تیــم در دو گروه در خانه کشــتی 
محمد بنا مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار شد و در پایان تیم های کافه کاله 
نور مازندران، باغچه مینو کرمانشــاه، شــرکت عمران گلبهار خراســان رضوی و 
مجمتع فرهنگی ورزشی حمید سوریان تهران به ترتیب عنوان های اول تا چهارم 
را کسب کردند. روز پنجشنبه  ۹ تیم در دو گروه پنج و چهار تیمی با یکدیگر رقابت 
کردند و در پایان دو تیم کافه کاله نور مازندران و با غچه مینو کرمانشاه به فینال 
راه یافتند. جمعه نماینده مازندران با غلبه بر کرمانشــاه عنوان قهرمانی فصل 

نخست مسابقات لیگ کشتی بانوان را کسب کرد.

اردوی تیم ملی ووشو در چهارمحال 
 تیم ملی ووشو آخرین مرحله اردوی آمادگی خود را برای حضور در بازی های 

کارتا اندونزی در چهارمحال و بختیاری برپا کرد. آسیایی ۲۰۱۸ جا
به گزارش ایســنا، آخرین مرحله اردوی آمادگی تیم ملی ووشوی بزرگسالان 
مرد از پنجشنبه با حضور هشت بازیکن تحت نظر حسین اوجاقی )سرمربی( 
و منصور نوروزی )مربی( در خانه ووشــوی شهرکرد آغاز شــد و تا شش مرداد 

ماه ادامه خواهد داشت.
کارتا آماده می کند  این تیم خود را برای حضور در بازی های آسیایی ۲۰۱۸ جا

و سه اصفهانی در ترکیب تیم ملی حضور دارند.
 بازی هــای آســیایی ۲۰۱۸ نیــز ۲۸ مــرداد مــاه در کشــور اندونــــــــزی آغــاز

 می شود.

قهرمانی شهسواری در تور ایرانی  
رقابت های تنیس روی میز تور ایرانی بانوان با قهرمانی ندا شهسواری خاتمه 

یافت.
به گزارش ورزش سه، در دیدار نهایی این رقابت ها که در اصفهان برگزار شد، 

ندا شهسواری و مهشید اشتری به مصاف هم رفتند .
 در پایــان، شهســــــواری بــا نتیجــه چهــار بــر ســــــه بــه پیـــــــروزی رســید 
 و بــه مقــام قهرمانــی اولیــن دوره تــور ایرانــی بانــوان در ســال ۹7 دســــــت 

یافت.
 در بخــش دو نفره نیــز تیم مریــم فرعــی و ملیکا کرمــی با غلبــه بر تیــم دو نفره 

جمالی فر و اشتری به مقام قهرمانی برسد.
  سرداروی این دوره از مسابقات به عهده سیمین رضایی بود.

اقتصاد                    فوتبال

گران ترین تیم فوتبال دنیا
وبســایت BT Sport به انتخــاب گران ترین 
ترکیب حال حاضر فوتبال جهان پرداخته 

است.

      دروازه بان
 در درون دروازه گران قیمت ترین تیم تاریخ، الیسون 
بکر، گلر لیورپول حضور دارد. بکر با درخشــش های 
خــود در فصل گذشــته توجهــات بســیاری از جمله 
رئال مادرید و لیورپول را جذب خــود کرد، ولی رئال 
تصمیم گرفت سراغ کورتوا برود و در نهایت لیورپول 
با پرداخت ۶7 میلیون پوند، گلر اول تیم ملی برزیل 
را جــذب کــرد و او را به گــران قیمــت ترین گلــر تاریخ 

تبدیل کرد.

       خط دفاعی
 ســه بازیکــن از چهــار بازیکــن ایــن خــط دفاعــی 
کــه ایــن  گران قیمــت، از منچسترســیتی هســتند 
موضوع نشــان می دهد گواردیولا چقــدر برای خط 
دفاعــی اش اهمیــت قائل اســت. در ســمت راســت 
کر به عنــوان گران قیمت ترین  خط دفاعی، کایل وا
مدافع راســت تاریخ حضور دارد. او کــه در تیم های 
پایه تاتنهام رشــد کــرده بود و بــه تیم اصلی رســیده 
بود، تابستان گذشته با 47.۵ میلیون پوند از جمع 
اسپرز جدا شــد و به سیتی پیوســت تا در پست خود 
رکــورددار شــود. در دفــاع وســط، لاپورتــه از ســیتی 
و فــن دایــک از لیورپــول حضــــــور دارنــد.  لاپورتــه 
فرانســــــوی بــا نمایــــــش های خوبی کــه در اتلتیک 
بیلبائـــــــو داشت، پپ در زمستان، با ۵۸.۵ میلیون 
پوند او را به خدمت گرفــــــت و پس از فن دایــــک، او 
گران قیمت تریــن مدافع تاریخ اســت.  اما فن دایک 
بــا 7۰.۱ میلیــون پوند بــه گران قیمــت تریــن مدافع 
 تاریــخ تبدیــل شــد. بنجامیــن منــدی نیــز پــس از 
کــو، نظــر گواردیــولا را  یــک فصــل درخشــان در مونا

 به خود جلب کرد و سیتی ۵۱.7۵ میلیون پوند برای 
جذب او پرداخت کرد،  ولی او بیشتر فصل را به علت 

مصدومیت از میادین به دور  بود.

       خط میانی
  در خــط میانی گران قیمــت ترین بازیکنــان جهان،
 ســه بازیکــن از تیم هــای یونایتــد، بارســلونا و رئــال 
مادریــد حضــور دارنــد. پــل پوگبــا کــه زمانــی کــه از 
یوونتوس جدا شــد و به منچســتریونایتد پیوست، 
۹4 میلیون پوند برای انتقالش پرداخت شــد که در 
آن سال، او به گران قیمت ترین بازیکن تاریخ تبدیل 
شــد، هر چنــد یک ســال بعــد رکــورد او توســط چهار 
بازیکن شکســته شــد.  دیگــر بازیکــن حاضــر در این 
خط میانی، کوتینیو است که با ۱۱۲.۵ میلیون یورو 
از لیورپول جدا شد و به بارســلونا پیوست.  نفر سوم 
خط میانی، خامس رودریگس است. او سال ۲۰۱4 
و پس از درخشش در جام جهانی، با ۶7.۵ میلیون 

کو جدا شد و به رئال مادرید پیوست.  پوند از مونا

       مهاجمان
 در خــط حملــه ایــن ترکیــب نیــز ســه بازیکــن حضــور 
کــه  دارنــد. نیمــار، فــوق ســتاره پــاری ســن ژرمــن 
گران قیمت تریــن بازیکــن تاریــخ فوتبــال به حســاب 
می آیــد، بــا ۱۹۹.۸ میلیــون پونــد در ایــن ترکیــب 
حضــور دارد.  دیگــر مهاجــم ایــن ترکیــب نیــز بــا یکی 
از جنجالی تریــن انقــال هــا، در ایــن تابســتان جــدا 
شــد. کریســتیانو رونالدو کــه ۹ فصل بــه همــراه رئال 
مادریــد بهترین عملکرد ممکن را داشــت، ســرانجام 
تصمیــم به تــرک برنابئو گرفــت و با ۱۰۵ میلیــون پوند 
راهــی یوونتــوس شــد.   نفر آخــر ترکیــب، فوق ســتاره 
۱۹ســاله فرانســوی یعنی کیلیان امباپه اســت. او که 
به اعتقاد بسیاری ارزشمندترین بازیکن حال حاضر 
 جهــان بــه حســاب می آیــد، در تابســتان گذشــته بــا
کو جدا شد و به پاری سن ژرمن   ۱۲۱ میلیون پوند از مونا

پیوست.  

لیورپــول بــا انتقالــی ۸۵ میلیــون دلاری، 
آلیسون بکر، دروازه بان ملی پوش برزیلی را از 
رم خرید. آلیسون که قراردادی شش ساله با 
لیورپول امضا کرد، با این انتقال به گران ترین 

دروازه بان تاریخ تبدیل شد. 
او بعــد از نبی کیتــا،  فابینیو و ژردان شــقیری، 
چهارمین خرید تابســتانی قرمزهای مرســی 
ســاید محســوب می شــود.  آنها برای فروش 
آلیســون درخواســت ۱۲۰ میلیــون دلار کــرده 
بودند اما لیورپول حاضر به پرداخت این مبلغ 
نشــد. آنها ماه قبل هم به لیورپولی ها اطلاع 
 دادند کــه حاضرند ایــن دروازه بــان برزیلی را 

به مبلغ ۹۵ میلیون دلار بفروشند.

ALISSON
 BECKER

چهره                        روز

کن شهرستان لنجان است، پس  مرادی که متولد و سا
از المپیک تا مدت ها به چهره ثابت مجامع ورزشی و 
شهری تبدیل شده بود و در جریان یکی از این برنامه ها 
نیز، مهدی جمالی نژاد، شهردار وقت اصفهان، قول 

اهدای یک باب آپارتمان را به این وزنه بردار داد.
ح پاداش برای قهرمان المپیکی در دوره چهارم  طر
شورای اسلامی شهر اصفهان به تصویب رسید و برای 
تایید نهایی به فرمانداری ارسال شد که مورد موافقت 
قرار نگرفت و پرونده مختومه شد.در روزهای گذشته 
مصاحبه ای از مرادی در روزنامه ایران ورزشی چاپ 
که وی از بابت منتفی شدن اهدای آپارتمان  شد 
کرده بود، اما با برداشت اشتباه خبرنگار از  گلایه 
صحبت های المپین طلایی نصف جهان، تیتری با 
مضمون » کلید خانه ام را بعد از عکس یادگاری پس 
گرفتند« منتشر شد. در ادامه نیز برخی رسانه های 
اصفهانی بدون اینکه تلاشی برای صحت و سقم ماجرا 
داشته باشند،   تیترهای مشابهی زدند و برای جذاب تر 
شدن ماجرا،  به نقل قول هایی از مرادی با مضمون 
رنگ کردن دیوارهای آپارتمان تحویل داده شده و 
تعویض کابینت های آن پرداختند و وجه تازه ای به 
ماجرا دادند، غافل از آنکه اصلا آپارتمانی در کار نبوده 
است.دایره تناقضات مربوط به این اتفاق تا جایی 
گسترش یافت که یکی از رسانه ها به نقل از سهراب 
مرادی نوشت که مدیرکل ورزش و جوانان استان 
در تماس تلفنی با او، خواستار برگردان کلید آپارتمان 
)وجود نداشته( شده است! انتشار اخبار ضد و 
نقیض از این اتفاق، اداره ارتباطات و امور بین الملل 
شهـــــرداری اصفهان را بر آن داشت تا  با گزارشـــــی 
مستند  با شرح دقیق ماجرا، راه را  بر سوءبرداشت ها  
مسدود کند. در این بیانیه پس از اشاره به رد مصوبه 
 اهدای آپارتمـــان به سهراب مــــــرادی آمده است:

خ ۹۶/4/۱7 اعلام  »در نامه شماره ۲۰۲۵/۱/7۸۶۵ مور
مغایرت این مصوبه شورا )مصوبه شماره ۲۸/۹۶/7۲۱ 
وزارت  ابلاغی  بخشنامه  مطابق   )۹۶/۳/۳۱ خ  مور
گذاری  کشور و استاندار اصفهان مبنی بر ممنوعیت وا
ک متعلق به شهرداری به اشخاص حقیقی  رایگان املا
و حقوقی را به صراحت اعلام کرده است. پس از عدم 
تایید و بازگرداندن مصوبه شورای اسلامی شهر، در نامه 
آقای رضا امینی، رئیس شورای اسلامی وقت اصفهان، 
خ ۱۳۹۶/4/۲۵ به فرماندار محترم اصفهان نیز این  مور

موضوع تمکین و قید شده است: با توجه به این 
ممنوعیت، مقرر شد موضوع جهت اجرای مفاد 

دستورالعمل های وزارت کشور و استانداری 
اصفهان به شهردار محترم ابلاغ شود.«

 در بخش دیگری از این بیانیه آمده است:
 »کلیـــــــد ایــــــن خانــــــه در مراسمـــــــی 

در اتاق بازرگـــــانی اصفهــــــان، 
به صورت نمادین به آقای 

 مرادی اهــــــدا شد، اما
 بر خلاف  صحبت های 

ح شـــــده و با  مـــطـــر
توجه به مشکلات 

قانونی مذکــور ، خانه ای  تحویـــل داده نــشده و از این 
جهــت صحبت های نقل شده در زمینه پس گرفتن کلید 

واحد مسکونی صحیح نیست و تکذیب می شود.
 قدرت اله نوروزی نخستین نشان فیروزه ای شهروند 
افتخارآفرین را به سهراب مرادی اعطا کرده  و شهرداری 
اصفهان نیز همواره قدردان افتخارآفرینی قهرمانان 
کشور است و خواهد بود و حمایت های لازم را  ملی 
انجام خواهد داد. با این حال برای حفـــظ و شأن جایگاه 
نام آوران و قهرمانان شهــــر از مسیـر های قانونی اقدام 
می کنیــم، روش های غیر قانونی را در شأن آنها نمی 
دانیم و معتقدیم که تصمیم گیران و مسئولان 
وقت باید پاسخگوی وعده خــــود باشند.  نوروزی 
در دیداری که در دفتر خود با سهراب مرادی 
داشت، با اشاره به وعده های داده شــده به 
این قهرمان ملی در زمان مدیریت سابق 
کرد:  اظهار  اصفهان  شهرداری 
گویا عملی کردن وعــــده داده 
قانونی  مشکلات  با  شده 
گر  مواجه شده است، اما ا
این مشـــکل رفع شــــود 
از تحقق این وعــــــده 

گرچه این وعده از سوی مدیریت  استقبال می کنیم و ا
شهری در این دوره اعلام نشده، اما شهرداری اصفهان 
در صورت رفع مشکل قانونی این امر، رسیدگی های 
لازم را برای تحقق آن انجام خواهد داد.« پس از کسب 
مدال طلای المپیک ریو ۲۰۱۶، مرادی نیز مانند سایر 
مدال آوران این رویداد پاداش مصوب کمیته ملی 
المپیک را دریافت کرد و در اصفهان نیز پاداش هایی 
از جمله هدیه ۱۵۰ میلیونی شرکت ذوب آهن به وی 
اختصاص پیدا کرد. از آنجا که مرادی شهروند لنجان 
است، شهرداری اصفهان وظیفه ای از بابت اهدای 
پاداش به وی نداشت و بهتر بود مقامات استانی با 
همکاری شهرداری زرین شهر، امکان خانه دار شدن 

این ورزشکار را فراهم می کردند.
 اینک نیز بازی های آسیایی در راه است و سهراب مرادی
  امید اول اصفهانی ها برای کسب مدال طلا به شمار 
می آید. رکوردهایی که سهراب وزنه برداری ایران در 
تمرینات و اردوی تیم ملی ثبت کرده، تحسین سایت 
گر اتفاق خاصی  فدراسیون جهانی را  به همراه داشته و ا
خ ندهد، با ثبت رکوردی منحصربه فرد، مدال طلای  ر
کارتا به نام  دسته ۹۶ کیلوگرم بازی های آسیایی جا
 وزنه برداری اصفهان ضرب می شود.المپیک ریو و 
حواشی آن برای سهراب مرادی به پایان رسیده و حالا 
مدال طلای بازی های آسیایی می تواند کلکسیون 

مدالی  این وزنه بردار را رنگین تر کند.
بر اساس اعلام کمیته ملی المپیک، پاداش مـــــدال 
طـــــلای بازی های آسیــــایی ۱۶۰ سکه طلاســــــت و 
استاندار اصفهان نیز قول اهدای پاداش ۵۰ میلیونی 
به دارنده مدال طلای این رقابـــــت ها را داده است 
وحیف است سهراب بابت عملی نشدن قول بدون 
 پشتوانه دو سال قبل، پاداش های قطعی آینده را 

از دست بدهد.

مـدال نوبرانـه سـهراب مـرادی در المپیک ریـو 2016 پایانی بر حسـرت دیرینـه اصفهانی ها و 

مهری 
مصور

شکسـته شـدن طلسـم بـی مدالـی در بزرگ ترین فسـتیوال ورزشـی دنیـا بـود. در روزهایی 
کـه مسـئولان مرتبـط و غیـر مرتبط برای گرفتـن عکس یادگاری بـا المپین طلایـی نصف جهان 
رقابـت داشـتند، قولـی بـدون پشـتوانه، رویای خانه دار شـدن ایـن وزنه بردار را شـکل داد 
ولـی مغایـرت قانونـی و  منتفـی شـدن اهـدای آپارتمانـی کـه مهـدی جمالـی نـژاد در زمـان 
بـرای  دردسرسـاز  میراثـی  بـه  بـود،  کـرده  وعـده  اصفهـان  شـهرداری  مسـئولیت  تصـدی 
مسـئولان فعلـی شـهرداری تبدیـل شـده اسـت. در ایـن میـان، برخی رسـانه ها نیز بـا بی اطلاعـی از اصل 
ماجـرا، آتـش بیـار معرکه ای شـده انـد که نتیجـه ای جز به هم خـوردن تمرکـز امید طلایـی ورزش اصفهان 

برای بازی های آسیایی 2018 به همراه ندارد.



 سخنرانی پرآمار
رئیس سازمان میراث

رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری گفت: ۱۷۰۰ پروژه گردشگری در 
کشــور وجــود دارد و پیش بینــی می کنیــم تا پایــان این 
دولت بتوانیم ۲۵۰ مورد را به بهره برداری رسانده و ۷۶ 

هزار تخت اضافه کنیم.
به گزارش ایسنا، علی اصغر مونسان در نشست با فعالان 
گردشگری لرستان اظهار کرد: امروز صنعت گردشگری 
در تولید ناخالص جهان نقش ایفا می کند و حدود ۲۴۰۰ 
میلیارد دلار است. در دو بخش همه فعالان اقتصادی 
رونــد رو بــه رشــدی پیــش بینــی می کننــد کــه شــامل 
گردشگری و حوزه IT است و خیلی ها معتقدند به زودی 

گردشگری به اقتصاد اول دنیا تبدیل می شود.
معاون رئیس جمهور ادامــه داد: در دنیا از هر ۱۰ شــغل 
یک مــورد مربوط به گردشــگری اســت، چــرا کــه ارزان 
ایجاد می شود. در صنعت پتروشیمی به ازای دو میلیارد 
تومان یک شغل ایجاد می شــود که در گردشگری این 

مقدار ۵۰ میلیون تومان است. 
گــر در ســخت ترین شــرایط هــم قرار  وی تصریــح کرد: ا
بگیریم گردشــگری باز توجیــه دارد. در بهار امســال ۳۰ 
درصد رشد گردشگری خارجی داشته ایم و حدود یک 
میلیون و ۴۴۰ هزار نفر در فروردین وارد کشــور شــدند؛ 
رشد منفی ۵ درصدی خروجی از کشور را هم داشته ایم.
کنــون ۲۰۰۰ واحــد را  مونســان خاطر نشــان کــرد: هــم ا
هدف گــذاری کردیــم کــه بــه طور متوســط هشــت نفر 
را مشــغول به فعالیت کــرده اســت. ۱,۵ میلیــارد دلار از 
صندوق توسعه به موضوع اشتغال روستایی اختصاص 
داده شــد. همچنیــن بــه همیــن میــزان بانک هــای 
عامــل پرداخت می کننــد کــه در مجموع ســه میلیارد 
دلار می شــود و با محاســبه دلار ۴۰۰۰ تومانی حدود ۱۲ 
میلیارد وام ارزان قیمت ۶ درصد است که ۲۰ درصد آن 
به طرح های گردشــگری داده می شــود. هــزار میلیارد 
تومان از محل صنــدوق توســعه وام ۱۴ درصدی برای 
گر فردی تسهیلات  سرمایه گذاری در گردشگری داریم. ا
با بیشتر از ۱۴ درصد بگیرد یارانه آن را پرداخت خواهیم 
کرد و در ســال ۹۶ نیز تمام بدهی های خــود را پرداخت 
کرده و آمادگی حمایــت را داریم، البته این طرح ها باید 
۳۰ درصد پیشرفت داشته باشــند تا وام های ما به آنها 

داده شود.

سرمایه گذاری گردشگران ایرانی 
در ترکیه و گرجستان

 اســتان مازندران و پس از آن، گیلان از جمله 
اســتان هایی هســتند کــه بیشــترین تعــداد 
ویلاهای ســاخته شــده در  آنها متعلق بــه تهرانی های 
سرمایه دار است اما حالا دیگر شهرهای شمالی از وجود 
ویــلای تهرانــی هــا اشــباع شــده و آنهــا بــرای گذراندن 
تعطیلات خود بــه خرید ویــلا در کشــورهای دیگر روی 

آورده اند.
به گزارش مهر، کشورهای خارجی دندان برای جذب 
سرمایه های ایرانی تیز کرده اند و با هر ترفند و تشویقی 
ســعی می کنند این ســرمایه ها را به ســمت کشورشان 
جــذب کننــد؛ از جملــه گرجســتان، ترکیــه ، امــارات  و 

قبرس شمالی.
در این میان کشورهایی که نیازی به گرفتن ویزا نداشته 
باشــند برای کســانی که مــی خواهنــد از شــرایط خرید 
خانه مطلــع شــوند راحــت تر اســت، بــه همیــن دلیل 
ایرانی ها در شهرهای ساحلی آنتالیا خانه های زیادی 
خریدند اما پس از اینکه پروازهای مستقیم به این شهر 
ترک نشــین قطع شــد، آنهــا راهی گرجســتان شــدند؛ 
کشــوری کــه بــه تازگــی در روابــط سیاســی و اقتصادی 
 ایران جــای گرفتــه و با لغو ویــزا افــراد زیادی بــه آنجا در 

رفت و آمدند.
 قبرس شمالی منطقه ترک نشین است که شرکت های 
خارجی در ایران فروش خانه هایی با متراژ ۳۵ تا ۵۰ متر 
با سند مادام العمر  را تبلیغ می کنند. این تبلیغات را به 
راحتی می توان در روزنامه های کثیرالانتشار مشاهده 
کــرد. آنها به مشــتریان خود مــی گویند که شــرکت یک 
هدیه نیــز به خریــدار مــی دهــد، ایــن هدیه نیــز همراه 
شــدن وکیل بــا خریــدار برای ســال اول اســت، بــه این 
ترتیب خریدار می تواند ضمن خرید یک خانه و داشتن 
۱۰ هزار دلار در حســاب ارزی خود اقامت یک ســاله نیز 

دریافت کند.
در دبی نیز مالکیت برای خانه ها ۹۹ ساله است و برخی را 
همین موضوع منصرف می کند اما در هر حال خیلی ها 
هم هســتند که می خواهند در این شهر توریستی ویلا 

داشته باشند.
گرجســتان نیــز  میــزان خریــد ویــلا بــه حــدی  در 
رســیده که بســیاری از افــرادی کــه یکی دو بــار برای 
گــردش رفته انــد ترغیــب مــی شــوند تــا ویــلا بخرند. 
انقــدر این میــزان زیــاد شــده کــه دولت گرجســتان 
محدودیت هایی را بــرای ایرانی ها گذاشــته و اعلام 
کرده که دیگر اقامت طولانی مدت به واســطه خرید 
منزل به ایرانی هــا نمی دهــد و بایــد متقاضی خرید 
خانــه در صورت تمایل به داشــتن اقامت، کســب و 

کار نیز در این کشور داشته باشد.
گر ایــن افراد بتواننــد اقامت بگیرند باید هر ســال آن را   ا
تمدید کنند که تمدید آن نیز منوط به شرایطی مانند 

نداشتن تخلف است.
در زمانی که می شد با دلار چهار هزار تومانی خانه ای با 
قیمت ۳۰۰ میلیون تومان خرید، برخی از ایرانی ها هم 
در این کشورها اقدام به خرید هتل کرده اند و ایرانی ها 
را از این طریق در هتل های خود اسکان می دهند. این 
افراد در قالب شرکت هلدینگ در کشورهای دیگر نیز در 

بخش گردشگری سرمایه گذاری کرده اند.

  »باداب سورت« 
زنده است 

چشمه »باداب سورت«در استان مازندران که 
دومین اثر ثبت شــده میراث طبیعــی ایران به 
شــمار مــی رود، بــا وجــود صــدور ســند مــرگ در فضــای 
مجازی، همچنان زنده است و برای گردشگران دلربایی 

می کند .
به گزارش ایرنا ، این چشمه پلکانی تراورتنی بی  نظیر در 
ایران و کم نظیر در جهان ، در روستای»اروست«بخش 
چهاردانگه  شهرســتان ســاری واقع اســت. این چشمه 
در ســال ۱۳8۷ پــس از کــوه دماونــد در جایــگاه دومیــن 
میراث طبیعی ایران در فهرست آثار ملی ثبت شد. صدور 
سند مرگ برای آن در بحبوحه نگرانی همگانی از شدت 
گرفتن تغییرات اقلیمی و خشکیدن بخشی از چشمه ها 
و تالاب های مازندران، بیشتر به شیطنت شباهت دارد 

تا نگرانی و دغدغه.
انتشار تصاویر بخشــی از محدوده پلکانی باداب سورت 
که تنهــا رطوبتــی از آب بــر آن باقی مانــده، بدون نشــان 
دادن ســایر قســمت ها که آب همچنــان از دل زمین در 
حال جوشــیدن اســت ، در چند روز گذشــته دســتمایه 
مویه کردن بر مرگ مجازی این چشــمه در شــبکه های 

اجتماعی و پیام رسان های فضای مجازی شده است .
گر چه منبع اولیه انتشــار دهنده این تصویر مشــخص  ا
نیست ، ولی همین میزان کافی بود تا دوستداران واقعی 

محیط زیست و میراث طبیعی ایران را نگران کند .
خبرنــگار ایرنــا پــس از انتشــار ایــن تصاویــر موفق شــد از 
محدوده چشــمه باداب ســورت بازدید کند، جایی که 
گر چه میزان  چشمه همچنان از دل زمین می جوشــد ا
آبدهی آن با توجه به فصل تابســتان و تغییرات اقلیمی 

نسبت به دیگر فصول سال کمتر است .
مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای مازنــدران هــم کــه 
مجموعه تحت مدیریتش متولی چشــمه های استان 
اســت، گفت : تصاویری که در فضای مجازی دســت به 
دست شد و برخی رسانه ها هم به آن دامن زدند ، مربوط 
به ضلع غربی چشــمه باداب ســورت اســت که چندین 
ســال پیش به دلیل جدا شدن طبیعی از چشمه اصلی 

خشک شده است.
محمد ابراهیم یخکشــی افزود : چشــمه باداب ســورت 
حاصــل تحرکات زمین شــناختی اســت و تامیــن آب آن 
هیچ ارتباطی با مصــرف ، انحــراف یا منابــع آبی منطقه 
نــدارد. چشــمه اصلی شــامل دو حوضچــه با آب شــور و 
آب ترش اســت که درصد بالایی شــوری و ترشــی دارند . 
منابع آبی این چشمه ، زمین جوش است و از لایه های 
آهکی سطح زمین به سمت بالا حرکت می کند و به دلیل 
شــوری بیــش از اندازه قابل اســتفاده نیســت. بــه دلیل 
شکننده بودن حوضچه ها و دریچه های چشمه سورت، 
ورود گردشگران و تخریب چشمه مهم ترین خطری است 
که این چشمه باستانی را تهدید می کند. جنس پلکان 
چشمه ســورت از رســوبات تراورتنی و بسیار آسیب پذیر 
است و در صورت شکستن یا ایجاد درز در بدنه، چشمه 
را با آســیب جــدی مواجــه خواهــد کــرد .مدیرعامل آب 
منطقه ای مازندران بیان داشــت : با همکاری سازمان 
میراث فرهنگی در حال برنامه ریزی طرحی هستیم که 
شــرایطی ایجاد شــود که در کنار اجازه بازدید از چشــمه 
به گردشگران ، حیات چشمه نیز تضمین شود.معاون 
میراث فرهنگی مازندران هم به ایرنا گفــت : اجازه هیچ 
گونــه تغییــری در چشــمه بــاداب ســورت داده نخواهد 
شد و تمام برنامه ها در این منطقه ثبتی باید با نظارت و 
تایید میراث فرهنگی باشد.عبدالمطلب شریفی افزود: 
میراث فرهنگی نظارت مستمر و بی وقفه ای بر فعالیت 
کنون جز  چشمه سورت و اســتفاده از عرصه آن دارد و تا
شــیطنت برخی بازدیدکنندگان در آســیب به چشــمه ، 
مورد پر خطری مشــاهده نشــده است. چشــمه باداب 
ســورت پس از » پاموک کاله« ترکیه ، دومین چشــمه آب 

شور جهان است.

ک از سفر  سود فلک الافلا
مونسان چقدر می شود؟

ک« خبر  ک »فلک الافلا یک روز وضعیتِ نمنا
می شود، یک روز روند تملک زمین های اطراف 
این اثر تاریخی و روز دیگر حضور معاون رئیس جمهور در 
ایــن محوطــه  تاریخــی در رســانه ها منتشــر می شــود، 
حضوری کــه می توانــد به همه  حــرف  و حدیث هــا برای 
نامناسب بودن وضعیت این محوطه  تاریخی پایان دهد.

به گزارش ایسنا، وقتی مونسان، در بازدید از قلعه تاریخی 
لرســتان به احترام تاریخ لرســتان و این میراث فرهنگی 
ارزشــمند خرم آباد ســوار ماشینی که مســئولان میراثی 
می خواستند با آن او را تا پای ورودی قلعه ببرند، نشد و با 
پای پیاده و همگام با گردشگرانِ دیگر از چند صد پله  این 
قلعه  تاریخی بالا رفت، خود یعنی بهترین فرصت برای 
کِ«. این سفر مونسان  توجه چند صد باره به »فک الافلا
کــه مســئولان میراثــی اســتان  یــک فرصــت داشــت 
می توانستند از حضور این مقام بلندپایه دولتی استفاده 
گر دلیل همه کم کاری هایشان بی پولی است، آن  کنند و ا
را از رئیس خــود بخواهند. اما  به نظر می رســد هنوز این 
مثنوی هــا آن قدرهــا هــم توجــه مســئولان میراثــی را 
برنیانگیخته که حتی به مونســان هیچ توضیحی برای 
توجه این محوطه آن طور که باید نداده اند، تا دستِ کم 
او بعد از بازدیدش دستورات و اعتبارهایی برای وضعیتِ 
ک صادر کند.  او با اشاره به اختصاص  کنونی فلک الافلا
۳۵ میلیارد تومان اعتبار بــرای این محوطه  تاریخی، به 
ک نیز اشــاره و   آزادســازی های مورد نیاز برای فلک الافلا
بیان کرد: با توجه به مطالباتی که مردم برای ثبت این اثر 
گر آزادسازی تا پایان امسال انجام شود یکی  از ما دارند، ا
از سهمیه های ثبت جهانی را با قلعه در سال ۹8 جابه جا 

کنیم و در لیست قرار می گیرد.

09 سال چهاردهم، شماره  3250 میراث و گردشگری
شنبه

30 تیر 1397 

دیده بان                گردشگری عروس را پنکه ای به آتش کشید!
آسیب جدی به خانه تاریخی طباطبایی ها وارد نشده است

ســاعت ســه و هفت دقیقه صبــح روز چهارشــبه   
بیست و هفتم تیر ،سیم کشی پنکه برقی زمینی 
انبار اتصالی کرد و آتشــی بر جان عروس خانه های کاشــان 
افتاد. صحبت ها، خبرها و اظهار نظرها درباره چرایی این 
اتفاق مختلف بود و نگرانی ها بسیار، چرا که ابتدای امسال 
خبــر آتــش ســوزی در بنایــی که بــه نــام »چهلســتون دوم 
گوار بود و خسارت به بار  اصفهان« شناخته می شد آن قدر نا
آورد که از آن به بعد هر خبر کوچک آتش سوزی در میراث، 
علاقه منــدان و فعــالان ایــن حــوزه را بیــش از پیــش نگران 
می کند و البته گرمای پیش رو هم مزید بر علت نگرانی است. 
یک روز بعد از این اتفاق، مدیر روابط عمومی آتش نشــانی 
کاشان، اتصال پنکه برقی عمارت را عامل آتش سوزی اعلام 
کرد. روح الله فدایی به مهر خبر داده که آتش ســوزی نیمه 

شــب در انبار خانه تاریخی طباطبایی ها 
خ داده و تیم هــای عملیاتی از ایســتگاه  ر
چهــار ســازمان آتش نشــانی کاشــان بــه 
منطقه اعزام شــده اند. او از سرعت عمل 
آتــش نشــانان و حضــور بــه موقــع گفته و 
اینکه این زود رسیدن باعث شده آتش به 
بخش های دیگر سرایت نکند و بلای »کاخ 

سرهنگ آباد« تکرار نشود. بعد هم کارشناسان کمیته علت 
یابی حریق ها و حوادث سازمان آتش نشانی اتصالی برق  را 

دلیل حادثه تشخیص دادند. 
دو روز بعــد از حادثــه، مدیــر کل میــراث فرهنگــی اســتان 
اصفهــان، خیــال میراث دوســتان را راحــت کــرده و گفتــه 
آســیب جدی به خانه تاریخــی طباطبایی ها وارد نشــده. 

فریدون الهیاری در توصیف ماجرا گفته: 
»با توجه به اینکه این خانه تاریخی متعلق 
به شهرداری کاشان است، گزارشات اولیه 
کی از بروز آتش سوزی در  روز گذشــته، حا
انبــار نگهــداری بلیــت این خانــه تاریخی 
بوده است. پس از بروز آتش سوزی در این 
اتاق خوشبختانه با اقدام به موقع پرسنل 
آتش نشانی کاشان، آتش به سرعت مهار شده است.«نکته 
مهم تر این ســوال اســت که آیا قوانین و دستورالعمل های 
جــدی بــرای جلوگیــری از حوادثــی ماننــد ایــن داریــم؟ در 
پاســخ به این پرســش،مدیرکل میراث اصفهــان می گوید: 
»خوشبختانه تمامی بناها و مجموعه های تاریخی تحت 
نظارت و اختیار ایــن اداره کل از نظر مقابله با آتش ســوزی 

احتمالــی ایمــن ســازی شــده اند، دســتورالعمل جدیدی 
هم جهت حفاظت از سایر بناهای ثبت ملی که در اختیار 
این اداره کل قــرار ندارند تدویــن شــده و از طریق معاونت 
میراث فرهنگــی و یگان حفاظــت میراث فرهنگی اســتان 
بــه تمامــی مالــکان ایــن مجموعه هــا ابلاغ شــده اســت.« 
بــه روایــت او، پایــش و کنتــرل تمــام مجموعه هایــی که به 
طور مســتقیم در اختیار اداره کل میراث نیســتند، توسط 
 یــگان حفاظــت میــراث فرهنگــی اســتان انجــام خواهــد 

گرفت. 
ایــن صحبت هــا در حالــی انجــام می شــوند که کاشــان به 
»شهر خانه های تاریخی« معروف است و دو خانه قاجاری 
طباطبایی ها و بروجردی هــا در صدر فهرســت خانه های 

تاریخی این شهرستان قرار گرفته اند. 

دیده بان                  میراث

کو در فضای مجازی معرفی می شود در این جشنواره ظرفیت های  گردشگری ما

گرامرها گرها  و اینستا کوگرام برای بلا مهمانی ما

گرهــای  جشــنواره سفرنامه نویســی ناصرخســرو را بلا
گســتان فارســی، می شناســند. بعدتــر،  باســابقه وبلا
گرها« و »جشنواره گردشگری  جشــنواره »موزه ها و بلا
هــم  قشــم«  گ نویســی  وبلا »جشــنواره  و  ادبــی« 
فرصت هایی بودند که در تمام این سال ها، توسط آرش 
نورآقایی و  همکاران و همفکرانش برای تولیدکنندگان 
خلاق محتــوای گردشــگری برگزار شــدند و حــالا خبر 
کوگــرام« که در  از جشــنواره دیگری می رســد با نــام »ما
دعوت نامــه اش نوشــته اند: »این یک فراخوان اســت 
برای آنها کــه روایتگر ســفرهای خود هســتند، آنچه را 
می بینند و حس می کنند به رشته تحریر در می آورند، 
در قاب دوربین جــای می دهند و ثبــت می کنند برای 
کو،  مســافران آینده؛ آینده ای نزدیک. منطقــه آزاد ما
واقع در یکی از مهم ترین گذرگاه هــای تاریخی ایران با 
طبیعتی متفاوت و کمتر دیده شــده، با حــال  و  هوای 
شهرهای مرزی اش و افســانه های بی پایانش میزبان 
شماســت تا ببینید، لمس کنید، لذت ببریــد و روایت 
کنید. شــما هم دعوتید به رقابت با بزرگان سفرنگاری 

ایران در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی.«
در بخش دیگری از این متن درباره هدف جشــنواره از 
»شناسایی و معرفی ظرفیت های گردشگری منطقه 
کو از طریق ابزارهای فضای مجازی« یاد کرده اند  آزاد ما
و در توضیحش نوشته اند: »در یک کلام، ما می خواهیم 
کو را به دنیا نشــان دهیم و برای  در مدت یک هفته ما
ایــن کار از ابزارهــای رایج ایــن روزها کمــک می گیریم؛ 
گرام )انگلیسی و  گ )انگلیســی و فارسی(، اینســتا وبلا

فارسی( و فیس بوک )فقط برای بخش انگلیسی(«.

    تولیــد محتــوای خــلاق، رویکــردی کــه بایــد در 
شناساندن ایران پیش بگیریم 

گــو بــا ســرویس میــراث و  آرش نورآقایــی در گفــت و 
گردشــگری روزنامه اصفهان زیبا درباره دلیل انتخاب 
کــو برای ایــن جشــنواره گفــت: »همیشــه در عرصه  ما
گردشگری به تولید محتوا فکر می کنم؛ به ویژه محتوای 
خلاق. هــر بار هــم ســعی کرده ایم بســتر تولیــد محتوا 
گرام و  گ بــود بعــد اینســتا را بــه روزتر کنیــم. قبــلا وبلا
فیســبوک هم اضافه شدند و حالا مشــارکت مردمی و 
رای مردم را هــم داریم.« ایــن راهنمای گردشــگری با 
کید بر لزوم اســتفاده بهینه از شبکه های مجازی در  تا
عرصه گردشگری گفت: »همانطور که خیلی ها در دنیا 
هنوز ایران را نمی شناســند، ایرانیان هــم هنوز خیلی 
کــو را نمی شناســند و تصور  از نقــاط ایــران از جملــه ما
خودشــان را دربــاره اش دارند، مثــلا اینکه دور اســت و 
رسیدن به آن سخت! درحالی که فرودگاه دارد و بسیار 

منطقه دیدنی است.« به گفته نورآقایی، با 
کو به گردشگران  برگزاری این جشنواره هم ما
ایرانی معرفــی خواهد شــد و هم مدیــران با 
رصد این جشــنواره ها متوجه می شوند که  
می شــود از راه هــای خلاقانه و با اســتفاده از 
دنیای مجازی به سرعت اسم شهر یا روستا 
و منطقه شــان را بــر ســر زبــان هــا بیندازند و 

گردشگر جذب کنند. 
مولــف کتــاب »عــدد، نمــاد، اســطوره«در 
پاســخ به این که نمونه های جهانی چنین 
کــدام کشــورها برگــزار  جشــنواره هایی در 
گر متهم به خودپسندی  شده اند، گفت: »ا
نشــویم، ما از جایــگاه جهانــی در این زمینه 
بالاتــر هســتیم. نمونــه اش جشــن ســالانه 
راهنمایــان گردشــگری ایــران اســت کــه از 

گردهمایی راهنمایان جهان بزرگ تر اســت و منسجم تر و 
سازماندهی بهتری هم دارد. به همین دلیل هم توانستیم 
کنوانسیون ۲۰۱۷ راهنمایان گردشگری جهان را به بهترین 
شکل در ایران برگزار کنیم و ۷۰۰ راهنمای گردشگری جهان 

را به استان های مختلف ایران ببریم.«
او ادامــه داد: »خیلــی اعتقــاد دارم بــا نبــوغ و خلاقیــت و 
انسجام و کار گروهی می توانیم کارهایی انجام دهیم که 
برای آنها الگو باشد، بنابراین خیلی دنبال الگوهای جهانی 
نیستم هر چند که از علم جهانی استفاده می کنم و البته 
فکر نمی کنم همه چیز را باید با دنیا مقایسه کنیم. درست 
است که گاهی سخت افزارها را نداریم اما با نرم افزار فکری 

و کارگروهی مان می توانیم کارهای زیادی انجام دهیم.«

   دعوت به دیدار ارس در مرز بازرگان
کــو را این گونه  این مدرس حوزه گردشــگری، ما
کو از لحــاظ آثــار تاریخی غنی  توصیف کــرد: »ما
اســت. مناظر خیلی خوبــی دارد. اینجــا در مرز 
بــازرگان یکــی از بهتریــن مناظــر از کــوه آرارات را 
می توانید ببینید. در دنیا منظره فروشی یکی از 
راه های خلاق گردشگری محسوب می شود. در 
تولید داروهای گیاهی که یکی از صنایع فراموش 
شــده در عرصــه گردشــگری هســتند، خیلــی 
پتانسیل دارد. مناظر طبیعی خیلی خوبی دارد 

و تپه های باستانی دارد.«
کــو بــرای علاقه منــدان  بــه گفتــه نورآقایــی، ما
ژئوتوریسم و گردشگری طبیعی و تاریخی بسیار 
نقــش مهمــی دارد، چــون ایــن منطقــه نــه در 

سطح محلی و ملی که در ســطح جهانی به خاطر تاریخ و 
ابنیه و مناظرش شــهرت دارد. فضاهای زیادی هم برای 

صخره نوردی دارد. 
حضــور رود ارس در ایــن منطقه جــذاب اســت و درحالی 
که در بیشــتر مناطق ایران با بحــران آب مواجهیم در این 
منطقه این بحران هنوز وجود ندارد. وجود کوه و دشــت 
و رودخانه در منطقه هم باعث شده که برای گردشگرانی 
کو به  با علائق مختلف حرف برای گفتن داشته باشد. ما
شاه میگوهای ارزشمند رودش، ارس، هم مشهور است و 
زندگی عشایری مردم در این منطقه بسیار جذاب است. 

آرش نورآقایی با دعوت از همه مردم ایران برای مشارکت 
در این رویداد گفت: »ما باید در عرصه گردشگری خلاقیت 

محور و تجربه محور فعالیت کنیم. تجربه های 
خلاق و تولید محتوای خــلاق انجام دهیم. در 
این رویداد هم بیشتر از اینکه به شرکت کنندگان 
توجــه کنیــم، مخاطــب مــا مســئولان کشــور 
هســتند. می خواهیم بگوییم خیلــی از مواقع 
بــا کمترین هزینه می شــود بیشــترین اتفــاق را 
 رقم زد.  گردشــگری ایران به این رویکردها نیاز 

دارد.«

کو گرامرها در راه ما گرها و اینستا      بلا
 در آییــن نامه جشــنواره، شــرایط مختلفی ذکر 
شده است، مثلا اینکه محدودیت سنی وجود 
ندارد و شرکت برای همه افراد حقیقی و حقوقی 
آزاد اســت. شــرکت کنندگان می تواننــد در هــر 
گرام و فیــس بوک در  گ، اینســتا ســه بخش بلا

مسابقه شرکت کنند و البته اینکه حق اســتفاده از آثار 
تولید شــده در طــول جشــنواره )متن، عکــس و فیلم( 
کو و مجله گیلگمش محفوظ است.  برای منطقه آزاد ما
گرامرهایی برای این رویداد دعوت  گرها و اینســتا از بلا
گرامشــان  گ یا صفحــه اینستا شــده که موضوع وبــلا
در یکــی از حوزه هــای ســفر، گردشــگری، عکاســی، 
محیط زیســت، حیات وحــش، صنایع دســتی، غذا، 
تاریخ و آداب و رســوم اقــوام ایران و جهان باشــد البته 
گ، باید مولف اثر باشــد؛  با این قید که نویســنده وبــلا
کثر با  نه تنها منتشــر کننده آن. هر فــرد می توانــد حدا
گرام در جشنواره ثبت نام  گ یا صفحه اینستا یک وبلا
گ باید فعال باشد بدین معنی که در سه ماه  کند. وبلا
گذشته حداقل سه مطلب مرتبط با گردشگری و سفر 
گرام هم قانون  در آن تولید شده باشد. در بخش اینستا
گرام معرفی شده  جشنواره این است که صفحه اینستا
باید عمومی)public(  باشد و حداقل ۱۰۰۰ دنبال کننده 

)follower( داشته باشد. 
گ، صفحات  کوگرام« در مرحله اول وبلا  دبیرخانه »ما
گرام و فیس بوک را پس از ثبت نام در جشنواره،  اینستا
مــورد ارزیابــی اولیــه قــرار می دهــد و از میــان ثبــت نام 
کننــدگان، برگزیــدگان بــه مرحله اصلــی جشــنواره راه 
می یابنــد. برگزیــدگان ایــن مرحله بــه مدت شــش روز 
کو خواهند بود، به این معنا که  میهمان منطقه آزاد ما
کو و پنج  بلیت رفت و برگشــت هواپیمای تهران بــه ما
شــب اقامت به همــراه صبحانه دریافت می کننــد و در 

مسابقه اصلی شرکت خواهند کرد. 
کو هم این گونه خواهد بود که پذیرفته شدگان  سفر ما
کو )دوشــنبه 8  در روز اول ســفر خود به منطقــه آزاد ما
مرداد(، در جلســه توجیهی شــرکت کرده و با جزئیات 
شرکت در مسابقه آشنا می  شوند. ســفرنگارها هر روز و 
در طول گشــت و گذار خــود در گوش چپ گربــه ایران 
ک و مــردم  از طبیعــت، تاریــخ، آداب و رســوم، خــورا
روایت خواهند کرد و با ثبت عکس، فیلم، تصاویر زنده 
و... ایــن خطــه از کشــور را بــه مخاطبان خــود معرفی 
می کننــد. )نکات فنــی و تکنیکــی مرتبط با جشــنواره 
در جلســه توجیهــی ارائــه خواهــد شــد(. در روز پایانی 
جشنواره هیئت داوران بر اساس شاخص های تعیین 
شــده، محتوای تولید شــده توسط شــرکت کنندگان 
در طــول روزهــای جشــنواره را بررســی و ســه برگزیــده 
نهایی را تعیین خواهند کــرد. البته منتخبان مردمی 
هم جوایــزی دریافت می کننــد. رأی گیری این بخش 
در وب ســایت جشــنواره انجام خواهد شــد و بهترین 
گرامرها توسط کاربران فضای مجازی  گرها و اینستا بلا
برگزیــده خواهند شــد. بخــش »محتوای انگلیســی« 
گرامرها و )فیــس  گرهــا و اینســتا هــم بــه بلا
بوکرهــای( انگلیســی زبــان اختصــاص دارد 
کــه بــه صــورت مجــزا داوری خواهنــد شــد. 
یــک بخــش »بومــی منطقــه ای« هــم برای 
کنان  جشنواره دیده شده به این معنا که سا
کــو روایت هــای محلــی خود  منطقــه آزاد ما
از شــهر و روستایشــان را در فضــای مجــازی 
منتشر می کنند. این بخش به صورت مجزا 
داوری خواهد شد. علاقه مندان تا روز ۳۱ تیر 
فرصت ثبــت نام دارند. ســوم مــرداد نتیجه 
داوری مرحلــه اول اعــلام مــی شــود. 8 تا ۱۳ 
کو سفر می کنند.  مرداد راویان منتخب به ما
داوری نهایی آثار، مراسم اختتامیه جشنواره 
 و اهدای جوایز هــم در روز ۱۲ مرداد ۹۷ برگزار 

می شود.

پـول  و  می کنـم  سـفر  »سـفر!  گفتـم:  چیـه؟«  »شـغلت  پرسـید:  مـن  از  تاکسـی  راننـده 

نفیسه 
حاجاتی

درمـی آورم.« گفـت: »واقعـا؟! جالبـه. اولین جایی که قراره بری کجاسـت؟« گفتـم: »ماکو«. 
گفتم:»منظـورت  لاتینـه!«  آمریـکای  تـو  »آهـان.  پرسـید:  دوبـاره  بعـد  کـرد  مکـث  کمـی 
»کوبا«سـت؟ نـه! ولـی احتمـالا ذهنـت رفته سـمت کلمـه »باکو« کـه پایتخت کشـور جمهوری 
آذربایجانـه. مـن قـراره برم »ماکو« در اسـتان آذربایجان ایران، گوشـه شـمال غربـی و نزدیک 
مرزهـای کشـورهای آذریایجـان و ترکیـه«. ایـن روایـت را یـک راهنمـا، پژوهشـگر و مـدرس 
گردشـگری تعریـف می کنـد و از آغـاز جدیدترین جشـنواره تولید محتـوای مجازی در زمینه گردشـگری به نام 
»ماکوگـرام« خبـر می دهـد؛ جشـنواره ای کـه قـرار اسـت بلاگرهـا، اینسـتاگرامرها و اهالـی صاحـب قلـم و 
فعـال صنعـت گردشـگری را از دنیـای مجـازی بـه گـوش گربـه ببـرد و بـا کمـک آنها یـک مقصد کمترشـناخته 
شـده ایـران را بـه گردشـگران ایرانـی و خارجـی معرفی کنـد. البته هدف دیگری هم هسـت؛ نکتـه ای که آرش 
نورآقایـی بـر آن تاکیـد می کنـد، اینکـه مدیران و مسـئولان شـهرها و روسـتاهای ایـران متوجه شـوند که حالا 
بایـد بـه فعالیت هـای خـلاق و تجربـه محـور توجه کننـد تا بتواننـد با کمتریـن هزینه بـه بهترین و بیشـترین 

صورت ممکن پتانسیل های گردشگرانه شهر و منطقه فعالیتشان را معرفی کنند. 

استارتاپ گردشگری اصفهان
جوایز گردشگری برای راه حل های نوآورانه 

زیبایی شناسی در گردشگری معنوی
کتاب میراثی »قم از نگاه بیگانگان« منتشر شد

معــاون فرهنگــی آســتان مقــدس حضــرت 
معصومــه)س( گفــت: گردشــگری معنــوی از 
موضوعات مهمی است که در آن ظرفیت های بالنده ای 
برای تبیین فرهنگ وجود دارد. به گزارش ایسنا، حجت 
الاســلام والمســلمین صفــر فلاحی در ســومین نشســت 
تخصصی گردشــگری و معنویت بــا نام زیباشــناختی در 
در ســالن جلســات حضــرت  کــه  معنــوی  توریســت 
خدیجه)س( برگزار شــد، عنوان کرد: گردشگران معنوی 
زیادی داشتیم، به طوری که شیخ محمد در تاریخ اسلام 
با ســفر به کشــورهای آفریقایــی تشــیع را به آنجــا منتقل 
می ســازد. وی بیــان کــرد: عکــس هــا و تصاویــر زیبایی از 
گردشــگری های معنوی بر جای مانده اســت که انتقال 

مفاهیم با ارزش را نشان می دهد. به طور کلی گردشگری 
معنــوی در انتقــال فرهنــگ و دیــن اثــر گــذار اســت. در 
گردشگری معنوی می توان مفاهیم دینی و معارف اهل 
بیــت)ع( را بــه خوبــی معرفــی کــرد. او افــزود: قم آشــیانه 
آل محمد)ص( و یکی از شــهرهای مهم در جهان اسلام و 
دنیاســت. نام قم فرهنگــی غنی با خــود داشــته و منابع 
زیــادی از گردشــگران و شــرق شناســان در رابطــه بــا قــم 
شناسی وجود دارد. باید هنرمندانه وارد شویم و فرهنگ 
اهل بیــت)ع( را با شــیوه ای هنرمندانه معرفــی کنیم. در 
کنگره حضــرت معصومــه)س( کتابــی به نــام قــم از نگاه 
بیگانــگان رونمایی شــد و  ما در ایــن اثر مــردم و آیین ها و 

سنت های قم را معرفی کرده ایم. 

 رئیس گروه توسعه گردشگری و بازاریابی اداره 
کل میــراث فرهنگــی اســتان اصفهــان عنــوان 
کرد: اســتارتاپ گردشــگری اصفهــان از تاریــخ ۲۲ تا ۲۴ 

مرداد ۹۷ به مدت سه روز برگزار می شود. 
کــرد: ایــن رویــداد بــه منظــور  کــوروش وکیلــی عنــوان 
ح هــا و ایــده هــای خــلاق، نــوآوری و  شناســایی طــر
کارآفرینی در حوزه گردشگری برنامه ریزی شد. با توجه 
به اینکه استارتاپ برپایه یک ایده نوآورانه و تشکیل تیم 
کاری به وجود می آید و مشخصه بارز آنها، مزیت رشد و 
گسترش پذیری در آینده است، ضمن ایجاد کارآفرینی 
مــی توانــد در جهــت تولیــد، راه حلــی موثــر، نوآورانــه و 
دوام پذیــر بــرای رفع نیازهــای بازار گردشــگری باشــد. 

استارتاپ ها رشد سریعی در کسب و کار دارند و بازگشت 
ســرمایه در این شــرکت های نوپا بیش از انتظــار تحقق 
خواهد یافــت، لذا از  تمامــی فعالان حوزه گردشــگری، 
تشــکل های مــردم نهــاد، دانشــجویان و ایده پــردازان 
دعوت می کند در این رویداد فرهنگی شرکت کنند. در 
پوستر این رویداد از اهدای جوایزی به سه تیم برتر خبر 
داده اند؛ جوایزی از جمله هدایای پنج میلیون تومانی 
ح هــای پژوهشــی  در قالــب بســته هــای حمایــت از طر
واقامت رایگان بــه مدت ســه روز در بوم گردی های برتر 
اصفهــان. همچنین بازدیــد رایــگان از تمامــی بناهای 
گردشــگری بــرای همــه شــرکت کننــدگان تــدارک دیده 

شده است.

ما می خواهیم 
در مدت یک 
هفته ماکو را 
به دنیا نشان 
دهیم و برای 

این کار از 
ابزارهای رایج 
این روزها کمک 

می گیریم

درحالی که در 
بیشتر مناطق 
ایران با بحران 

آب مواجهیم
 در منطقه 
ارس این 

بحران هنوز 
وجود 
ندارد
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 نامه نگاری برای 
مواد اولیه بطری

از ابتدای ســال جــاری کمبود و گرانــی بطری 
برای بسته بندی مواد صنایع غذایی اعم از آب 
معدنــی و آشــامیدنی، روغن نباتــی، لبنیات، نوشــابه و 
ماءالشعیر، مواد شــوینده مشــکلاتی را برای واحدهای 
تــا  کــه منجــر شــد  کــرد. شــرایطی  ایجــاد  تولیــدی 
تولیدکنندگان برای عرضه محصولاتشــان ناچار شــوند 
ظروف بسته بندی را با قیمت بالاتری تهیه کنند. در این 
وضعیــت فعــالان کاهــش مــواد تولیــدی متعلــق بــه 
پتروشــیمی هــا  را اصلــی تریــن دلیــل بــروز و ظهــور ایــن 
مشکلات اعلام کردند و متذکر شدند که تعدادی متخلف 
نیز با استفاده از رانت در حال سودجویی هستند و این 
مواد را با قیمت بالا در بازار آزاد عرضه می کنند. برای رفع 
این مشکلات، لیست تولیدکنندگان پریفرم که از شرکت 
بورس کالاخریــد می کنند تهیــه شــده و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از ســازمان حمایت مصــرف کنندگان و 
تولیدکنندگان درخواســت کــرد ضمن نظــارت کامل بر 
فعالیت واحدهای تولیدکننده پریفرم گزارش مربوط را 
به اداره کل صنایــع غذایی، دارویی و بهداشــتی وزارت 
صنعت و کارگروه ساماندهی عرضه و تقاضای محصولات 
پتروشــیمی بازتاب دهد.پــس از آن و باوجود یک مرتبه 
نامه نگاری از ســوی مســئولان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اما هنوز هیچ گونه اتفاقی در راستای حل بحران 
خ  و مشــکل پیش آمده برای صنایع وابســته به بطری ر
نداده و افزایش قیمت هرکیلوگرم پت از حدود ۴۰۰۰ به ۱۶ 
هزار تومان نسبت به مدت مشابه سال گذشته، باعث 
شده است تا برای دومین بار صرفا نامه نگاری در دستور 
کار مســئولان این وزارتخانه قــرار گیرد تا شــاید این بار با 
دستور مستقیم وزیر صنعت، معدن و تجارت اتفاقی در 
خ دهــد. براین  راســتای بازار آشــفته مواد اولیــه بطری ر
اساس ایســنا اعلام کرده است که محســن صالحی نیا ، 
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت و نیز 
مهدی صــادق نیارکی،مدیــرکل دفتر صنایــع غذایی و 
دارویی وزارت صنعت معدن و تجارت پیشنهادات خود 
 )PET( را جهت کنترل و بهبود وضعیت بازار مــواد اولیه
ارائه کرده اند که محمد شریعتمداری با این پیشنهادات 
موافقــت و دســتور لازم را برای ابــلاغ به مدیــران مربوط 

ارسال کرده  است.

 ابلاغ یک قانون برای 
رقابت پذیری تولید

قانون الحاق موادی به »قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور« مصوب 
۳۰ اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۷ مجلس شورای اسلامی 
به شــبکه بانکی ابلاغ شــد.  به گزارش بانــک مرکزی، در 
ماده )۶۱( الحاقی، مقرر شــده اســت به منظور بررسی و 
اتخــاذ تصمیــم در خصــوص حــل و فصــل مشــکلات 
واحدهای تولیدی، به ویژه در موارد مربوط به تکمیل و 
ح هــای نیمه تمــام، تامین مالــی، تعیین  راه اندازی طر
تکلیــف بدهی هــای معــوق و همچنیــن رفع مشــکلات 
مرتبط با محیط زیســت، منابع طبیعی و معــادن و رفع 
موانع صادراتی، »ستاد تسهیل و رفع موانع تولید« پس 
از تهیه و تدوین آیین نامه اجرایی آن، توسط دولت ایجاد 
شود و در همین راستا، کارگروه هایی نیز در استان ها به 
ریاست استاندار تشکیل شوند.همچنین در ماده )۶۲( 
الحاقی، بانک ها و موسســات اعتبــاری و صندوق های 
حمایتی موظــف شــده اند با تســهیلات یا مــوارد امهال 
کثر ظرف مدت یک ماه  مصوب در کارگروه تسهیل، حدا
موافقــت کــرده و یــا دلایــل مخالفــت خــود را همــراه بــا 
مســتندات مربــوط به هیئــت موضــوع تبصــره آن ماده 
تسلیم کنند.طبق تبصره ماده )۶۲( مقرر شده است در 
صــورت مخالفــت بانــک بــا اعطــای تســهیلات مصوب 
کارگــروه تســهیل، دلایــل و مســتندات بانک هــا بــرای 
استنکاف از پرداخت تسهیلات موردنظر، توسط هیئتی 
متشــکل از خبرگان مورد وثوق بانکی و اقتصادی در هر 
استان مورد بررسی و اظهارنظر قرار گیرد و در صورتی که 
دلایل بانک برای استنکاف از پرداخت تسهیلات مورد 
نظر، مورد تایید هیئت مذکور واقع نشود، بانک موظف 

به پرداخت تسهیلات مورد نظر به متقاضی شود.

 کاهش واردات
 کلاف ورق گرم فولادی 

تجار فولاد می گویند روسیه و قزاقستان فروش 
 کلاف ورق گــرم فــولادی بــه ایــران را کاهــش 
داده اند و این امر تا حدودی به خاطر تحریم های جدید 
ک بــه نقل از  آمریــکا علیــه ایران اســت. بــه گــزارش تابنا
رویترز، باوجود  اعتراض های کرملین بر تحریم های یک 
کیــد بر اینکــه تحریم های یــک جانبه  جانبه آمریــکا و تا
ایالات متحــده آمریکا نباید بر شــرکت های روســی تاثیر 
بگذارد، شرکت ها رفتار خود را از ترس تحریم های ایالات 
متحده تغییر می دهند. واردات کلاف ورق گرم فولادی 
روســیه و قزاقســتان کــه در صنایعی نظیــر لوله ســازی، 
 خودروســازی و تجهیــزات کشــاورزی از آن اســتفاده 
می شود، تنها بخش کوچکی از کالاهای مصرفی ایران را 
تشکیل می دهد و می تواند جایگزین شود. این در حالی 
اســت که واردات این محصول پیش از تحریــم ها نیز به 
دلیل قیمت های پایین و تقاضای ضعیف از قبل کاهش 
یافته بود اما تجار گفته اند که تحریم های ایالات متحده 
باعث کاهش بیشــتر واردات این محصول شــده است.
ایــن کلاف ها توســط شــرکت های فولادســازی روســی 
سوراستال و ام ام کی و همچنین کارخانه آرسلور میتال 
در تمیرتاو  قزاقستان به ایران صادر می شوند.یک تجار 
ایرانی گفته است: »من باور دارم که آرسلور و شرکت های 
 نظیــر آن بــه خاطــر فشــار هــای دونالــد ترامــپ بــر ایــن 
شــرکت های بزرگ، تجارت خود با ایــران را کاهش داده 
گوریو، مشــاور مدیر عامل شــرکت آرسلور،  اند.« الکس آ
 تاییــد کرده اســت کــه ایــن شــرکت قصــد دارد بــه علت 
تحریم هــای ایــالات متحــده عرضه خود بــه ایــران را به 

حالت تعلیق در آورد.

 پیشتازی کره 
در اشتغال پایدار 

آثار اقتصادی، اجتماعی و سیاسی اشتغال 
منجر شده سیاستمداران و سیاستگذاران 

همواره برای آن اهمیت ویژه ای قائل شوند. 
مهم ترین اقدام جهت ایجاد اشــتغال پایدار ایجاد 

تغییر ساختاری و تنوع بخشی به تولیدات است.
 بنیان ایجــاد اشــتغال پایدار سیاســت های موقتی 
اشــتغال عمومــی نیســت، بلکــه سیاســت تغییــر 
ســاختاری اســت. براســاس یــک تعریــف عمومــی، 
کار از  تغییــر ســاختار عبــارت از حرکــت نیــروی 
بخش کشــاورزی به ســمت صنعــت به ویــژه تولید 
کارخانه ای است. این امر لازمه ایجاد اشتغال پایدار 

در هر کشوری است. 
مثالی واقعی از سیاست های موفق اشتغال،  کشور 
کره جنوبی اســت. همزمان با رشد شهرنشینی کره 
سیاست های دقیق و مرحله بندی شده ای را اجرا 
کرد که نخســت نیــروی کار را از بخش کشــاورزی به 
صنایــع ســبک و ســپس به بخــش صنعت بــاارزش 

افزوده بالا انتقال داد.
 مرکــز پژوهش هــای مجلس در گــزارش جدید خود 
 بــه بررســی سیاســت کشــورها در زمینــه اشــتغال و 
لــت هــای آن بــرای ایــران )مطالعه مــوردی کره  دلا

جنوبی، چین، برزیل و مالزی( پرداخته است. 
براســاس این گزارش بررســی سیاســت هــای چهار 
کشــور کره جنوبی، چین و مالزی و برزیــل در خلال 
ســال های ۱۹۶۰ الــی ۲۰۱5 درخصوص تــلاش برای 
ســامان دهی به وضعیت اشــتغال نشــان می دهد 
چندین نقــاط مشــترک در بیــن آنها وجود داشــته 
اســت؛ مــواردی که بــرای ایجــاد اشــتغال پایــدار در 

کشور نیز باید به آنها توجه کرد.
 اولیــن نقطه مشــترک ایــن چهار کشــور اســتراتژی 
درســت توســعه صنعتی و حمایت هوشمند است. 
در تمام چهار کشــور مــورد مطالعه، راهبرد توســعه 
صنعتی دقیق شامل اولویت بندی صحیح صنایع 
و پهنه بندی درســت به چشم می خورد . سیاست 
کارمــدی هــای  حمایتــی هوشــمند و برخــورد بــا نا
حمایتــی بخــش دیگــری از ایــن پــازل بوده اســت. 
اشــتغال پایدار نیز در بخش دیگری از این پازل قرار 

گرفته است.
 اشــتغال پایــدار در بخــش هایــی بــا مزیــت تنهــا در 
پرتــو چنیــن راهبــردی به دســت مــی آیــد. دومین 
نقطه مشــترک این چهار کشــور نقش فعــال دولت 
کیــد بــر رشــد تولیــد   در تغییــر ســاختار اقتصــاد بــا تا

کارخانه ای اســت. نکته 
مهم در میان چهار کشور 
این است که به طور موثر 
در جهــت تغییر ســاختار 
اقتصادی حرکت کرده اند 
کوشــیده انــد نیــروی  و 
کار را از بخش کشــاورزی 
بــــه صنعــــت به ویـــــــــــژه 
تولید کارخانه ای اســت 
اشــتغال دهنــد. درواقع 
تولید کارخانه ای بنیان 
اشتغال و رشد اقتصادی 
پایدار فرض شده است و 
بــه همین دلیــل جایگاه  
کشورهایی همچون کره، 
چیــن، برزیــل و مالــزی 
زمینــه  در  تدریــج  بــه 

تولیدات کارخانــه ای در جهان بهبــود یافته و روند 
افزایشی داشته است. 

گــزارش مرکــز پژوهــش هــای  عامــل بعــدی کــه در 
مجلس بــه آن اشــاره شــده کمک بــه ایجاد و رشــد 

شرکت های بزرگ است.
 چهــار کشــور مــورد بررســی سیاســت هایــی را برای 
افزایش مقیاس بنگاه ها و یا ایجاد گروه های کسب 

وکاری به کار برده اند. 
کــره جنوبــی  در ایــن میــان بیشــتری اقدامــات را 
انجــام داده اســت که تنهــا بــا دخالت مســتقیم در 
کارمــد و  بــازار و تعطیلــی بنــگاه هــای کوچــک و نا
همچنیــن تقســیم بــازار میــان بنــگاه هــا بــه رشــد 
مقیــاس بنــگاه هــا کمــک کــرده و در برخــی مــوراد 
بنــگاه هــا را بــه حضــور در بازارهــای جدیــد نیــز 
 وادار کــرده اســت بــرای مثــال دولــت کــره شــرکت 
ال جی را که در صنایع نســاجی فعال بود مجبور به 
ورود به صنعــت برق کرده کــه زمینه ســاز ورود این 
شــرکت به بخــش الکترونیک شــد. اصلاح ســاختار 
انگیزشی از دیگر مواردی است که به رشد و توسعه 
چهار کشــور کره، چین، برزیل و مالزی کمک کرده 
کشــورها سیاســتگذاران  اســت. در تمامــی ایــن 
مجمومه ای از سیاســت ها را برای تشویق فعالیت 
بنــگاه هــای تولیــدی و کمــک به رشــد صنعتــی در 

پیش گرفته اند. 
ایــن سیاســت هــا طیــف گســترده ای از دادن وام، 
 معافیــت مالیــات حمایــت و اعطــای مشــاوره در 

زمینه های مختلف را شامل شده است.
 درواقــع دخالــت دولــت در اقتصــاد در ایــن مــوارد 
براســاس اصــلاح ســاختار انگیزشــی اقتصــاد بــوده 
اســت. حاصل این امر نیز حرکت بنگاه ها به ســوی 
فعالیت تولیدی اســت نه تشــویق بخــش غیرمولد 
رانــت جو واســطه گــر.  یکــی دیگــر از نقاط مشــترک 
بیــن ایــن چهــار کشــور ایجــاد ســاختار مشــارکتی و 

دموکراتیک است.
 ســاختار نظــم مشــارکتی کــه امــکان نقــش آفرینی 
بخش بیشتری از مردم را به نحو ســاده و کم هزینه 
فراهــم مــی کنــد لازمــه رشــد اقتصــادی و توســعه 
پایدار اســت بــی توجهــی به ایــن مســئله در نهایت 
باعث توقف رشــد اقتصادی به واسطه بحران های 

سیاسی خواهد شد. 
بحــران در اواخــر دوران مائــو در چیــن، بحــران در 
مالــزی بعــد از ماهاتیــر محمــد،  بحــران در برزیــل 
پــس از ۲۰۱۴ همگــی از جمله مــواردی هســتند که 
اهمیت ســاختاری مشارکتی و مردم ســالار را نشان 

می دهد. 

گزارش                              روز اخبار                      صنایع

معاون فروش شرکت ذوب آهن اصفهان درباره 
ح شــده از سوی خادمی، معاون  موضوع مطر
وزیــر راه و شهرســازی و مدیرعامــل شــرکت ســاخت و 
توسعه زیربناهای راه و شهرسازی مبنی بر عدم تحویل 
کنش نشــان داد.  ریل تولید داخل به این وزارتخانه  وا
احسان دشتیانه گفت: براساس قرارداد منعقده، اولین 
محمولــه ریــل در خردادمــاه ســال جــاری بــا حضــور 
مدیرعامل ذوب آهن و مدیرکل راه آهن استان اصفهان 
تحویــل راه آهن شــد و اخبار ایــن رویداد در رســانه ها و 
جراید کشور منتشر شد.وی تصریح کرد: محموله دوم 
نیز در حال تولید است که به محض اعلام آمادگی حمل 
توسط راه آهن، تحویل خواهد شد. معاون بازاریابی و 

فروش ذوب آهن اصفهان گفت: به نظر می رســد آقای 
مهندس خادمی اطلاعات موثق و دقیقی در خصوص 
ایــن موضــوع دریافت نکــرده باشــند و ایــن اظهــار نظر 

ایشان جای تعجب دارد. 
دشتیانه  گفت: مجموع ریل واراداتی به کشور در سال های 
۹5 و ۹۶ و همزمــان بــا بهــره بــرداری از خــط تولیــد ریل 
ملی در حــدود ۳5۰ هــزار تــن بــوده و بــا واردات ریل در 
هفت ســال ماقبل آن برابری می کنــد و طبق اطلاعات 
مــا انبارهــای شــرکت راه آهــن و حتــی گمــرکات کشــور 
مملو از ریل های وارداتی در این دو ســال است که این 
موضوع با اعلام معطل بودن پروژه ها برای تامین ریل 

در تناقض است.

        سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس، 
گفت: برخی از شــرکت ها که دارای برند ثبت شده 
نیز هستند از گذشته در زمینه پیش فروش خودرو تخلفاتی 
کنون نیز از این بازار آشــفته ســوء استفاده  انجام داده اند وا
می کنند.ولی ملکی در گفت وگــو با  خانه ملت، در خصوص 
تخلفات برخی شرکت ها در زمینه پیش فروش خودرو اظهار 
داشــت: در دورانی کــه از ثبت ســفارش خودروهــا جلوگیره 
نشــده بود و حتی تعرفه هــای واردات خــودور افزایش پیدا 
 نکــرده بودنــد شــرکت هایی حضــور داشــتند کــه بــا انتشــار 
گهی هایی اقدام به دریافت مبالغی از مردم می کردند، این  آ
شــرکت ها بعــد از گذشــت مــدت زمانی بــه مشــتریان اعلام 
می کردنــد کــه امــکان واردات ندارنــد، در ایــن میــان پــول 

مشتریان حدود یک سال در دست شــرکت باقی می ماند.
ملکــی ادامه داد: در گذشــته نیــز در مصاحبه هــای خود در 
زمینه تخلف های صورت گرفته توســط شرکت های پیش 
فروش کننده خودرو مباحثی را مطرح کرده ام و در تماس با 
تعدادی از آنها اعلام کردم که در صورت تداوم تخلفات با آنها 
برخــورد می شــود.این نماینــده مــردم در مجلــس شــورای 
اســلامی عنــوان کــرد: دســتگاه های نظارتــی و قضایــی در 
مواقعــی که شــکایتی انجام شــود باید بــه آن موضــوع ورود 
کند باید تعدادی از افرادی که شکایت دارند شکایت خود را 
به دستگاه های نظارتی ارائه کنند.وی گفت:شرکت هایی 
که نمایندگی برخی از خودروســازی ها را دریافت کرده اند  از 

این دست کلاهبرداری ها را مرتکب می شوند.

تلخ کامی برای گز  اصفهان
چند بنگاه صنعتی تولید گز  تعطیل شده اند

واحدهای تولیــدی این روزهــا با مشــکلات زیادی 
دست و پنجه نرم می کنند. کمبود نقدینگی ،کمبود 
مواد اولیه در بازار و عدم اختصاص ارز کافی به تولیدکنندگان 
برای واردات مواد اولیه از یک ســو و از ســوی دیگر قطعی برق 
کز صنعتی و تولیدی مشــکلات ایــن فعــالان را دوچندان  مرا
کرده است.مشــکلات تولیدکنندگان به دنبال قطعی مداوم 
برق موضوعی است که رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت 
کید دارد کــه قطعی برق  ایران به آن اشــاره مــی کند و البتــه تا
صنایع را زمین گیر کرده اســت. عبدالوهاب ســهل آبادی به 
ایســنا می گویــد: باید نــگاه به واحدهــای صنعتــی و تولیدی 
نســبت به واحدهــای مســکونی متفــاوت باشــد در غیــر این 

صورت قطعی برق صنعت کشور را فلج می کند.
ســهل آبادی در ارتبــاط بــا تاثیــر قطــع بــرق بــر صنعت کشــور 

گویــد: قطعــی بــرق طــی روزهــای  مــی 
بــرای  اخیــر مشــکلات بســیار زیــادی 
صنایع مختلــف به وجــود آورده اســت و 
خســارت های مختلفــی را بــه موتورهــا و 
الکتروموتورهــای صاحبان صنایــع وارد 
گر فشــارها و قطعی های  کرده اســت که ا
وارد در حــوزه بــرق در ارتبــاط بــا صنایــع 
همچنان ادامه داشته باشد بایدمطمئن 

بود که وضعیت صنعت کشور از این شرایط بدتر خواهد شد. 
وی ادامه می دهد: وزیر نیرو معتقد اســت که باید در مصرف 
برق صرفه جویی کرد اما متاسفانه در چند سال اخیر هیچ گونه 
خ نداده است و  اتفاق مثبتی در انرژی های نو و تجدیدپذیر  ر
باید بدانیم که نگاه کشورهای توسعه یافته این است که حتی 

گر برق خانگی قطع شود نباید برق صنایع  ا
دچار قطعــی شــوند.رئیس خانه صنعت، 
معــدن و تجــارت ایــران با اشــاره بــه اینکه 
قطعی بــرق واحدهای صنعتــی و تولیدی 
نه تنها کاهش تولید را در بر می گیرد، بلکه 
زیان هــای خــاص دیگــری را نیز بــه همراه 
داردگفت: واحدهای صنعتی در تابستان 
با قطعی برق روبه رو هســتند و در زمستان 
گاز قطــع می شــود.بنابراین نــگاه به صنایــع باید متفــاوت از 
مصرف خانگی باشد.  قطعی برق در حال حاضر صنایع کشور 
را بیچــاره کــرده اســت و واحدهای تولیــدی و صنعتــی از این 

مسئله رنج می برند.
ســهل آبادی با بیــان اینکه هیــچ کارخانــه و واحــد تولیدی و 

صنعتی وجود نــدارد که بــرای کاهــش هزینه و بهینه ســازی 
مصرف از تکنولوژی های جدید اســتفاده نکرده باشــد، بیان 
می کند: واحدهای صنعتی و تولیدی سیستم  های خود را به 
گونه ای تنظیم می کنند که قیمت تمام شده آنها و هزینه های 
مربــوط بــه مصــرف حامل هــای انــرژی کاهــش پیــدا کنــد، 
کارخانه ای کــه ۲۰۰۰ کیلووات مصــرف برق دارد با اســتفاده از 
قطعات و تجهیزات به روز از جمله خازن های مرتبط شرایط 
را به گونه ای رقم می زنــد که متحمل هزینه بیشــتر و افزایش 
مصرف برق نشود.وی با ذکر یک مثال ادامه می دهد: »شما 
نمی توانید به فــردی که رژیــم گرفتــه و وزن مناســبی دارد باز 
هــم بگویید کــه رژیــم بگیرد مشــکل مصــرف برق به مســائل 
دیگری مربوط می شود و ما باید به سرعت در خصوص قطعی 

واحدهای صنعتی و تولید چاره اندیشی کنیم.«

 کلاهبرداری با نام پیش فروش خودرو 
   سخنگوی کمیسیون صنایع   از تخلفات نمایندگی های رسمی می گوید

وزرات راه،  جوسازی می کند
معاون فروش ذوب آهن به انتقاداتی  درباره عدم تحویل ریل پاسخ داد  

وضعیت صنعت بدتر از این خواهد شد
سهل آبادی می گوید قطعی برق تولید را زمین گیر می کند

کشور کره با 
 تایید

بنگاه های 
ناکارآمد این 
واحد های 

تولیدی را وادار 
به حضور در 

بازار های جدید 
کرده است

صنعتگران مواد غذایــی می گویند که کلید خوردن 
پیمان هــای ارزی برای صادرکنندگان پســته باعث 
شــده که تنها عده خاصــی از این محصــول منفعت 
ببیننــد و در مقابــل نیــز تولیدکنندگان بــرای تهیه و 
دســتیابی بــه محصول پســته  بــا افزایــش قیمت ها 
مواجه شــوند. در همین حــال دبیر کل ســابق اتاق 
بازرگانــی، صنایــع، معــادن و کشــاورزی اصفهــان 
از تعطیلــی موقــت ۸۰ درصــد بنگاه هــای صنعتــی 

گزسازی در شهر اصفهان خبر داد.
محمــد گوهریان بــه تجــارت نیوزمی گویــد: صنعت 
گزســازی ۸۰ درصــد بــه محصــولات پســته وابســته 
اســت. به عبــارت دیگــر عمــده مــواد اولیــه صنعت 
گزســازی به پســته تعلق دارد کــه با قیمــت ۱۳۰ هزار 
تومانــی مغــز ایــن محصــول، عملا بخــش زیــادی از 
بنگاه هــای صنعتی به مــرز ورشکســتگی و تعطیلی 
نزدیــک شــده اند. از ســوی دیگــر باید اشــاره کــرد با 
افزایش قیمت تمام شــده مزیت رقابت سازی گز در 

بخش صادرات کاهش چشم گیری داشته است.
ایــن فعــال بــازار تصریــح می کند:برخــی تجــار قصد 
دارنــد بــا برخــی تصمیمــات هیجانــی و نابخردانــه 
بنگاه های وابسته به محصول پسته را تمام و کمال 
تعطیل کننــد کــه امــروز آرزوی آنها بــرآورده شــده و 
بنگاه ها یکی پس از دیگــری در معرض تعطیلی قرار 
دارند. باید اشــاره کرد که دولتمردان ما تنها تجار را 
صاحبان بخش خصوصــی می دانند و هیچ توجهی 

به تولیدکنندگان ندارند.
او می گویــد: گــز محصولــی لوکــس بــا ارزش افــزوده 
بالاســت. زمانی این صنعــت یک میلیــون دلار کالا 
به بازارهای خارجی صادر می کرد اما امروز مشکلات 
بخش صنعــت به طــور چشــمگیری افزایــش یافته 
 و منجربــه بیــکاری صدهــا نفــر افــراد جــوان شــده 

است.

   پسته گران شده اما مشکلی نیست!
حال با وجود اینکه برخی از فعالان بخش خصوصی 
از تعطیلــی بنگاه هــای صنعتــی گزســازی اصفهــان 
بــه واســطه بحــران پســته خبــر می دهنــد، برخــی 
تصمیم ســازان اقتصــادی نیز این موضــوع را بلوفی 

بیش نمی دانند.
در ایــن باره اســدالله عســگراولادی، فعال باســابقه 
بخش پســته و رئیــس اتــاق مشــترک ایــران و چین 
معتقد اســت کــه کمبــود و گرانی پســته تاثیــری در 
کســب وکارهایی همچــون تولیــد  رونــد فعالیــت 
مســقطی ، گز و سوهان ندارد.عســگراولادی درباره 

وضعیت پسته به تجارت نیوزمی گوید: امسال به دلیل 
ســرمازدگی در فصل بهار، بخش زیــادی از محصولات 
پســته نابــود شــده و معتقدیــم ســال آینــده پســته ای 
نخواهیــم داشــت. به واقــع هــر کشــاورزی کــه امســال 
 محصولات پسته ای داشته باشد برای سال آینده دپو 

می کند.
عضو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی،صنایع، معادن 
و کشــاورزی تهران در پاســخ به این پرســش که بحران 
کمبود و گرانی پسته تا چه میزان می تواند به واحدهای 
تولیدی خرد همچون مســقطی، ســوهان و گز آســیب 
وارد کنــد، می افزایــد: میــزان مصــرف  تولیدکننــدگان 
گز، سوهان و مســقطی از پســته حدود ۲۰ درصد از کل 
مصرف پسته است اما با افزایش قیمت پسته بر قیمت 
تمام شــده واحدهای تولیــدی اثر خواهند داشــت. از 
آن سو باید اشاره کرد که برای واحدهای تولیدی خرد 
همچون تولیدکننده مســقطی، گز و ســوهان پسته به 
اندازه کافــی وجود دارد، چرا که امســال تنها ۳۰ درصد 

نسبت به سال گذشته با کمبود پسته مواجه هستیم.
او در ادامــه متذکــر می شــود: دراین بــازه زمانــی برخی 
تولیدکنندگان واحدهای صنعتی خرد به بحران پسته 

اشاره دارند و این درحالی است که وضعیت 
کوچــک  هرگــز بــرای واحدهــای صنعتــی 
بحــران زا نخواهد بود و هیــچ واحد صنعتی 
کمبــود پســته بســته نخواهــد   بــه دلیــل 

شد.
ایــن فعــال اقتصــادی بــا اشــاره بــه افزایش 
قیمت پسته در سال جاری تصریح می کند 
ح شــده  که امســال به دلیل مشــکلات مطر
بیــن ۲۰ تــا ۳۰ درصــد افزایــش قیمــت در 
محصولات پســته ای را شــاهد هستیم و به 
تبع آن واحدهای صنفی معروف بازار آجیل 
و خشــکبار پســته های بــوداده را بــا قیمــت 

بالایی در بازار عرضه می کنند.
عســگراولادی در ادامــه بــه میــزان تولیــد 

می گویــد  و  می کنــد  اشــاره  ســال  هــر  در  پســته 
کــه هــر ســال میــزان بهره بــرداری از پســته بــه رقــم 
اســت  درحالــی  ایــن  می رســد،   تــن  هــزار   ۲۰۰
تــن رســیده  ۷۰ هــزار  بــه   کــه امســال ایــن رقــم 

است.

    بحرانی در بازار پسته وجود ندارد!
از ســوی دیگــر برخــی فعــالان بــازار هــم می گوینــد 
بحرانــی در بــازار پســته وجــود نــدارد، ایــن درحالی 
گــز از وضعیــت موجــود  کــه تولیدکننــدگان  اســت 
ناراضی هســتند.دغدغه امروز فعــالان بازار، کمبود 
پسته درجه یک برای صادرات به کشورهای هدف 
اســت.رئیس اتحادیــه خشــکبار و آجیل تهــران نیز 
کیــد بــر اینکــه گرانــی و کمبود پســته بــر صنایع  با تا
گــز تاثیری نــدارد، معتقد اســت که امســال به دلیل 
ســرما زدگی تولیــد پســته از ۱۷۰ هــزار تــن بــه ۱۴۰ تن 
کاهش می یابد. از طرفی نیز برخی موضوعات مطرح 
می شود که این کمبود و گرانی پسته بر روند فعالیت 
واحدهــای تولیــدی تاثیرگــذار اســت، درحالــی کــه 
تولیدکنندگان گز، مسقطی و سوهان و دیگر صنایع 
جانبی در بخش تولیــد تنها پســته های درجه دو یا 
سه را اســتفاده می کنند.مصطفی احمدی تصریح 
می کنــد: دغدغــه امــروز فعــالان بــازار کمبود پســته 
درجه یک برای صادرات به کشورهای هدف است. 
همچنیــن دولت نیــز به تازگــی اعلام کرده اســت که 
خ  ارز حاصل از صادرات پســته در ســامانه نیمــا با نر
چهــار هــزار و ۲۰۰ تومــان بلوکــه شــود، ایــن درحالی 
اســت که با عملیاتی شــدن این تصمیم، تجار باید 
خ هفت هزار تا هشت هزار تومانی  ارز مورد نظر را با نر
در بازار تهیه کنند.آنچه مورد تایید همه گروه های 
فعال در بخش پســته اســت، کاهش تولید 
و افزایــش قیمــت آن اســت. ایــن اتفــاق 
شــاید برای مصرف کننــدگان نهایی پســته 
و صادرکنندگان آن تنها یک مســئله باشــد 
اما بــرای تولیدکنندگانــی که از پســته برای 
تولید محصــولات دیگــر مانند گز اســتفاده 
می کنند چندین مســئله و بحــران را در پی 
دارد؛ از کاهش تولید گرفته تا تعطیلی های 
موقت از پیامدهایی اســت که امکان دارد 
گریبان گیر این بخش از تولید کشــور شــود. 
چه بســا به گفته دبیر ســابق اتــاق بازرگانی 
کنــون نیز این بحران پســته  اصفهــان، هم ا
به بخش هایی مانند تولید گز سرایت کرده 

است. 

فعـالان بخـش پسـته کشـور از کاهـش تولید و افزایـش قیمت آن خبـر می دهند. این اتفاق شـاید 
بـرای  امـا  باشـد  مسـئله  یـک  تنهـا  آن  صادرکننـدگان  و  پسـته  نهایـی  مصرف کننـدگان  بـرای 
تولیدکنندگانـی کـه از پسـته بـرای تولیـد محصـولات دیگـر ماننـد گـز اسـتفاده می کننـد چندیـن مسـئله و 
بحـران ماننـد کاهـش تولید و تعطیلی هـای موقت در پی دارد. کمبـود آب و سـرمازدگی، گرانی محصولات 
پسـته را بـه همـراه داشـته اسـت. حـالا تعطیلـی موقتـی ۸۰ درصـد بنگاه هـای صنفـی- صنعتی در اسـتان 
اصفهـان نیـز مُهـر تاییدی بـر گرانی های اخیـر و افزایش هزینه های سـربار تولید اسـت. تصمیم گیری های 
عجولانـه و دو دسـتگی های اخیـر میـان تجـار پسـته و فعـالان صنعتـی وابسـته بـه ایـن محصـول باعـث 

شده که تنها خسارت ناشی از اختلاف نظرها گریبان گیر بخش صنعت شود.

امسال 
به دلیل 

سرمازدگی 
در فصل بهار، 
بخش زیادی 
از محصولات 
پسته نابود 

شده 
است
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فیزیک آموزی و تاثیر آن بر آینده نظام اعتقادی جوانان
معلم امروز در مواجهه با امر دینی به شدت خنثی است

امـــــــروز نـــظــــریــــــات جـــدیــــــــدی در زمـــیــنـــــه 
هستی شناسی، کیهان شناسی و سایر حوزه ها 

ح می شود.  در حوزه فیزیک نظری مطر
 بســیاری از نظریــه هــا در حـــــوزه معرفــت شناســی تنــه 
به تنه بحث های الهیاتی می زند و گاه و بی گاه شــنیده 
می شــود کــه دانشــمندی یــا جریانــی به اتــکا بــر همین 
نظریــات علمــی بــر فــرض وجــود خــدا یــا نحــوه آفرینش 

کائنات را مورد پرسش قرار می دهد. 
شاید آخرین مثال ملموســی که برای عموم خوانندگان 
ح بــود نظــرات هاوکینــگ بود کــه به طــور واضح   ما مطر
با بیان فرضیــه بیگ بنگ خود، مقوله خــدا را به چالش 

می کشید. 
 امروز نظریات مختلفی در حوزه نظریه ریسمان، نسبیت 

ح است و دانشجویان ما در سنین  و فیزیک کوانتوم مطر
جوانی با آن درگیر می شوند. 

طبیعی اســت که این ســوال به ذهــن ما خطــور کند که 
بــا رفــت و آمــد نظریــات فیزیــک نویــن آیــا خداشناســی 
 و خدابــاوری در نــزد جوانــان جویــای علــم مــا کاهــش 
می یابد یا نه درســت عکس این نگرانــی، افزایش دانش 
 آن هــم در حــوزه فیزیــک محــض بــه روحیــات الهیاتــی 

می تواند کمک کند.
 این دغدغه را به نزد پروفسور رکنی زاده، استاد برجسته 
فیزیک دانشــگاه اصفهــان بردیــم و از وی پرســیدیم که 
فیزیــک و فیزیک خوانی چــه تاثیری در بــاور و اعتقادات 
آینــده جوانــان مــــا دارد. رکنــی زاده در جـــــواب گفـــــت: 

هیچ کدام.

  علــم امــروز در مواجهــه بــا امــر دینــی 
به شدت خنثی است.

انســان باورمنــد بــه خداونــــد و امــــور 
قدسی دین، همه  شــاخه های علم را 
می توانــد در توجیــه باورهــای خویش 
به کار ببرد و انسانی که این باور به قلب 
و جانــش وارد نشــده اســت،  بهــره ای 
 از ایــن علــوم در جهت باورهــا نخواهد 

برد.
وی افــزود:  مــا امــروزه در جهــان غربــی، فیزیک دانــان 
کــه در اوج شــهرت علمی شــان بــه  نامــوری را داریــم 
دین پژوهــی روی آورده انــد و لبــاس روحانیــت بــه تــن 

کرده اند. 

از آن طـــــــــرف هـــــــــم بســـیـــــــــاری از 
کــــه بـــــا  آموزه هـــــای  افـــــراد را داریـــــم 
دینـــــــــی همــــــدلـــــی و همبستـــــــگی 

نشــــــــان    نمی دهند. 
 امــا مطالعــات مــن در ایــن خصــوص 
کــرده  یــک چیــز را بــرای مــن مســلم 
کــس نمی توانــد بــه  کــه هیــچ  اســت 
پشــتیبانی علــم مــدرن، ماتریالیســت 
لی علمــی برای نفــی امر دینـــــی داشــته  باشــد و اســتدلا

 باشد. 
گفــت: در واقــع، در علــم جدیــد )منظــورم  رکنــی زاده 
نظریه  کوانتومی و علوم مرتبط با آن اســت( امکانی فراخ 
برای دیــن داری گشــوده شــده اســت و نشــان می دهد 

عقیده منــدی انســان، بــه هیــچ وجــه در تضــاد بــا علــم 
نیست. 

در دوران حاضــر  دور شـــــدن بخشــی از انسان هــــــا )از 
جمله بعضــی از فیزیک پیشــگان یــا دیگر عالمــان علوم 
 طبیعــی( از ایمــان مطلــوب ادیــان، دارای علــت اســت

 نه دلیل.
اشــتغال بیــش از حــــد انســـــان بــه کســـــب تنعمــات و 
بهره مندی بسیار از طبیعت و غرق شدن در خوشی های 
زودگذر و فراموش کردن یاد مرگ و سلطه جویی و کسب 
قــدرت در همــه  زمینه هــای ممکــن و غــرور حاصــل از 
 فناوری و علم، علت هایی برای این کم رنگ شدن ایمان 

است.
  امــا، پاســخ های ســختی کــه طبیعــت بــه رفتار انســان 

 نشــان داده و می دهـــــد، او را وادار بــه تجدیـــــد نظـــــر
 می کند.

 امــروز بی عدالتــی و ســتم نهادینــه در رابطــه  جهــان 
 پیشرفته و جهان توســعه  نیافته، جهان را ناپایدار کرده 

است.
کــه خداونــد از آنهــا گرفتــه  وظیفــه  عالمــان و پیمانــی 
 اســـــت، مواجهـــــه بــا ایــن بی عدالتی هـــــای نهادینـــــه

 است. 
جامعــه  بشــری وقتــی خواهــان عدالــت باشــد و دایــره 
ماذوناتــش از دایره مقدوراتــش کوچــک تــر شــود، آنگاه 
 فرصــت بــرای توجــه بــه امــر قدســی را خواهــد یافــت 
 و برای حیات طیبه  انســان ارزش بیشتری قائل خواهد

 شد. 

آیندهاصفهانباتوسعهعلمتضمینمیشود
دکتر رکنی زاده می گوید پژوهش باید بازده اقتصادی داشته باشد

آیــا مســیر آینــده علــوم پایــه را فقــط علــوم 
مهندسی و تکنولوژی تعیین می کنند یا بر عکس 
ایــن پیشــرفت هــای عــلــــوم  اســــت کــه مســیر 

تکنولوژی و عالم مهندسی را جهت می دهد؟
تعییــن مرز میــان علــم و فنــاوری در بســیاری از موارد 
کار ســاده ای نیســت. در واقــع علــم و فنــاوری ماننــد 
دو بوته ای بــه نظر می رســند که گرچــه به ظاهــر از دو 
ریشــه متفاوتند، اما شــاخه های آنها با گذشت زمان 
آنقــدر در هم تنیده شــده اســت کــه تمایــز میــان آنها 

آسان نیست.
گــر تکنولوژی   آنچه می تــوان گفــت در دوران حاضر، ا
را بــه معنای عام آن در نظــر بگیریم، شــامل علوم پایه 
و حتی علوم انســانی  نیز می شــود. در واقع فناوری به 
معنای عام، شامل: علوم پایه، سازماندهی، مدیریت 
و فرهنگ  از یک طرف و ماشین آلات و صنعت از طرف 
دیگر  است. فناوری در مفهوم خاص، فقط به موضوع 
صنایع و کاربردهای علوم برای دستاوردهای صنعتی 

می پردازد.
 در دوران جدید، فنــــاوری حضـــــوری بــه معنای عام 
 دارد تــا جایــی کــه امــروز بخــش مهمــی از علــوم پایــه 
و علــوم انســانی در رابطــه بــا توســعه  فنــاوری ارزش 
ســرمایه گذاری می یابند. در واقع باید گفت، برخلاف 
اینکه این جمله برایم خیلی خوشایند نیست، اما به 
واقع آینده را در راستایی می بینم که همه  حوزه های 
علوم ارزش خود را در رابطه با دســتاوردهای فناورانه 
تعریف کنند و فنــاوری و مطالبات آن، جهت بخشــی 

اصلی به این علوم را به طور کامل به دست بگیرد. 
با توجه به رشد روزافزون و جهشی علم در 
دنیا آیا می توان شمایی کلی از وضعیت 10 سال 

آینده اصفهان در زمینه علوم پایه متصور شد؟
در جهــان امروز بــا توجه بــه تســلط فناوری )نــه فقط 
به عنــوان خــادم کــه در بیشــتر مــوارد بــه عنــوان یک 
مخــدوم(، علوم پایــه در صورتــی می توانند ارزشــمند 
تلقی شــوند کــه بتوانند اثربخشــی خــود را در توســعه  

فناوری به اثبات برسانند. 
در کشــورهای پیشــرفته  جهــان،  عمــده  کســانی کــه 
در حــوزه  علــوم پایــه فعال انــد از کشــورهای آســیایی 
هســتند به طوری که بنــا بر بعضــی آمارهــا، ۹۰ درصد 
فیزیک پیشــگان جهــان، آســیایی اند )چیــن، هنــد، 
 ژاپــن، ایــران و ...( کــه نیمــی از آنهــا در آســیا و نیمــی 
در کشورهای پیشرفته، گردانندگان اصلی پروژه های 
علــوم پایــه هســتند. بنابرایــن، ســلطه  تکنولــوژی، 
دانشــجوی آمریکایــی و اروپایــی  را هم متقاعــد کرده 
کــه بــه ســمت رشــته های فنــی- مهندســی   اســت 
یا کارآفرینی و اشــتغال ســریع برود تــا علوم پایــه. این 
مســئله  نیز بــه ســرعت در کشــورما در حال پیشــروی 
 اســت و انتخــاب اول  دانشــجوی  با اســتعداد ایرانی، 
در شاخه  ریاضی-فیزیک، مهندسی است و در شاخه  
 علــوم تجربــی، رشــته های مرتبــط با پزشــکی اســت. 
 Science بــه بیــان فنی تــر بــه جــای پرداختــن بــه 

به Techno-Science می پردازند. 
 آینده  ۱۰ ســاله علوم پایه در ایران و اصفهان، وابســته 
کـــــه امـــــروز تصمیــم ســـــازان   بـــــه رفتـــــاری اســـــت 
و تصمیم گیــران در زمینه  ســرمایه گذاری در علوم پایه 
خواهند کرد. ما باید میان شــاخه های مختلف علوم 
پایــه تمایــز بگذاریــم. بــرای مثــال کســی کــه در حوزه  
فیزیک نظری مشــغول کشــف قواعد جهــان طبیعت 
از طریق مدل سازی ریاضی اســت، از تکنولوژی هنوز 
فاصله  زیادی دارد.  باید این گروه افراد را آزاد گذاشت 
تــا خلاقیــت خــود را در ایــن حوزه ها بــه منصــه  ظهور 
برســانند. زیــرا بســیاری از فناوری های نویــن مبتنی 
بــر نظریه پردازی هــای ریاضی دانــان، فیزیک دانــان، 
زیست شناسان، زمین شناســان و شیمی دانان  بوده 
اســت کــه هیــچ گاه تصــور نمی شــده کــه روزی چنین 
در زندگی بشــر اثر بخش باشــند )به همیــن جمله من 
توجه کنید که برای آنکه اثبات کنم سرمایه گذاری در 
علوم پایه مهم است، سعی کردم نشان دهم که برای 
آینده  فناوری مفید است. تسلط فرهنگ تکنولوژی و 
مخدومیت آن را مشاهده می کنید؟!(. اما شاخه های 
کاربــردی، بســیار  فیزیــک تجربــی و بــه اصطــلاح 
به فنــاوری نزدیک و  در آن موثر اســت. به ویــژه  اینکه 
فناوری هــای آینــده، دانــش محورنــد، توســعه  آنهــا 
مبتنــی بــر توســعه  علمــی در آن حوزه هاســت و بدون 
توجه بــه علوم پایــه مربوطه امــکان کارهــای خلاقانه 
گر  و مبتکرانــه در آن زمینه ها وجــود نــدارد. بنابراین ا
اصفهان می خواهد در این زمینه هــا تاثیرگذاری ملی 
و جهانی داشته باشد، باید روی این بخش علوم پایه 

که نیازمند به آزمایشگاه های پیشرفته است، به طور 
جدی  سرمایه گذاری کند. 

آیا بــرای اصفهان بــه طور اساســی حالتی را 
متصور هســتید که در آینــده بتوانــد تولید کننده 
گر ایــن چنیــن اســت این مســئله  علــم باشــد. ا

نیازمند چه پیش شرط هایی است؟
 در پرســش پیشــین بــه کلیــدواژه  »ســرمایه گذاری« 
در امر پژوهش اشــاره کردم. ما در توســعه  علم جهان 
نقــش کمــی داریم، هــر چند نســبت بــه مــدت زمانی 
کــه کار پژوهــش در دانشــگاه های ایران شــروع شــده 
اســت،  اســتادان و دانشــجویان مــا کاری کرده انــد 
کارستان. زیرا، ســرمایه گذاری در دانشگاه های ایران 
از ابتــدای تاســیس، در امــر آمــوزش بــوده  و ماموریت 
اصلی دانشــگاه ها، تربیت نیروی انســانی بوده است 
که ایــن ماموریت را بســیار خوب به انجام رســانده اند 
و محصــولات آموزشــی دانشــگاه های ایــران در همــه  
 دنیــا خریــدار دارد.  امــا پژوهــش فقــط کاری اضافــی 
و گاهــی تزئینی بــوده اســت.  در طول نزدیک به ســی 
ســال گذشــته که پژوهــش تا حــدودی جــدی گرفته 
شــده اســت و ســرمایه گذاری ناچیــزی روی آن شــده 
است، حضور کارهای پژوهشی همکاران دانشگاهی  
گر  و دانشجویان ایرانی بسیار چشــمگیر بوده است. ا
بخواهیم این تاثیرگذاری در توســعه  علم )مــن با واژه  
تولید علم همدلی ندارم( بیشــتر شــود، لازم اســت ما 
به طور خاص روی حوزه هایی از علوم سرمایه گذاری 
جــدی و حرفــه ای داشــته باشــــــیم و بــرای کســــب 
دســتاوردها، تعجیــل نکنیــم و  تلاش کنیــم مدیریت 
این برنامه ها پایدار باشــند. ســرمایه گذاری را درست 
به معنــی اقتصادی کلمه بــه کار می برم، یعنی کشــف 
 بــازار هــدف و نیازهــای آن، مطالعــات امکان ســنجی 
و ســرمایه گذاری هدفمنــدی که در مــدت زمان قابل 
قبولی بازگشت پذیر باشد. ما هنوز تصورمان این است 
 کــه هزینه هــای پژوهــش را بپردازیــم و بخــش دولتــی 
و خصوصی ما هنوز باور جدی ندارد که سرمایه گذاری 
هدفمنــد در پژوهــش می توانــد بیشــترین بــازده  

اقتصادی را داشته باشد. 
اصفهان توانمندی بیشتر در کدام حوزه ها 
 را دارد که بتواند به صــورت بومی تولید علم کند 

و رشد خود را نشان دهد؟
 منظــور از علــم بومــی را در دنیایــی کــه همــه چیــزش 
هر روز بیشتر درهم تنیده می شود، نمی فهمم. وقتی 
مردم و صنایع سبک و ســنگین در اصفهان از آخرین 
فناوری هــای روز دنیــا اســتفاده می کنند، علــم بومی 
گر منظورتان این است که  معنای محصلی ندارد. اما ا
ما در کدام بخش علوم پایه، علوم انسانی،  مهندسی 
و پزشکی می توانیم  به ســطحی از مرجعیت حرفه ای 
برسیم، طوری که بعضی دانشگاه  ها یا دانشکده های  
استان بتوانند در بعضی حوزه های پژوهشی در جهان 
نقش پیشرو را داشته باشند، پاسخ آسان نیست. اما 
با توجه بــه فرهنگ  و تاریــخ مردم اصفهان )فلســفه، 
هنر و صنایع دســتی و مســتظرفه(  و نیز وجود صنایع 
بزرگ مانند فولاد و پتروشــیمی و ذوب آهــن و صنایع 
دفاعی متعدد  در اصفهان و نیز با توجه به وجود چند 
دانشگاه مهم در اســتان اصفهان )دانشگاه اصفهان 
و علوم پزشــکی اصفهان، صنعتــی  اصفهان، صنعتی 
 مالــک اشــتر و کاشــان( بــه طــور تقریبــی می توانیــم  
در هر حوزه ای که ســرمایه گذاری جدی انجام شــود، 
در فاصله  زمانی بســیار کمی، در آن شــاخه ها ســرآمد 
شــویم و نقش خود را در توســعه  پایدار ایــران و جهان 
ایفا کنیــم. البته بــا توجه بــه محدودیت منابــع، باید  
در چنــد حــوزه  مشــخص کــه مزیــت بیشــتر و ســرعت 
رسیدن به اهداف در آن نزدیک تر است سرمایه گذاری 

انجام شود.
 اجــازه بدهید، مشــخص نکنـــــم که کدام 
حوزه ها و آن را به یک گروه از صاحبنظران 
و تصمیم سازان و تصمیم گیران در استان 
گذار کنم )هر چند در ایــن زمینه خودم  وا

نظراتی دارم(. 
ک پیشرفت علم در  معیار و ملا
یــک شــهر چیســت؟ آیــــــا مقــــــالات 
علمــــی پژوهشــی مــی تواننــد معیار 

خوی برای پیشرفت علوم باشند؟
هنگامی که در یک شــهر، مردم شهر برای  
کســـب و کـــــار،  ســـرمایه گذاری، مشــــکلات 
فرهنگی، سیاســی، اقتصادی و اجتماعی 
خــود، دانشــگاه را مرجــع بشناســـــند و به 
 مغزهای متفکر جامعــه  خود اعتماد کنند 

اگـر بپرسـند چـه چیز باعث شـده اسـت کـه در چند قـرن اخیر سـیمای اجتماع و شـهرها این قـدر تغییر 
کند، بی گمان یکی از جواب ها تغییرات و پیشرفت ها در حوزه علوم است.

 بـدون شـک تغییـرات آینـده بشـری و سـمت و سـوهای فـردا نیـز وابسـته بـه تحـرکات کاروان علـم و دانـش به 
خصـوص در حـوزه علـوم پایـه اسـت و در ایـن میـان فیزیـک نقـش بسـزایی دارد. 

بـه همیـن منظـور گفـت و گویی را با دکتر رسـول رکنی زاده اسـتاد تمـام فیزیک نظری دانشـگاه اصفهـان ترتیب 
دادیم. 

رکنـی زاده معـاون پژوهشـی و فـن آوری دانشـگاه اصفهان و رئیس گروه پژوهشـی اپتیک کوانتومی این دانشـگاه 
اسـت. حـوزه مطالعـات و دانایـی وی فراتـر از علم فیزیک اسـت و در نزد دانشـجویانش شـخصیتی چندبعدی 

به حسـاب مـی آید.

کــه آمــوزش و تربیــت فرزنــدان خــود را بــه  و همان طــور 
 دانشــگاه می ســپارند، دانشــگاه را مرجــع پاســخگویی  
گون خــود بدانند، آنگاه در آن شــهر  به پرســش های گونا
علم اثربخش بوده است و عالمان منزلت یافته اند و خود 

را متعهد به خدمت به توسعه  پایدار شهر می دانند.
وقتی، دانشــگاه )نه تحصیل  کــردگان دانشــگاهی که به 
طــور تقریبی همه  مســئولان شــهری بــه نوعــی محصول 
دانشــگاه اند( به عنوان یک کل مورد پرســش قرار گیرد و 
نظریه های مبتنی بر پژوهش های آنها جدی گرفته شود، 

آنگاه می توانید آن شهر را از نظر علمی پیشرفته بدانید. 
آیا از لحاظ کمیت تعداد دانشــجویان پذیرفته 
 شــده در رشــته هــای علــوم پایــه مناســب اســت؟ 
 آیــا آینــده ای بــرای آنــان در نظر گرفته شــده اســت؟ 
آیا این تعداد دانشــجو در مقطع دکتــری امیدبخش 

است یا بیم دهنده؟ باید بیشتر شود یا کمتر؟
پاســخ روشــنی نمی توان داد. زیــرا برای مشــخص کردن 
تعــداد مناســب دانشــجویان در هــر رشــته، لازم اســت 
اطلاعات کافی، اهداف مشــخص و برنامه ریزی مناسب 
بــرای توســعه  پایــدار در کشــور وجــود داشــته باشــد کــه 

این طور نیست. 
البته در کشــورهای دیگر هم، تعداد دانشجو را به جریان 
آزاد عرضــه و تقاضــا می ســپارند و تصمیم گیــری در مــورد 
آمــوزش را تــا حــدود زیــادی بــه علائــق و تصمیم هــای 
خانواده هــا موکــول می کننــد و فقط بــه موقــع راهنمایی 
شــغلی بــرای همــه  رشــته ها و متناســب بــا توانایی های 

دانش آموزان و دانشجویان ارائه می شود.
  ما امــروز با خیــل بیــکاران در همــه  رشــته های تحصیلی 
و تمامی مقاطع مواجهیم که این، نیاز به آسیب شناسی 
از جنبه های مختلف دارد. همچنین کمیت و کیفیت در 
هر رشته  به سایر رشته ها وابسته است. برای مثال در ۴۰ 
سال پیش که دانشکده های مهندسی و پزشکی، تعداد 
محــدودی دانشــجو می پذیرفتنــد، وضــع دانشــجویان 
علوم پایه از نظر اســتعداد و علاقه مندی بســیار 

بهتر بود.
 اما وقتــی دانشــکده های مهندســی و پزشــکی 
زیــادی در کشــور ایجاد شــدند که بخــش بزرگی 
از آنهــا  حتــی از اســتانداردهای کافــی برخوردار 
نبودنــد، به طــور طبیعی دانشــجویان مســتعد 

کمتری به سمت علوم پایه می آیند. 
بــه هــر حــال دانش آموختــه  بیــکار به نوعــی 
 نشــان از هــدر رفتــن ســرمایه گذاری آموزشــی 

و پژوهشی در دانشگاه را دارد.
 البتــه ایــن فــرد در هر شــغلی، چــه با ربــط و چه 
بی ربــط بــه رشــته  تحصیلــی اش، به طــور قطع 
بیشــتری دارد و می توانــد مفیدتــر  توانایــی 
کار  گــر اصــراری بــر   واقــع شــود، به خصــوص ا

در همان زمینه  تحصیلی نداشته باشد. 

امروزه بار پژوهش کشــور روی دوش دانشجویان دکتری 
است. 

 بــه همین دلیــل رشــد کمــی مقــالات در ایران متناســب 
با رشد پذیرش دانشجوی دکتری بوده است. اما در چند 
ســال اخیر که آمــوزش عالی کشــور، کیفیت را هــدف قرار 
 داده اســت، فقط باید روی دانشــجویان دکتری مستعد  
و بــا کیفیــت بــالا ســرمایه گذاری کنــد، زیــرا دانشــجوی 
ضعیف )کــه بــه دلیــل رشــد کمــی وارد تحصیــلات عالیه 
می شود( نمی تواند به افزایش کیفیت پژوهش و آموزش 

کشور  کمک کند. 
آیــا پیشــرفت هـــــا در حــوزه فیزیــک از لحــاظ 
 عزت بخشــی و خودبــاوری بــه مردمان یــک جامعه 

می تواند جایگاهی داشته باشد؟
در گام اول کــه موتــور پژوهش در ایران روشــن شــد و قرار 
بود این کشــتی به گل نشســته از جای خود حرکت کند، 
همین باور به توانایی یا غرور ملــی در گروه های علوم پایه 
از جمله فیزیک، توانست به ما اطمینان دهد که با تلاش 
 می توانیــم در تراز کشــورهایی که توســعه  یافته اند )فقط 

در زمینه تولید مقاله های علمی( قرار بگیریم. 
امــا در ســال های اخیــر در بعضــی حوزه هــای فیزیک که 
 صنایــع پیشــرفته، ســرمایه گذاری کرده اند پیشــرفت ها 
به لحاظ مادی و اقتصادی بسیار قابل توجه بوده است.
کــه  کــرد   از جملــه می تــوان بــه صنعــت اپتیــک اشــاره 
محصولات این صنعت، غیر از مصرف داخلی به بسیاری 
از کشــورهای جهان صادر می شــود یا در  دســتاوردهای  
حوزه  فنــاوری هســته ای، فیزیک پیشــگان نقش بســیار 

مهمی داشته اند.
گــر ایــن ســرمایه گذاری ها در حوزه هــای جدیــد )مانند   ا
 نانو فیزیک، علوم و فناوری های کوانتومــی و مانند آنها( 
به طور جدی انجام شود، ما شاهد دستیابی به سطحی 
مناســب از فنــاوری کــه برایمــان بهــره  اقتصــادی دارد، 

خواهیم بود. 
آیا در جریــان علم تنهــا در اصفهان 
تنهــا دو دانشــگاه اصفهــان و صنعتــی 

اصفهان می توانند دخیل باشند؟
همان طور که اشــاره کردم، دو دانشگاه دیگر، 
کاشــان و صنعتی مالک اشتر، جایگاه ویژه ای 

در کنار این  دو دانشگاه بزرگ کشور دارند.
 برای دستیابی به ســطحی از مرجعیت علمی 
در بعضــی رشــته های علــوم پایــه، لازم اســت 
این دانشــگاه ها به صورت برنامه ریزی شده، 
تشریک مســاعی کنند و توانایی های علمی و  
آزمایشگاهی خود را برای پروژه های مورد نیاز 
جامعه به صورت مشــترک مــورد بهره برداری 

قرار دهند.
 تا حدودی این کار میان دانشــگاه اصفهان و 
صنعتــی اصفهان در حال شــکل گیری اســت. 

 یعنی از خریــد تجهیزات یکدیگر با خبریــم و خریدها را 
در آزمایشگاه های مرکزی به صورت مکمل هم انجام 
می دهیــم و بــا ســازوکارهای مناســبی از امکانات هم 

برخوردار می شویم.
 ایــن کار می توانــد بــا دانشــگاه های دیگــر اســتان نیز 
انجــام شــود، تــا بتــوان بــا ســرمایه گذاری مناســب، 
پروژه هــای ســنگین ملــی و بین المللــی را بــه انجــام 

رساند. 
آیــا مــا نیازمنــد پژوهشــگاه هــای تخصصی 
در زمینــه هــای تخصصــی فیزیــک در اصفهــان 
گر داریم معرفی کنید  هستیم )بیرون دانشگاه( ا
و چــه آینده ای بــرای این پژوهشــگاه هــا متصور 

هستید؟
پژوهشــکده ها و گروه هــای پژوهشــی در دانشــگاه ها  
گــروه پژوهشــی اپتیــک  وجــود دارنــد.  بــرای مثــال 
 کوانتومــی در دانشــگاه اصفهــان کــه جایــگاه ویژه ای 
در کشــور داراســت و در این حوزه تا حدوی نقش یک 
قطب را ایفا می کند و بســیاری از دانشــگاه های کشور 
به نوعی از دستاوردهای پژوهشی و نیروهای انسانی 

تربیت شده در  این پژوهشکده استفاده می کنند.
   پژوهشــگاه بیــرون از دانشــگاه در زمینــه  ریاضــی 
و فیزیک، IPM درتهران  است که شعبه  ریاضی آن در 
اصفهان شــکل گرفت و قرار اســت به زودی در بعضی 

حوزه های فیزیک نیز این شعبه فعال شود.
 در واقــع به شــرط آنکــه ایــن پژوهشــکده ها هدفمند 
 ایجــاد شــوند و توســط افــراد ذی صــلاح اداره شــوند، 
 در پیشرفت فیزیک در آینده  اصفهان  سهم به سزایی 
می توانند داشته باشند، همان طور که IPM در تهران 

این نقش را به خوبی ایفا کرده است. 
در مورد پیونــد میان ســرمایه گــذاری مالی 
و علوم پایه آیا حالتی را می تواندمتصور شــوید؟ 
فکــر مــی کنیــد در آینــده نزدیک کــدام بخــش ها 

مستعد جذب سرمایه بیشتری هستند؟
مــا در دانشــگاه اصفهــان در بعضــی زمینه هّــا شــروع 
ج  کرده ایم و امکان جذب سرمایه از داخل و حتی خار
کشور وجود دارد به شرط آنکه ســرمایه گذاری اولیه را 
دانشگاه ها انجام دهند و در توسعه از امکانات بیرون 
دانشگاه بهره برداری کنند. مهم ترین بخش هایی که 
امکان جذب سرمایه گذاری مالی سودآور در علوم پایه 
را  دارد، زمینه های مرتبط با بیولوژی، شیمی و بعضی 

شاخه های فیزیک مانند اپتیک است. 
به نظر شما برای نسل جدید با شرایطی که 
داریم طی می کنیم دیگر شور و شوقی وجود دارد 
 کــه بیایند بــه ســمت علــوم پایــه. ایــن وضعیت 
چه تبعاتــی به دنبــال دارد. آیــا درس را بــه خاطر 
حب علم بایــد خواند یــا بایــد نگاه ها بــه دانش 
این گونه باشــد کــه به طــور حتم ســود اقتصادی 

محصلین هم لحاظ شود؟
گــر بــازار تحصیــلات عالــی در رشــته های مهندســی   ا
 و پزشــکی، تعدیــل شــود و اجازه صــدور مــدرک فقط 
به دانشــگاه هایی با اســتاندارد مشــخص داده شود، 
و در دانشــگاه های بــزرگ هــم کمیــت ایــن رشــته ها 
متناسب با امکانات دانشگاه کنترل شود، آنگاه ما باز 
هم در رشته های علوم پایه درصد بالای دانشجویان 

مستعد را خواهیم داشت.
  امــا خوانــدن درس بــه خاطــر حــب علــم، همیشــه 
در جوامــع انســانی نــادر بــوده اســت و حتــی در علوم 
اسلامی هم خطر درس خواندن به قصد تفاخر وجود 
کم  دارد چه رسد به رشــته های دیگر. نظام ارزشی حا
بر جهان امروز اقتضا نمی کند که افراد به خاطر عشــق 
به علم تحصیل کننــد و از راه  دیگری ارتــزاق کنند. اما 
باید بــه دانشــجویان آموخت کــه فقــط در صورتی که 
با علاقــه و جدیت در هــر رشــته ای کار کنند، 
گــر بــدون انگیزه و  امکان موفقیــت دارنــد و ا
بدون علاقه باشــند، بخت اینکه از طریق آن 
رشــته و گرفتن مدرک به دستاورد اقتصادی 

برسند وجود ندارد. 
به هر حال،  علم در جهان امروز، شکوه دوران 
گذشــته را نــدارد زیــرا درس و مدرســه یــک 
فرصت عمومی اســت و همه باید به آن ورود 
پیــدا کننــد، بخشــی علاقــه منــد می شــوند 
و بخشــی هــم بــدون علاقــه دوره را ســپری 

می کنند.
 تجربــه نشــان داده اســت کــه آدمــی در هـــــر 
 زمینــه ای بــه طـــــور جــدی کار کند، شــیفته 
 و علاقه مند به همان می شــود و در آن زمینه 
بــه توفیقــات بســیار هــم دســت می یابــد. 

بنابراین در نسل امروز باید جدیت در کار را توصیه کرد 
و نه شور و شوق به علم اندوزی را. 

مــــــوردی را مــی توانیـــــد مثــال بزنیــــــد در 
بــرای شــما »مــا  کــه  دانشــگاه های اصفهــان 
می توانیم« را تداعی کرده اســت. به نظر شما این 
مسئله یک استثنا بوده است یا می تواند به یک 

روال هم تبدیل شود؟
گر به گذشته  دانشگاه در ۳۰ سال پیش توجه کنید،  ا
اســتادان ما در خودشــان توانایی آمــوزش و پژوهش 
در مقاطــع تحصیــلات تکمیلــی را نمی دیدنــد. امــا 
امروز کمتر اســتادی در دانشــگاه  در خود این توانایی 
را نمی بیند که دانشــجوی دکتری را تربیت کند و این 
بــه معنــی توانایــی بــر پژوهش هــای فاخر و در ســطح 

جهانی است.
روزگاری کشـــورهـــــــای اروپــــایـــــــی یــــــا آمریــکا  فقــط 
دانش آموختگان دوره  لیســانس ما را قبول داشــتند. 
بعدها )و همین امروز( دانش آموختگان مقاطع ارشد 
ما بــه ســادگی در دانشــگاه های خــوب دنیــا پذیرش 
می گیرند. اما چند ســالی اســت کــه دانش آموختگان 
 مقطــع دکتــری در ایــران، به عنـــــوان پســـــادکتری 
در دانشــگاه های خــوب اروپایــی و آمریکایــی شــاغل 

می شوند.
 این یکــی از مهم تریــن دســتاوردهای دانشــگاه های 
 ماســت کــه مــن بــرای آن اهمیــت بیشــتری نســبت 

به توسعه  بعضی فناوری ها قائلم. 
بحــران هایی کــه در آینده در برابــر اصفهان 
قرار دارد بــه خصــوص در حوزه زیســت محیطی 
چه راه حل هایی را می تواند در دانشــکده های 
شما داشته باشد و در چه حوزه هایی می تواند 

این مباحث دنبال شود؟
بحران های زیســت محیطــی و تغییــرات آب و هوایی 
از مهم ترین چالش های جوامع بشــری اســت. کشور 
ما  به دلیل داشــتن آب  و هوایی به نســبت خشک به 
ویــژه در بخــش مرکــزی آن، در طــول تاریخ همــواره با 
خشکسالی مواجه بوده است و در دوران جدید منابع 
آلاینده  ناشی از فناوری به مشکلات آن افزوده است.

 به خصوص اصفهان که به دلیــل وجود صنایع بزرگ  
در آن و تردد بسیار زیاد وسایل نقلیه سنگین و سبک 
از مسیر آن و نیز سطح زیر کشت بالا،  دارای معضلات 
پیچیده تر و جدی تری اســت. امروزه همه  کسانی که 
به معضل تغییر اقلیــم و بحران های زیســت محیطی 
می پردازنــد، بــه ایــن نکتــه توجــه دارنــد کــه مــا بایــد 
رویکــرد خود بــه علــم و فنــاوری را تغییر دهیــم و برای 
 حل این بحران هــا به تغییر نگرش انســان به طبیعت 

نیازمندیم. 
در واقع فناوری های جدید و صنایع کوچک و بزرگ، 
 بــدون توجــه بــه محیــط زیســت پیشــرفت کرده انــد 
و  از خود این فناوری ها  به سختی می توان راه حل این 

بحران را انتظار داشت.
 شــاید ایــن بحران هــا بــرای کشــور مــا زنــگ خطــری 
باشــد کــه نبایــد دنبالــه رو جهــان صنعتــی  در زمینــه  
گر روزی از نظر بینش در میان  رشــد  فناوری باشــیم. ا
مســئولان و دانشــگاهیان، ما به چنان بلوغی دســت 
یابیم که پیشرفت فناوری را پیشرفت انسان ندانیم، 
و توســعه  و کمــال  حیــات انســان را بــا کمــال فناوری 
یکی ندانیم، آنگاه در توســعه  فنــاوری قدرت انتخاب 
خواهیم داشت و می توانیم بر بخشی از این بحران ها 

غلبه کنیم.
  مــا هنــگام ایجــاد یــک کارخانه یا یــک صنعــت، هنوز 
به تناســب آن با اقلیم خــود توجه نداریــم و همین که 
ســود اقتصادی آن تضمین می شــود، اجــازه  احداث 

آن داده می شود. 
دانشــگاه اصفهان در بعضی زمینه هــا، مانند پایش و 
شناسایی منابع آلاینده ی هوا، از جمله دانشگاه های  
پیشــتاز اســت و پروژه هایی را با شــهرداری و ســازمان 
محیط زیســت و بعضی صنایع بزرگ استان در دست 

اجرا دارد.
  امــا حــل مســـــائل پــس از شناســایی آن، نیازمنــد 
بــه سیاســت گذاری های متناســب و عزم اجــرای آنها 
کــه تحلیــل ایــن سیاســت ها از حوصلــه  ایــن  اســت 
ج اســت و بایــد بــه راهکارهــای همــه   مصاحبــه خــار
جانبه ای که صاحبنظران دانشگاهی  در این زمینه ها 

ارائه کرده اند، مراجعه کرد. 
گر مانده بفرمایید. سخن آخری ا

از اینکه مصاحبــه  را با پرســش های به نســبت عمیق 
طراحــی کردیــد، سپاســگزارم. امیدوارم پاســخ هایی 

درخور داده باشم.

 فناوری های 
 جدید 

و صنایع 
کوچک و بزرگ، 

 بدون توجه 
 به

 محیط زیست 
پیشرفت 
کرده اند

  فناوری 
در مفهوم 

خاص، فقط به 
موضوع صنایع 

و کاربردهای 
علوم برای 

دستاوردهای 
صنعتی 
می پردازد



مظنه

 محصــول جدید گــروه خــودرو ســازی ســایپا با نــام رهــام کــه در طراحــی آن 
از شاهین ایرانی اقتباس شده شــامگاه چهارشنبه در هفدهمین نمایشگاه 
بین المللی خــودرو شــیراز رونمایی شــد.به گــزارش ایرنــا، مدیرعامــل گروه 

خودروســازی ســایپا گفت: ضریب 
امنیــت ایــن خــودرو بــالا و در حــد 
اســتانداردهای روز دنیاســت و در 
 طراحــی ظاهــر ایــن محصــول نیــز 
از نماد شاهین ایرانی اقتباس شده 
قاســم جهــرودی   است.محســن 
بــا بیــان اینکــه در بدنه ایــن خودرو 
از فــولاد با اســتاندارد بالا اســتفاده 
شده اســت، اظهار داشــت: خودرو 
رهام از موتوری با حجــم هزار و 650 
سی ســی و قدرتی معادل 114 اسب 
بخار بهره مــی بــرد.وی ادامــه داد: 

 این خودرو در دو نوع گیربکس پنج دنده دســتی و شــش ســرعته اتوماتیک 
و همچنین سیستم ترمز ای بی اس و فرمان برقی تولید خواهد شد.

  ایــران در تولیــد خودروهــای  داخلــی و مونتاژ به نســبت ســال گذشــته جهش 
رو به عقب داشــته اســت. با تداوم تحریم ها و بســته شــدن راه واردات قطعات 
خودرو نیز شاید این روند کاهشی شدت بیشتری نیز به خود بگیرد. ایران خودرو 

به عنــوان بزرگ تریــن خودروســاز 
کشــور، 45۷۸۷ دســتگاه انـــــواع 
خــرداد  در  را  ســواری  محصــول 
امســال بــه تولیــد رســــانده کــه بــه 
نسبت اردیبهشت سال گذشته با 
کاهش ۲۸,۷ درصدی مواجه بوده 
اســت. شــرکت ســایپا نیز به عنوان 
دومین خودروســاز بزرگ کشــور نیز 
با تیراژی ۲5 هزار و 66۸ دستگاهی 
در سومین ماه بهار امسال، کاهش 
 تولیــد 4, ۳4 درصــدی را نســبت 
به اردیبهشت سال گذشته به ثبت 

 رســانده اســت. در خودروهــای مونتــاژی نیــز طبــق آمار، ســایپایی ها نســبت 
به مدت مشابه سال گذشته 1۸ درصد کاهش تولید داشته اند. 

نیســان جوک که چند ســالی اســت وارد بازار خودروی ایران شــده اســت، 
از مدل جدید خــود رونمایی کرد. ســومین عضو خانواده نیســمو، در ســه 
ماهه پایانی سال ۲01۸ به بازار عرضه خواهد شد. به گفته نیسان استرالیا، 

کــه مجهــز بــه  تفــاوت محصولاتــی 
کیت نیســمو هســتند با محصولات 
خ ها و تجهیزات  معمولی تنها به چر
بدنــه خلاصــه نمی شــود. بــه گفته 
آنها، نیســان جــوک نیســمو تفاوت 
واقعی خود با مدل های عــادی را در 
پیست به نمایش خواهد گذاشت.

کتبر   نیســان جوک نیســمو در مــاه ا
با قابلیت انتخاب گیربکس دســتی 
یا اتوماتیــک وارد بازار خواهد شــد. 
همچنان انتقــال قدرت بــه صورت 
پیــش فــرض، بــه دیفرانســیل جلــو 

خ محــرک آن را نیز فعال  بوده و در صورت تمایــل می توان حالت تمــام چر
ساخت.

بازارهای                      روز

برای محاســبه اینکه هر خودروی فرســوده 
دولتی چقدر قیمــت دارد، باید به این نکته 
بیــن خودروهــای داخلــی  کــه در  توجــه داشــت 
سنگین ترین وزن را »سوزوکی گرند ویتارا« دارد که یک 
کیلوگــرم وزن آن اســت و »پرایــد« نیــز   هــزار و 55۲ 
با وزنی 900 کیلوگرمی، سبک  ترین خودرو تولید داخل 
به شــمار مــی  رود.پــس از آنکه رئیــس  جمهور ســابق 
کشورمان، در یکــــی از گفت و گوهای زنده تلویزیونی 
خود، یکی دیگر از اصطلاحات خاص خود را به کار برد 
و از خودروسازان خواست تا بگویند »خودرو کیلویی 
چند« برای آنها از آب در می  آید، برای خیلی  ها جالب 
شــد که بدانند به واقع خودرو در ایــران کیلویی چند 
گرچه احمــدی  نژاد بیشــتر از ســر مــزاح، این  اســت.ا
جمله را گفت و قیمت خودرو بر اساس »وزن« تعیین 
خیلی هــا  پرســش  ایــن  از  پــس  امــا  شــود،  نمــی  
می خواســتند بدانند خودرو به واقع کیلویی چند به 
دست آنها می  رسد تا مقایســه  ای داشته باشند بین 
قیمت خودرو و برخی کالاهای اساسی و غیر اساسی 
ماننــد »گوشــت« و »پســته«اما در حــوزه خودروهای 
فرسوده، موضوع کیلویی چند، به واقع مصداق دارد 
و برای مثــال، خودروهای فرســوده دولتی بر اســاس 
وزن خود قیمت گــذاری و فروخته می شــوند که این 
قیمت، هر ساله توسط ســتاد مدیریت حمل و نقل و 
ســوخت، تعیین و ابلاغ می شــود.به گزارش صبحانه 
آنلاین در جدیدترین اطلاعیه این ستاد که به وزارت 
اقتصاد و امور دارایی ابلاغ شــده ، تصریح شــده است 
که ارزش پایه لاشــه خودروهای دولتی تا پایان ســال 
1۳9۷ به قیمت هرکیلو 9 هــزار ریال تعیین و اعلام می 
شود.برای محاسبه اینکه هر خودروی فرسوده دولتی 
چقدر قیمت دارد، باید به این نکته توجه داشــت که 
در بیــن خودروهــای داخلــی ســنگین  تریــن وزن را 
»سوزوکی گرند ویتارا« دارد که یک هزار و 55۲ کیلوگرم 
وزن آن اســت .ســمند نیــز کــه خودرویــی مشــهور در 
ک قرمزها محســوب می شود، یک هزار و  سیستم پلا
۲۲0 کیلوگرم وزن دارد و پشــت سر ســمند، با پژو 405 
روبه  رو هستیم که یک هزار و 100 کیلوگرم وزن دارد. بر 
این اســاس، با محاســبه جدید دولت، قیمــت پراید 
فرسوده ۸10 هزار تومان، سمند حدود یک میلیون و 
۲00 هزار تومان و پژو 405 نیز حدود یک میلیون تومان 
قیمت گذاری می شــود کــه البتــه این قیمــت، فقط 
مربوط به لاشه این خودروهاست و با توجه به اینکه 
وزن لاشــه، کمتر از وزن طبیعی این  خودروهاســت، 

قیمت های مذکور کاهش خواهد یافت.

 مظنه خودروهای 
فرسوده دولتی 

بازار                                خودرو

 افزايش قيمت 
پژو 206

 قيمت فروش
X60 ليفان 

جلوگيری از ورود خودروهای 
غيرقانونی

ميزان فروش پر فروش ترين 
شاسی بلند جهان

 بازار خرید و فــروش خودرو بــا افزایش قیمــت تعدادی 
از خودروها از جمله خانواده پژو و ساندرو روبه رو شده 
است به نحوی که قیمت پژو۲06 تیپ ۲ با افزایش یک 
میلیون تومــان با قیمــت 4۲ میلیون تومان و ســاندرو 
اتوماتیک با افزایش یک میلیون تومانــی با قیمت ۷6 

میلیون تومان به فروش می رسد.

گــروه خودروســازی کرمــان موتــور شــرایط فــروش 
خودروهــای چینی خــود در نیمــه دوم تیر ســال 9۷ 
 X60 را اعــلام کــرد. بــر ایــن اســاس خــودروی لیفــان 
 در مدل 9۷ به قیمــت 9۷ میلیون و 500 هــزار تومان 
 و لیفــان X50 به قیمت ۸1 میلیــون و 500 هزار تومان 

به فروش می رسد.

وزیرامور اقتصادی و دارایی اعلام کرد گمرک در راستای 
دســتور رئیس جمهوری مانع از ترخیــص 155 خودرو 
ثبت سفارش شــده به روش غیرقانونی شده است. به 
گفته کرباسیان سامانه جامع هوشمند گمرکی امکانی 
را ایجاد کرده که حتی پس از ترخیص کالا بازهم مسیر 

انتقال این کالا به بازار قابل ردیابی است.

 لکســوس NX در نیمــه اول ســال ۲01۸ توانســت 
با فــروش 15هزارو ۳65دســتگاه لقــب پرفروش ترین 
خودرو شاســی بلند اروپــا را از آن خــود کند. ایــن آمار 
در مقایســه بــا ســال گذشــته حــدود 15درصــد رشــد 
داشته است و در حال حاضر یکی از گران قیمت ترین 

خودروهای بازار ایران است.

هزار دستگاهدستگاه ميليون تومان

115515
ميليون تومان
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تغییر)درصد(قیمتارز

 -4۲.000دلار

 )0.۷۲%( 95.0۷06۸0یورو

)0.۸۳%( 106.۷۲01۸۸0پوند

 )0.۸۲%( ۲۲.۲۳01۸0درهم

 )0.۷6%( ۸1.۷006۲0فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

)0.0%( ۲۷.000.0000بهار آزادی

ح امام)ره( )0.0%( ۲۸.950.0000طر

)0.0%( 1۳.650.0000نیم سکه

)۲.14%( ۷.100.0000ربع سکه

 )0.11%( ۲.500-۲.۳۷4.500گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

-10۷.۷۷6شاخص کل

شاخص قیمت 
-۳۲.۲6۷)وزنی- ارزشی(

-۷۷.۷91شاخص بازار اول

-۲۲۲.۳۲0شاخص بازار دوم

-1.۲10فرابورس

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

)0.01%( 0.6۸-۷.۸54نزدک آمریکا

)0.۳۲%( ۲5.199۷9داوجونز

)0.۲۲%( ۲.۸156اس اند پی500

)0.1۳%( ۲9-۲۲.۷64نیکی ژاپن

)0.۷1%( 19-۲.۷6۷شانگهای چین

 محصول جدید سایپا 
رونمایی شد

 عقب گرد ایران 
در توليد خودرو

نيسان جوک نيسمو در آستانه 
ورود به بازار

  قیمت انواع خودروهای 
پارس خودرو

قیمت بازار )تومان(نام خودرو

45,4۳0,000  برلیانس H۲۲0 دنده ای

  برلیانس H۲۲0 دنده ای + رینگ 
آلومینیومی

46,5۳0,000

49,440,000  برلیانس H۲۲0 اتوماتیک

45,410,000  برلیانس H۲۳0 دنده ای

  برلیانس H۲۳0 دنده ای + رینگ 
آلومینیومی

46,510,000

50,۳40,000  برلیانس H۲۳0 اتوماتیک

56,۲10,000  برلیانس H۳۲0 دنده ای 1,5

60,950,000  برلیانس H۳۲0 دنده ای 1,6

  برلیانس H۳۲0 اتوماتیک 1,5 + 
مولتی مدیا

6۲,۳۸0,000

  برلیانس H۳۲0 اتوماتیک 1,6 + 
مولتی مدیا

6۸,۲90,000

55,450,000  برلیانس H۳۳0 دنده ای 1,5

60,۳90,000  برلیانس H۳۳0 دنده ای 1,6

  برلیانس H۳۳0 اتوماتیک 1,5 + 
مولتی مدیا

69,۸90,000

  برلیانس H۳۳0 اتوماتیک 1,6 + 
مولتی مدیا

۷۲,000,000

   برلیانس کراس )C۳( اتوماتیک
1,5 

69,۸۷0,000

  برلیانس کراس )C۳( اتوماتیک 
1,6 + مولتی 

۷4,۳۲0,000

56,5۸0,000  رنو تندر 90

 JHQ رنو پارس تندر . گیربکس  
+ مولتی

5۸,۸۷0,000

65,۸۲0,000  رنو ساندرو - دنده ای

۷5,۷۷0,000  رنو ساندرو - اتوماتیک

۷۲,610,000  رنو ساندرو استپ وی - دنده ای

۸4,640,000  رنو ساندرو استپ وی - اتوماتیک
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پروازاروپاییهاروینمودارقیمت
بعضی از اتومبیل های اروپایی تا یک میلیارد تومان گران شده اند

در میــان خودروهــای اروپایی موجــود در ایــران، مدل های 
پنج تولید کننده، نوســان قیمت بیشــتری داشــته اند. این 
 مدل ها بیشتر از خودروهای لوکس به حساب می آمدند که 
با قیمت های فعلی، بیشتر از گذشته دور از دسترس شده اند.

    بی ام و
شــرکت بــی ام و از چنــد مــاه قبــل، واردات خودروهــای خود 
به ایــران را کاهش داد که ایــن موضوع به خــودی خود تاثیر 
 زیادی بــر قیمت آنها داشــت. درواقع بــی ام و مانند تعدادی 

از شرکت های اروپایی، ورود محصولات خود را ممنوع نکرد 
 بلکه با کاهــش عرضــه، قیمت هــا را به شــدت افزایــش داد، 
گر طی یکی دوسال گذشته قیمت یک بی ام و  به صورتی که ا
معمولی 500 میلیون بود، با شــروع ســال 9۷ قیمت آنها ۲00 
تــا ۳00 میلیــون افزایــش یافت. ولــی ایــن تنها شــروعی برای 
گرانی محصولات این شــرکت بــود و پس از نوســانات قیمت 
ارز و ممنوعیت واردات خودروهای خارجی به کشور، قیمت 

بعضی از مدل ها حتی تا یک میلیارد نیز بیشتر شد. 
در حال حاضر تعدادی بی ای و صفر کیلومتر در نمایشگاه های 

 اتومبیــل یافــت می شــود کــه بیشــتر صاحبــان آنهــا حاضــر 
به فروش  به دلیل تغییرات مداوم قیمت ها نیستند. 

با این وجود بازاربی ام و دســت دوم داغ تر اســت. برای مثال 
قیمت  بی ام و ۷۳0LI تیپ Unique یک میلیارد و500میلیون 
تومان قیمت گذاری شــده ولی مدل دست دوم آن با قیمت 
دو میلیــارد و۲00میلیــون تومــان بــه فــروش می رســد، زیــرا 

نمایندگی ها خودرویی برای فروش ندارند.

    پورشه
تقاضای پورشــه برای خرید آنها در بازار اصفهان مانند سایر 
خودروهای اروپایی نیست. کمپانی پورشه بر خلاف بی ام و 
طی ماه های گذشته تعداد عرضه محصولات خود را کاهش 
نداد بلکه از دو ســه ماه قبــل، خودرویی به ایــران وارد نکرد، 
البته از ابتدا هم تعداد عرضه خودروهای آن برعکس بی ام و 
چنــدان زیــاد نبــود. در موقعیــت فعلــی قیمــت مدل هــای 
کان بــه عنــوان دو خانواده  کســتر و مــا دســت دوم پورشــه با
محبوب تولیدات این کمپانی، به بالاتــر از یک میلیارد و ۲00 

 میلیون تومان رسیده است ، در حالی که تا چند ماه قبل 
کان صفر کیلومتر  با ۷00میلیون تومان نیز می شد یک ما

خرید!

گن    فولکس وا
گــن طی چنــد ماه گذشــته  وضعیــت عرضــه فولکــس وا
 تغییــری نکرده بــود و همچنــان ماننــد قبل ایــن خودرو 
در بــازار بــه فروش می رســید ولــی بــا ممنوعیــت واردات 
خودروی خارجی و افزایش قیمت ارز، قیمت هر فولکس 

گن نیز دو برابر شد . وا
گــن   در مجمــوع تعــداد مــدل خودروهــای فولکــس وا
به تعداد انگشتان دست نمی رسد که در ابتدای خرداد 
گن گلف GTI حدود  جدیدترین مدل آن یعنی فولکس وا
کنون   ۳00 میلیــون قیمــت گــذاری شــده بــود ولی هــم ا

با قیمت 650 میلیون تومان به فروش می رسد.

   مرسدس بنز
با شروع سال 9۷ خبرهایی در خصوص توقف واردات بنز 
در ایران منتشر شد تا اینکه حدود دو ماه قبل، مسئولان 
مرسدس بنز صحت این خبر را تایید کردند و قبل ازاجرای 
ممنوعیت واردات خودرو در ایران، دیگر مرسدس بنزی 
در بازارهای داخلی عرضه نشد. قیمت مرسدس بنز های 
 موجــود  در بــازار نیزماننــد ســایر خودروهــای اروپایــی 
در یــک ماه گذشــته بــه شــدت گــران شــده و ارزان ترین 
مدل آن یک میلیارد تومان قیمت دارد درحالی که تولید 
 سال ۲016 اســت و خبری از مرســد بنز های ۲01۸ در بازار 

نیست.

   رنو
اســتقبال از خودروهــای رنو در طول یک ســال گذشــته 
افزایــش چشــمگیری یافتــه بــود و اتومبیل هــای ایــن 
 کمپانی رقیب سرسختی برای سایر خودروهای خارجی 
به حساب می آمدند. از اواخر اردیبشت نیز تعداد زیادی از 
محصولات رنو پیش خرید شده بود ولی با گذشت حدود 
یک ماه، قیمت رنو ها در بازار تا دو برابر بیشــتر شد. برای 
مثال قیمت دو خودرو رنو تلیسمان و کلوئوس به عنوان 
 محبوب ترین محصولات این شرکت در ایران، به ترتیب 
از ۲۸0 و ۳۳0 میلیــون بــه 4۸0 و 5۳0 میلیــون تومــان 
رسیده اســت، یعنی به طــور دقیــق ۲00 میلیــون گران تر 
شده اند. همچنین باید به این نکته اشاره کرد که مدل 
صفر محصولات رنو در بازار موجود است که با اتمام آنها، 

دوباره باید شاهد گرانی شان باشیم.

قيمـت  اتومبيـل روز بـه روز افزایـش پيـدا می کنـد، از پرایـد گرفتـه  تـا خودرو هـای چينـی کـه 

سعیده 
غفاری

قيمـت جدیـد آنهـا باورکردنـی نيسـت، البتـه بيشـترین نوسـان قيمـت در اتومبيل هـای کـره ای و 
ژاپنـی دیـده  می شـود، ماننـد سـانتافه  240 ميليـون تومانـی کـه اکنـون بالاتـر از نيـم  ميليـارد 
اتومبيل هـای  بـه  مربـوط  بـازار خـودرو  در  نوسـان  بيشـترین  ولـی  تومـان معاملـه می شـود. 
اروپایـی بـه خصـوص بـی ام و، پورشـه، فولکس واگـن، مرسـدس بنـز و رنو اسـت کـه در قيمت 

 بعضـی 
از آنهـا نوسـانی یـک ميليـارد تومانـی دیـده می شـود. فعـالان بـازار خـودرو مدعـی هسـتند کـه اگـر واردات 

اتومبيل های خارجی به بازار آزاد نشود شاید قيمت محصولات اروپایی حتی بيش از این نوسان کند.

راهنمای                 خرید                     

 راهنمای خرید 
لنت ترمز خودرو 

 تمــام وســایل نقلیــه از لحــاظ فنــی 
گونی ساخته شده اند  از اجزای گونا
 که هرکدام وظیفــه ای را بر عهــده دارند. یکی 
از ایــن اجــزای مهــم و تاثیرگــذار در خــودرو، 
کــه خــود از اجزایـــــی   سیســتم ترمــز اســت 
 چون لنــت، پــدال و ســیلندر  تشــکیل شــده
 اســت. لنــت ترمز قســمت مهمی از سیســتم 
خ  کــه در چــر کــی  کــه بــا اصطکا  ترمــز اســت 
به وجود می آورد سبب کاهش سرعت خودرو 
و توقف آن می شــود. عدم بازرســی بــه موقع 
لنت ها امکان دارد تا خسارت های سنگینی 
 همچــون تصــادف، خوردگــی رینــگ و... را 
به شما تحمیل کند. از دیگر موارد مهم برای 
لنت هــا این اســت کــه بدانیــم چه نــوع لنتی 
مناسب خودروی ماست و بیشترین بازده را 
دارد. لنت ترمز به چهار نوع تقسیم می شود:

  لنت ترمز ارگانيک 
 )NAO(

       ایــن لنــت ترمزهــا بــه دلیــل ســاختار 
 نرمی کــه دارند، بســیار بی صــدا کار می کنند 
و در بســیاری از خودروهای جدید اســتفاده 

می شود.
همچنیــن از ایــن لنت هــا در ماشــین آلات 
کــه همــان   صنعتــی نیــز اســتفاده می شــود 
بی صدا بودنش از مهم تریــن دلایل انتخاب 
این نوع لنت اســت. البتــه یکی از اشــکالاتی 
که در ایــن نوع لنت هــا وجود دارد عمــر کوتاه 
آنهاســت. این نــوع لنت هــا به دلیــل گیرایی 
 بــالا و نــرم بودنشــان زود تمــام می شــوند 
و نمی تواننــد انتخــاب مـــنـــاســــبـــــی بــرای 
خودروهایــی کــه در ســطح شــهر رفت وآمــد 

زیادی در طول شبانه روز دارند، باشند. 

 لنت های سراميکی 
 )CERAMIC BRAKE PAD(

      لنت هــای ســرامیکی از ترکیـــــب مــواد 
سرامیکی و مواد ارگانیک ساخته شده است و 
 NAO به نوعی می تواند جز لنت های ارگانیک

هم به حساب بیاید. 
نکتــه حائز اهمیــت در ایــن لنت ها اســتفاده 
از ســرامیک بــه انــدازه درســت اســت، چــون 
گر بیشــتر یا کمتــر از حد درســت بــه کار رود،  ا
صدای زیاد تولید می کند یــا از قدرت گیرایی 

آن کم می شود. 

 لنت های نيمه فلزی
 )SEMI METALLIC( 

      لنت های نیمــه فلزی به دلیل اســتفاده 
از عناصــر فلــزی در داخــل آنهــا بــه ایــن نــام 

شناخته می شوند.
 نیمـــــه فلزی هـــــا بیشــــتر مـــــورد اســــــتفاده 
خودروهــای جـــــاده ای اســـــت و در حــدود 
60 درصــد خودروهــای جدیــد بــه صــورت 
اســتاندارد از ایــن نــوع لنت هـــــا اســتفاده 
می کننــد. از مزایــای ایــن لنت هــا این اســت 
 کــه انتقــال حــرارت بالایــی دارنــد و خنک تــر 

از لنت های ارگانیک کار می کنند. 

 لنت های با فلز کم
 )LOW METAL( 

      در ایــن لنت هــا حـــــدود ۲0درصــد وزن 
را فلــزات تشــکیل می دهنــد و بقیــه را مــواد 
ارگانیــک و غیــر ارگانیــک. ایــن لنت ها بیشــتر 
مورد استفاده خودرو های لوکس اروپایی است 
و قدرت ترمزگیری خوبی دارند ولی تولید صدا 
و گرد لنت بالایی دارنــد. اما چون خودروهای 
مدرن و لوکس خارجی از قدرت ساخت بالایی 
برخــوردار هســتند و پیکره خــودرو بــا بالاترین 
دقت در کنار هم قرار گرفته انــد، صدا به گوش 

افراد داخل خودرو نخواهد رسید.  

             گزارش بازار خودرو 
هر شنبه در اصفهان زیبا
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غسالان برای حوادث غیر مترقبه آموزش می بینند
ایجاد  مرکز مشاوره غسالان در باغ رضوان

مدیرعامــل ســازمان آرامســتان هــای 

ضحا 
قدوسی

شــهرداری اصفهان گفت: درصددیم در 
آینده مرکز مشــاوره ای برای رســیدگی به 
 وضعیــت جســمانی و روحــی غســالان 
در آرامستان باغ رضوان راه اندازی کنیم 
 که در این مرکز پزشــکی مســتقر می شود 
تا وضعیت جسمانی، بهداشتی و روحی غسالان را کنترل 
 کنــد تــا از آســیب های  احتمالی بــرای آنهـــــا پیشگیـــــری 

شود.
 ســید رضا جعفریان در گفت و گو با اصفهــان زیبا تصریح 
 کرد: وجــود مرکز مشــاوره باعــث تســریع در رونــد درمانی 
کــه اغلــب بــه موقـــــع   و بــه موقــع غســالانی مــی شـــــود  

به وضعیت جسمی و روحیشان  توجه نمی کنند و ممکن 
است دچار آســیب هایی شــوند که جبران ناپذیر باشد. 
 سعی ما افزایش تسکین و آرامش روحی و روانی غسالان

 است.
 مدیرعامل ســازمان آرامستان های شــهرداری اصفهان 
با بیان اینکه در شــهر اصفهــان یک آرامســتان مرکزی به 
نام باغ رضوان وجود دارد، خاطر نشان کرد: 18 آرامستان 
 محلــی بــه غیــر از آرامســتان مرکــزی در ایــن شــهر اســت 
و 10 غســالخانه که در هر  غســالخانه محلی یک یــا دو نفر 

غسال و غساله اموات را تطهیر می کنند.
 جعفریــان ادامــه داد: در آرامســتان مرکــزی بــاغ رضــوان 
در هـــــر نوبــت کاری، هشــت غســاله و غســال در حــــال 

خدمت رسانی به مردم هستند.

     افزایش ســنگ های مرکز تغسیل 
آرامستان باغ رضوان

او گفــت: بــه تازگــی ســنگ هــای مرکــز 
تغسیل آرامستان باغ رضوان را افزایش 
دادیم و در مجموع  10 ســنگ در سالن 
تطهیــر مردانــه و زنانــه، اضافــه کردیم 

و بــه همیــن منظــور در صددیــم تطهیــر کننــدگان را هــم 
اضافه کنیم.

مدیرعامل ســازمان آرامستان های شــهرداری اصفهان 
اظهار کــرد: بــه تازگی طــی فراخوانــی از افرادی کــه مایل 

هســتند امــوات حــوادث غیــر مترقبــه 
را تطهیــر کننــد دعــوت کردیــم که مــا را 
کارگاه آموزشــی  کــرده و در یــک  یــاری 
شــرکت کنند. تعــداد زیادی دعــوت ما 
گفتنــد و در جلســه آموزشــی  را لبیــک 
حضور پیدا کردند. این افــراد را آموزش 
می دهیــم و برای حــوادث غیــر مترقبه 
آمــاده  مــی کنیــم کــه بتوانیــم از وجــود 
آنهــا بــرای تطهیــر امــوات اســتفاده کنیــم. ایــن افــراد به 
صورت افتخــاری کار مــی کنند، ماننــد برخــی از افراد که 
در جمعیــت هــال احمــر و در حــوادث، کمک دهنــده 
هســتند. مــا هــم تطهیــر کننــدگان افتخــاری را آمــوزش 

گــر  حوادثــی بــه وجــود آمــد بتوانیــم  کــه ا  مــی دهیــم 
پا به پای امدادگران کارهایی که به عهده ما گذاشته شده 

را انجام دهیم.

       باید بســتر آرامش روحی و روانی غسالان را فراهم 
کنیم

جعفریــان در پاســخ بــه ایــن ســوال کــه حداقــل حقــوق 
غســالان چقدر اســت؟، تصریــح کــرد: آنها طبــق جدول 
حقوقــی اداره کار حقــوق مــی گیرنــد، چــون در هــر حال 
کارگــر محســوب مــی شــوند و مــا طبــق افزایــش ســنواتی 
اداره کار بــه آنهــا حقــوق مــی دهیــم. بــه عــاوه مقداری 
اضافــه کاری هم به عنــوان ســختی کار به آنهــا پرداخت 

 می کنیم، چون این شغل در رده مشاغل سخت و زیان آور 
اســت.مدیرعامل ســازمان آرامســتان هــای شــهرداری 
اصفهان در پاســخ به این ســوال که برای تسکین آرامش 
روحــی و روانی غســالان آرامســتان چــه اقداماتــی انجام 
داده ایــد؟، گفــت: هــر کاری انجــام بدهیــم کــه بتوانیــم 
تالمــات روحی آنها را کاهش دهیم میســر نیســت، چون 
گر روزی یــک برنامه  این شــغل یک کار مســتمر اســت و ا
فرهنگی و تفریحی برای آنها برگزار کنیم، فردا که وارد کار 
می شــوند دوباره به حالت قبلی برمی گردند، اما ما سعی 
کردیم در حد تــوان و وجود امکانــات، خدمات مضاعفی 
را به آنها ارائه کرده تا بتوانیم بخشــی از زحمات و تالمات 

روحی آنها را جبران کنیم.

مرگ مثل کفن سفید است
مرده شورهای اصفهان می گویند  کاش مردم، لذت مرده شوری را درک کنند!

دلم می خواهد بیشــتر بدانم کــه مرده شــورها چگونه 
آدم هایی هستند. مادربزرگم که مرد قبل از او سه میت 
را دیدم که چگونه غســل  می دادند. کمی برایم عادی 
شده بود، اما از آن زمان سال ها می گذرد. سعی می کنم 
کســتریش را گره  جلوتر  روم. زن میانســالی روسری خا
زده زیر چانه و با چکمه و روپوش ســفید و ماســکی که 
صورتش را پوشانده، می ایستد بالای سر میت. دلهره 
می گیرم. عقب تر می ایستم تا کارش را انجام دهد. زن 

جوان دیگری روبه روی او ایستاده است.
 زن میانســال بتــول اســت. می گویــد: »70 ســالمه.« 
بیشــتر  را  ســنش  صورتــش  چروک هــای  و  چیــن 
و  ظــرف  یــک  داخــل  می ریــزد  را  کافورهــا  کــرده. 
 می دهــد بــه زن جــوان. بــاز هــم عقب تــر مــی روم 
تا کارشان را انجام دهند. صدای جیغ آدم های پشت 
در مرده شــورخانه بیشــتر می شــود. میــت را کفن پیچ 

می کنند.
 زنــی از اقـــــوام میــــت بــالای ســرش زیــارت عاشــورا 
می خوانــد. تربــت را می گذارنــد زیــر زبانــش.  بالاخــره 
موقعیت بتول جور می شود برای گفت وگو. روپوشش 
را در نمــی آورد و چکمه های پاســتیکی ســفید را هم.  
دو صندلی می گذارد در گوشــه ای از مرده شــورخانه. 
اینجا همه چیز سرد اســت. وهم دارد و سکوت. بتول 

می نشیند روبه روی من. 
»دســتگرد خیــار زندگــی می کنــم. دو پســر دارم.یکــی 
کارهایــش را انجــام می دهــم. یکــی  معلــول اســت و 
ازدواج نکرده. شــوهرم در کشــتارگاه کار می کرد و چند 
سالی اســت که عمرش را داده به شــما. 20 سال است 
مرده شورم. اولین مرده ای که شســتم، دختر خاله ام 
بــود. خواهــرم گفــت: بیــا برویــم او را بشــوییم. کمــی 
ترســیدم، ولــی بعدهــا ایــن کار بــرای من عادی شــد. 
هر مرده ای که می شــویم خدا گناهان مرا می بخشــد. 

زندگی های ما ساده است.« 
بتــول چهــره مهربانــی دارد. در حالی که همیشــه فکر 
می کــردم مرده شــورها آدم  هــای خشــن و عبوســی 

هستند. 
کــه مــردم  از بتــول می پرســم یــک اصطاحــی اســت 
می گوینــد »مرده شــورت را ببرند« یا »مرده شــور برده« 
ایــن کلمــات شــما را ناراحــت نمی کنــد؟، می گویــد: » 
گر مرده شور  بله. به مرده شــور حرف بد می زنند. اصا ا
نبــود مــردم چــه کار می کردنــد! این جمــات مــا را آزار 
 می دهد.« بتول از شغلش راضی است و به خاطر اینکه 
می خواسته ثواب کند وارد این شــغل شده.»از مردم 
پــول نمی گیــرم. هر کســی دلــش خواســت به مــا پول 
می دهد. ولی خیلی بــه ما دعا می کننــد و همین برای 
مــا بــس اســت. واقعــا می گویــم، همــه بــه مــن احترام 

می گذارند. به شغلم افتخارمی کنم.« 
بتول یکی از پیشکســوتان این شغل اســت. حالا از او 

سوال های دیگری می پرسم.
به جز کفن، از چه چیزهای دیگری استفاده 

می کنید؟
در هفت قسمت مخصوص نماز کافور می زنیم و از سدر 

هم برای شستن استفاده می کنیم.
چه چیزهای در کفن مرده می گذارید؟

تربت امام حســین)ع( و گاهی برخــی وصیت کرده اند 
که تسبیح هم بگذارند و ما تسبیح را دور انگشت مرده 

می پیچیم.
از انجام این کار نمی ترسید؟

ترس نــداره. مــرده مثلــه یک آدم خــواب اســت. البته 
بعضی ها می ترسند ما دیگر ترسمان ریخته است.

می گوینــد آدم ها بــرای دل کنــدن از دنیا بهتر 

است به قبرستان بروند، شما چه نظری دارید؟
هر کســی بایــد مــرگ را از نزدیــک ببیند. ممکن اســت 
من یــک ثانیه دیگــر بمیرم. پــس بایــد به آن فکــر کنم 
چه در قبرســتان چه جای دیگر. با مردن زندگی تمام 

نمی شود. من روشن می بینم مرگ را.
مرگ چه رنگی است برای شما؟

سفید مثل کفن.
تابه حال نشده که بترسید از اینکه بیماری 

بگیرید از مرده؟ 
نه، ما هم می میریم نباید ترســید. به هرحال برخی ها 
می آیند کــه همه جور بیمــاری دارنــد. ما با دســتکش 

می شوییم و لباس مخصوص هم به تن داریم. 

    پرستار غساله 
ســوالات مــن از او تمامــی نــدارد. خانــواده میــت او را 
می برند برای دفن. فرصتی به دست می آید تا با غسال 

جوان گفت وگو کنم.
فاطمــه زنــی 24 ســاله، جــوان و لاغــر. او پرســتار 
اســـــت و اهـــــل روســتای کرچــگان. خــادم افتخــاری 
تطهیرکننــدگان اســت. او می گویــد: »پنج ســال پیش 
 پدربزرگــم فــوت کــرد و در روســتای مــا فقــط دو پیرزن 
و پیرمــرد بودنــد کــه ایــن کار را انجــام می دادنــد و بــه 
دلیل کهولت سن حالشان خوب نبود. کسی نبود که 
 مرده های روستا را بشــوید و ما مجبور بودیم یک نفر را 
از روســتای اطراف برای تطهیر بیاوریم. با وجودی که 
من در اوج غم و ناراحتی بودم، خیلی دوســت داشتم 
ایــن کار را یــاد بگیــرم. تقریبا پنج ســال اســت کــه این 
کار را انجــام می دهم و با خــودم گفتم چــرا باید چنین 
 کار مقــدس و خوبــی را انجــام ندهــم. یک فرزنــد دارم 
و همســرم با این موضوع مشــکلی نــدارد و موافق این 
گر فرد آشــنایی را بخواهم غسل دهم  کار اســت. فقط ا
حالم بد می شود و گاهی به خاطر این موضوع همسرم 
ناراحت می شــود. اولین بار 22 ســاله بودم که این کار 
را انجام دادم، پیرزنی بود و من کمی ترس داشتم، اما 
بعدها ایــن موضــوع برایم عادی شــد. در روســتای ما 
شاید هر دو هفته، یک نفر بمیرد یا ماهی یک نفر و من 
تطهیر می کنم. برای این کار حقوقــم نمی گیرم، چون 

پرستار رسمی هستم و حقوق بگیر.«
فاطمــه هــم ماننــد بتــول خنــده رو اســت و آرامــش 
 خاصی دارد. تــن صدایش پایین اســت و گاهی برخی 
 از حرف هایــش را به خواســته من دوبار تکــرار می کند. 

از او هم چند سوال می پرسم.
چقدر زمان می برد برای تطهیر یک میت؟

یــک تطهیر تقریبا یک ســاعت طــول می کشــد. وقتی 
دانشجو بودم اســتادم به من گفته بود زمانی که شب 
بــالای ســر بیمــاری بــروی خــدا جایــی برایــت جبران 
می کند به این موضوع رســیده بودم. وقتی در این کار 
هم وارد شــدم بــه مــادرم گفتم خــدا مشــکاتم را حل 
می کند و خود به خود مشــکاتم حل شد. گاهی برای 
کاری بــه اداره ای می رفتــم پارتی هم نداشــتم، اما زود 

کارم را راه می اندختند و مشکلم حل می شد.
شده است از نزدیکان کسی را تطهیر کنی؟

بله، گاهی افرادی که می شناسم می میرند و من تطهیر 
می کنم. خیلی سخت است. ناراحت می شوم و گاهی 
گر با میت در گذشته برخورد داشته باشم و او را دیده  ا
گر ناراحت باشم   باشم، دلم می گیرد. گاهی همســرم ا
گر میت آشناست این کار را انجام  و گریه کنم، می گوید ا

نده، اما پدر و مادرم از این کار من خوشحال هستند.
از زمانی کــه مردم محله متوجه شــدند وارد 

این کار شدید، رفتارشان با شما تغییر کرد؟

آب دهانـم را قـورت می دهـم. تـرس مثـل خـوره می افتـد بـه جانـم. ذهـن تراشـیده لحظه  هـا 

زهره 
قندهاری

خبـری آورده از آخریـن بـرگ تقویم زندگی. صدای قارقار کلاغ ها سـکوت گورسـتان را می شـکند. 
گنجشـگ ها جیغ می کشـند. چشـم های زمین بسـته می شـود. میخکوب می شـوم درسـت وسـط 
قبرهـا. نزدیـک اسـت از تـرس جـان بدهـم. رد مورچه های ریـز و درشـت را می گیرم کـه لابه لای 
قبرهـا بـرای خودشـان زندگی سـاخته اند. از یک سـو کـوه های به قنوت نشسـته گورسـتان را نگاه 
می کنـم کـه چـه اسـتوار ایسـتاده اند و خـم بـه ابـرو نمی آورنـد و از سـویی دیگـر مویه هـا و 
ضجه هاسـت کـه رشـته افـکارم را پـاره می کند. رقـص درختان در تلالـو خورشـید دم کرده بر تن سـبز درخت ها 
هـم دیدنـی اسـت. می رسـم بـه غسـالخانه، تابوتـی می آورند. صـدای ضجه ها بیشـتر شـنیده می شـود. تابوت 
را می برنـد بـه اتاقـی خیـس بـا کاشـی های سـفید شکسـته. چند شـیر آب و سـطل و کیسـه هـم به همـراه کافور 
آنجاسـت. یـک نفـر از نزدیـکان میـت تربـت می آورد.»ایـن را بگذاریـد زیـر زبانش« مو بر تنم سـیخ می شـود. دو 
زن جـوان ماسـک زده بـا روپـوش آبـی، دسـتکش و چکمه هـای پلاسـتیکی سـفید در تابـوت را باز می کننـد. میت 
را می گذارنـد روی تختـه سـنگی مرمـر. مـادر میت جیغ می کشـد.»ای وای خـدا! دخترم جوون مرگ شـد.« اینجا 

صدای ترد پاییز بر تن زندگی چنگ می اندازد وقتی می رسی به آخرین فصل زندگی. 

 »نــه. اتفاقا بــه مــن احتــرام می گذارند و کســی تا بــه حال 
به من ایراد نگرفته است.«

    مردم از ما گریزانند
غسالخانه مردان هم شلوغ است. آنجا هم دو میت برای 
 شســت و شــو آورده اند. وقتی کار غســالان تمام می شود 
گــو می نشــینم. یکــی از آنهــا  عبــاس  گفــت و  بــا آنهــا بــه 
کن گــورت اســت. 61 ســال دارد و بــه گفتــه خــودش  ســا
  17 سال اســت غســالی می کند. »ســه فرزند دارم. دو پسر 
و یک دختــر. با عاقــه وارد این کار شــدم. با خــودم گفتم 
هیچ کاری بهتر از این کار نیست. شغل مادرم هم این بود. 
او در روستا غســالی می کرد. می خواســتم از نوجوانی وارد 
این کار شــوم، اما مادرم می گفت فامیل و آشنا سرکوفت 
می زننــد. وقتــی هــم وارد ایــن کار شــدم، ســختی های 
بسیاری کشیدم. حتی برخی از اقوام حاضر نبودند به من 
دســت بدهند. مرا می دیدنــد انگار گریزان بودنــد  از من. 
رفتارشان خیلی بد بود. اقوام وقتی مرا می دیدند به بقیه 

می گفتند عه عباس هم وارد این کار شده.«
حالا سوالاتی هم از او می پرسم.

مشکلات این شغل چیه؟
گر به جشــنی دعوت شــویم برخی افراد از ما   سختی کار. ا
فاصلــه می گیرند و پشــت ســرمان حــرف می زننــد. گاهی 
جنازه های تصادفی می آورند که تکه پاره است. مرگ های 
کی که مــا فقــط بایــد در برابــر بازمانــدگان صبور  وحشــتنا

باشیم و به آنها دلداری دهیم.
روزی چــنــد مـــیـــت در چـــنـــد ســــاعــــت کـــاری 

می شویی؟ حقوقتان چقدر است؟
روزی هشت تا 22 تا جنازه غسل می دهم و از ساعت هفت 
صبــح تــا 14:30 کار می کنم. حقوق مــا اداره کاری اســت، 
 اما کمی اضافــه کاری مــی گیریــم. الان شــده دو میلیون 

و 500 هزار تومان.
نــگاه خانــواده شــما و مــردم به ایــن شــغل چگونه 

است؟
 آهسته آهسته مردم عادت کردند که ما این شغل را داریم. 
پسرم وقتی به کاس ورزش می رود به او می گویند: پدرت 
مرده شــور اســت یا همســرم اوایــل نســبت به این شــغل 
کراهت داشــت. این کار روحیه ما را سخت درگیر می کند. 
من بــه خانــواده ام گفتــم ایــن کار را انجام می دهــم برای 

آخرتم و شما هم از من بهره می برید. 
 از اقوام تا به حال میتی را تطهیر داده اید؟

 بلــه، زیــاد ایــن کار را انجــام دادم. برخــی از اقــوام وقتــی 
متوجه شــدند که نمی توانند این کار را انجام دهند به ما 
احتــرام می گذاشــتند و کــم کم متوجه شــدند کــه چه کار 

خوبی است.
تا به حال چند میت تطهیر داده اید؟

بیش از 200 تا 300 هزار. مردها بیشتر از زن ها می میرند.
اولین میتی که تطهیر دادید یادتان هست؟

»بلــه، آن موقــع 40 ســالم بــود. چهار تا از غســالان اســتاد 
 در کنار مــن بودنــد، خــدا رحمت کنــد همــه آنهــا را. یکی 
از آنها به من گفت: آهسته آهسته بیا جلو. اولین بار خیلی 
ترســیدم. اســتاد گفت: چون تصمیــم گرفتــی در این کار 
خیر وارد شــوی اصا نگران نبــاش. قبل از اینکــه وارد این 
کار بشــوم کشــاورزی و بنایــی هم کــردم. به خاطــر وجود 
این کار، معجزه هایــی در زندگی من به وجود آمده اســت 
و از گرفتاری ها و بیماری های ســخت نجــات پیدا کردم. 
برخی اوقــات مشــکلی در زندگیم بــه وجود آمــده که حل 

شده است.«

    باید برای این کار عشق و علاقه داشته باشی
در کنــار عبــاس، مــرد جوانی ایســتاده اســت با چهــره ای 
خندان. او حســین است. 42 ســاله. او 13 ســال است در 

آرامستان باغ رضوان مشغول به کار است. 
کن اصفهانــم. 30 ســاله  »زادگاهــم ســمیرم اســت و ســا
بودم که وارد این شغل شــدم. دو فرزند دارم. یک پسر 14 
 ســاله و یک دختر چهار ســاله. همســرم کارمند دانشــگاه 

علوم پزشکی است.« 
حسین از نگاه مردم به این شغل سخن می گوید.

»این شغل در اصفهان بد جا افتاده است، اما چون تعداد 
غسالان در تهران زیاد است به عنوان یک حرفه تخصصی 
به این شغل نگاه می کنند. اصا غســالان کسوت و ارزش 
خاصی دارند. روز اولی که من می خواستم وارد این شغل 
گر وارد  شــوم بســیاری از اقوام راضی نبودند و می گفتند: ا
این شــغل شــدی حتی به منزلت نمی آییم که یک لیوان 
چایــی بخوریــم، امــا مــن تصمیــم خــودم را گرفتــه بودم. 
خودم را ســپردم به خدا و برای ثوابی که در این کار وجود 
دارد تصمیمم را عملی کــردم. البته حقــوق و مزایای این 
کار هم برای من مهم است، چون شغل اصلی من است.« 
او می گوید: »باید برای این کار عشق و عاقه داشته باشی 
وگرنه از این کار زده می شوی. این شغل مانند مغازه داری 
اســت که صبح بایــد به مغــازه بــروی و بــا روحیه ای شــاد 
پذیرای مشتریان باشــی. ما از هفت صبح تا دو بعدازظهر 
کار می کنیم و باید با نشــاط و روحیه ســر کار حاضر شویم. 
 ایــن کار خســتگی زیــادی دارد و از لحــاظ روحــی و روانــی 
به انســان آســیب می زند. مردم باید نگاهشــان را نســبت 
 به مــا تغییر دهنــد. مردم باید بــا ما خوش برخورد باشــند 
گر مــا کار خوب انجام بدهیــم مردم راضی  و به طور قطع ا

می شوند همین که دعای خیر می کنند زندگی انسان 
از این رو به آن رو می شود.« 

لبخند چاشنی پاسخ هایی اســت که حسین می دهد 
 و عجیــب اســت بــرای من کــه بــا این شــغل ســخت او 

چه روحیه خوبی دارد. چند سوال می پرسم از او.
شــما خیلی خنــده رو هســتید. راز خنده رو 

بودن شما با وجود این شغل سخت چیست؟ 
با کمال تاســف برخی از مردم از مرده شــورها چهره ای 
کریــه ســاخته اند و می گوینــد حالا بــه طور حتــم همه 
غســالان هیبتی خشــن دارند، ولــی به واقــع این گونه 
نیســت. همکاران من هم خوش رو هســتند. درســت 
است شغل ما ســخت اســت، اما با یک انسان دیگری 
که قرار اســت به دنیای ابدی برود ســرو کار داریم. قرار 
نیست قاتل باشیم که مردم از ما بترسند. اتفاقا برخی 
از مرده شورها با پرستیز و دیسیپلین خاصی هستند. 
 مــن دوســتان غســالی در بهشــت زهــرای تهــران دارم 
کاســی  و با آنها در ارتباط هســتم. تک تک آنها تیپ با
دارنــد کــه شــاید کســی بــاورش نشــود کــه آنهــا مــرده 
گــر نخندیــم و خــوش رو نباشــیم هــم  می شــویند. ا
خودمان و هم خانواده هایمان آسیب می بینند. باید 
شــاد باشــیم تا مردم ذهنیت غلطی را که نسبت به ما 
دارنــد از بین ببرند. مــردم باید بدانند که مرده شــورها 

ک و خشنی نیستند. آدم های ترسنا
وزی چنــد میــت تطهیــر می کنیــد؟  شــما ر

از حقوقتان راضی هستید؟
10 تــا 20 میــت. نه. بــا توجــه به ســختی کاری کــه دارد 
حقوقمــان کــم اســت. گاهــی حــق گورســتان بــه مــا 
می دهنــد و در حــدود یــک ســال و نیــم اســت ماهــی 
300 هــزار تومــان بــه حقــوق مــا اضافــه کرده انــد. باید 
 مــا در اولویــت ســختی کار قــرار بگیریــم. بعــد از مــا هم 

دفن کنندگان باید شامل سختی کار بشوند.
از بزرگان اصفهان چه کسانی را تطهیر دادید؟
 پــدر ســردار اشــتری، پــدر شـــهـــیــــــد خــــــرازی و پــــــدر 
حجت الاســام اژه ای معاون اول قوه قضاییه را غسل 

دادم و بسیاری از سادات طباطبایی اصفهان را. 
این شــغل چه تاثیری در زندگی شما داشته 

است؟
قبل از اینکه وارد این کار شوم گاهی نمازم قضا می شد 
 یــا هــر موقــع دلــم می خواســت روزه می گرفتــم، ولــی 
 از هنگامــی کــه در ایــن کار وارد شــدم یکــی از نمازهــا

و روزه هایم قضا نشده است که من همه را از برکت این 
شغل می بینم.

خاطره ای هم دارید؟ 
وقتی پدر شهید خرازی را غسل دادم و دفن کردم تمام 
اطراف من نورانی شــده بود. خانواده اش از من تشــکر 
کردند. من بــه آنها گفتــم ایــن توفیقی بود بــرای من و 
امروز در وجودم موضوعی را احســاس کــردم و به واقع 
کرم که چنین اتفاقی افتاد که به خدا نزدیک  خدا را شا
شــوم و خــدا در زندگی، همیشــه به مــن عنایــت دارد. 
خاطره دیگرم این است که در حدود هشت سال پیش 
که من با عباس کار می کردم جســد پزشــکی را آوردند.  
 ایــن پزشــک اصفهانــی بــه اتفــاق همســر و فرزنــدش 
در راه سفر به تهران بوده برای یک عمل جراحی بسیار 
سخت. از او دعوت کرده بودند که به تهران برود و این 
عمــل را انجــام دهــد.در راه تصادفــی می بینــد و چون 
پزشــک بوده گفته باید به افرادی کــه در این تصادف 
هستند، کمک کنم و از ماشین پیاده می شود. ماشین 
را کنار جاده پارک می کند که به مصدومین کمک کند. 
با کمال تاسف یک تریلی که بارش سنگ بوده، ترمزش 
بریده می شــود و می رود روی ماشــین آقــای دکتر. آنها 

خ کــرده آوردنــد غســالخانه. من   را ماننــد گوشــت چــر
و عبــاس وقتــی آنهــا را دیدیم گریــه امانمــان نمی داد. 
 کســی که برای نجــات جان دیگــری رفته بــود خودش 
 بــه کام مـــــرگ گرفتــار شـــــد. بــه واقــع ایــن پزشـــــک 
از خودگذشتگی کرده بود و به اعتقاد من هیچ تفاوتی با 
کسی که در جبهه شهید شده است، نداشت ما چنین 
افرادی را غسل دادیم و نتیجه آن را در زندگی دیدیم. 

صحبتی با مسئولان دارید؟
خواهش من از مســئولان، شــورای شــهر و شــهرداری 
ایــن اســت کــه مــردم را نســبت بــه شــغل مــا توجیــه 
گــر برخــی مــا را دوســت ندارند مــا اصا بــه آنها  کننــد. ا
اهمیــت نمی دهیــم. خدا به مــا کمک می کنــد، چون 
نشــانه هایش را دیده ایم. هیــچ کس بــه نوبه خودش 
 از ایــن شــغل راضی نیســت، ولــی مــا شــغلی داریم که 
به شخصه دوست داریم. ما دوســت داریم نگاه مردم 

نسبت به ما تغییر کند.

    غساله خادم جوان
 در کنــار حســین یــک خــادم افتخــاری جــوان اســت 
با سبیلی پرپشت و چشم هایی مشکی. دست هایش 
را در هم گــره کرده و بــه حرف های ما گــوش می دهد. 
پس از گفــت و گو با حســین او حــرف می زند. »ســعید 
هســـتم. 21 ساله. خــــــادم افتخـــــاری تطهیردهنده. 
بــه  دارم  دوســت  می کنــم.  کار  مارکــت  هایپــر  در 
هــر نحوی که شــده بــه مــردم کمــک کنــم و ایــن راه را 
بهتریــن راه یافتــم و تا جایــی کــه در توانم هســت این 
 کار را انجام می دهم. یک ماه اســت وارد این کار شدم 

نه به عنوان یک شغل بلکه برای خدمت به مردم.« 
از او هم چند سوال می پرسم.

می توانســتی کار افتخاری دیگری هم انجام 
دهی. چطور شد که این کار را انتخاب کردی؟ 

آنچه کــه مرا به خدا نزدیــک می کند در ایــن کار دیدم. 
ای کاش شــرایطی فراهم شــود تا مردم لذت این کار را 
درک کنند. همه طعم مرگ را می چشند و چه بهتر که 
خودمان را بــا این کار بــرای مرگ بیشــتر آمــاده کنیم. 
 من این راه را انتخاب کردم که شــاید بتوانــم از این راه 
به مرگ نزدیک تر شوم. روزی سه ساعت برای این کار 

به غسالخانه می آیم.
نمی ترسید؟

نه هرگز. لــذت می برم. اولین بار بــرای اینکه من با این 
شــرایط خودم را وفــق دهم بــا یکــی از غســالان همراه 
شــدم. البته خانواده ام نمی دانند که من وارد این کار 
شــدم. این گونه مکان ها حال دل مرا خوب می کند. 
برای مثال وقتی به درچه می روم بر سر مزار مادربزرگم 
حالم خوب می شــود. یک بــار که به باغ رضــوان آمدم 
 تابلــوی غســالخانه را دیــدم و یــاد مــرگ مادربزرگم که 
دو ســال پیش مرده بــود، افتــادم و این فکر بــه ذهنم 

رسید که من می توانم مرده شور خوبی باشم.
گر درســت فکر کنیم این کار  این کار هرگز ترس ندارد. ا
ما را بــه خدا نزدیــک تر می کنــد. مرگ عاقبــت همه ما 
اســت. این یک چالــش اســت در زندگی همــه. همه را 
دعوت می کنم برای یک بار هم که شده تجربه کنید.«
گــوش  صــدای اذان ظهــر از بلندگــوی قبرســتان بــه 
کــدام را   می رســد. نمــاز میت هــا را می خواننــد و هــر 
در بخشی از قبرســتان دفن می کنند. من هم با گفتن 

این شعر قبرستان را ترک می کنم.
ک کنند بگذارید مرا خا

ک کنند   نام من از دلشان پا
قصه زندگی تلخ مرا

ک کنند   تا ابد نقش بر افلا
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فیلــم »اوکجــا« بــه کارگردانــی 

آرش 
فیروزفر

بـونـــگ جــــــون هـــــو محصول 
کمپانــی نــت فلیکس در ســال 
در  فیلــم  ایــن  اســت.   ۲۰۱۷
مثبــت  نظــر  کــن  جشــنواره 
بســیاری از منتقدان را به خود 
جلب کرده  و در ســایت های معتبر ســینمایی از 

امتیاز بالایی برخوردار شده است.
فیلم داســتان بچه خوک )اوکجــا( تغییر ژنتیک 
یافتــه ای اســت کــه توســط کمپانــی میرانــدو 
کنــون توســط میجــا،  تولیدشــده اســت. او ا
دختربچه ای که پدر و مــادر ندارد و با پدربزرگش 
می کننــد،  زندگــی  کــره  کشــور  ارتفاعــات  در 
نگهداری می شــود. بعد از ۱۰ ســال اوکجا به یک 
هیولا تبدیل شــده اســت و کمپانــی میراندو که 
تولیدکننده محصولات گوشتی است به دنبال 
انتقــال اوکجا بــه آمریــکا و درنهایــت اســتفاده از 
گوشت او در محصولات خود است. دل بستگی 
عاطفی شــدید بین میجا و اوکجا باعث می شود 
میجــا بــا ماجراجویــی از فرســتادن اوکجــا بــه 

کشتارگاه جلوگیری کند.
فیلم در فضایی علمی، تخیلی آینده ای باورپذیر 
را بــرای جهــان پیش بینــی می کند. لحــن فیلم 
کامــا فانتــزی اســت، امــا نــگاه منتقدانــه ای به 
استفاده خودخواهانه بشــر از حیوانات در سایه 
تــاش مذبوحانــه  مدیــران میرانــدو بــرای بــالا 
بردن ســود خود دارد که از نکات مثبت فیلم در 
نظر گرفتــه می شــود. خط روایــی فیلم بــه دوراز 
هرگونه پیچیدگی در خط سیری کاما سرراست 
باظرافت عناصر فیلم نامه را به کار می  گیرد تا در 
گر از دیدن فیلم به وجد بیاید. میجا  پایان تماشا
و اوکجا، شخصیت های اول فیلم، هردو در بین 
همنوعــان خــود دارای ضریــب هوشــی بالاتری 
هســتند که از این برتری در طول فیلم به خوبی 
استفاده می  کنند. میجا از دریچه احساسات با 
اوکجا رابطه برقرار می  کند، اوکجا که با شــنیدن 
کنش نشــان  صــدای او شــرطی شــده، از خود وا
مــی  دهــد. درصحنــه ای از ســکانس گــردش در 
جنــگل، میجــا از روی صخره هــا لیز می  خــورد و 
اوکجــا حاضر می  شــود برای نجــات او خــود را به 
پایین دره پرتاب کند. درجایی دیگر میجا وقتی 
از بــردن اوکجــا توســط مامــوران میرانــدو مطلع 
مــی  شــود، شــبانه راهی ســئول می  شــود تــا او را 
برگرداند. از شخصیت های حیوان در کنار انسان 
در فیلم های بسیاری استفاده شده است اما در 
این فیلم شخصیت انتزاعی اوکجا بسیار خاقانه 

طراحی شده است.
 اوکجــا بــه زبــان انســان ها صحبــت نمــی  کنــد، 
عواطفــش در انــدازه یــک انســان اســت ولــی 
درصحنه هایــی از فیلــم بــا اســتفاده از غریــزه 
حیوانــی اش اتوبان های شــهر را مختل می  کند 
و در پایــان فیلــم در هنــگام خــروج از کشــتارگاه 
میرانــدو، فضاســازی فیلــم به گونه ای اســت که 
مخاطبان بزرگسال را نیز تحت تاثیر قرار می  دهد.

یکی دیگر از نقاط قوت این فیلم، فیلم برداری آن 
است که به مدیریت داریوش خنجی فیلم بردار 
ایرانی الاصــل هالیــوود انجام گرفتــه اســت. قرار 
دادن صورت غول آسای اوکجا در نمای بسته در 
بسیاری از صحنه ها، به صورتی که موهای روی 
صورتش به خوبی نمایان اســت یا نشــان دادن 
قرمزی چشــم های اوکجــا که نتیجــه بدرفتاری 
بــا او در آزمایشــگاه میرانــدو اســت، ظرافــت کار 
فیلم بــرداری ایــن اثــر را دوچنــدان مــی  کنــد. 
استفاده از جلوه های کامپیوتری درصحنه های 
داخلی و شلوغ به حدی است که این صحنه ها 
گر قابل پذیــرش شــده اند. بااینکه  بــرای تماشــا
اوکجا فضایی فانتزی با داستانی ماجراجویانه و 
تخیلی دارد، اما کارگردان فیلم باظرافت خاصی 
کید  به اصل حمایت از حیوانات در دوره معاصر تا
مــی  کنــد. امــروزه گروه هــای زیــادی در حمایت 
از حیوانــات در سراســر جهــان در حــال فعالیــت 
هســتند و براثــر فعالیت هــای آنــان قوانینــی در 
مخالفت با بدرفتاری و جلوگیری از انقراض نسل 

آنها وضع شده است. 
ســخن دیگری که این فیلم در لایه هــای زیرین 
خود به دنبال دارد انتقــاد از تکنولوژی به عنوان 
 حــال اصلــی مشــکات بشــر در آینده اســت که 
نمــی  توانــد در مقابــل احساســات و عواطــف 
ایســتادگی کنــد. بــا ایــن تفاســیر اوکجــا باوجود 
داســتان ســاده ای که دارد، به دلیــل پرداختن 
بــه موضوعــات مهــم قــرن پیــش رو، فیلمــی 

خوش ساخت و قابل قبول ازکاردرآمده است

هیولای فانتزی

خشتِ گلستان در آینه ونیز

 فهرســت فیلم های بخش کاســیک هفتاد و 
پنجمین دوره جشنواره فیلم  ونیز اعام شد و 
نسخه ترمیم شده فیلم »خشــت و آینه« محصول سال 
۱۹۶۴ )۱۳۴۳( به کارگردانی و نویسندگی ابراهیم گلستان 
گران سرشناســی چون  در کنــار آثار کاســیکی از ســینما
لوکینو ویسکونتی، ارمانو اولمی، آلن رنه، برادران تاویانی 

و بیلی وایلدر به نمایش گذاشته می شود.
به گزارش هنر و تجربه،  »آنها زنده هستند« از جان کارپنتر 
)۱۹۸۸(، »باربر شب« ساخته لیلیانا کاوانی )۱۹۷۴(، »شهر 
برهنه« از ژول داسن )۱۹۴۸(، »خیابان شرم« به کارگردانی 
کنــزو میزوگوچــی )۱۹۵۶(، »شــغل« بــه کارگردانــی ارمانو  
اولمی )۱۹۶۱(، »سال گذشته در مارین باد« به کارگردانی 
آلــن رنــه )۱۹۶۱(، »مکانــی بــدون محدودیــت« ســاخته 
آرتورو ریپستین )۱۹۶۲(، »بدرود فیلیپین« به کارگردانی 
ک روزیه )۱۹۶۲(، »عروج« به کارگردانی لاریسا شپیتکو  ژا
)۱۹۶۴(، »قاتان« ســاخته دان ســیگل )۱۹۶۴(، »شب 
ســن لرنزو« به کارگردانی ویتوریو تاویانــی و پائولو تاویانی 
)۱۹۸۲(، »روبــاه دیوانــه« از تومو اوچیــدا )۱۹۶۲(، »مرگ 
در ونیز« ســاخته لوکینو ویســکونتی )۱۹۷۱(، »هیچ چیز 
مقدس« به کارگردانی ویلیام ولمن )۱۹۳۷( و »بعضی ها 
داغشو دوست دارن« از بیلی وایلدر )۱۹۵۹( ۱۷ فیلم هایی 
هســتند که قرار است نســخه ترمیم شــده آنها در بخش 

کاسیک جشنواره ونیز به روی پرده برود.
امســال ســالواتوره مــرو، رئیــس هیئــت داوران بخــش 
کاســیک ونیز اســت. ایــن بخــش از جشــنواره عــاوه بر 
فیلم های کاســیک، به نمایــش مســتندهای جدید از 

سراسر جهان درباره سینما نیز می پردازد.
 فهرســت کامــل فیلم هــای بخــش کاســیک و ســایر 
بخش های جشــنواره ونیز هفتــه آینده در یک نشســت 
خبری در شهر رم ایتالیا اعام می شود.    هفتادوپنجمین 
دوره جشــنواره فیلم ونیز از ۷ تا ۱۷ شــهریور)۲۹ اوت تا ۸ 
سپتامبر( برگزار می شود.  امسال »گیرمو دل تورو« فیلمساز 
مشهور مکزیک برای سمت رئیس هیئت داوران بخش 

رقابتی انتخاب شده است.

 

مرگ طراح لباس سوپرمن 
 ایــوان بلیــک، طــراح لبــاس مانــدگار فیلــم پرفــروش 
کــران شــد، در ســن ۷۸  »ســوپرمن« کــه ســال ۱۹۷۸ ا
سالگی از دنیا رفت.به گزارش آی سینما، بلیک که متولد 
انگلســتان اما در اصل اســپانیایی تبار بود، سه شنبه در 

مادرید درگذشته است. 
کادمی فیلم اسپانیا خبر درگذشت این  روابط عمومی آ
طراح لبــاس برنده اســکار را تاییــد کرده اســت. بلیک از 
کادمــی انتخــاب شــد اما بــه دنبال  کتبــر ۲۰۱۶ رئیــس آ ا
ســکته قلبی در ژانویه گذشته نتوانست به فعالیتش در 

این سمت ادامه دهد.
او برای درام ســینمایی معروف »نیکاس و الکســاندرا« 
ســاخته فرانکلین جیو شــافنر موفق به دریافــت جایزه 
اســکار بهتریــن طراحــی لبــاس شــد. بلیــک در طــول 
ســال های فعالیت حرفه ای اش در ســمت طراح لباس 
ح ترین فیلمســازان ســینمای دنیا  در آثار بعضی از مطر
حضــور داشــته، از جمله »سوپراســتار عیســی مســیح« 
ســاخته نورمــن جوییســن، »رابیــن و ماریــان« )۱۹۷۶( 
بــا بــازی شــان کانــری و ادری هپبــورن، فیلــم جنگــی 
»عقــاب فــرود آمــده« )۱۹۷۶( ســاخته جان اســترجس 
و »اشــباح گویــا« بــه کارگردانــی میلــوش فورمن.بــا این 
حال، شناخته شــده ترین اثــر کارنامــه او طراحی لباس 
 فیلــم ابرقهرمانــی »ســوپرمن« ســاخته ریچــارد دونــر

 است.
 بلیک طراحی لباس این ابرقهرمان محبوب را با الهام از 
داســتان های مصور »ســوپرمن« انجام داد. بلیک یک 
بار هم در سال ۱۹۷۵ به خاطر طراحی لباس فیلم »چهار 

تفنگدار« نامزد دریافت جایزه اسکار شد.
جــای تعجــب نیســت کــه بلیــک بــرای طراحــی لبــاس 
»ســوپرمن ۲« )محصــول ۱۹۸۰( بازگشــت. ایــن فیلــم 
ابرقهرمانی بــه کارگردانــی ریچارد لســتر مقابــل دوربین 
رفت.بلیک سال ۱۹۴۰ در منچستر انگلستان به دنیا آمد 
و کارش را به عنوان دستیار طراح لباس و مدیر صحنه در 
پروژه ســینمایی »فارنهایت ۴۵۱« به کارگردانی فرانسوآ 
تروفو آغــاز کــرد. او همچنیــن به عنــوان مســئول لباس 
در فیلــم مهیــج »نگهبان شــب« بــا بــازی الیزابــت تیلور 

)محصول ۱۹۷۳( حضور داشت.

سینما                            بین الملل

 برنامه سینماهای 
اصفهان

اکران                       روز

  سپاهان) سالن اصلی(    هزارپا/  تگزاس
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اکران دختر شیطان، به زودی!جشن دلتنگیِ جهان 

فیلم سینمایی »جشــن دلتنگی« به کارگردانی پوریا آذربایجانی 
غ سی و ششمین جشنواره فیلم فجر  که در بخش سودای سیمر
کنون به شــبکه فیلم های خانگی پیوســته و مهمان  حضور داشــت، هم ا
خانــه هــای مــا خواهــد بــود.  »جشــن دلتنگــی« چهارمیــن فیلــم پوریــا 
آذربایجانی در مقام کارگردان است. این فیلم در ژانر عاشقانه و درام ساخته 
 شــده و چهار قصه را از گره خوردن روابــط آدم ها در فضــای مجازی روایت 
می کند. این فیلم، روایتی از تنهایی انســان معاصر اســت:  جهان، مردی 
۳۲ ساله که سودای شهرت دارد. افسانه و رضا در میانسالی مشکات تازه ای 
له در انتظار تولد اولین فرزندشان هستند و سارا،  تجربه می کنند. کاوه و لا
دختر جوانی است که تصمیم دارد با هویت جدیدی به زندگی خود ادامه 
دهــد. در ایــن فیلــم، بازیگــران زیــر مــا را بــه تماشــا فراخوانــده انــد: بابک 
حمیدیان، مینا ساداتی، محســن کیایی، بهنام تشــکر، پانته آ پناهی ها، 
ســاغر قناعت، امیــد روحانــی، عرفان ناصــری، علــی دهبان، نــدا عقیقی، 

پریوش نظریه و  روزبه فدوی.

در حالــی کــه فیلمبــرداری »دختــر شــیطان« بــه کارگردانــی قربــان 
کران  محمدپور چند ماه پیش در هندوستان به پایان رسید،  زمان ا
و پخش این فیلم سینمایی اعام شد. حمید فرخ نژاد و محمدرضا شریفی نیا 
از جمله بازیگران ایرانی این فیلم هستند. محمدپور پیش از این »سام بمبئی« 
کران روبه رو شد.طبق برنامه  را ساخته بود که با استقبال مخاطبان در زمان ا
ریزی های انجام شده قرار است »دختر شیطان« نیمه دوم آبان در سینماهای 
کران شــود و فیلمیران پخش ایــن فیلم را بر عهده گرفته اســت. با ادامه  ایران ا
مراحل فنی فیلم سینمایی »دختر شیطان« به کارگردانی قربان محمدپور این 
روزها دلشاد شیخ آهنگساز هندی ساخت شش ترانه برای  کلیپ های »دختر 

شیطان« را آغاز کرده است.
قرار است سونو نیگام و آریجیت سینک دو خواننده سرشناس هندی دو ترانه از 
شش ترانه دختر شیطان را بخوانند. همچنین قربان محمدپور کارگردان و تهیه 
کران فیلمش در چین با  کننده دختر شیطان به زودی به چین می رود تا برای ا

کره شود. کمپانی های چینی وارد مذا

تازه های                           پخش

چالش های سوپرمن
پوستر فراخوان داوران  جشنواره  فیلم کودک در معرض داوری

انتشار پوستر فراخوان انتخاب داوران کودک و نوجوان 
سی و یکمین جشــنواره بین المللی فیلم های کودکان 
و نوجوانان بــا انتقاداتــی در فضای مجازی همراه شــد. 
نقدهایی کــه بیش از هر چیــز به جای خالــی خاقیت و 
ایده تازه در طراحی و فاصله محتوایی نشانه های روی 

آن با فرهنگ ایرانی اشاره داشت.
شاید برگزار کنندگان در پاســخ به این موارد صرف زمان 
و هزینه محدود برای طراحی را یک دلیل موجه بدانند 
یا اینکه بگویند تمرکز شان بیشتر بر طراحی پوستر اصلی 
جشنواره بوده که خوشبختانه قرار است برای اولین بار 
در اصفهان طراحی شــود اما تحلیل مسئله از نگاه چند 

طراح شهرمان هم می تواند راهگشا باشد.
رســول کمالی، طــراح و گرافیســت اصفهانی با اشــاره به 
دم دستی بودن این طرح می گوید: پیش ازهرچیز این 
ســوال برایم پیش آمــد که کدام یــک از مولفــه های این 
پوستر به سینما، داوری و در مرحله بعد به شهر اصفهان 
که از همــه مهم تر اســت اشــاره دارد؟ ما در هیــچ کدام از 
نشــانه های ایــن تصویــر چنین چیــزی نمی بینیــم. در 
پس زمینه با شهری مواجه هستیم که اصفهان نیست. 
پســری را روی پوســتر می بینیم که تیپ ایرانی نداشته 
و حرکتی بر مبنای کلیشــه هــای فیلم هــای هالیوودی 
کتر بتمن و سوپراســتارهای اســطوره های  دارد. ما کارا
مــدرن ســینمای هالیــوود را می بینیــم. شــاید بگوییم 
این جشنواره یک جشنواره بین المللی است و اشکالی 
نداشته باشد که از المان های بین المللی در آن استفاده 
کنیم. شــاید این تیــپ و نــوع رفتــار دلخــواه نوجوانان و 
کودکان ما باشد ولی نکته اینجاست که ما در مقام برگزار 
کننــده ای هســتیم کــه بایــد جشــنواره ای هم شــکل با 

مرزهای فرهنگی اعتقادی مان برپا کنیم. 
جشــنواره ای کــه انتخــاب فیلــم، دعــوت کارگردانــان،  
داوران و ... در آن بــر مبنــای غنــی کــردن مولفــه هــای 

فرهنگی مان پیش می رود.  
او با اشــاره بــه کلیشــه ای بودن تصویــر ادامــه می دهد: 
خاقیــت جایــی در طراحــی این پوســتر نــدارد و همین 
کلیشه بودن باعث می شود طرحش در ذهن باقی نماند 
و نتواند پوستری باشد که نشانگر برگزاری جشنواره ای در 
ماه، سال یا شــهری با فرهنگی خاص است. همان طور 
که  جشــنواره هــا در هــر دوره ای دارای هویت مســتقلی 
مخصــوص همــان نقطــه  و ســال خــاص برگزاری شــان 
هســتند و ما هر زمــان که به آنهــا رجوع مــی کنیم مکان 
و زمانشــان را از نشــانه های تصویری پوسترهایشان به 
ذهن می آوریم. کمالی به عنوان نمونه پوســتر المپیک 
۱۹۶۸ را کــه پوســتری فرامــوش نشــدنی بــرای طراحان 
اســت، مثال می زنــد: چیــزی که باعــث مانــدگاری این 
پوستر می شد هویت مســتقل و تکرار ناشــدنی آن بود، 

حالا شما ببینید پوستر کدام جشنواره، سالانه یا دو سالانه 
ما چنین ویژگی داشته است؟

این طــراح مشــکل پوســترهای رویدادهــای ایرانــی را نبود 
هویتــی مســتقل در ایــن جشــنواره و رویدادهــا مــی دانــد: 
هویت بصری باید خیلی قبــل تر از طراحی پوســتر و از ورای 
تیپ و شــخصیت مســتقل رویداد در هــر دوره ایجاد شــود. 
این شــخصیت مســتقل هم جز بر مبنای شخصیت تیمی 
آن جشــنواره در هر دوره خاص و سیاســتگزاری های کان 
حامی آن شکل نمی گیرد. به عبارت بهتر باید رویکردهای 
جشــنواره هــا در کارگــروه ها و بــر اســاس مباحث مــورد نظر 
هــر دوره خــاص تعییــن شــود. ســپس بــه ترجمــان هویت 
بصــری و منحصر به فــرد خــاص آن دوره برســد و آرام آرام در 
پوستر، فراخوان داوران، طراحی و شکل تندیس ها، نحوه 
تبلیغــات، چینــش گرافیک محیطــی شــهر و ... نشــر پیدا 
کند. اما متاسفانه این اتفاق در جشــنواره ها و رویدادهای 
فرهنگی هنری ما نمی افتد. بلکه ما اغلب با نگاه سطحی می 
خواهیم چنین اموری را با قیمت ارزان و بر مبنای سفارش 

به کسانی که خودمان می شناسیم و انجام کارها به شکل 
هیئتی طی کنیم. به زعم من این نقص ها همه نتیجه نگاه 
و بینش عمیق تری است که متاسفانه بیشتر  سیاستگذاران 

ما ندارند. 
علی سجادیه دیگر طراح اصفهانی نیز، می گوید: هیچ نقطه 
مشترکی بین نشانگان پوستر با جشنواره فیلم کودک آن هم 

در اصفهان و ایران وجود ندارد!
او ادامه می دهــد: برطبق بحــث دال و مدلولی شــخصیت 
روی پوســتر بــه عنوان مدلــول دلالت بــر کانســپت و زمینه 
خاص نیویورک دارد و البته نشستن سوپربوی در نیویورک 
کاما منطقی است منتهی پرسش اینجاست که این عائم 
چطور می خواهــد با فرهنــگ و زمینه شــهر اصفهــان کولاژ 
شود؟! درست است که فرزندان ما با سوپر من، اسپایدرمن 
و دیگراسطوره های دوران مدرن ارتباط می گیرند ولی چرا 
ما هیچ وقت اســطوره هایی کــه عناصر فرهنگــی خودمان 
هســتند را نمــی بینیــم و از اســطوره ای اســتفاده می کنیم 
گر ما ســهراب یا دیگر  که به فرهنگمــان ربطی ندارد. شــاید ا

شخصیت های اسطوره ای مان را تصویرگری کرده بودیم 
 و از آنهــا انیمیشــن و اثر ســینمایی ســاخته بودیــم حالا 
می توانستیم جایگزین مناسب تری روی پوسترهایمان 
داشــته باشــیم. ســجادیه ســپس بــه لگدکــوب کــردن 
گاهانــه اســطوره هــای ملــی ایران اشــاره  گاهانــه یــا ناآ  آ
می کند: متاسفانه اسطوره های ملی ما پر رنگ نشده اند 
و در اغلــب مــوارد تمرکــز بــر پررنگ کــردن اســطوره های 
عربی بوده است . این درحالی است که وقتی ما فضا را از 
اسطوره های ملی مان خالی کنیم چاره ای جز  استفاده 
از اســطوره های کشــورها و فرهنگ های دیگر در چنین 
مواردی نمی ماند. در واقع به نظرم تک تک المان های 
 این تصویر پیامی از خالی بودن ما و مســخ شــدگی مان 
می دهــد. این مســئله هم صرفــا از نبود بینش درســت 
مدیــران و کــم اهمیت دیدن مســئله ناشــی می شــود. 
عاوه بــر اینکــه هیــچ جایــی در پوســتر بــه برگــزاری این 
رویــداد در اصفهــان اشــاره نشــده اســت.او در پایــان 
صرفه جویــی در هزینــه هــا بــا ســفارش ارزان چنیــن 
ح هایــی را کامــا مــردود مــی دانــد: شــاید مــا متوجه  طر
نیستیم که این طرح های ارزان چه هزینه های فرهنگی 
اجتماعــی ســنگینی بــرای مــا دارد! هزینــه هایــی کــه 
باید یــک عمر بــرای جبرانــش تــاش کنیم.   امــا محمد 
احتشامی طراح این پوستر در پاســخ به برخی انتقادات 
مطرح شــده می گوید: نقدها تا حــد زیادی وارد اســت و 
ایــن کار می توانســت خاقانه تر باشــد ولی یادمــان نرود 
این طرح، پوستر اصلی جشنواره نیست و فقط فراخوان 
همکاری اســت. کما اینکه فکــر می کنم اســتفاده از یک 
فراخوان حتی با یک تایپوگرافی هم در ســطح شهر مجاز 
است چون قرار است بیشــتر، اطاع رســانی کند تااینکه 
 بار تصویری خاصــی را به مخاطب منتقل کنــد.  او ادامه 
می دهد: این کار طبق یک ســفارش انجام شــد و از بین 
چند اتود پیشنهادی پذیرفته شد اما در حد یک اجرا بود 
و به نظرم مشکلی هم به لحاظ ساختاری و بصری ندارد. 
عاوه براینکه کار من طراحی نیست. من یک گرافیستم و 
تصویرمحور کار می کنم پس به طور طبیعی زمینه کارم با 
کتر هستند متفاوت است.  دوستانی که طراح چهره و کارا
تامل در نگاه و دغدغه های این طراحان بیش از تمرکز بر 
این پوستر ما را با چند پرسش مواجه می کند: رویدادهای 
 بــزرگ در شــهر ما بــا چــه افــق نگاهــی برگــزار می شــوند؟

برنامه ریزی برای انجام کوچک ترین موضوعاتشان که 
مشــتی نمونه خروار اســت تا چه حد به اســتانداردهای 
جهانــی نزدیــک اســت؟ و بالاخره مــا در چه شــرایطی به 
استقبال برگزاری سی و یکمین جشن سینمای کودکمان 
می رویم و در یک سال گذشته از زمان اتمام دوره سی ام 
تــا امروزاتاق فکر و ایده پرداز جشــنواره تا کجــای برگزاری 

رویداد حرکت کرده است؟ 

 سـوپربوی بـا مـوی بـور و شـنل قرمـزش بر فراز آسـمان خـراش ها پـرواز می کنـد؛ نگاهش 

مریم 
قدسیه

بـه بالاسـت و لبخنـد بـر لـب دسـت هـا را بـه جلو مشـت کـرده اسـت. ایـن تصویر بـرای ما 
آشناسـت؛ آشـنا تـر از یـک نمـا در یـک اثر انیمیشـن یـا سـینمایی. تصویری کـه مجموعه ای 
از آثـار و یـا حتـی نوعـی فرهنگ را بـه خاطر ما می آورد. سـوپربوی آشـنا این روزها سـفری 
غریـب به شـهر ما داشـته اسـت و تصویرش را بـرای دعوت از داوران کـودک و نوجوان روی 
یـک پوسـتر دیدیـم. کنـار نشـانه ای که سـال هاسـت مـا را بـه جشـنواره بیـن المللی فیلم 
کـودک و نوجـوان بـرده اسـت؛ جشـنواره ای بـا هویتی اصفهانی که سـی دوره اسـت بـا همه چالش هـا به راه 

خود ادامه داده و شهر این روزها انتظار میزبانی دوباره اش را می کشد.  

آخرین تابستان گرابه
فیلم این روزهای هنر  و تجربه 

فیلم بر مبنای رمان توماس والنتین، درباره 
زندگی کریســتیان دیتریــش گرابه، شــاعر و 
فیلم نامه نویس آلمانی ساخته شده که بین دو عصر 

زندگی می کرد: عصر گوته و عصر هاینریش هاینه .
او تا زمــان ســاخت این فیلــم هــم آن طور کــه باید و 

شاید در آلمان شناخته شده نبود. 
در زمــان حیاتش هــم نمایش نامه هایــش به خاطر 
محدودیت های صحنه ای غیر قابل اجرا بود. گرابه 

در ۳۶ سالگی درگذشت!

فورد وحشی در قاب نقره ای 

کــس قرن  کره بــا اســتودیوی فا هریســون فــورد مشــغول مذا
بیســتم اســت تــا در نســخه ســینمایی »آوای وحــش« رمان 
معروف جک لندن ایفای نقش کند. کریس سندرز، کارگردان انیمیشن 
»خانــواده کرودهــا« و »چگونــه اژدهــای خــود را تربیــت کنیــم« بــرای 
کارگردانی این پروژه اقتباســی انتخاب شــده اســت.به نوشــته اسلش 
فیلــم، فیلمبــرداری ایــن پــروژه از اواخــر ســال ۲۰۱۸ آغــاز می شــود و 
کــران »آوای وحش« در  کس ۲۵ دســامبر ۲۰۱۹ را تاریخ ا اســتودیوی فا
سینماها گفته است.سندرز  قصد دارد این فیلم اقتباسی بلند را با فرمت 
کشــن روی پرده بیــاورد کــه تلفیقی از فیلــم و گرافیــک رایانه ای  لایو-ا
خواهد بود. خط داستانی فیلم مانند رمان لندن، داستان سگ های 
ســورتمه، گرگ هــا و انســان ها را در دوران تب طــا روایــت خواهد کرد.

پیش تــر قرار بــود پــروژه بعــدی ســتاره ۷۶ ســاله هالیــوود فیلــم جدید 
»ایندیانــا جونــز« به کارگردانی اســتیون اســپیلبرگ باشــد اما بــه خاطر 
مشــکل فیلمنامه، ســاخت آن پروژه به تعویق افتاده است. بنابراین، 
فورد در این فاصله فرصت دارد به یک پروژه جدید پاسخ مثبت بدهد و 

کس به توافق خواهد رسید. به احتمال قوی با تهیه کنندگان فا



 تنها صداست 
که می ماند 

 28 تیر سالروز درگذشت خسرو شکیبایی بازیگر 
سینما،  تلویزیون و تئاتر اســت. شکیبایی در 
غ بلورین  زمان حیــات جوایز متعــددی از جمله ســیمر
بهترین بازیگر نقش اول مرد جشنواره فیلم فجر را برای 
فیلم های »هامون«، »اتوبوس شب« و »کیمیا« دریافت 
کرد. خسرو شکیبایی صدای دلنشین و شیوایی داشت 
و همیــن امر ســبب شــد از زمانــی ســروده های برخــی از 
شاعران را به صورت دکلمه اجرا کند و این اجرا آنقدر برای 
مخاطبان دلنشین بود که تا پایان عمر به این کار ادامه 
داد. می توان گفت خسرو شکیبایی از اولین کسانی بود 

که در کشورمان در زمینه کتاب صوتی فعالیت داشت.
شــکیبایی اولیــن بــار در ســال 1373 مشــهورترین اثــر 
ســیدعلی صالحــی مجموعــه شــعر »دیرآمــدی ریــرا...
نامه ها« را به صورت دکلمه خواند. استقبال از این آلبوم 
فوق العاده بــود و آن روزها همه زمزمــه می کردند »حال 
همه ما خوب اســت اما تو باور نکن...« شــکیبایی پس 
از این اســتقبال »صدای پای آب« ســهراب سپهری که 
شامل یک شعر با همین نام است را در سال 1374 دکلمه 
کرد و پس از آن مجموعه »مهربانی« از اشعار محمدرضا 
عبدالملکیان، به صورت دکلمه در همین سال با صدای 

او منتشر شد.
شکیبایی سال 1375 اشعار دیگری از سیدعلی صالحی 
بــه نــام »نشــانی« را دکلمــه کــرد. ســپس دیگــر اشــعار 
سهراب سپهری با نام »آلبوم ســهراب« و »پری خوانی« 
از ســروده های فــروغ فرخــزاد در ســال 1382 بــا صــدای 
مخملین شکیبایی منتشر شد. خوانش اشعار از سوی 
شکیبایی به شعر معاصر محدود نشد. او اشعار سعدی 
را هم دکلمه کرده بود اما انتشار آنها را ندید، در سال 1391 
»40 حکایت از گلســتان سعدی« شــامل گزیده هایی از 
حکایات سعدی با صدای او و موسیقی کارن همایونفر 
منتشــر شــد. دکلمــه کــردن »حجــم ســبز« اثر ســهراب 
ســپهری نیــز از دیگــر فعالیت هــای شــکیبایی در ایــن 

حوزه است.
کنــون دربــاره خســرو  شــاید کامل تریــن کتابــی کــه تا
شکیبایی منتشر شده کتاب »خسرو شکیبایی«باشد 
که در سال 1389 به کوشش الهام قره خانی و با حمایت 
معنوی جمشــید مشــایخی منتشــر شــد. محــور اصلی 
این کتــاب گفت وگو هــا و نظــرات تحلیلی بــا منتقدان، 
کارگردانــان و بازیگــران سینماســت کــه از دیــدگاه خــود 
شــخصیت هنری و انســانی خسرو شــکیبایی را تحلیل 
کرده انــد. این کتــاب به همــراه کلکســیون عکس های 
شخصی و عکس های صحنه و پشت صحنه آثار اوست 
که بسیاری از آنها برای اولین بار منتشر شد. این کتاب از 
سوی انتشــارات خانه فرهنگ و هنر گویا و آوردگاه هنر و 

اندیشه منتشر شد.
یکی دیگــر از ایــن کتاب هــا را ســمن مــرادی راد در زمان 
حیات ایــن بازیگــر بــا نــام »خســرو شــکیبایی: زندگی و 
فیلم ها« نوشت. وی در این کتاب به شرح حال خاطرات 
و فعالیت های هنری این بازیگر پرداخته است. همچنین 
مشخصات کامل فیلم هایی که شــکیبایی در آن بازی 
کرده به همراه خلاصه آن فیلم ها را  آورده است. انتشارات 
علم این کتاب را در سال1377 منتشر کرده است. از دیگر 
کتاب هایی که درباره شکیبایی نوشته شده است کتاب 
»خسرو دیگر شکیبا نبود« درباره زندگی اوست که از سوی 

انتشارات پایگان در سال1387 منتشر شد. 

بوی جنگ در نوشته می آید
دیدار و گفت وگو با شــیوا ارسطویی با میزبانی 
آیت دولتشاه، چهارشنبه بیســت و هفتم تیر 
برگزار شد.  شیوا ارسطویی در ابتدای جلسه در پاسخ به 
سوال آیت دولتشاه مبنی بر دوری از زنانه نویسی و روی 
آوردن به مســائل سیاســی و اجتماعــی روز در آثــار خود 
گفت: آقای دولتشاه حکم سیاسی نویسی را صادر کردند 
در صورتی که من اینطور فکر نمی کنم. باور می کنید من 
٣٠ سال است که این سوال ها را جواب می دهم؟ چنین 
فرصتی پیش آمده، حتی با یکی از مخاطبانی که آثارم را 
خوانده مســتقیم صحبت کنم. در ادامه ارســطویی در 
پاســخ بــه ســوال یکــی از حاضران کــه دربــاره تســلط به 
مدرنیته و نحوه اشراف بر آن پرسید،  پاسخ داد: به نظرم 
منظور شــما جهان بینی مدرن اســت که این به سبک 
زندگی نویسنده و زمانی که در آن زندگی می کند مربوط 
می شود.چطور زندگی کرده و در چه دورانی شروع کرده 
بــه دیــدن جهان،یــک زمانــی ادبیــات زنــان را تحقیــر 
می کردند که چرا درباره آشــپزخانه می نویســند.من آن 
زمــان در مصاحبــه ای در روزنامــه هــم گفتــم کــه مگــر 
آشپزخانه جهان بینی مخصوص به خودش را ندارد؟مگر 
می شــود آشــپزخانه  یــا هــر جــای دیگــری جهان بینــی 
نداشــته باشــد؟هر جا که جهــان را ببینــی می توانی به 
ادبیات تبدیلش کنی.قورمه ســبزی درست کردن هم 
گر نویسنده قادر باشد از آن جهان بینی  جهان بینی دارد ا
تولید کند. ارسطویی در ادامه درباره جنگ و نمود آن در 
آثارش توضیــح داد: همه مــا به یک انــدازه داریــم تاوان 
جنگ را می دهیم! ما که در جنگ بودیم و بچه هایمان 
همه به یک اندازه داریم تاوان جنگ را می دهیم، در حال 
زندگی در یک جهان جنگ زده ای هستیم که مگر امکان 
دارد در یــک نــوع رمان نویســی جــدی ایــن را نادیــده 
گرفت؟حتی در عادی ترین  حالت تمام نویســنده ها در 
طول زندگی خود یک مضمون را نوشتند. این معنا که هر 
نویســنده ای دارای یــک جهان بینی فردی و شــخصی 
هست. نویسنده »خوف« درباره کلیشه های داستانی 
عنوان کرد: یک حرف کلیشــه ای هست که درست هم 
هســت، » هــر نویســنده ای همیشــه دارد همــان یــک 
داســتان را می نویســد« همه  نویســنده ها یک داستان 
دارند و همیشه دارند آن را با فرم های مختلف می نویسند 
تمــام  جمع بنــدی  »نینــا«  رمــان  می کنــم  فکــر  کــه 
جهان بندی هــای آن راوی اســت. شــیوا ارســطویی در 
انتهای جلســه تصریح کــرد: تمام نویســنده ها در طول 
زندگی خود یــک مضمــون را نوشــتند. این معنــا که هر 
نویســنده ای دارای یــک جهان بینی فردی و شــخصی 
هســت که آن جهان بینی فردی و شــخصی همیشه در 
تمام آثارشان با شکل ها و موقعیت پردازی های مختلف 

و با پیدا کردن شخصیت های متفاوت تکرار می شود.

نگاه به نگاه مستور
 قــرن بیســتم ســرآغاز تغییــری شــگرف در 
زمینه نقد ادبی است. یکی از مباحثی که 
ح شــد، نگاه به شــکل، ســاختار و  در این زمان مطر
بافت آثــار ادبــی بود کــه باعــث شــکل گیری مکتب 
ساختارگرایی در حوزه نقد و تحلیل متون ادبی شد. 
نظریه ســاختارگرایی از مهم تریــن نظریه های ادبی 
اســت کــه بــه بررســی ســاختار ادبیــات و شــناخت 
ســاختارهای عــام در نظــام معنــاداری هماننــد 
ادبیات، اســطوره و ... می پردازد. ساختارگرایی نه 
تنها بررسی شعر، بلکه بررسی داستان را نیز دگرگون 
ساخت و علم ادبی جدیدی به نام روایت شناسی را 
بنیــان نهــاد. روایت شناســی رویکــردی نویــن و 
ســاختارگرا در مطالعه ادبیات داستانی است که در 
پی یافتن دستور زبان داستان، کشف زبان روایت و 
کم بر انواع روایی و ساختار روایت هاست.  نظام حا
متون ادبی از مهم ترین گونه های روایت اســت که 
ساختارگرایان به تحلیل آنها پرداخته اند. مصطفی 
ح ادب فارســی در چند  مســتور از نویســندگان مطر
ســال اخیر اســت. روی ماه خداوند را ببوس عنوان 
رمانی است از او که در ســال 1379 به چاپ رسید و 
در اولیــن دوره قلــم زرین برگزیــده بهترین اثــر ادبی 
شده است. در تحلیل ساختاری رمان اساس کار بر 
پایــه نظریــه رولان بــارت و ژرار ژنت و نظریه کنشــی 
ازروایـــت شــنـاســــان  گـــرامــــاس  داس  آلــجــیــــر 
ساختارگراســت. بــا توجــه بــه اینکــه رمان بــه بیان 
دغدغه ها و شــک و تردیدهای فلســفی شــخصیت 
اصلــی )یونــس( می پــردازد و سرشــار از نمایه هــا و 
نمادها و نشانه هاست، نظریه بارت درباره روایت را 
برای تحلیل متن مناسب دانسته ایم. در توضیح و 
تحلیل مبحث زمان روایت نظریه ژرار ژنت را اساس 
کار قــرار دادیــم و تقــدم و تأخرهــای روایــت را نقــد و 
تحلیــل کردیــم. از آنجا کــه رمــان شــامل دو روایت 
شــک یونس در وجــود خداونــد و اتمــام پایان نامه 
اوســت، نابهنگامی زمانــی )گذشــته نگرو آینده نگر( 
است که با نظریه ژنت درباره زمان روایت همخوانی 
دارد. در این پژوهش سطوح روایت، ساختار راوی 
و روایت گیر در رمان بر اساس نظریات ساختارگرایان 
و  ژرف ســاخت  تقابل هــای  و  می شــود  بررســی 
روســاخــــت رمـــان مــورد نـقـــد قـــرار مــی گـیـــرد. 
کنشــی  شــخصیت های رمــان بــر اســاس نظریــه 
گراماس تحلیل می شوند. از آنجا که نظریه گراماس 
بــرای تحلیــل شــخصیت های ایــن رمــان جامــع 
نیست) این نظریه بر اساس رمان ها و داستان های 
کنش محــور نوشــته شــده اســت و نمی توانــد بــرای 
تحلیــل شــخصیت رمان مــدرن مناســب باشــد ( با 
توجه به دانش برون متنی، شــخصیت ها بر اساس 
نظریه هــای روانشناســی نقــد و تحلیــل شــدند. 
مصطفی مستور از نویسندگان پربار چند سال اخیر 
اســت. دیگــر آثــار وی عبارت انــد از: رمان هــای: 
مــن  جذامــی،  دســت های  و  خــوک  اســتخوان 
گنجشک نیســتم و مجموعه داســتان های: عشق 
روی پیاده رو، تهران در بعد از ظهــر، من دانای کل 
هستم، حکایت عشقی بی قاف بی شین بی نقطه 
و مجموعــه داســتان چنــد روایت معتبــر. مصطفی 
مستور در داستان هایش نگاهی نافذ و عمیق دارد. 
باطن آثار او عمیقا دینی است و آنچه او را از دیگران 
متمایــز می کند نــگاه اوســت نه نحــوه روایــت وی. 
عشــق، خدا، مــرگ، ایمــان و نگرانی ها و مشــکلات 
انسان مدرن از جمله مضامین اصلی آثار اوست که 
بــه صورت هــای مختلــف بــر تمامــی آثــارش ســایه 

افکنده است. 

کتاب                  هفته

چهار فصل زندگی
»زیر نورکــم« عنوان جدیدتریــن مجموعه 
نویســنده  مســتور  مصطفــی،  داســتان 
خوزستانی است. این مجموعه شامل 44 داستان 
کوتــاه اســت کــه در دوره زمانــی ســال های 1371 تا 
1395 نوشته  شده است. این مجموعه دارای چهار 
بخــش اصلی بــه نام های کودکــی، زندگی، عشــق و 
بــه  مجموعــه  ایــن  از  بخــش  هــر  اســت.  مــرگ 
مجموعــه ای از داســتان ها تعلــق دارد. در بخــش 
»کودکی« شــخصیت های کــودک داســتان را پیش 
می برند و نویسنده از برخی تجربه های زیستی خود 
در دوران کودکــی در نــگارش ایــن داســتان ها بهره  

برده  است.
این مجموعــه شــامل 44 داســتان کوتاه اســت که 
در دوره ی زمانــی ســال های 1371 تا 1395 نوشــته  

شده است. 
این مجموعه دارای چهــار بخش اصلی به نام های 
کودکــی، زندگــی، عشــق و مــرگ اســت. هــر بخــش 
از ایــن مجموعــه بــه مجموعــه ای از داســتان ها 
کودکــی شــخصیت  هــای  تعلــق دارد. در بخــش 
نویســنده  و  می برنــد  پیــش  را  داســتان  کــودک 
دوران  در  خــود  زیســتی  تجربه هــای  برخــی  از 
 کودکــی در نــگارش ایــن داســتان ها بهــره  بــرده  

است. 
در بخش »زندگی« داســتانی از یک استاد دانشگاه 
آورده  شــده کــه در دو برهــه  زمانــی هشــت ســاله به 
روایت زندگی او پرداخته شده است. بخش »عشق« 
شامل تمامی داســتان  های عاشــقانه  ای است که 
کنون نوشــته  اســت. در بخش »مرگ«  نویســنده تا
داستان های کوتاهی آمده که درون مایه آنها مرگ 

و نیستی است. 
در این 44 داستان به نوعی پیوستگی وجود دارد. 
بســیاری از شــخصیت ها در داســتان های مختلف 
و بخش هــای چهارگانــه مجموعه تکرار می شــوند و 
کتر  خواننــده در هر بخــش با قســمتی از زندگــی کارا

آشنایی پیدا می کند. 
مکــرر  خــروج  و  ورود  بــا  مجموعــه  ایــن  در  مــا 
شخصیت ها مواجه هســتیم و این شــخصیت ها را 
طــی ســالیان زندگانــی خــود می بینیــم و پازل های 
 شــخصیتی آنها به تدریــج در ذهن خواننــده کامل 

می شود.
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تازه های                     هفته

شخصیت های دارای فلسفه  
نگاهی به ادبیات پست مدرن مستور در آثارش

مصطفی مســتور را شــاید بتــوان نویســنده ای 
دانســت کــه در آثــار او قبــل از هــر چیــز حضــور 

»اندیشه« را می بینیم. 
به عبارتی داســتان ها و شــخصیت های مســتور سرشار 
کوتــاه  از اندیشــه اند. شــخصیت های داســتان های 
و بلنــد مســتور عــلاوه بــر اینکــه ماننــد همــه انســان هــا 
کــرده در محیــط اطــراف خــود  گرفتــه و رشــد  تاثیــر 
فلســفه  یــک  خودشــان  بــرای  کــدام  هــر  هســتند، 
دارنــد. امــا ایــن فلســفه و اندیشــه باعــث نمی شــود 
 کــه خواننــده بــا اثــری ســخنران و فلســفه زده مواجــه 

باشد.
داســتان هــا چنان پــر قصــه و بــا شــخصیت پــردازی ها 
عمیق اســت کــه مخاطــب بــه هیچ عنــوان حضــور یک 

نویســنده  اندیشــمند را در پشــت اثــر 
حس نمی کند. 

شاید گاهی مخاطب در مواجهه های 
کــه  کنــد  گمــان  ابتدایــی بــا آثــار او 
بــا نویســنده ای تمامــا پســت مــدرن 
کــه بـگـــذرد  کـمـــی  طــرف اســت امــا 
گاه جــذب نــگاه  مخاطــب ناخــودآ
 انـدیـشـمـنـــد و حـتـــی عـامـیـانـــه وی 

می شود.
 عامیانه در اینجا شاید به معنای همان الگوگیری از کهن 
الگوهای خیر و شر باشد که مستور در داستان هایش از 

آنها استفاده می کند.
مــی تــوان گفــت کــه مصطفــی مســتور در تمــام آثــارش 

اندوهــی عمیــق دارد کــه در نهایــت از 
پــس ایــن انــدوه بــزرگ و عمیــق روزنه  

نوری پدید می آید. 
شــاید این اندوه موجود در آثار مستور 
هــم بــه همــان نــگاه فلســفی  یــا حتی 
مذهبــی او برمی گــردد. شــاید یکــی از 
ویژگی هایی که باعث جذب مخاطب 
در آثار او می شود، زبان آثار وی باشد. 
 زبان آثار او زبانی محاوره و پر از اطنــاب و تفصیل و ایجاز 

است. 
گونــه ای  همچنیــن او در زبــان داســتان هایش بــه 
فضاســازی مــی کند کــه این فضاســازی هــا را اســتفاده 
کـوتـــاه و ... ایجــاد  کـلـــمات انـگـلـیـــسی ، شـعـــری   از 

می کند.
گـی هـای قـابـل تـوجـــه، شـخـصـیـت پردازی  از دیــگـر ویـژ
مـسـتـــور  رمــان هــــای  و  کـوتــــاه  داســتــان هــــای   در 

است. 
او شــخصیت هــا را مــدام در موقعیــت هــای مختلــف 
 محک مــی زند و بــه نوعــی می تــوان گفت بــا آنهــا بازی 

می کند. 
گونــه ای  او در معرفــی شــخصیت هــای داســتان بــه 

مهندسی اطلاعات می دهد. 
اطلاعــات از شــخصیت هــا به مخاطــب به نحــوی داده 
می شــود کــه مخاطب بــه آنهــا رجــوع مــی کنــد و درگیر 
 آنهــا مــی شــود و از آنهــا بــرای کشــف شــخصیت بهــره 

می برد.

نگاه                   هفته

نگاه مستور به روی ماه خدا
روند تحول شخصیت محوری یونس در داستان مصطفی مستور

کــه راوی در  آغــاز مــی شــود  داســتان در لحظــه ای 
فــرودگاه اســت. او بعــد از معرفــی شــخصیت مهــرداد و 
خصوصیت های اخلاقــی او  و تقریبا بعــد از دو صفحه به 
مشکل و گره اصلی اشاره می کند) عدم تعادل ، تغییر در 
خ دادهای متعدد و پیگیری شــخصیت  تفکر راوی(. بــار
اصلی برای یافتن علت و معلول ها داستان ادامه می یابد  
و با گره گشایی ) به یقین رسیدن راوی(به پایان می رسد.
یونس شخصیت اصلی داستان و راوی، پسر جوانی است 
که ابتدا فلســفه و بعد جامعه شناسی خوانده . اودرحال 
حاضــر مشــغول نوشــتن پایــان نامــه دکترایش دررشــته 
پژوهشگری اجتماعی است.اوباید پاسخ مناسب علمی 
و جامعه شناسانه برای مرگ دکتر پارسا ،استاد دانشگاه 
و فیزیکــدان برجســته بیابد.زیــرا شهرت،عشــق،آینده و 
مدرک تحصیلی اش به یافتن و معنا کردن مرگ پارسا گره 
خورده است )ص10(وشرط ازدواجش با سایه نیز درگروی 

همین مسئله است .
ص16 » این دیگه تقصیر بابای توئه که تا دکترا نگرفته ام 

نمی ذاره با هم ازدواج کنیم «.
گهــی  یونــس در پــی تحقیــق و پژوهــش، بــه روزنامــه آ
می دهد،با نوزده دانشجوی پارسا که در آخرین جلسه او 
حضور داشته اند به صحبت می نشــیند ، در دادگستری 
پرونده پارســا را زیرورو می کنــد ، به دیدن مادر و ســپس 
پزشــک پارســا مــی رود و در انتهــا به شــهر اصفهــان برای 
دیدن خانــم بنیادی ســفر می کنــد . اودرطــی صحبت با 
گرد دیگر پارسا )مهتاب  خانم بنیادی متوجه می شود شا

کرامت(عشق پارسانیز هست.
راوی سرانجام با کمک دوستش)علی( ازطریق دستیابی 
به کامپیوتر پارســا و همچنیــن صحبت تلفنــی با مهتاب 
بــه علــت اصلی خــود کشــی پارســا دســت مــی یابــد  وآن 
اینکــه پارســا نه بــه علت مســائل اجتماعــی بلکه بــه این 
دلیل که نتوانسته با عشــق مهتاب به صورت علمی کنار 

بیاید،دست به خود کشی زده است.
ازسوی دیگر یونس درگیر روابط عاطفی باسایه نیز هست؛ 
ســایه ای که یونس رابــه خاطر ایمــان او دوســت دارد نه 
به خاطــر عقلــش) ص71( و حــالا کــه در می یابــد یونس 
دچار شــک در وجود خدا گشــته حاضر اســت از عشق او 
در برابر عشــق به خدا صرف نظر کند.سایه در انتها شرط 
ازدواجش را در ایمان یونس به خدا قرار می دهد، یونسی 
که خــود در گیرماجــرای بیماری جولیاهمســر دوســتش 
مهرداد اســت . یونســی که باید برای مادر پیر و مریضش 
در جیرفت دارو بفرســتد و گاه کمک رســان علی باشــد . 
علی که تنها پاســخگو به سوالات اوســت . دوستی که به 
عنوان مدیر یک ســازمان دولتی کارش رســیدگی به امور 

خیریه است.
یونــس در انتهــا وقتــی متوجــه علــت خــود کشــی پارســا 
می شود،وقتی ســایه اورادرمنگنه و فشــار قرار می دهد و 

علی بــرای اوازخداونــدی می گویــد که هرکس برحســب 
مقدار توان خــود اورا درک می کند و مــی فهمد.درکی که 
شاید در شنیدن صدای ناله سوســکی توسط راننده ای 
باشــد  یــا در معصومیــت کودکــی ؛ به یقیــن می رســد که 
خداوندی هست و با وجود آنکه پایان نامه اش باز ناتمام 

می ماند بادکنک پسرک را به پرواز در می آورد.

   کنش سایه 
کــه پایــان نامــه تحصیلــش را   ســایه دختــری اســت 
»مکالمات خداوند با موسی « قرارداده است.اودر دیدار 
با یونس آینه کوچکــی ازکیفش در مــی آورد و بدون هیچ 
رودربایستی درپارک با موچین یکی از موهای ابرویش که 
با بقیه همســو نیســت را می چینــد )ص17( .دختری که 
آنقدربا ایمان است که شرط ازدواجش رادر ایمان یونس 
می داند، آیا در پارک در انظار عمومی و رودرروی نامزدش 

به چنین عملی دست می زند؟!
و کنــش بــاور ناپذیرســایه در جریــان شــک و تردیــد های 
یونس: درص78ســایه بــا آرامش کامــل از تردیــد یونس 
گفــت دلیلــی بــرای  گویــد» نــه نمــی ترســم. علــی  مــی 
ترســیدن و جود نداره. گفت شــک کــردن مرحله خوبی 
درزندگیه،اماایستگاه خیلی بدی است«.سایه با خیالی 
آســوده یایونس برخــورد و به او خاطر نشــان مــی کند که 
عزیز به او یاد داده که باید مثل یک مادر همیشه مراقب 
شوهرش باشد. درص91 وقتی یونس با او تلفنی صحبت 
می کنــد و وعــده شــام شــاعرانه را مــی دهــد، او مخالفتی 
نمی کنــد و کنــش مبنــی بــر دلخــوری از یونــس را نشــان 

نمی دهد.
امــا در ص99 ســایه بــه قطــع رابطه خــود و یونس اشــاره 
ک  می کند و اینکه چون یونــس خداوندرااززندگی اش پا
کــرده، نمــی تواند بــه عشــق او جــواب مثبت بدهــد، چرا 
که او عشــق بــه خدا رابه عشــق یونــس ترجیح مــی دهد.
حتی در ص103 ســایه یونس رادرمقابــل درنگه می دارد 
و اجــازه ورود بــه اونمی دهد.درعــوض بــرای یونــس از 
دلتنگی هایش می گوید ،ازاینکه خدا را در چه چیزهایی 
می بیند)دیالوگی سه صفحه ای و شعاری( صحبت هایی 
که یونس  آن را انفجار کلمات می نامد)ص106 (.به راستی 
برسایه  در این هشــت صفحه چه آمده است؟! آیا کنش 
 او برای قطــع رابطه با یونــس احتیاج به پرداخت بیشــتر 

ندارد؟

  کنش مهرداد
هنری لوئیس منتقد انگلیســی اصرار دارد» داستان باید 
هم حقایق درونی را آشــکار کنــد و هم بــه حقایق درونی 

شخصیت ها بپردازد«.
نظرگاه مــن راوی چون به درونیات اشــخاص دسترســی 
ندارد،نمــی تواند تحول اشــخاص دیگــر را بــه خوبی باور 

پذیر کند.به راستی مهرداد چرا با علی همسفر می شود؟ 
کسی به تحول  آیا در اثر شنیدن ســخنان علی یاراننده  تا
فکری می رسد؟ )ص86 (»مهرداد انگشتانش را توی هم 
فرو کرده و محو علی شده« . آیابا کمک سخنرانی طولانی 
و شعاری علی از ص85 تا ص89 به تشرف فکری رسیده؟ 

آیا هر تشرفی تنها با دیالوگ حاصل می شود؟!
گر می گفت  » این حرفش آن قدر برایم عجیب اســت که ا
 بــا هم بــه جزایــر هاوایــی رفته انــد بیشــتر بــاور می کردم«
)ص 98(یا نه حرکت او به مشــهد تنها به این دلیل است 
که هر انســانی در مواقــع ناراحتی به معصومین متوســل 

می شود؟
وقتی داستان با گره مهرداد در فصل اول آغاز می شود،آیا 
نباید بــا پرداخت بیشــتر بــه گره گشــایی و تحــول فکری 
مهرداد بپردازد؟ آیا این کنــش مهرداد که برای راوی باور 

پذیر نیست برای خواننده می تواند باور پذیر باشد؟

   کنش مهتاب کرامت
درص96 شهره بنیادی متذکر می شــود » بعد اون اتفاق 
ک افتاد.مهتاب مریض شد و توی خانه افتاد و  وحشتنا

بعد هم تعادلش به هم  خورد.«
آیا کســی که تعادل درســتی از لحاظ فکری نــدارد و وقت 
عصبانیــت بــه زبــان مــادری حرف مــی زند مــی توانــد در 
ح  صفحه 101 حدودا یک صفحه کامل بدون مکث به شر
و علت خود کشــی پارســا بپردازد؟! این دیالــوگ از طرف 

کسی که تعادل فکری ندارد درست است؟
کــه یافتــه بــود هــم از دســت داد و  گهــان هــر چــی  »نا
پرســش هازیاد و زیاد تر شــد ... چراغ روحــش خاموش و 
ظلمت به جانش افتاد...کور شــد و ســر رشــته ازدستش 
رها شد...ازبی نظمی پریشان شد و دور خودش چرخید 

و....تباه شد«.

   کنش یونس ، شخصیت اصلی
به راستی کدام مردی است که جلوی نامزدش زانو بزند. 
سر روی زانوهای او بگذارد و های های گریه کند. آیااین 
اعمال از یک دانشــجوی فلســفه بــاور پذیر اســت؟!این 
حالت های رمانتیک چه همخوانی با شــخصیت یونس 

دارد؟)ص 78 و ص79( .
ص98 بوســیدن انگشــتان ســایه پشــت تلفــن کــه حتی 
باعث تعجب تونیز می شــودو ص106 بوســیدن درجایی 
کــه انگشــتان ســایه پشــت آن قــرار گرفتــه . آیا نمــی توان 
عشق یک مردنسبت به زن رابه گونه ای دیگر نشان داد؟

   کنش اصلی یونس
به راســتی یونس چگونه توانسته بر شــک و تردید هایش 
غلبه کند؟ آیا انگیزه این چیرگی فشــار عاطفی ســایه بر او 
نیست ؟ جدایی از ســایه باعث شــده که او به سوی خدا 
بازگشــت کند؟ » ص106 بــه انفجار حرف های ســایه فکر 

می کنم «.
شاید با تو جه به صحبت های مهتاب که یاد آورمی شود؛ 
کنــکاش زیــاد باعــث بــی نظمــی ، پریشــانی و تباه شــدن 
است، از ادامه پژوهش دســت بر می داردو یا یافتن علت 
اصلی مرگ پارســا با عث تحول او می شــود؟مردی که در 
صفحه 23 مــی گویــد:» به نظــر تــو خداوند وجــود داره؟ 
فعــلاا یــن مهم تریــن چیزیــه کــه دلم مــی خــواد بفهمم. 

این ســوال حتی ازایــن تز لعنتی هــم برام مهــم تره «. 
مــردی کــه » یقیــن حاصــل از جهــل را دوســت ندارد 
)ص37(« و مایل است به چیز هایی ایمان بیاوردکه 
آنهــارا بفهمــد » مــن بــه چیــز هایــی ایمــان مــی آورم 
کــه اونهــارو بفهمــم«. منظــورم از فهمیــدن تجربــه و 
 عقــل اســت )ص72( و در مقابــل علــی کــه مــی گوید

»تردید حق هر انسانی است )ص71(« پی ابزاری برای 
اثبات خدا می شود؛ ممکنه برای این ملحد توضیح 
بدی که با چــه ابزاری و در چه آزمایشــگاهی می شــه 

خداوند رو تجربه کرد؟
چگونه در ص106 به تحول فکری و معنوی می رسد؟ 
» آدم هایی که جهلشان آنهارا نه فقط از فهم هستی 
کــه از مصائــب بزرگــی مثــل  کــرده  و انســان ناتــوان 
فقر،بیمــاری و مــرگ هــم ناتــوان می کنــد« آن هم در 

صفحات پایانی و با حجم کم؟
خ مــی دهد؟  به راســتی ایــن تحــول عظیــم چگونــه ر
کتــاب درس هایــی دربــاره   لئونــاردو بیشــاب در 
داستان نویسی می گوید:»برای تحول هر شخصیتی 
بایــد امکانات وجــود داشــته باشــد.به خــود آمدن ؛ 
به فکر فــرو رفتن؛ دنبــال راه حل گشــتن و بــه نتیجه 
رسیدن . « به عبارت خلاصه پس زمینه لازم فکری و 
زمانی مســتلزم تحول اســت .آیا این پس زمینه برای 
تحول شخصیت های این اثر  هم اتفاق افتاده است ؟

کــه در قســمت پیرنــگ بایــد بــه آن اشــاره  آنچــه 
شــود،وجود تصــادف در امــر گــره گشــایی و انتهایی 

داستان است که به اختصارگفته می شود.
1(  وجود نامه پارسا به مهتاب در کیف خانم بنیادی. 
علت نگهداری این نامه عاشــقانه نــزد خانم بنیادی 
از چه روســت آیا او می دانســت کــه با یونــس برخورد 
دارد کــه بخواهــد از قبل نامــه را درون کیــف بگذارد.

پس چرابا دیدن یونس می خواهد بگریزد؟  ) ص 92(                    
راوی  کــه  زمانــی  درســت  مهتــاب  زدن  2(تلفــن 
می خواسته با او تماس بگیرد و شماره ای از او نداشته 
و جالب ســخنان منسجم مهتاب اســت که یونس را 
ازاشــتباه در می آورد.به راســتی مهتاب چرا در اولین 
تلفــن راز مرگ پارســا را افشــا نمی کند؟ آیا ایــن تعلیق 

کاذب محسوب نمی شود؟
به راســتی این کتــاب بازگو کننده مســئله چه کســی 
اســت ؟ مهرداد کــه داســتان بــا او شــروع می شــود و 
بیماری همسرش؟ یا نه مرگ پارسا و علت خود کشی 
او؟ یا نه تنها مشکل سرگشتگی راوی است؟ گرچه که 
گاه به نظر می رسد داستان دارای محور های متعدد 
اســت ولی چون تمام این محورهااز دیــدگاه یک فرد 
بازگو می شودو به نوعی در هم تنیده شده، نمی توان 
گفت که جدا از هم هستند .گرچه به اعتقاد نگارنده ، 
هر یک احتیاج به پرداخت بیشــتری دارد.به عبارت 
 دیگرکتــاب مــی توانــد و جــای آن را دارد کــه فربــه تــر 

شود.

  درون مایه
مصطفی مستور در کتاب مبانی داستان کوتاه درباره 
درون مایه می نویسد:» درونمایه داستان که گاه از آن 
به فکر اصلی یا مضمون یا پیام تعبیر می شود دیدگاه 
و جهت گیری نویســنده نســبت به موضوع داســتان 
اســت. درونمایه ها ایدئولوژی های برگرفته از جهان 

بینی هستند.« 
هنری جیمز رمان ســنتی را به دلیل اظهــار نظر های 
مســتقیم نویســنده بــه بــاد انتقــاد مــی گیــرد. دکتــر 
جانســن منتقد انگلیســی نیز اشــاره می کند:» آنچه 
بیــش از حــد آرمانــی شــود چنــان از خواننــده فاصله 

می گیرد که نمی تواند چیزی به او بیاموزد«.
بی شک عنصر اصلی این اثردرون مایه و پیامی است 
که می خواهد القا کند . گرچه به اعتقاد نگارنده آنچه 
که باعــث برگزیده شــدن ایــن اثر گشــته موضــوع نو و 
جسارت پرداخت نویســنده به اثبات وجود خداوند 
اســت ، اما باید گفت این عمل کمی شــعاری صورت 
پذیرفتــه  اســت.وجود دیالوگ هــای طولانی  یونس 
در ص24 که بــه انــدازه به انتها رســیدن یک ســیگار 
زمان بنــدی شــده . )دیالــوگ هــای علــی از ص85 
تــا 89(. صحبت هــای ســایه کنــار در کــه حالتــی غیر 
طبیعــی و شــعار زدگــی بــه خــود گرفتــه آیــا به راســتی 
جایز اســت؟ کدام انســانی اســت که در دنیــای رئال 
یک بند چنــد صفحه صحبت کند؟آیا تشــرف فکری 
فقــط در قبــال گفت وگــو بــه وجود مــی آیــد؟ آیــا بهتر 
گذار کنیم. آیا  نیست کشف و شــهود را به خواننده وا
اســتفاده از تقابل ها و ایجاد کشــمکش هــای بیرونی 
 یا حتــی درونی بیشــتر بــرای بــاور پذیری تحــول لازم 

نیست؟

روی مـاه خـدا را ببـوس داسـتان بلنـدی اسـت کـه درژانرواقـع گـرای مـدرن قـرار می گیـرد. در 

فرحناز 
علیزاده

داسـتان هـای واقـع گرای مـدرن، رخ دادهـای بیرونی برروحیات اشـخاص اثر گذاشـته و باعث 
تغییرحـالات و عقایـد شـخصیت هـا می شـود. در ایـن کتـاب نیـز خواننـده بـا پسـر جوانـی بـه 
نـام یونـس روبه روسـت کـه بـا مشـاهده بیمـاری و سـرطان جولیای بیسـت و پنج سـاله، یتیم 
شـدن دختـرک چهارسـاله  مهـرداد، مریضی مـادر ، مرگ دکتر پارسـا، دردهـا ، رنج ها، ظلم و 
سـتم و بیماری هـای لاعـاج دچـار سـر گشـتگی فکری شـده و این سـوال برایش پیـش آمده که 

» آیا خداوندی هست ؟«.
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خبر اینستا 

پرســیده بود تو که از درد می نویســی، از 
زمانــه ناســازگار و گرفتــار شــدن در عصر 
اضطراب و هزار گرفتاری شخصی و جمعی دیگر؛ راه 
حل هم در کیسه ات هست؟ برایش نوشتم که ببین 
گــر جــواب سرراســتی برای این ســوال  داشــتم  من ا
فقط نمی  نوشتم، عمل هم می کردم. من می نویسم 

تو راه حل بده.

منفقطمینویسم

نقش                          ماضی

صاحب امتیاز:شرکت فرهنگی هنری مطبوعاتی پیام اصفهان زیبا | مدیر مسئول: قدرت اله نوروزی |  مدیرعامل و سردبیر: ایمان صفری

یک دقیقه صبر کن

زن به آســمان و بــه اطــراف نگاه 
کرد و پیــش از اینکــه حرکت کند 
گفت: »ولی من مطمئنم بارون می آد. یه 
دقیقه صبر کن.« برشی از »سندرم داون« 

داستانی از کامران محمدی. 
متــن کامــل ایــن داســتان را می توانید در 

شماره  تیر داستان همشهری ببینید.
#داستان_همشهرى

#کامران_محمدی

isfahanziba.newspaper @esfziba

روزنامه سراسری اصفهان زیبا،  ارگان رسمی شهرداری اصفهان است 
 که ضمن تحلیل رویدادهای شهری،  اقتصادی، فرهنگی،  اجتماعی 
و  سیاسی،  به اطلاع رسانی حرفه ای و آگاهی بخشی به همه مخاطبان، فارغ 
از سوگیری ها و دسته بندی ها مقید است و بازتاب عقاید و دیدگاه های 
مختلف  را رسالت اصلی مطبوعاتی خود می داند. از این رو مطالب مندرج 
 در این روزنامه الزاما دیدگاه رسمی شهرداری اصفهان به شمار نمی آید 
و در راستای ارزش گذاشتن بر اصول حرفه ای روزنامه نگاری متعهد و تحقق 
 شعار »دانستن حق شهروندان است« به درج و انتشار اخبار و گزارش ها 

و رخدادهای محلی و ملی می پردازد.

کام، فعال سیاسی و استاد دانشگاه تهران :  صادق زیبا
نباید خوشحال باشیم که تلگرام یا فضای مجازی این نقش را 
در جامعه ما پیدا کرده است، چرا که فضای مجازی همانند شمشیر 
دولبه  است. درست است که گاهی به نفع ما می بُرد اما همانند اژدهایی 
هفت سر می تواند تیغ خود را به سمت ما هم بگیرد. این موضوع برای 
که به حداقل  خود من بارها اتفاق افتاده است. در جامعه ای سالم 
توسعه سیاسی، دموکراسی و آزادی مطبوعات رسیده باشد علی القاعده 
فضای مجازی نمی تواند تا این اندازه قلدری کند، به همین خاطر هم 
ما نباید افتخار کنیم که فضای مجازی تا این اندازه در جامعه ی ما جا 
گر در  پیدا کرده است. ما از بد حادثه به فضای مجازی پناه آورده ایم. ا
جامعه ما حداقل آزادی بیان و مطبوعات وجود داشت، این اتفاق 
گر امروز جامعه به سمت فضای مجازی رفته است به این  نمی افتاد. ا
خاطر است که رسانه های رسمی ما برخلاف باورهای دولتمردان خبری 
منتشر نمی کنند. کافی است به مدت ۴۸ ساعت اخبار صداوسیما را 
رصد کنیم و متوجه شویم که محال است خبری پخش شود که مغایر با 

باورهایشان باشد.

عبدالرضا هاشم زایی، عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 
کشور :   رسانه ها می توانند مهم ترین نقش را در مدیریت افکار 
عمومی جامعه داشته باشند اما امروز مردم اعتماد خود را نسبت به 
گر صداوسیما، رسانه ملی بود،  رسانه های داخلی از دست دادند. ا
می توانست مهم ترین نقش را در مدیریت افکار عمومی جامعه ایفا کند. 
اعتماد عمومی مردم در موقعیتی که امروز کشور در آن قرار دارد بسیار مهم 
گر به این اعتماد خدشه وارد شود که در این مدت نیز این اتفاق  است. ا
افتاده است مردم دیگر آمارهای مسئولان را که در حوزه های مختلف نظیر 
که افکار عمومی،  کرد. زمانی  ح می کنند، باور نخواهند  اقتصاد مطر
دولتمردان را باور نداشته باشند یعنی هیچ چیز بر روی روال خود نیست. از 
نظر من رسانه ها و روزنامه هایی که به شکلی به دولت وابسته هستند باید 
طوری عمل کنند که اعتماد افکار عمومی جامعه را جلب و آن را مدیریت 
کنند. امروز متاسفانه رسانه های خارجی مدیریت افکار عمومی جامعه را در 
دست گرفته اند. مسئولان نمی توانند در مدیریت افکار عمومی نقش 
بسزایی داشته باشند، این رسانه ها هستند که می توانند افکار عمومی را 

مدیریت کنند و رسانه ها باید اعتماد از دست رفته خود را کسب کنند.

گر به چیزی تعهد داشته  شهریار عباسی، نویسنده :  ادبیات ا
باشد آن کشف حقیقت است نه مرام خاص. برخی فکر می کنند 
گر  کم نباشد، دیگر متعهد نیست. ا گر  داستانی مطابق با ایدئولوژی حا ا
کم هم به کار بگیرید، آن ادبیات، ادبیات  ادبیات را ضد ایدئولوژی حا
سالمی نیست، مثلا ادبیات چپی که در دهه ۴۰-۵۰ داشتیم. همچنین 
کم باشد درست نیست. داستان  گر  ادبیات در خدمت ایدئولوژی حا ا
فراتر از این است که خود را وارد این وادی ها بکند زیرا خود روشی برای 
کم یا موافق آن  که علیه ایدئولوژی حا کسی  کشف حقیقت است. 
بنویسد، جایش در ادبیات نیست و بهتر است برود مقاله سیاسی 
بنویسد.   من چنین تقسیم بندی هایی را قبول ندارم زیرا معتقدم ادبیات 
در ذات خود به حقیقت متعهد است.  به نظرم ادبیات نوع دیگری از 
حقیقت و معتهد به همان حقیقت  است و نه متعهد به چیز دیگری. البته  
تعهد از جمله واژه هایی است که تعریف درستی ندارد؛ مانند چپ و 
که نگاه  گفته می شود  کسانی  راست. در عرصه سیاسی، چپ  به 
ماتریالیستی دارند  اما  این واژه ها در ایران از دهه ۶۰-۷۰ معنای دیگری 

پیدا کرده است.

 ادبیات به کشف حقیقت 
تعهد دارد

شاخص کیفیت هوا ی دیروز

نائینمیمهگلپایگان

امروز

39

19

فردا

39

20

32

13 سمیرم

38

20

45

29 کاشان

39

19 خمینی شهر

42

23 اردستان

37

20

35

17 خوانسار

29

17

37

18 شهرضا

33

15 مبارکه

داستان همشهری

 میزان آلودگی: اعام نشده
کیفیت:  اعام نشده

  مردم به رسانه های داخلی
بی اعتمادند

کبازی طفانه خودیم              صائب تبریزى دست فلک کبود شد از گوشمال و ما                                                    مشغول خا

سیروس شاملو نوشت  کامیار شــاپور هم از این جهان 
مملو از عدالت چشم فروپوشــید و رفت. تنها بازمانده 
فروغ  اما تنها کســی نبود که تیغ بــی مهری جامعه ای 
روانی را بر تن احساس کرد. گیتار می زد و نقاش بود. دو 
گر نبودند تا به داد تنهایی اش برسند هیچ  عنصری که ا

کروبه بــه عنوان  دســتی نبود انــزوای او را در آن تــل خا
زندگی، رنگی و لبخندی بدهد. غیبت همیشــگی اش 
را به تک و توکــی در ایمان به » تولدی دیگر« تســلیت و 
به جامعه ای ضعیف کش و پایمال بخل و حسادت ها 

تبریک می گویم.

تبریک و تسلیت

مجازی                    نگاری

تاریخ و تمدن جزو لاینفک هویت هر 

حمید 
اشرفی

کشور است. کشورهایی که از این 
موهبت برخوردارند و به خوبی از 
گــردشگـــری آن بــهـره  پــتـانـسیــل 
گرفته اند ، پیشرفت قابل توجهی در 
ایجاد  خود  گردشگری  صنعت 
کرده اند. کشور ایران نیز از جمله کشورهایی است که 
با تمدن و تاریخ چندین هزارساله خود، نظر هر 
گر بخواهیم در  گردشگری را به خود جلب می کند. ا
قالب چند هویت و منظر تاریخی به گذشته ایران نگاه 
کنیم، می توان به پیشینه خط و تمدن، ایران باستان 
و اسلام صفوی در قالب مهم ترین خاستگاه های آثار 
تاریخی ایران اشاره کرد که  به غیر از مورد آخر،  بقیه 

موارد مورد کم لطفی قرار گرفته اند.
متاسفانه سهم بسیار ناچیز ایران از  صنعت توریسم 
که پیشینه در خور  کشورهایی  در قیاس با بقیه 
تاریخی و تمدنی ندارند،  نشان  می دهد که صنعت 
گردشگرى ما نتوانسته نقش خود را در قالب یک 
عامل مهم در توسعه اقتصادى و نیز معرفی ایران 
به عنوان یک کشور توریستی و فرهنگی، به خوبی 
که ایران به دلیل سابقه تمدنی کهن  ایفا کند، چرا
و آثار متعدد و سالم به جامانده اش از دوران شکوه 
تمدن پارس، حتی پتانسیل پیشتاز بودن در میان 
را دارد. عوامل متعددی باعث  کشورهای دنیا 
شده اند تا صنعت توریسم ایران، جایگاهی پایین تر 
از پتانسیل هایش داشته باشد، اما جدا از کمبودهای 
موجود، تبلیغات ایران در رسانه های فرا مرزی برای 
جذب گردشگر نیز بسیار ضعیف است که باید مورد 

کاوی و چرایی قرار گیرد. وا
گردشگری ایران نیز با برخی از  زیرساخت های 
که  کــاستــی هـایی  اســت.  مـــواجـــه  کـاستـی هــا 
نشان دهنده لزوم توجه بیشتر هستند ونیازمندی  
به سرمایه گذاری با برنامه و هدف بلند مدت را ایجاد 
خ بازگشت سرمایه در فعالیت های  کرده است.نر
مرتبط با صنعت توریسم، بلندمدت است و همین 
موضوع، به ارزیابی پروژه های سرمایه گذاری و 
تحلیل هزینه-منفعت در این صنعت، اهمیتی 
فوق العاده می بخشد. متاسفانه در کشور ما، بسیاری 
از سرمایه گذاری های انجام شده در این بخش، قبل 
کوچک تر  ح اصلی، در مقیاس  از پیاده سازی طر
اجرا نشده اند. این مسئله باعث شده که ارزیابی 
مناسبی از وضعیت موجود منطقه در اختیار نباشد 
و به این ترتیب، موجبات شکست طرح فراهم شود. 
عدم مطالعه بازار، نبود تحلیل از میزان و روند تقاضا، 
مشخص نبودن بازار هدف، شرایط اقتصادی، 
نوسانات بازار و ابهامات اساسی در پیش بینی های 
آتی از دیگر موانع پیش روی صنعت توریسم و 

گردشگری هستند که باید مورد توجه قرار گیرند.
کاهش سهم فروش نفت در  که برای  از آنجایی 
امکان  محصولی  تک  درآمد  و  ایران  اقتصاد 
سرمایه گذاری در صنایع سنگین با توجه به موانع 
بین المللی و منابع دولت وجود ندارد صنعت توریسم 
و گردشگری می تواند ناجی کشتی بحران زده اقتصاد 
که باید به برنامه و  ایران باشد. ظرفیت مناسبی 
سیاست تبدیل شود. البته بخشی از این ظرفیت ها 

طبیعی است و برخی دیگر را باید ساخت.

پشت                 چراغ قرمز

کنترل نامحسوس ترافیک

کنترل  برای بعضی از شهروندان 

مهتاب 
غزالی

نامحسوس ترافیک، شناخته شده 
نیست.در حال حاضر ، بر ترافیک 
شهر و بزرگراه ها به اشکال مختلف و 
بـه صـورت نــامــحــســوس نــظــارت 
می شود. در تقاطع های سطح شهر، 
دوربین های نظارت تصویری ، تمام زوایای میدان ها 
و تقاطع ها و خیابان های منتهی به آنها را زیرنظر 
دارند و اپراتورهای مرکز مدیریت و کنترل ترافیک با 
دقت و ظرافت خاصی به صورت شبانه روز تخلفات 
رانندگان را در حوالی تقاطع ها و محورهای مختلف 
شهر رصد می کنند و تصویر تخلفات را در اختیار پلیس 
راهور قرار می دهند تا برگ جریمه برای آنها صادر 
شود. در تعدادی از تقاطع ها هم دوربین های ثبت 
که تصویر  از چراغ قرمز نصب شده  تخلف عبور 
متخلفان عبور از چراغ های زرد و قرمز را ثبت می کند. 
در بزرگراه ها هم دوربین های اتوماتیک ثبت سرعت، 
از خودروهایی که از سرعت مجاز  تجاوز می کنند، 
عکسبرداری می کنند که شامل شماره خودرو ، نوع 
خودرو، رنگ خودرو ، محل تخلف و ساعت تخلف 
است.  علاوه بر این، پلیس بزرگراه ، بعضا با خودروهای 
بدون آرم و علامت به صورت نامحسوس، در بزرگراه ها 
در حال تردد است که با متخلفان برخورد می کند . 
البته تمامی این تجهیزات ، امکانات و تمهیدات برای 
سلامت شهروندان و آرامش در ترافیک شهری است. 
پس به هنگام رانندگی مواظب کنترل نامحسوس 
باشید و برای سلامت تردد خودو دیگران مقررات و 

موازین راهنمایی و رانندگی را دقیقا رعایت کنید.

 باشگاه                        مدیران

 در جامعه سالم 
فضای مجازی قلدری نمی کند

 لزوم نگرشی نو 
به صنعت گردشگری
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روز توییت

حسام الدین آشنا 
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از شــورای محترم نظــارت بر ســازمان صدا 
کــه موضــوع  و ســیما خواهیــم خواســت 
رابطــه مالــی و تبلیغاتــی گذشــته و حــال 
ســازمان، شــبکه ها و برنامه هــای مختلف 
را با موسسات مالی و اعتباری و پروژه های 
ساخت و ساز متخلف یا غیر مجاز در دستور 

کار قرار دهد.
#شفافیت

محمود صادقی 

Translate from Persian
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منشــأ فسادگســترده مالی را باید در ضعف 
ســاختارها و فرآیندهــا جســت وجو کــرد نه 
افــراد. راه حــل هــم اصلاحــات ســاختاری 
است؛ تقویت دموکراسی، شفافیت، آزادی 
رســانه و احــزاب، مجلس مســتقل، قاضی 
مســتقل، اقتصــاد و سیاســت غیرمتمرکــز، 
پاسخگویی و مسئولیت پذیری حکمرانان 

از رأس تا قاعده متناسب با اختیارات.

یک قاچ                    کتاب

دوزخ پشیمانی 
خ یکــی از آثار ارزشــمند ژان پل  نمایشــنامه دوز
سارتر است که در آن تصویری متفاوت از دوزخ را 
نشان می دهد. تصویری که در آن خبر از شکنجه گر فیزیکی 
نیســت و افــراد بــه ســبب آنچــه کــه انجــام داده انــد، رنج 
می برند. در این نمایش نامه سه شخصیت ناآشنا و غریبه 
بــه نام هــای »گارســن«، »اینــز« و »اســتل« که هیــچ وجه 
مشترکی با هم ندارند، در اتاقی بسته که به سبک دوران 

امپراطوری روم تزئین شده است به سر می برند.
 گارســن مردی بســیار بزدل اســت کــه از جنگ فــرار کرده 
اســت. اینز زنی خبیث و مظنون به قتل شــوهر دوستش 
اســت و اما اســتل کودک کشــی اســت که عــذاب وجدان 
این عمــل بر ســینه اش ســنگینی می کنــد. آنهــا مرده اند 
و ایــن اتــاق تصویــر ســارتر از جهنــم اســت. مکانــی بدون 
خواب و رویا، بدون چشــم بر هــم زدن و بی کتاب و پنجره 
و... هیچ آیینه ای وجــود ندارد تا به کمک آن خودشــان 
را همان طــوری که دیگــران می بیننــد، مشــاهده کنند. 
دوزخــی کــه در آن خبــری از شــکنجه گر نیســت تــا آنهــا را 
شکنجه  فیزیکی بدهد. آنها به سبب پشیمانی خودشان را 
شکنجه می دهند و تلاش می کنند با توجیه های خودشان 
زندگی ای را که زیسته اند، بررسی کنند. آنها با انتقادها و با 
شناختی که به زودی از عیوب دیگری به دست می آورند، 

همدیگر را شکنجه می دهند.
در بخشی از این اثر می خوانیم:

»ایــن مجســمه این جاســت، هروقــت نــگاش می کنــم 
کــه تــوی جهنــم هســتم. همه چیــز از قبــل  می فهمــم 
پیش بینــی شــده س. هیچ وقــت بــاور نمی کــردم که چه 
حرف هایی درباره  این جا می زدن... جهنم پر از وســایل 
شــکنجه س، یادتونه؟ ولــی جهنم دیگران انــد... جهنم 

شما هستید..«

عباس عبدی 
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کــه در روزهــای آینــده  بــه نظــر می رســد 
تغییراتــی در ســطح مســئولان و وزرای 
گر اولیــن  اقتصــادی انجــام خواهــد شــد.ا
نفر آنها رئیس برنامه و بودجه نباشد،هیچ 
اثر مثبتی بر تغییرات مترتــب نخواهد بود.
البته کســی کــه جایگزینــش می شــود باید 
به طور روشنی استقلال فکری داشته باشد 

والا جابه جایی صوری فایده ندارد.


